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PERSPECTIEF 

Rui~nte voor het redelijk alternatief 
Over de spanning tussen politiek en wetenschap 

Veel onderzoek dat als wetenschappelijk wordt gepresenteerd, wordt verricht om de po
litiek te ondersteunen bij het maken van keuzes. Dat kan tot problemen leiden, bij
voorbeeld als onderzoekers zich gedwongen zien om conclusies die 'het beleid' onwel
gevallig zijn buiten beeld te houden - de boodschap mag niet onwelkom zijn.l Leidt 
het consensusdenken tot éénheidsworst in het denken? Is er dan nog wel sprake van 
beleidswetenschap?2 In gesprek met prof.dr. Jarig van Sinderen, secretaris-directeur 
van de Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid (WRR) en hoogleraar eco
nomische politiek aan de Erasmus Universiteit in Rotterdam, en prof.dr.ir. Jan Douwe 
van der Ploeg, hoogleraar agrarische sociologie aan Wageningen Universiteit & Re
searchcentrum. 

I{ ees Verhaar: 'Met het verschijnen van d 0 0 r K e e s v e r h a a r 
de nieuwe verkiezingsprogramma's valt 
weer op hoe belangrijk het doorrekenen 

zo complex en zelfs chaotisch is, is voorspellen 
een onmogelijkheid. Dat is ook de kern van mijn 
bezwaren tegen de manier waarop in de land

van die programma's door het Centraal Planbureau wordt gevon
den. Een inniger band tussen politiek en wetenschap is welhaast 
niet denkbaar.' 
Van Sinderen: 'Op het terrein van het economisch beleid verschuilt 
zich hier echter tegelijkertijd een groot probleem, namelijk het dog
matisch karakter van de geldende doctrines. Die programma's zijn 

Jm·ig van Sinderen 

gebonden aan begrippen als 
marktwerking of de Zalm
norm. Dat betekent dat daar 
kennelijk niet meer over nage
dacht hoeft te worden. Terwijl 
er juist behoefte is aan de inzet 
van meer expertise. Er zijn im
mers allerlei vragen die beant
woord moeten worden. Over 
wat voor markt heb je het~ 
Welke kenmerken heeft die 
markt? Wat betekent dat voor 
het idee van privatisering en 
marktwerking in die specifieke 

situatie. Het niet stellen van 
dat soort vragen leidt tot dubieuze operaties als met de spoorwegen. 
Er wordt geen beleid gevoerd vanuit een wetenschappelijke analy
se maar vanuit een credo- in dit geval "marktwerking!". Er zou dus 
meer nagedacht moeten worden. Dat is ook mijn bezwaar tegen toe
komstverkenningen zoals die nu worden gehanteerd. Je kunt hoog
stens gegevens extrapoleren, maar het rekenmodel van het CPB 
biedt geen visie op 2010! Een toekomstverkenning is per definitie 
géén wetenschap.' 

Onmogelijke toekomst 

Van der Ploeg: 'Juist omdat de werkelijkheid op alle schaalniveaus 

De auteur is voorzitter van de redactiemud ·van Idee. 

3 

bouw scenariostudies worden gebruikt. a Dergelijke studies veron
derstellen een radicale breuk met het bestaande en stellen vervol-
gens dat er nog maar één toekomstbeeld mogelijk is. Weliswaar 
zijn er binnen dat toekomstbeeld kleine variaties mogelijk, maar 
de rode draad van die studies wordt als enige toekomstmogelijk
heid voorgespiegeld. Terwijl die complexe werkelijkheid juist 
vraagt om het doordenken 
van een variatie aan ontvou
wingsmogelijkheden. Daar 
komst bij, dat die scenario's 
worden gepresenteerd door 
grote wetenschappelijke 
denktanks - waarmee een 
loden last op de toekomst 
wordt gelegd. De boodsçhap is 
dan "we kunnen alléén daar
naartoe". Dat leidt tot schijn
zekerheden. En als die het 
beleid en het bedrijfsleven 
sturen, dan treden allerlei 
fricties op (en wel omdat model 

Jm1 Douwe Vlll} der Ploeg 

en werkelijkheid niet sporen) die vervolgens bijvoorbeeld het 
ondernemerschap kunnen verlammen.' 
Van Sinderen: 'Ik zie het methodologisch precies zo. Zo is de 
teneur van de economische toekomstverkenningen dat de toe
komst is aan de dienstensector. Maar de Nederlandse industriële 
productie maakt ruwweg 50% van onze export uit! Die steeds 
maar volgehouden teneur alsof die toekomst van de diensteneco
nomie onvermijdelijk is, werkt demotiverend voor een industrie
beleid. Tegelijkertijd zie je dat in de werkelijkheid steeds weer 
onverwachte gebeurtenissen optreden - denk maar eens aan de 
impact van 11 september. Daarom zie ik als de taak van de WRR 
niet het maken van scenariostudies, maar het verrichten van ver
kenningen om aan te geven waar de problemen komen.' 
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Dwangbuis 

Kees Verhaar: 'Hoe kom je als beleidswetenschapper dan tegemoet 
aan de behoefte aan beleidsaanbevelingen?' 
Van Sinderen: 'Ik maak een scherp onderscheid: analyse is géén 
politiek. Zo'n analyse moet beleidsonafhankelijk gemaakt worden. 
Het resultaat dient de weerslag te zijn van de visie van experts op 
een bepaald terrein, en geen alomvattend totaalbeeld van de sa
menleving. Daarna confronteer je de politiek met de uitkomsten. 
Dat is het moment om tot keuzes te komen- nu lopen die twee door 
elkaar heen.' 
Van der Ploeg: 'Door het strakke denken vanuit één scenario, zoals 
jij dat zojuist illustreerde door erop te wijzen dat het begrip 
"marktwerking'' in feite als axioma functioneert, verlam je het den
ken. Dat slaat de innovativiteit van politiek, beleid en ondernemers 
dood. En trouwens ook de wetenschap. Als je daarentegen denkt 
vanuit ontvouwingsmogelijkheden, creëer je speelruimte.' 
Van Sinderen: 'Daar komt bij dat de toekomst wordt beschreven 
door een kleine club, het CPB of in het geval van de landbouw het 
LEI. Als die spreken, dan heeft dat de status van "Dus dit is het 
dan". Daarmee zit je op een fundamenteel kennisvraagstuk, want 
de positie van deze "vertoogcoalitie" sluit de inbreng vanuit andere 
theorieën uit. Maar wie zegt dat het CPB gelijk heeft?' 
Van der Ploeg: 'Ik herken dat voor de landbouw- we zijn wereld
kampioen in het maken van scenario's, alleen de prognoses kloppen 
nooit! Maar het scenario werkt wel als dwangbuis!' 
Van Sinderen: 'De beperkte betekenis van dit type voorspellingen 
hebben we het laatste half jaar weer gezien: tussen het door het 
CPB in het voorjaar opgestelde Centraal Economische Plan, de Ma
cro-Economische Verkenningen van de derde dinsdag in september 
en de najaarsnota zijn 2 procentpunten groei verdwenen. Je moet 
dus ontzettend voorzichtig zijn, juist vanwege de spanning tussen 
de suggestieve werking van dat type studies en de werkelijkheid.' 

Vertoogcoalitie 

Kees Verhaar: 'In de landbouw neemt "Wageningen" een centrale 
plaats in als het gaat om het beleidswetenschappelijk onderzoek. 
Loop je daarmee niet het risico van het ontstaan van zo'n "vertoog
coalitie"?' 
Van der Ploeg: 'Om een antwoord te kunnen geven op die vraag, is 
het belangrijk om goed voor ogen te hebben wat je onder een "ver
toogcoalitie" verstaat.' 
Van Sinderen: 'Volgens mij wordt een vertoogcoalitie gedragen door 
de vraag of je bij de club hoort of niet. Alleen geluiden die binnen 
de context van die club worden gemaakt, tellen mee. En als be
leidswetenschapper moet je daaraan meedoen, want anders val je 
dus buiten de boot. Terwijl het juist vanuit wetenschappelijk oog
punt nodig is om nieuwe impulsen te organiseren. Je moet je onder
zoeksvraag dus breder neerleggen dan bij zo'n club.' 
Van der Ploeg: 'Je wijst dus op het risico van een bijna autarkisch, 
zelfreferentieel systeem. Bij de bespreking van mijn boek De virtu
ele boer in Economisch Statistische Berichten heeft Dany Jacobs 
voor de landbouw en daarmee voor Wageningen precies op dat risi

co gewezen.' 
Van Sinderen: 'Dit is precies waar de WRR op moet letten - het 
steeds weer zoeken van nieuwe impulsen.' 
Van der Ploeg: 'Recent heb je in de landbouw weer kunnen zien hoe 
dwingend het vooropgestelde denkkader kan werken. Terwijl de 
uitkomsten van een door het NIPO uitgevoerde enquête aangaven 
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dat de Nederlandse burger het behoud van de landbouw in Ne
derland heel belangrijk vindt, zei het persbericht van het Inno
vatienetwerk (een aan LNV gelieerde denktank) juist dat de men
sen rust en ruimte belangrijker vinden dan de landbouw. Het sce
nario ordent hier de feiten!' 

Van Sinderen: 'In Nederland is te weinig discussie, juist omdat te 
veel vanuit één stramien wordt gedacht, zie het voorbeeld van de 
marktwerking. Je moet je juist altijd afvragen of dat stramien in 
een concrete situatie ook waar is. Die discussies moeten we aan
gaan - te strak denken vanuit één stramien leidt uiteindelijk tot 
propaganda in plaats van voorlichting vanuit de ministeries. Dat 
geeft aan, dat het uiteindelijk gaat om het vertrouwen in de poli
tiek en het beleid!' 
Van der Ploeg: 'Dat betekent dat je de politiek de kans biedt om te 
kiezen juist door vanuit de bestaande situatie naar een range van 
contrasterende toekomstmogelijkheden (in plaats van variaties op 
één thema) te kijken. Nu lopen diagnose en oplossing door elkaar 
heen.' 

Lekker doorrekenen 

Kees Verhaar: 'Maar als die politiek kiest wil ze wel de zekerheid 
dat de ingezette middelen leiden tot het beoogde doel. Daarom wor
den de uitkomsten van het beleid tegenwoordig van tevoren al geë
valueerd. Dan ben je in feite toch weer aan het werken volgens een 
(te) strak scenario?' 
Van Sinderen: 'Je moet het beleid daarom tijdens de uitvoering 
monitoren, dat geeft je de mogelijkheid om het bij te stellen. Daar 
komt overigens nog bij dat die ex-ante evaluaties vaak te kwanti
tatief zijn- want dat kun je lekker doorrekenen - en geen rekening 
houden met allerlei kwalitatieve zaken.' 
Van der Ploeg: 'Bovendien moet je nooit op één paard wedden. 
Omstandigheden kunnen wijzigen en daarom is het goed om meer
dere ijzers in het vuur te hebben. Vandaar ook mijn nadruk op die 
ontvouwingsmogelijkheden.' 

Kees Verhaar: 'Dan valt me wel op dat De virtuele boer naast de 
analyse ook pleit voor een bepaalde ontwikkeling van de landbouw.' 
Van Sinderen: 'Als beleidswetenschapper heb je ook een bepaalde 
opvatting. Die mag je ook onder woorden brengen- als maar dui
delijk is waar het gaat om analyse en waar om persoonlijke visie.' 
Van der Ploeg: Bovendien dien je je persoonlijke visie te kunnen 
plaatsen binnen die ontvouwingsmogelijkheden.' 
Van Sinderen: 'Meer in het algemeen wil ik het belang benadruk
ken van visie als leidend voor het maken van politieke keuzes.' 
Van der Ploeg: 'Die opmerking past precies in de lijn van ons ge
sprek. Het scenario zoals we dat nu hanteren dwingt tot het vol
gen van een bepaald geloof- daarmee zijn er dus geen politieke 
ontvouwingsmogelijkheden meer.' + 

Noten 

1. André J.F. Köbben en Henk Tromp, De onwelkome boodschap of 
hoe de vrijheid van wetenschap bedreigd wordt, Amsterdam: Mets 
1999. 
2. Zie ook: J. van Sinderen, 'Mscheid van de beleidseconomie', in: 
ESB-Economisch Statistische Berichten, jaargang 83, nr. 4326, pp. 
736-739. 
3. Zie ook: Jan Douwe van der Ploeg, De virtuele boer, Assen: Van 
Gorcum 1999. 
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PERSPECTIEF 

Koks schamele politieke erfenis 
Het gelijk van columniste Pamela Hemelrijk ('Kontkruipers', Algemeen Dagblad 
20.12.2001), dat de pers- in het bijzonder de parlementaire- de machtigste lobby is 
van het Paarse kabinet, bleek met terugwerkende kracht op 17 december, aldus Wouter 
ter Heide. 

H et was de maandag na het PvdA
congres waarop Wim Kok zijn lei- d o o r W o u t e r t e r H e i d e 

Kortom, de politieke lof die Kok vanuit het 
sociaal-democratische kamp- zowel nationaal 
(Ad Melkert) als internationaal (Tony Blair) -derschap overdroeg aan Ad Mel

kert. Alle kranten stonden die dag bol van de verslagen en foto's 
van de door tranen overmande premier Kok, maar de vraag of de 
onbetwiste roerganger van de sociaal-democratie de samenleving 
iets beter heeft achtergelaten dan bij zijn aantreden, is onaange
roerd op de burelen van onze parlementaire journalisten blijven 
liggen. Een volstrekt onbegrijpelijke gang van zaken omdat het 
antwoord op deze politieke kernvraag niet alleen een ieder aan
gaat, maar bovendien ook voor een ieder zichtbaar op straat ligt. 

Niet eerlijker 

Wat dat betreft is het overduidelijk dat wij er materieel niet op 
achteruit zijn gegaan. Daarentegen - en daar draait het toch om 
in de politiek- is de samenleving de afgelopen jaren niet eerlijker 
of rechtvaardiger, en daarmee leefbaarder of democratischer 
geworden. De realiteit staat haaks op het feit dat onze tijd door
trokken is van het mensenrechten- of vredesideaal en hunltert 
naar de democratische vertaling daarvan. Niet alleen in Neder
land, maar wereldwijd. Daarvoor zijn echter maatschappelijke 
roergangers vereist van een ander kaliber dan degenen die mo
menteel de koers bepalen. Ik doel daarmee op lieden met een mon
diale of alomvattende, en niet met een nationale of partijpolitieke 
visie. 

De auteur is publicist te Zwolle 
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krijgt toegezwaaid, staat in geen enkele verhouding tot de politie
ke erfenis die hij 'ons-Nederlanders' nalaat. Een land waarin hoge 
politieke idealen volledig hebben afgedaan en het democratise-
ringsproces al jaren stagneert, ter meerdere eer en glorie van de 
zalig verklaarde economische groei, euro en AEX-index, waarin 
het volk geen enkele stem heeft. Vandaar dat van het sociaal
democratische smaldeel in Den Haag - dat toch pretendeert 'de 
stem des volks' te vertegenwoordigen - geen enkele inspiratie meer 
uitgaat. Daarin zal Ad Melkert geen enkele verandering brengen. 
Het staat immers buiten kijf dat de troonopvolger niet fundamen
teel zal afwijken van de lijn-Kok! Mocht hij premier worden, dan 
is reeds nu de moedeloos makende uitzichtloosheid te voorspellen 
van het door hem geïnitieerde regeerakkoord. In het (democrati
sche) belang van het algemeen is het te hopen dat deze voorspel
ling niet bewaarheid wordt. 

Waakhondfunctie 

Daarvoor is dan wel een parlementaire pers vereist die niet langer 
meehuilt met de wolven in het bos, maar die zijn waakhondfunc
tie onvervaard en op ondubbelzinnige wijze waarmaakt. Onze par
lementaire journalisten zullen zich daarvoor allereerst bewust 
moeten worden van de geest van onze tijd - hoe mystiek of ongrijp
baar dit ook mag klinken - en de politieke vertaling daarvan. De 
vertaalslag waaruit zonder enige twijfel de Verenigde Naties naar 

voren zullen komen als het aan
gewezen mondiale bestuursor
gaan ter effectuering van onze -
door de mensenrechten doorde
semde- tijdgeest. Deze broodno
dige effectuering van het alom 
onderschreven mensenrechten
of vredesideaal, impliceert zon
der meer het adequaat bestrij
den van de onverteerbare we
reldproblemen en het daaruit 
voortvloeiende, 'wereldwijde' 
schrijnende onrecht. Het mag 
duidelijk zijn dat daarvoor een 
grondige reorganisatie vereist is 
van de Verenigde Naties om de 
uitzichtloze- door de VS getoon
zette - dictatoriale machtsver
houdingen in 'onze' volkerenor
ganisatie voorgoed te doorbre
ken.+ 
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ITINERARIA 

Teeltkeus 
Pim Fortuyn voelt zich natuurlijkerwijs aangetrokken tot sexegenoten en dat is 
een zegen nu zijn zinderende politieke ambitie zich heeft ontvouwen. Want stel je 
voor dat hij een dochter had. Die zou dan al best huwbaar kunnen zijn en we heb
ben nog een loslopende prins Friso. 
Ons koningshuis telt vele prinsen en onder hen heeft zich de trend afgetekend te 
trouwen met ministersdochters. Binnenkort de derde al. Daar kun je verschillend 
over denken, positief, dat die vrouwen zijn opgegroeid in kringen waarin enig 
maatschappelijk besef en bestuurlijk inzicht aanwezig verondersteld mogen wor
den. Bovendien is intelligentie erfelijk en ik durf de stelling wel aan dat minis
ters een bovengemiddeld IQ hebben. De geliefden van onze prinsen bewijzen dat 
ook wel: ze zijn alle drie hoog opgeleid, modern geëmancipeerd en bewegen zich 
met aangeborengemak in machtige milieus. Aangeboren dus. Of bijgebracht. Een 
wetenschappelijke discussie die er in dit geval niet toe doet. Wèl dat afkomst veel 
met zich meebrengt: een nauwelijks definieerbare mix van cultuur, denkbeelden, 
vanzelfsprekendheden en de contouren van zo omstreden begrippen als fatsoen, 
normen en waarden. 
De Argentijnse lieveling van het Nederlandse volk heeft haar nestgeur niet mee. 
Rond de jaarwisseling werden in een televisieprogramma fragmenten getoond uit 
het nieuws van 2001 en van commentaren voorzien door de incrowd van omroep
land. Mensen die steeds elkaar in hun respectieve programma's in de gelegenheid 
stellen om gast-met-behartenswaardige-ideeën te spelen. Een of andere linksige 
nepintellectueelliet het fragment zien van Maxima's spijtverklaring over het ver
leden van haar vader. De wijsneus riep bitter en gelijkhebberig dat wat zij 
beweerde niet deugde. Hij had van de dochter verwacht dat zij de vader zou neer
zetten als de architect van het Videla-regime en hem daarmee als schurk zou por
tretteren. Misschien had die commentator iets gestudeerd · psychologie zal het 
niet geweest zijn. Iedere dochter zal tot haar laatste snik het goede in haar vader 
blijven zien, tenzij er iets ernstig is misgelopen in hun persoonlijke relatie. Zo ook 
de dochter van Jorge Zorreguieta, de dochter van Hans van den Broek en de doch
ter van Laurens Jan Brinkhorst. 
Daarmee hebben de drie ministers via hun dochters voet aan wal gezet in het 
koningshuis. Menselijk gezien zijn zij lid geworden van de koninklijke familie. Er 
is geen andere manier om het te zien. Het volk wil menselijkheid. In onze cultuur 
worden zelfs aan dieren menselijke eigenschappen toegeschreven, dus ook aan de 
leden van het koningshuis. Hun gewoonte te gaan jagen is daarmee dubbel om
streden, maar dit terzijde. Het koningshuis is geen institutie, dat hebben de 
Oranjes goed begrepen. Na het gedonder met prinses Irene en de Carlisten is adel
lijkheid rigoureus geschrapt van de lijst van eisen voor de koninklijke teeltkeus. 
Tot grote tevredenheid van het Nederlandse volk dat het idee opstak dat iedere 
gewone jongen of meid kon toetreden tot de sprookjesfamilie. Prins Pieter als epi
goon van de democratisering van het koninklijk huis! 
Maar goed, feit blijft dat burgerlijkheid geen belemmering meer vormt bij de toe
lating tot de koninklijke kring en dat daarmee allerlei mensen, ouders, broers of 
zusters een glimpje meepakken van die glans en schitter. Het zij hUn gegund, 
maar als een lid van die corona ook minister is, rijzen er bij mij toch vragen. Het 
is niet moeilijk voor te stellen dat de ministeriële verantwoordelijkheid allerlei 
niet-functionele contacten ongemakkelijk maakt of, erger, andersom. D66 heeft 
zich altijd sterk gemaakt voor de bestrijding van dubbele petten en de gesloten
heid van kliekvorming. Moet onze eigen Laurens Jan zich onthouden van een 
gezellig jachtpartijtje in familiekring? Zoiets zou zijn imago van dierenbeul wel
licht onnodig onderstrepen. Om maar eens iets te noemen. In ieder geval wordt 
de scheiding tussen het publieke en het privéleven van een minister vertroebeld 
door de partnerkeuze van zijn kind. Is ministerschap verenigbaar met het schoon
vaderschap van een prins? Of heeft Thom de Graaf gewoon gelijk en kan de 
koningin sinds de verburgerlijking van haar familie maar beter geen deel uitma
ken van de regering? + 
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V rijbeid van schoolkeuze 
Nederland heeft een bijzonder onderwijsstelsel. Artikel 23 van de grondwet regelt de 
publieke financiering van zowel openbaar als bijzonder onderwijs. Hierdoor lijkt voor 
ieder kind het gewenste onderwijs van overheidswege gegarandeerd te zijn. In de pralv
tijk is het Nederlandse onderwijs echter niet voor iedereen even toegankelijk, en han
delt Nederland in strijd met de eigen grondwet. 

D e Nederlandse overheid heeft in 
augustus 2000 een reprimande 
gekregen van de VN -Commissie 

d oo r Emily v a n de Vijver je je afvragen of het wenselijk is dat een 
seculiere overheid betaalt voor godsdien-

voor de Eliminatie van Rassendiscriminatie (CERD). Verschil
lende maatregelen om allochtone leerlingen over scholen te sprei
den, zijn namelijk in strijd met artikel1 van de Grondwet, dat elke 
discriminatie verbiedt wegens godsdienst, levensovertuiging, poli
tieke gezindheid, ras, geslacht of op welke grond dan ook. 

Postcoderegeling 

Een voorbeeld van een discriminerende maatregel is het quote
ringsplan van de gemeente Ede: openbare scholen zouden voor 
vijftig procent allochtone leerlingen mogen hebben, bijzondere 
scholen vijftien procent. Ook de postcoderegeling van de gemeen
te Amsterdam, waarbij ouders niet buiten hun postcodegebied kin
deren op school mogen doen, is een beperkende maatregel. Naar 
aanleiding van deze discriminerende quoteringsregelingen en de 
waarschuwing van de CERD heeft Ursie Lambrechts in een motie 
de regering gevraagd zich te bezinnen over de toegankelijkheid 
van het onderwijsstelsel. Lambrechts is van mening, dat scholen 
die met publieke middelen worden bekostigd, geen kinderen 
mogen weigeren. In de motie vraagt zij 'de regering om op korte 
termijn een aantal van de beste onderwijsjuristen die Nederland 
kent' om advies te vragen over deze quoteringsregelingen, postco
deregelingen en andere keuzevrijheidbeperkende regelingen. Er 
moet advies komen over de mogelijkheid een aanvaardingsplicht 
in te voeren voor met publieke middelen bekostigde scholen. 
Mocht dit niet mogelijk zijn, dan moet duidelijk worden op welke 
wijze een open en voor ieder in gelijke mate toegankelijk onder
wijsstelsel gerealiseerd kan worden, en welke aanpassingen dit in 
wet- en regelgeving vraagt. Met een nipte meerderheid van 73 
tegen 71 stemmen is de motie bij de behandeling van de begroting 
voor 2002 van het Ministerie van OC&W op 11 december jl. aan
genomen.1 

Religieuze potentaatjes 

Met de uitvoering van de motie en gevolggeving aan de daaruit 
voortkomende adviezen zou een open en voor ieder in gelijke mate 
toegankelijk onderwijsstelsel gerealiseerd kunnen worden. 
Waarmee overigens nog niets is gezegd over de financiering van 
het onderwijs. Zeker in het geval van het bijzonder onderwijs kun 

De auteur is eindredactertr van Idee 
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stig of levensbeschouwelijk onderwijs. Op 
een islamitische basisschool in Den Haag ~eeft het schoolbestuur 
ruim vierhonderdduizend gulden onrechtmatig besteed aan hoge 
onkostenvergoedingen, dure diners en gouden handdrukken. 'Vrij
heid van onderwijs is iets anders dan vrijheid van religieuze po
tentaatjes in schoolbesturen', zo vatte Elsbeth Etty in haar 

Ursie Lamhrechts 

column in NRC Handelsblad de spanning samen tussen de grond
wettelijke ruimte van het bestuur van bijzondere scholen en het 
gebrek aan toezicht op de juiste besteding van de openbare gelden. 
In het betoog dat hiernaast volgt, buigt J.L.M. Elders zich over dat 
spanningsveld en de rechtmatigheid van de wettelijke grondsla
gen van het bijzonder onderwijs in Nederland. + 

1. Tweede Kamer, vergaderjaar 2001-2002, 28 000 VIII, nr. 71. 
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I Punt 4 I 

Rechten van de mens 
en van de school 

'In het onderwijs, dat toekomstgericht hoort te zijn, strompelt de achterhoede van de 
verzuiling', schreef Elsbeth Etty op 21 juli 2001 in NRC Handelsblad. 'Bouw geen 
gelooftmuren tussen kinderen. Vrijheid van onderwijs is iets anders dan vrijheid van 
religieuze potentaatjes in schoolbesturen.' Dat dit anachronisme met islamitische scho
len een nieuwe impuls krijgt, is volgens haar voldoende reden voor Paars om de school,. 
strijd te heropenen. Alleen als iedereen 'onverdeeld naar de openbare school' gaat, 
heeft Paars zijn historische missie voltooid. ].L.M. Elders onderzocht hoe dat streven 
zich verhoudt tot letter en geest van grondrechten. 

D e grondwet van 1848 effende al de weg d 0 0 r J . L . M . E 1 d e r s 
voor bijzonder onderwijs naast het open-
bare, van overheidswege gegeven onder-

dan niet voldoet aan de eis van deugdelijkheid. 
Voorzover het om discriminatie zou gaan, komt 
het Wetboek van Strafrecht ons in artikel137 fte 

wijs. De wet regelt het onderwijs met eerbiediging van ieders 
godsdienstige begrippen. De grondwetsherziening van 1917 
bepaalt verder dat bijzonder onderwijs in principe uit de openba
re kas wordt bekostigd met behoud van de vrijheid van inrichting 
en eerbiediging van de vrijheid in de keuze van leermiddelen en de 
aanstelling van onderwijzers. Deze uitgangspunten staan beves
tigd in artikel 23 van de huidige grondwet (zie kader op pag. 10). 
De leervrijheid kan ertoe leiden dat ouders van kinderen princi
piële bezwaren hebben tegen bepaalde onderdelen van het leer
programma op bijzondere scholen. De Hoge Raad besliste in 
1976 dat schoolbesturen niet verplicht zijn met deze bezwa
ren rekening te houden mits er voor deze leerlingen een 
redelijk alternatief bestaat voor het volgen van gelijkwaar
dig openbaar onderwijs. 

Verdraagzaamheid 

De Universele Verklaring van de Rechten van de Mens 
(UVRM) van 10 december 1948 stelt dat het onderwijs ge
richt zal zijn op de volle ontwikkeling van de menselijke per
soonlijkheid èn op de versterking van de eerbied voor de 
rechten van de mens en de fundamentele vrijheden. Ook 
moet het onderwijs begrip, vriendschap en verdraagzaam
heid tussen naties, rassen en godsdienstige groeperingen 
bevorderen. Deze tekst is integraal overgenomen in artikel 
13 van het internationaal verdrag inzake economische, so
ciale en culturele rechten van 19 december 1966, het 'ver
drag van New York' waarbij ook Nederland partij is. Volgens arti
kel 93 Grondwet hebben bepalingen van internationale verdragen 
verbindende kracht. Artikel 13 is dus ook van toepassing op het 
bijzonder onderwijs. Wordt bij de keuze van leermiddelen afgewe
ken van de inhoudelijke bepalingen van dit artikel, dan vervalt 
dus het recht op subsidie, al was het maar omdat het onderwijs 

De auteur was van 1982 t.ot. 1990 hoogleraar Recht aan de Rijksuniversiteit 
Maastricht en is inmiddels met emeritaat. 
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hulp. In dit artikel wordt strafbaar gesteld het geldelijk steun ver-
lenen aan activiteiten die gericht zijn op discriminatie van mensen 
wegens godsdienst, levensovertuiging of geslacht. 

Fundamentalisten 

De verbindende kracht van verdragen die uitdrukking geven aan 
de erkenning van fundamentele rechten en vrijheden, berust niet 
alleen op grote internationale consensus maar ook op de inhoude-

lijke evidentie van een rechtsysteem. Bij diepgaande meningsver
schillen op levensbeschouwelijk gebied maakt ze een vreedzame 
samenleving mogelijk door ruimte te scheppen voor persoonlijke 
opvattingen zonder iemand tot iets te dwingen. Het is de scheiding 
van staat en religie die de dubbele loyaliteit voor iedereen moge
lijk maakt. 
Aanhangers van fundamentalistische religies en totalitaire ideo
logieën stellen dat de 1iberale westerse rechtsopvatting' in feite 
een ideologie is zoals andere. Er zou dus geen enkele grond zijn 
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voor een andersgelovige om zich hieraan gebonden te achten. Dat 

is volgens mij duidelijk een misverstand. 
De fundamentele gedachte achter de (universele) mensenrechten
verdragen is dat alleen een stelsel dat uitgaat van de gelijkwaar
digheid van alle mensen en een daarop gebaseerde rechtsorde vol

doende waarborg kan bieden voor de gewetens- en godsdienstvrij
heid van iedereen. Het gaat dus bepaald niet om een persoonlijke 
geloofsvisie of overtuiging, maar om de feitelijke erkenning dat 

alleen een universele rechtsorde in staat is de onderlinge vrede 
duurzaam te handhaven in een menselijke samenleving, die diep
gaande verschillen kan kennen in opvattingen inzake religie en 
levensbeschouwing maar ook in kennis en macht. Want alleen een 
dergelijke publieke rechtsorde is bevoegd en in staat om onpartij
dig en objectief bescherming te bieden aan zwakkeren en discri
minatie te bestrijden. Als de SGP stelt dat de VerenigdeN a ties via 
handhaving van het discriminatieverbod (te) diep doordringen in 
de Nederlandse rechtsorde, is deze constatering een bewijs van de 

noodzaak van deze interventie. 

Bijzonder onderwijs 

Openbaar onderwijs berust, geheel in de geest van 'New York', op 
het uitgangspunt dat geen voorkeur voor welke religieuze of 

Artikel 23 Grondwet der Nederlanden 
1. Het onderwijs is een voorwerp van de aanhoudende zorg der 
regering. 
2. Het geven van onderwijs is vrij, behoudens het toezicht van 
de overheid en, voor wat bij de wet aangewezen vormen van 
onderwijs betreft, het onderzoek naar de bekwaamheid en de 
zedelijkheid van hen die onderwijs geven, een en ander bij de 
wet te regelen. 
3. Het openbaar onderwijs wordt, met eerbiediging van ieders 
godsdienst of levensovertuiging, bij de wet geregeld. 
4. In elke gemeente wordt van overheidswege voldoend open
baar algemeen vormend lager onderwijs gegeven in een genoeg

zaam aantal scholen. Volgens bij de wet te stellen regels kan 
afwijking van deze bepaling worden toegelaten, mits tot het ont
vangen van zodanig onderwijs gelegenheid wordt gegeven. 
5. De eisen van deugdelijkheid, aan het geheel of ten dele uit de 
openbare kas te bekostigen onderwijs te stellen, worden bij de 
wet geregeld, met inachtneming, voor zover het bijzonder onder
wijs betreft, van de vrijheid van richting. 
6. Deze eisen worden voor het algemeen vormend lager onder
wijs zodanig geregeld, dat de deugdelijkheid van het geheel uit 
de openbare kas bekostigd bijzonder onderwijs en van het open
baar onderwijs even afdoende wordt gewaarborgd. Bij die rege
ling wordt met name de vrijheid van het bijzonder onderwijs 
betreffende de keuze der leermiddelen en de aanstelling der 
onderwijzers geëerbiedigd. 
7. Het bijzonder algemeen vormend lager onderwijs, dat aan de 
bij de wet te stellen voorwaarden voldoet, wordt naar dezelfde 
maatstaf als het openbaar onderwijs uit de openbare kas beko

stigd. De wet stelt de voorwaarden vast, waarop voor het bij
zonder algemeen vormend middelbaar en voorbereidend hoger 
onderwijs bijdragen uit de openbare kas worden verleend. 
8. De regering doet jaarlijks van de staat van het onderwijs ver

slag aan de Staten-Generaal. 
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levensbeschouwelijke opvatting dan ook wordt uitgesproken en 

dat persoonlijke godsdienstige gevoelens worden ontzien. Bij bij
zonder onderwijs kan een zekere spanning ontstaan tussen de 
eigen richting en de dwingende bepalingen van de publieke 
rechtsorde. De situatie ligt hier echter anders dan bij kerkelijke of 

religieuze organisaties, waar het lidmaatschap immers berust op 
een persoonlijke keuze van volwassenen. In het basis- en voortge
zet onderwijs gaat het echter om bescherming en opvoeding tot 

burgerschap. Daarom moet de dwingende bepaling van New York 
hier voorrang hebben boven andere opvattingen. Bij bijzonder 
onderwijs dat in dat opzicht in gebreke blijft, moet de subsidie dus 
worden geweigerd of ingetrokken. + 

De integrale tekst van de Universele Verklaring in de meeste 
talen van de VN-lidstaten is te vinden op de site van de Hoge 
Commissaris voor de Mensenrechten: 
http://www.unhchr.ch/udhr/index.htm. 
De Esocul-verdragstekst staat in het Engels op: 
http://wwwl.umn.edu/humanrts/instree/b2esc.htm 
Zie voor de Nederlandse wetsteksten: 
http://www.recht4all.nl/wetten. 

Artikel93 
Bepalingen van verdragen en van besluiten van volkenrechtelij
ke organisaties, die naar haar inhoud een ieder kunnen verbin
den, hebben verbindende kracht nadat zij zijn bekendgemaakt. 

Art. 137f Wetboek van Strafrecht 
Hij die deelneemt of geldelijke of andere stoffelijke steun ver
leent aan activiteiten gericht op discriminatie van mensen 
wegens hun ras, hun godsdienst, hun levensovertuiging, hun 
geslacht of hun hetero- of homoseksuele gerichtheid, wordt 
gestraft met gevangenisstraf van ten hoogste drie maanden of 
geldboete van de tweede categorie. 

Artikel 26 UVRM 
1. Een ieder heeft recht op onderwijs; het onderwijs zal kosteloos 
zijn, althans wat het lager en basisonderwijs betreft. Het lager 
onderwijs zal verplicht zijn. Ambachtsonderwijs en beroepsop
leiding zullen algemeen beschikbaar worden gesteld. Hoger 
onderwijs zal openstaan voor een ieder, die daartoe de begaafd

heid bezit. 
2. Het onderwijs zal gericht zijn op de volle ontwikkeling van de 
menselijke persoonlijkheid en op de versterking van de eerbied 

voor de rechten van de mens en de fundamentele vrijheden. Het 
zal het begrip, de verdraagzaamheid en de vriendschap onder 
alle naties, rassen of godsdienstige groepen bevorderen en het 
zal de werkzaamheden van de Verenigde Naties voor de hand
having van de vrede steunen. 
3. Aan de ouders komt in de eerste plaats het recht toe om de 
soort van opvoeding en onderwijs te kiezen, welke aan hun kin

deren zal worden gegeven. 
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I Punt 28 

Zelf kiezen waar dat kan., 
solidair waar dat moet 

Een sociaal-liberale visie op de sociale zekerheid 
Na precies honderd jaar sociale verzekeringen is het nu een mooi moment voor een 
bezinning op de toekomst van het stelsel van sociale zekerheid. De omgeving waarbi~ 
nen de huidige arrangementen functioneren is immers in veel opzichten aan het ver
anderen. Hoe kan de financiële houdbaarheid van het stelsel worden vergroot? Hoe 
kan het stelsel beter aansluiten op nieuwe maatschappelijke ontwikkeüngen en trends? 
Hoe kunnen preventie en reïntegratie verder worden bevorderd? 

de vraag waar de grens wordt d o o r K e e s G o u d s w a a r d W ellicht het meest fundamenteel is marktwerking op zichzelf een nuttig instru
ment. Het confronteren van aanbieders en 
vrager op de sociale zekerheidsmarkt met de 
kosten van inactiviteit is van groot belang. 

gelegd tussen collectieve solidari- e n U d O K O C k 

teit en individuele verantwoordelijkheid en 
keuzevrijheid. Met andere woorden: waar delen we risico's en waar 
laten we mensen die zelf nemen? Daarbij speelt ook mee dat er een 
zekere verschuiving plaatsvindt in de perceptie van het begrip risi
co. De traditionele opvatting is dat een risico iets is dat je van bui
tenaf overvalt en waar je zelf geen invloed op hebt. Het wordt ech
ter steeds duidelijker dat bepaalde risico's sterk beïnvloedbaar 
zijn, zoals bijvoorbeeld de duur van de werkloosheid en in veel ge
vallen ook arbeidsongeschiktheid. Ook waar gesproken wordt van 
zogeheten 'nieuwe risico's', zoals op het terrein van arbeid en zorg, 
gaat het in feite veelal om consequenties van welbewuste keuzes. 
Wij zijn van oordeel dat risicosolidariteit als vanouds een cruciaal 
grondbeginsel van de sociale zekerheid zal blijven. Bepaalde groe
pen staan nu eenmaal kwetsbaar op de arbeidsmarkt en op de 
verzekeringsmarkt en lopen het risico uitgesloten te worden. Bo
vendien is het delen van risico's ook uit economisch oogpunt doel
matig. Maar we denken tevens dat het met het oog op de genoem
de ontwikkelingen wenselijk is om de mate van eigen verantwoor
delijkheid en keuzevrijheid te vergroten. 
Ook in de toekomst zal de activerende werking van het stelsel van 
sociale zekerheid centraal staan. Daaraan besteden we eerst enige 
aandacht. Vervolgens gaan we in op de mogelijke beleidscanse
quenties van verschillende relevante trends: individualisering, 
flexibilisering van de arbeidsmarkt en veranderende arbeidspatro
nen, vergrijzing en internationalisering. 

Activering 

De laatste jaren vertoont de arbeidsmarkt kraptes die langzamer
hand structurele vormen beginnen aan te nemen. Om die reden 
en met het oog op de vergrijzing wordt een activerende sociale ze
kerheid alleen maar belangrijker. Bij het activeringsbeleid vormt 

Kees Goudswaard io~ hoogleraar toegepaste economie en bijzonder Ir.oogleraar 
sociale zekerheid aa11 de Universiteit Leiden e 11 kroonlid van de Elt 
Udo Koek werkt als econoom voor het f11t.errwtionaal Monetair Fonds (IMF) 
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Het beleid van kostenconfrontatie moet worden voortgezet en op 
punten versterkt, onder meer door meer gebruik te maken van 
eigen risico voor werknemers, zoals geen 100% loondoorbetaling 
bij ziekte. Er zijn echter ook duidelijke problemen, met name op 
het punt van de risicoselectie. Daar ligt juist een belangrijke rol 
voor de overheid, die de positie van mensen met een zwakkere ge
zondheid zou moeten versterken, zowel op de arbeidsmarkt als op 
de verzekeringsmarkt. 

De Commissie-Donner heeft voorstellen gedaan voor verbeterin
gen in de WAO. De kern is dat het aanpakken van het ziektever
zuim en het voorkomen daarvan cruciaal zijn voor het beperken 
van arbeidsongeschiktheid. Uitstroom van degenen die al in de 
WAO zitten blijkt immers zeer lastig. De commissie heeft voorge
steld om voor nieuwe gevallen uitsluitend nog een WAO-uitkering 
toe te kennen bij volledige en duurzame arbeidsongeschiktheid. 
Die uitkering zou iets hoger kunnen zijn dan nu. Gedeeltelijk ar
beidsongeschikten moeten weer aan het werk worden geholpen, 
waarbij zowel de werkgever als de betrokkene een actievere rol 
moet spelen. Werkgever en werknemer krijgen zware wederzijdse 
inspanningsverplichtingen om werkhervatting te realiseren in de 
vorm van ander werk of een andere werkkring. 
De instroom in de WAO kan hierdoor naar verwachting met meer 
dan 50 procent worden beperkt. Vermindering van het totale uit
keringsvolume zal echter afhangen van het succes van de reïnte
gratie-inspanningen. Belangrijke voorwaarde daarvoor is een goe
de verantwoordelijkheidsverdeling. Op dat punt zouden de Don
ner-voorstellen zeker verbetering brengen, maar de vraag is ook of 
de prikkels voor werknemers en werkgevers voldoende groot zijn 
voor maximale reïntegratie-inspanningen. In dat verband is het 
volgens ons voorbarig om, zoals de commissie voorstelt, de premie-

;,. Wao~hington, O.C. Di.t artikel is gebaseerd op Risico's delen en risico's ne

men: Lrends en uitdagingen in de sociale zekel'l•eid, een studie in het kader van 
het project Sociaa l-Liberale Perspectieven (zie ook pagina 31) 
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differentiatie voor werkgevers (Pemba) afte schaffen. Voor wat de 
positie van de werknemers betreft zal veel afhangen van de mate 
waarin bovenwettelijke aanvullingen zullen plaatsvinden. Ook is 
er het risico van een aanzuigende werking van de nieuwe WAO. 
Dit stelt zware eisen aan de nieuwe toelatingscriteria en de toe
passing daarvan door de keuringsinstanties. Dit punt heeft de 
commissie niet uitgewerkt. 
Voor wat betreft de uitvoering is het de vraag of de nieuw gekozen 
publiek-private mix doelmatig en doeltreffend zal blijken. Van be
lang is dat de gevalsbehandeling zo veel mogelijk integraal is. De 
rol van de cliënt in het preventie- en reïntegratieproces moet wor
den versterkt, onder meer via persoonsgebonden budgetten. 
De uitstroom uit werkloosheid moet toenemen door krachtige ar
beidsaanbodstimulerende maatregelen, die niet alleen betrekking 
moeten hebben op werklozen maar ook op mensen die actief zijn 
in een additionele baan. Daartoe horen op landelijk niveau onder 
meer de introductie van een inkomensafhankelijke heffingskor
ting, een vereenvoudiging en aanscherping van het sanctiebeleid 
in de bijstand en van het begrip passende arbeid. In dit beleid past 
ook een verbetering van de activerende werking van de WW met 
name voor oudere werknemers door een algehele beperking van 
de loongerelateerde uitkering tot maximaal 2 jaar. Op lokaal ni
veau pleiten we voor het vergroten van de mogelijkheden voor een 
integrale opzet van gemeentelijk werkgelegenheidsbeleid, verho
ging van het gemeentelijk aandeel in de fmanciering van de bij
stand en terughoudendheid met lokaal inkomensbeleid. 

Individualisering 

Wellicht de belangrijkste maatschappelijke trend van de afgelo
pen decennia is de individualisering en de toegenomen nadruk op 
eigen verantwoordelijkheid en keuzevrijheid. Deze trend zal naar 
verwachting de komende tijd doorzetten. Geregeld worden daar
om voorstellen gelanceerd om de sociale zekerheid hierop beter te 
laten aansluiten. Eén daarvan is het basisinkomen. Naar onze 
mening is het basisinkomen, afhankelijk van de hoogte ervan, of 
een onhaalbare en economisch schadelijke illusie, of het betekent 
een onaanvaardbare verlaging van het sociaal minimum. 
In zekere zin geldt dat ook voor een volledige individualisering 
van bijstandsrechten. Ook dat is om fmanciële of sociale redenen 
geen begaanbare weg. Wel zou de partnerinkomenstoets, het inko
men van de partner relevant voor de hoogte van de uitkering, ge
matigd kunnen worden. Aan de individualisering kan binnen de 
bijstand echter het beste recht worden gedaan met een strategie 
die gericht is op snelle uitstroom. Volledige individualisering van 
de AOW kan eventueel geleidelijk, zonder koopkrachtverlies voor 
alleenstaanden, worden gerealiseerd. 

Flexibilisering 

Een aantal trends in het bedrijfsleven en bij non-profit organisa
ties wijst in de richting van een flexibeler inzet van werknemers 
naar tijd, plaats en inhoud van de functie. Hierdoor zijn institu
tionele aanpassingen in de sociale zekerheid gewenst. Eén van de 
mogelijke opties is om de werkgever en de werknemer de keuze
mogelijkheid te geven om bij bepaalde typen arbeidscontracten 
(bijvoorbeeld oproepcontracten) af te zien van deelname aan de 
WW. Ook de introductie van meer opbouwelementen, waarbij de 
uitkering afhangt ven individuele bijdragen in het verleden, ver
dient overweging. 
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Variatie in de levensloop 

Individualisering en flexibilisering komen in feite tezamen in de 
levensloopbenadering. Deze benadering gaat ervan uit dat men
sen in de 21e eeuw een flexibele en individueel bepaalde levens
loop zullen kiezen. Het 'standaardpatroon' van achtereenvolgens 
leren, werken en rusten is niet meer de norm. Zorgtaken, onder
wijs en scholing, reïntegratie-activiteiten, sabbaticals e.d. leiden 
tot variaties in arbeidsduur en loopbaanonderbreking. Dat heeft 
zeker ook consequenties voor het stelsel van sociale zekerheid. 
Inmiddels zijn er wettelijke regelingen voor ouderschapsverlof, 
fmanciering van loopbaanonderbreking voor zorg en educatie en 
recentelijk verlofsparen. De rechten ten aanzien van de sociale 
verzekeringen zijn in het algemeen goed geregeld. Wel kunnen er 
problemen optreden voor degenen die tijdelijk hun loopbaan on
derbreken en vervolgens werkloos of arbeidsongeschikt raken. 
Indien er geen arbeidscontract meer is, bestaat er ook geen recht 
meer op een uitkering. Degenen die tijdelijk hun arbeidsduur ver
minderen krijgen in geval van werkloosheid of arbeidsongeschikt
heid een lagere uitkering. 
Meer in het algemeen sluiten de inrichting en opbouw van het 
stelsel van sociale zekerheid onvoldoende aan bij de toenemende 
variatie in arbeidspatronen en levensloop. Een probleem is bij
voorbeeld dat op dit moment de prikkels en mogelijkheden veelal 
ontbreken om permanent te investeren in scholing (levenslang 
leren). Dit is cruciaal voor de houdbaarheid van de verzorgings
staat in een kenniseconomie. Aantrekkelijke, fiscaal gefaciliteerde 
pensioenregelingen ontmoedigen het blijvend investeren in hu
man capital. Hier doet zich het probleem voor dat de huidige ar
rangementen voor sociale zekerheid, scholing en pensioenen ge
scheiden zijn. 

Drie pijlers 

De levensloopbenadering pleit voor een herbezinning op de ver
antwoordelijkheidsverdeling in de sociale zekerheid. In dit ver
band zou gedacht kunnen worden aan meer geïntegreerde arran
gementen met een opbouw langs dezelfde lijnen als het pensioen
stelsel in Nederland. Dat wil zeggen een stelsel bestaande uit drie 
pijlers, met een bij hogere pijlers afnemende mate van solidariteit 
en toenemende mate van keuzevrijheid. De eerste pijler biedt een 
generieke minimumdekking met maximale solidariteit. Finan
ciering geschiedt op omslagbasis. In de tweede pijler gaat het om 
spaarvormen die op cao-niveau kunnen worden georganiseerd, 
maar met individuele rekeningen. De individuele besparingen 
kunnen worden gebruikt bij werkloosheid of arbeidsongeschikt
heid, zorgverlof, onderwijs en scholing en pensioen. Volledig indi
viduele spaar- en verzekeringsvormen zitten in de derde pijler. 
Daar is de solidariteit geheel afwezig. 

Met name de geïntegreerde spaarvoorzieningen in de tweede pij
ler zijn van belang. Door de verschillende voorzieningen, inclusief 
de pensioenvoorziening, meer aan elkaar te koppelen, ontstaan 
meer keuzemogelijkheden, met daaraan verbonden een grotere 
mate van eigen verantwoordelijkheid. Daarbij werken de prikkels 
in beginsel in de richting van een hogere arbeidsparticipatie en 
latere pensionering. Het langdurig interen op het individuele 
spaartegoed (wegens bijvoorbeeld langdurige werkloosheid of ver
lof) drukt immers het toekomstige inkomen, met name het pen
sioen. Om het tegoed aan te vullen zal men na een periode van 
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inactiviteit weer aan de slag moeten, respectievelijk tot op hogere 
leeftijd moeten doorwerken. Het pensioen kan in een dergelijk sys
teem zowel in hoogte als ingangsdatum sterker variëren dan nu. 
Vervroegd uittreden heeft grotere inkomensconsequenties. 
Inzet van de spaarfondsen voor onderwijs en scholing maakt meer 

vraagsturing in het onderwijs, en daarmee betere aansluiting op 
de arbeidsmarkt mogelijk. 

Een dergelijk model kent ook diverse problemen en laat nog vele 
vragen onbeantwoord, zoals: wat moet de verhouding tussen de 
verschillende pijlers zijn? En moeten degenen die aan het eind van 
de carrière een negatief spaarsaldo hebben, terugvallen op de 
overheid (bijstand)? Dit kan leiden tot ongewenst gedrag. 
Vanzelfsprekend zal de activerende werking per saldo voldoende 
groot moeten zijn. Veel zal afhangen van eventuele nadere keuzes 
en vormgeving, zoals een verplichte inleg, de keuze van gebruiks
mogelijkheden van de spaarfondsen en de criteria die daarvoor 
gelden, en de mate van collectiviteit en solidariteit. Hoe dan ook, 
de benadering biedt wellicht mogelijkheden om te komen tot meer 
geïntegreerde sociale arrangementen die beter dan het huidige 
stelsel afgestemd zijn op een gevarieerde levensloop en blijvende 
aandacht voor het op peil houden van verdiencapaciteit. 

Vergrijzing 

De vergrijzing heeft aanzienlijke financiële (en andere) conse
quenties en schept een houdbaarheidsprobleem. Maar het pro
bleem is beheersbaar met een evenwichtige mix van maat
regelen. Daartoe behoren modernisering van de uittredings
regelingen (conform het gangbare verzekeringsprincipe van 
actuariële neutraliteit) en een verdere verhoging van de 
arbeidsdeelname. Daarbij past onder andere het afschaffen 
van de sollicitatievrijstelling voor werklozen ouder dan 57.5 
jaar. Bovendien is meer solidariteit nodig van het kapitaal
krachtige deel van de oudere generatie met de jongere gene
ratie. Via bijvoorbeeld fiscalisering van de AOW-premie kun
nen de lasten van de AOW breder worden gespreid. Ten aan
zien van de pensioenen kan gedacht worden aan invoering 
van een middelloonstelsel met een voorwaardelijke in
dexering, maar met een lagere franchise. Voor wat betreft 
het begratingsbeleid bepleiten wij een flinke vermindering 
van de overheidsschuld (maar niet noodzakelijkerwijs naar 
0), en dus structurele begrotingsoverschotten van tenminste 
1% van het BBP. Daarnaast versterken investeringen in de 
sociaal-economische structuur en de dynamiek van de ken
niseconomie het draagvlak voor de stijgende vergrijzings
kosten. 

I ntemationalisering 

De bedreigingen die van de internationalisering en de 
Europese integratie uitgaan op de nationale stelsels van 
sociale zekerheid lijken in de praktijk niet van groot 
gewicht. Een modern en activerend stelsel vormt bovendien 
ook een "asset" in de beleidsconcurrentie met andere landen. 
Verregaande Europese inmenging op het terrein van de 
sociale zekerheid is ook in de toekomst niet wenselijk. Wel is 
het nuttig dat de lidstaten hun beleid verder afstemmen op 
een aantal punten, waaronder de pensioenfinanciering. Er 
zou ook een meer gemeenschappelijke strategie kunnen ko-
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men op terreinen als armoedebestrijding en de afstemming van de 
sociale stelsels op afwisselende arbeids-, zorg- en scholingspatro
nen. Aldus kan de sociale dimensie van de Europese integrati 
worden versterkt. 

Tot slot 

In twintig jaar tijd is de Nederlandse sociale zekerheid in de ogen 
van veel buitenlandse waarnemers uitgegroeid van een lelij 
eendje dat te dik is tot een prachtige slanke zwaan. Het pensioen
stelsellijkt goed op orde, het aantal werklozen is laag en de kos
ten van sociale uitkeringen zijn beheersbaar. Het zou onterecht 
zijn de buitenlandse lof als 'naïef' opzij te schuiven, maar wie goed! 
kijkt weet dat die prachtige zwaan op z'n minst een aantal schoon
heidfoutjes heeft. De WAO is het voor de hand liggend voorbeeld, 
maar er is natuurlijk meer. Bovendien staat de tijd niet stil. De 
omgeving verandert, mensen passen zich aan en nieuwe ideeën 
worden geboren. Wil de Nederlandse sociale zekerheid haar 
'schoonheid' behouden dan zijn aanpassingen nodig. Op korte ter
mijn kleine aanpassingen binnen de bestaande situatie, zoals de 
door ons voorgestelde maatregelen voor activering. En op iets lan
gere termijn wellicht grotere aanpassingen zoals de drietrapsra
ket voor sociale verzekeringen, analoog aan het pensioenstelseL I 
ieder geval menen wij dat voor de mate waarin en de manier 
waarop mensen zich willen beschermen tegen sociale risico's, het 
volgende sociaal-liberaal adagium een prima richtsnoer is: zelf 
kiezen waar het kan, solidair zijn waar dat moet. + 

Bliifk de tijd stil..taan, of blijft de koopkracht op peü? 
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Punt 62 

Frankensteinvoedsel 
Beginselen, gevolgen en de commissie-Terlouw 

Het afgelopen jaar heeft het Nederlandse volk weer mee kunnen praten over grote ont
wikkelingen in de wetenschap. Ontwikkelingen die direct gevolgen kunnen hebben voor 
de manier waarop wij, als Nederlanders, met elkaar samenleven. Dit jaar stond het 
thema 'Biotechnologie en voedsel' op het programma. Het publieke debat kreeg de 
naam 'Eten en Genen'. De commissie die het debat ontwierp en begeleidde, stond 
onder leiding van D66-senator Jan Terlouw. 

D e noodzaak van een dergelijk debat in morele discussies gebruikt worden. 
was duidelijk. Door biotechnologische d 0 0 r H e n r i ë t t e B 0 U t Het uiteindelijke antwoord op de vraag 'Wat is 
ingrepen in planten en dieren wordt goed om te doen?' heeft een beetje van beide in 

ons voedsel wellicht verrijkt (de rijst produceert bijvoorbeeld meer zich. Het heeft zowel principes in zich als een idee over de aan-
vitamine A) of kan de boer meer gewassen oogsten (de maïs is vaardbaarheid van de gevolgen. 
resistent gemaakt tegen landbouwgif). Maar door deze ingrepen In de praktijk van de discussie 'Eten en Genen' is echter door de 
kunnen tegelijkertijd nieuwe onbedoelde eigenschappen worden participanten niet gezocht naar een mix tussen beide type rederre-
geïntroduceerd die wellicht een risico vormen voor onze gezond- ringen. De partijen praatten volgens mij langs elkaar heen omdat 
heid. Kortom, reden voor de overheid om eens met de burger van ze redeneerden volgens een andere denktrant. De tegenstanders 
gedachten te wisselen. Wat vinden we van biotechnologisch ver- volgden de weg van de beginselen, de voorstanders die van de ge-
rijkt voedsel, wat willen we ermee en moeten we ook daadwerke- volgen. 
lijk doen wat biotechnologisch allemaal kan? Klassieke morele 
vragen waarover je van mening kunt verschillen en die dus inte
ressant zijn om te stellen. 
De Commissie-Terlouw deed van alles om het Nederlandse volk 
aan het denken te zetten, met de organisatie van verschillende 
debatten, paginagrote advertenties en informatiekits voor scho
len. De uitkomsten zouden dienen als advies aan de politiek en 
daarmee fungeerde het publieke debat als een soort raadgevend 
referendum. Welke morele raad gaf Nederland aan de politiek? 
Hieronder volgt een korte analyse van de ingebrachte morele 
argumenten. 

Beginsel- of gevolgenethisch 

De centrale vraag waar de ethiek zich over buigt is: wat is goed 
om te doen? Er zijn wat varianten, maar uiteindelijk komen more
le vragen allemaal neer op deze hamvraag. Men geeft doorgaans 
twee typen antwoorden: een beginselethisch of een gevolgenet
hisch antwoord. Bij een beginselethisch antwoord beroept men 
zich op principes (beginselen) die ten grondslag liggen aan het 
handelen. Iets is bijvoorbeeld goed om te doen, omdat dit een 
uiting is van rechtvaardigheid of respect voor het leven. Een twee
de, heel andere manier van antwoorden, is een beroep op de gevol
gen van het handelen. Iets is bijvoorbeeld goed om te doen, omdat 
er heel veel mensen gelukkig, rijk of gezond van worden. Het zijn 
twee zeer legitieme manieren van redeneren en je ziet dat ze beide 

Henriëlte Bout is redactielid van Idee en directeur vanonderzoek s- en advies
burecm ConScience, dat zich t.oelegt op de morele aspecten van biomedische 
ontwikkelingen. 
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Gevolgendenkers 

De discussie in Nederland startte vanuit het denken over de posi
tieve gevolgen van genetisch gemodificeerd voedsel. De vraag of 
het goed is om voedsel genetisch te modificeren, werd positiefbe
antwoord met de volgende gevolgenethische argumenten (zie box 
1). 

Boxl: 

Is het goed om voedsel genetisch te modificeren? 
Argumenten gevolgendenkers: 

1. minder gebruik van bestrijdingsmiddelen 
2. economisch voordeel voor producenten 
3. het brengt geen schade toe 
4. bestrijding wereldvoedseltekort 

1. Minder gebruik van bestrijdingsmiddelen. 
Biotechnologische ingrepen in voedsel kunnen het gebruik van be
strijdingsmiddelen verminderen. En minder gebruik van bestrij
dingsmiddelen is goed omdat daarmee wordt bijgedragen aan 
duurzame landbouw. Onkruid kan veel nauwkeuriger worden be
streden op een veld dat is bezaaid met maïs dat resistent is ge
maakt voor een bepaald bestrijdingsmiddel. Er zijn minder typen 
en lagere doses landbouwgiffen nodig. 
De beginseldenkers brachten tegen dit argument onder meer in 
dat biotechnologie juist een bedreiging vormt voor duurzame 
landbouw. Door biotechnologische ingrepen in het genoom van 
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gewassen kunnen deze gewassen nieuwe onbedoelde eigenschap
pen krijgen, die een ecosysteem uit balans kunnen brengen. Bo

vendien kunnen de zaden van gemodificeerde gewassen uitkrui
zen met wilde soorten waardoor de balans verstoord raakt. Ten
slotte gaven zij een scala aan mogelijke duurzame alternatieven 
voor de vermindering van het gebruik van bestrijdingsmiddelen. 
Zo hielden de beginseldenkers de gevolgendenkers op dit punt ste
vig in hun hoekje. Ondanks de stevige kritiek is dit argument rele
vant en ook houdbaar: vermindering van het gebruik van bestrij
dingsmiddelen draagt wel degelijk bij tot een duurzame landbouw. 

2. Economisch voordeel 
Het modificeren van planten en dieren die wij als voedsel gebrui
ken, levert economisch voordeel op en dat is goed. Economisch 
voordeel poneer ik hier bewust als een moreel argument omdat het 
werkgelegenheid schept, wat in morele zin goed is voor een samen
leving. Een relevant en houdbaar argument, alleen niet zo sterk. 
Want ook hier geldt dat economisch voordeel op vele manieren 
bereikt kan worden die op macro-niveau veel effectiever en minder 
problematisch zijn dan het modificeren van voedsel. De bijdrage 
van genetisch gemodificeerd voedsel aan de economie is natuurlijk 
gering, maar het is toch een argument. 

3. Het brengt geen schade toe 
Hoewel zijn oorsprong ligt in de morele discussie over de rol van 
artsen, is het hippocratische argument 'geen schade toebrengen' 
ook ingezet in de discussie over de aanvaardbaarheid van gene
tisch gemodificeerd voedsel. Omdat het geen schade doet, is het in 
ieder geval niet 'slecht' om te doen. Een heelliberaal standpunt. 
De houdbaarheid van dit argument heeft een sterke technische 
component. Men kan immers wetenschappelijk onderzoek doen 
naar de mogelijk schadelijke gevolgen van het eten van genetisch 
gemodificeerd voedsel, en binnen de biowetenschappen is men 
daarmee op dit moment ook druk doende. Maar uitsluitsel is er 
voorlopig nog niet. De meningen en data verschillen. 

4. Bestrijding wereldvoedseltekort 
Tenslotte brachten de gevolgendenkers naar voren dat het gene
tisch modificeren van voedsel goed is omdat het een bijdrage levert 
aan de bestrijding van het wereldvoedseltekort. Zo blijven dus 
meer mensen in leven. Tegenstanders reageerden direct op dit ar
gument. 'Het is onethisch om de verwachting te scheppen dat zo'n 
complex vraagstuk als de bestrijding van het wereldvoedseltekort 
zo simpel opgelost kan worden.' Daar zit wat in. Maar de reactie 
van de voorstanders was ook terecht: 'Moeten we het dan daarom 
maar helemaal laten en geen enkele poging meer doen?' En er 
volgde een patstelling in de discussie. 

Beginseldenkers 

Terecht zei een grote groep in Nederland op een goed moment: 
'Luister Ter louw, gaan we het nog hebben over de uitgangspunten, 
de beginselen?' Aangezien de hele wereld al spreekt over de aan
vaardbaarheid van de gevolgen, kun je bijna niet anders dan con
tinu reageren op die gevolgendenkers, zonder dat je je eigen begin
selethische startpunt uit de doeken kunt doen. Zo kon het begin
sel 'duurzaamheid' inderdaad pas worden geïntroduceerd in reac
tie op de discussie over bestrijdingsmiddelen en uitkruisgevaar. 
En kon men een principe als 'keuzevrijheid' pas introduceren in 
reactie op de wens van consumenten om beschikking te houden 
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over niet-gemodificeerd voedsel. Maar men wilde nu juist niet be
zig zijn met de aanvaardbaarheid van de gevolgen! Dus organi

seerden de beginseldenkers alternatieve debatten. 
Het blijkt dat onze visie op de wereld om ons heen en onze rol 
daarin erg bepalend is voor het gewicht dat we schenken aan dez 
beginselen. Mensen die zichzelfbeschouwen als onderdeel of part
ner van de natuur (biocentristen) hebben meer moeite met het lou
ter instrumenteel gebruik van dieren en planten dan mensen die 
de mensheid beschouwen als de hoogste leefvorm en als heerse . 
over de natuur (antropocentristen). Hier volgen de meest voor de 
hand liggende principes die hier in het geding zijn (zie box 2). 

Box2: 

Is het goed om voedsel genetisch te modificeren? 
Argumenten beginseldenkers: 

1. eigenwaarde van dieren 
2. respect voor het leven, dus ook voor planten 
3. eigenwaarde van mensen 

1. Eigenwaarde van dieren 
In de bio-ethiek stelt men dat je de eigenwaarde van dieren 
respecteert door respect te tonen 'voor de heelheid en gaafheid van 
het dier en voor de evenwichtigheid van het soortspecifieke weze 
alsmede voor het vermogen zich zelfstandig te kunnen handhaven 
in een voor de soort geëigend leefmilieu'. 
Een vraag is of het rommelen met het DNA nu een inbreuk is op 
de integriteit. We doen bij de proefdieren een inbreuk op hun heel
heid, we snijden ze immers open. Maar als de genetische constitu
tie van een dier is veranderd, wordt er gewoon een kalf geboren 
dat we niet hoeven open te snijden. Is dat genetisch gemodificeer
de kalfje nu aangetast in zijn heelheid en gaafheid? Nee, zou · 
zeggen. En in een aantal, maar zeker niet alle gevallen blijkt da 
de dieren zich precies zo kunnen handhaven als hun niet gene
tisch gemodificeerde soortgenoten. 
Maar wellicht is het dier wel aangetast in zijn soortspecificiteit. 
Het heeft waarschijnlijk een gen van een ander dier-, planten- of 
bacteriesoort ingebouwd gekregen. Daarmee is een soortgrens 
overschreden. Zo redenerend is het levende, genetisch gemodifi
ceerde dier aangetast in zijn soortspecificiteit Althans, in zijn ge
netische uniciteit. Want het is toch nog altijd een koe? Of toe 
niet? Er wordt veel filosofisch onderzoek gedaan naar de verdie 
ping van dit begrip van eigenwaarde. 
Genetische modificatie kan een inbreuk betekenen op de integri
teit van het dier, maar zijn er doelen die deze inbreuk op de eigen 
waarde van het dier heiligen? Is voedsel zo'n doel? 
Nee, zeggen velen. Er zijn legio andere manieren waarop we iets 
kunnen doen aan de voedselproblematiek. We kunnen bijvoor
beeld met veel minder vlees af. Het genetisch modificeren van die
ren voor voedsel is geen noodzaak. 
Bovendien, zo redeneert men verder, wordt er niet één dier gene
tisch gemodificeerd. Er zijn vele dieren betrokken bij het creëren 
van een genetisch gemodificeerd dier. Die andere dieren gaan ver
loren tijdens het proces. Zij sterven doordat ze actief gedood wor
den voor het onderzoek (de grootste inbreuk op integriteit die je je 
kunt voorstellen), doordat zij mismaakt ter wereld zijn gekomen 

ten gevolge van hun genetische verandering, of doordat zij ernstig 
in hun welzijn zijn aangetast. Dat is volgens de tegenstanders van 
het genetisch modificeren van dieren moreel niet te verantwoor-
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2. Respect voor het 
leven, dus ook voor 
planten 
Voor planten geldt 
dat je er in de 
praktijk zo onge
veer alles mee 
mag doen. Terwijl 
het vanuit moreel 

oogpunt interessant is om 'respect voor het leven' ook door te ver
talen naar planten. Wat respecteer je als je de eigenwaarde van 
planten respecteert? Volgens beginseldenkers ligt hier, net als bij 
dieren, het probleem bij het respecteren van de genetische inte
griteit van planten, en bij de sterfte van de vele planten die ge
moeid zijn bij het maken van een genetisch gemodificeerd gewas. 
Toch zijn we geneigd hier minder moeite mee te hebben. En dat 
heeft alles te maken met onze visie op de wereld om ons heen. An
tropocentristen hebben aanmerkelijk minder moeite met het ins
trumenteel gebruik van planten dan biocentristen. Zo blijkt dat 
het mensbeeld van participanten in de discussie doorslaggevend 
is. 

3. Eigenwaarde van mensen 
Door voedsel te maken met een geneeskrachtige werking (de zoge
naamde farmaceuticals) worden mensen al etende wellicht gezon
der. Respecteer je de eigenwaarde van mensen als je een kleine 
bijdrage kunt leveren aan hun gezondheid? In eerste instantie 
moet ik deze vraag bevestigend beantwoorden. Maar naar mijn 
mening wordt dit 'gezondheidsargument' te snel ingezet en boven
dien overgewaardeerd. De belofte doen dat een ontwikkeling goed 
is omdat het de gezondheid van mensen kan bevorderen, schept 
volgens mijn stellige overtuiging de verplichting aan te tonen dat 
de gezondheid van mensen ook daadwerkelijk gebaat is bij de ont
wikkeling. Maar die technische evaluatie wordt bij mijn weten 
nooit uitgevoerd, waardoor het argument aan kracht verliest en 
zelfs misleidend kan zijn. 

En nu? 

Al debatterend zetten de participanten in het publieke debat hun 
hakken steeds verder in het zand. Men was óf voor en hanteerde 
dan de gevolgenethische argumenten om dit standpunt te onder
bouwen, óf men was tegen en beriep zich op beginselen. Daarbij 
bleek dat de houding ten aanzien van een aantal andere morele 
onderwerpen nogal van invloed was op het oordeel over 'Eten en 
Genen'. In het publieke debat 'Eten en Genen' werd uitvoerig ge
sproken over rechtvaardige welvaartsverdeling, fair trade, techno-
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logisering van de samenleving, maakbaarheidsdenken, moreel su
perioriteitsdenken en de omgang van de mens met zijn omgeving. 
Dat verbreedde de discussie op een enorme manier en bleek de 
kloof tussen de participanten alleen maar groter te maken. 
Zo kwamen er dus maar twee antwoorden op de morele vraag: 'Is 
het goed om voedsel genetisch te modificeren?'. 'Ja, vanwege de 
mogelijk positieve gevolgen' of 'Nee, vanwege de schending van 
principes'. Terwijl het meest redelijke antwoord natuurlijk 'Ja, 
mits' of 'Nee, tenzij' is. Het publieke debat had diepgang kunnen 
krijgen als de participanten hadden willen of kunnen praten over 
de inhoud van dat' Ja, mits' of'Nee, tenzij'. Nu heeft de Commis
sie-Terlouw niet anders kunnen doen dan de argumenten verza
melen en zelf een aanbeveling formuleren, waarmee zij zelf de 
belangrijkste oordelaar is geworden. 

Stamcellen 

In het rapport dat zij 9 januarij.l. overhandigde aan D66-minister 
Brinkhorst van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij concludeert 
de commissie: 'Veel mensen twijfelen aan het nut [van genetische 
gemodificeerd voedsel), informeren naar de alternatieven en vre
zen de risico's. Bezwaren tegen biotechnologie in voedsel lijken 
slechts bij een beperkt aantal mensen voort te komen uit princi
piële of ethische bezwaren tegen biotechnologie op zich. Utiliteits
overwegingen zijn voor het Nederlandse publiek over het alge
meen veel bepalender. Uitgangspunt in de overwegingen en argu
mentatie is allereerst de vraag wat het nut is van een bepaalde 
toepassing. Direct gekoppeld aan de nut- en noodzaakdiscussie 
wordt de vraag naar het risico gesteld, voor de gezondheid en voor 
de natuurlijke omgeving. Wanneer sprake is van toepassingen bij 
dieren neemt de terughoudendheid van het publiek zichtbaar toe; 
op grond van ethische motieven wordt de beschikbaarheid van al
ternatieven dan nadrukkelijker ter sprake gebracht. Het publiek 
verbindt het garanderen van persoonlijke keuzevrijheid als een 
noodzakelijke voorwaarde aan het toelaten van voedingsmiddelen 
die met gebruik van biotechnologie zijn vervaardigd.' 
Lees ik het goed, en stelt de Commissie-Terlouw dat utiliteitsden
ken niet ethisch is en principieel denken wel? En dat 'principieel 
denken' ook direct gepaard gaat met bezwaren? 
De slotconclusie luidt: 'Het Nederlandse publiek neemt een erg ge
reserveerde houding in ten opzichte van het gebruik van biotech
nologie in voedsel. Toch meent een ruime meerderheid van de 
deelnemers aan het publieke debat "Eten en Genen" dat onder 
stringente voorwaarden "in algemene zin" mag worden doorge
gaan met de toepassing van gentechnologie in voedsel.' 

Uiteindelijk neemt de commissie Terlouw het besluit om de toe
passingen van genetische modificatie in voedsel te ontsluiten met 
een 'Ja, mits'. De voorwaarde is, zo blijkt uit de reactie van Ter
louw tegenover de pers, dat er een apart onafhankelijk instituut 
toeziet op de kwaliteit en betrouwbaarheid van het voedsel. 

In ieder geval kan worden geconcludeerd dat het publieke debat 
als democratisch instrument nog voor verbetering vatbaar is. De 
gemiste kans om werkelijk te praten over beide ethische invals
hoeken kan echter ruimschoots ingehaald worden. Het volgende 
onderwerp dient zich alweer aan: de aanvaardbaarheid van stam
celonderzoek Dan kunnen we al die argumenten opnieuw aan
voeren. + 
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I Punt 73 

de porseleinkast De l~oe • m 

l{anttekeningen bij het landbouwbeleid 
De 45-jarige Ernst van der Schans is veehouder in WeU-Ammerzoden. Op in totaalll 0 
hectare grond (eigen grond en van derden) houdt hij 400 melkkoeien. De boerderij 
produceert landelijk verkrijgbare zuivelproducten voor het topsegment van de markt, 
wat een toegevoegde waarde is, maar ook veel toegevoegde kosten met zich meebrengt. 
Ernst ván der Schans zet kritische kanttekeningen bij het D66-landbouwbeleid en de 
plannen voor de landbouw in het D66 concept-verkiezingsprogramma. 

L andbouw is primair een middel d o o r E r n s t v a n d e r S c h a n s echter desastreus voor de weidevogelpo-
van bestaan, een economische ac- pulatie: de nieuwe Faunawet frustreert in 
tiviteit. Dit gegeven dient het uit- plaats van te stimuleren. 

gangspunt van beleid te zijn, ontkenning hiervan werkt contra
productief. De grondgebonden landbouw kent echter een laag ren
dement. Degenen die voor deze sector kiezen, houden heel veel van 
hun vak en accepteren veel uren voor weinig inkomen. Het zijn 
liefhebbers die veelal gevoelig zijn voor enige maatschappelijke 
waardering voor hun inzet voor de instandhouding van het land
schap, bij voorbeeld door weidevogelbeheer. De minister van Land
bouw roept weerstand op en gedraagt zich als een olifant in een 
porseleinkast als hij zegt boeren niet te begrijpen omdat ze maar 
door blijven gaan met hun bedrijf terwijl ze in feite bij de verkoop 
'schatrijk' zouden zijn. 

Premies 

D66 wil een andere landbouw, zo staat bij punt 73 in het concept
verkiezingsprogramma. De landbouwsector moet een bijdrage le
veren aan een divers landschap en een rijke natuur. Mijns inziens 
is er al veel veranderd en moet het veranderings- en bewustwor
dingsproces vooral gestimuleerd worden. Zelfs in de Bommeler
waard is er een vereniging voor agrarisch natuur- en landschaps
beheer. Deze vereniging van agrariërs en niet-agrariërs stimuleert 
weidevogelbeheer en diverse aanplantingen en realiseert begrip 
over en weer. Het wildbeheer inzake vossen, kraaien en roeken is 
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Boeren krijgen wat D66 betreft landschapspremies als hun werk
zaamheden passen in het natuurbeleid van de nationale overheid. 
Dat is wat mij betreft prima onder twee voorwaarden. De premies 
moeten een reële vergoeding zijn voor degene die hieraan mee wil
len en kunnen doen en ze moeten ook geen totaalverbod op iedere 
ontwikkeling inhouden. Bedrijven en ondernemers die primair 
met hun agrarisch bedrijfbezig willen zijn, moet binnen randvoor
waarden ontwikkelingsruimte geboden worden. 

Koe in de wei 

D66 wil de intensieve veehouderij terugdringen, zo staat onder 
punt 75 in het concept-verkiezingsprogramma. Er dienen mijns in 
ziens minimale eisen te gelden ten aanzien van dierenwelzijn en 
dergelijke maar die kunnen in een open markt niet te veel afwij
ken van eisen elders. Vanuit nostalgie menen we vaak dat het ide
aalbeeld de grazende koe en de scharrelende kip is. Inmiddels we 
ten we dat de gezondste eieren van de batterij-kippen komen. Dat 
heeft evenmin mijn sympathie, maar het alleen maar verbiede 
van batterijen zonder goed gezondheidsalternatief is kortzichtig. 
Bovendien zou dit het einde betekenen van 80 tot 90 procent van 
de Nederlandse legpluimveehouderij. Gevolg: leve de import van 
batterij-eieren. 
Uit een oogpunt van landschapsbeheer is het absoluut gewens 
dat er koeien in de wei lopen. De belangrijkste oorzaak voor het 
volledig opstallen van de melkkoe ligt in de mestwetgeving. Vol 
gens mij is de huidige mestwetgeving doorgeschoten als gevol~ 
van een, achteraf bezien jarenlang te tolerant systeem. De huidi
ge normering is echter te streng. De normering is gebaseerd op de 
gemiddelde Europese grond. Nederlandse grond is als gevolg van 
grondsoort, klimaat en vakmanschap veel productiever. Een gro
tere output van mineralen wordt gerealiseerd maar daar is een 
grotere input voor nodig. 
De Nederlandse koe in de wei is mooi. Het welzijn van de Neder

landse koe in de moderne stallen is minstens zo goed gewaarborgd 
als buiten. Het huidige mestbeleid dwingt de koeien op stal wat 
ook vanuit landschapsbeheer een ongewenste ontwikkeling is. + 
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Pleidooi voor Ruitntelijke Ordening 
In het hoofdstuk 'Omgaan met schaarste' van het D66-conceptprogramma zijn de 
paragrafen 'Doelmatig grond- en ruimtegebruik' en 'Een open landschap, een rijke 
natuur' van belang voor de toekomstige ruimtelijke ordening van ons (platte-)land. De 
meeste uitspraken en standpunten hier zijn ook terug te vinden in de Vijfde Nota 
Ruimtelijke Ordening waarvan onlangs het derde deel (de Kabinetsbeslissing) ver
scheen. Dat zou kunnen betekenen dat dit deel van het conceptprogramma er realis
tisch uit ziet. 

door Frits Prillevitz 
litieke kring ervan overtuigd geraakt dat I nderdaad zijn we de laatste tijd ook in po- ning dat te weinig zicht wordt geboden op 

pak en realiseerbaarheid. De ervaring in 
nationale parken heeft geleerd dat het we voor de beteugeling van ongewenste 

stadsuitbreiding en bedrijventerreinen de Wet Voorkeursrecht Ge
meenten (ook toe te passen voor realisatie van natuurbestemmin
gen) en de Onteigeningswet als grondpolitieke instrumenten beter 
moeten benutten. Bovendien moeten projectontwikkelaars meebe
talen aan openbaar groen in en bij nieuwe woonlocaties. Maar uit 
het verkiezingsprogramma blijkt nergens hoe het getreuzel op dit 
terrein kan worden doorbroken. 
Ook de pleidooien voor kwaliteit en multifunctionaliteit zijn 
prachtig, en we zijn het er natuurlijk over eens, maar tot nu toe is 
gebleken dat de harde functies (woningbouw, infrastructuur, 
bedrijven) het altijd weer winnen van de zwakke functies (natuur, 
landschap, landbouw, water). Een pleidooi voor de gelijktijdige 
aanleg van natuurcompensaties en infrastructuur, van recreatie
elementen (vooral bos) en nieuwe woonlocaties zou niet hebben 
misstaan. In de achtereenvolgende nota 's Ruimtelijke Ordening 
zijn de groene sterren, grote recreatie- en bosgebieden in de rand-
stad en daarbuiten, op de bijbehorende kaarten ingetekend maar 
niet of nauwelijks gerealiseerd. Minister Pronk voegt er in zijn 
Vijfde Nota Ruimtelijke Ordening weer enkele tienduizenden hec
tares natuur, bos en water aan toe. D66 moet harder inzetten op 
de realiseerbaarheid van deze elementen, die juist zo belangrijk 
zijn om te voorkomen dat de rest van het landelijk gebied verrom
melt. 

Grondprijzen 

Een snellere totstandkoming van de Ecologische Hoofdstructuur 
(EHS) is een prima punt in het verkiezingsprogramma, maar ook 
hier ontbreekt een aanwijzing hoe dat verwezenlijkt kan worden 
nu de grondprijzen de pan uitrijzen. Een pleidooi voor serieus 
agrarisch natuurbeheer in delen van de EHS zou ook niet hebben 
misstaan. 
In de VijfdeNota Ruimtelijke Ordening en in het D66-verkiezings
programma duikt het begrip 'Nationaal Landschap' weer op. Het 
beoogde doel, bescherming van historische cultuurlandschappen, 
kan met instemming begroet worden, maar ook hier de kantteke-

De artleur is redact.i.elid van Idee, voormalig directeur Staatsbosbeheer en 
voonnalig directeur van het Europees Centrum voor Natuurbescherming 
(ECNC). Momenteel is hij onder meer lid van de Raad voor het Landelijk 
Gebied. 
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terie van LNV te weinig geld beschikbaar stelt om er echt iets 
te maken. 

Proefboringen 

En tenslotte nog een stokpaardje: proefboringen naar gas in 
Biesbosch zouden het nagestreefde moeraskarakter van het 
bied kunnen bevorderen. Indien er gas gevonden en !!e,IVorme,:n 
wordt, daalt de bodem geleidelijk en met een in de tijd grotere 
tijdenwerking in het Haringvliet, zoals reeds is voorgesteld, 
het oorspronkelijk karakter van het gebied weer in zicht. 
Geld en consistentie van beleid, daar schort het aan. D66 zou 
aan de kaak moeten en durven stellen en een feller debat 
formuleren op deze punten. + 
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Osama moet hangen! 
De doodstraf., otndat het tnoet 

VVD-ideoloog Paul Cliteur vindtl dat Nederland geen recht van spreken heeft als de 
Verenigde Staten overgaan tot de terechtstelling van Osama bin Laden. In zijn pleidoo · 
gebruikt Cliteur handzame retoriek en hij reduceert internationale mensenrechtenver
dragen tot een Hollands domineesvingertje. Hij banjert daarmee dwars door de begin... 
selen van zijn eigen partij2, maar dit terzijde. 

door Arthur Olof 
hij moet allereerst het vlees zelf snijdbaar C liteur moet niet alleen zijn messen slijpen, Strafhof kennen de 'capitale straf (Cliteur) noc 

voor genocide of oorlogsmisdaden, noch voo 
maken. Daarvoor zijn nogal wat capriolen 

vereist. Hij vergelijkt Osama bin Laden met Adolf Hitler, redu
ceert internationale mensenrechtenverdragen3 tot Nederlandse 
betutteling, bombardeert Harry Mulisch tot ons ethisch geweten 
en suggereert dat een tienjarige taakstraf met aansluitende ver
volgloopbaan als loketbeambte het enige alternatief is voor de 
doodstraf. Dat doet hij zo. 

Grote problemen 

Als een Amerikaanse soldaat Bin Laden in de kraag vat, kunnen 
'we' korte metten maken, zoveel is duidelijk. Bush heeft er zelfs 
over gedacht om daarvoor een speciale rechtbank in het leven te 
roepen. Een vertrouwd geluid. De schuldvraag, de kwaliteit van 
'gewone' Amerikaanse rechtbanken, waarborgen voor een eerlijk 
proces zijn echter zaken waarbij Cliteur niet stil wil staan. Zijn 
rampscenario is dat niet een Amerikaan, maar een Brit de ver
dachte arresteert: 'Dan hebben we grote problemen. De Britten 
kennen de doodstraf niet. Zij hebben, net als wij, het Handvest 
voor de grondrechten van de Europese Unie ondertekend. Daarin 
is de doodstraf verboden. ( ... ) De Amerikanen willen namelijk wel 
hun eigen Adolf Hitier berechten. Maar wij hebben gewetensbe
zwaren: wij, Europeanen, leveren in beginsel geen verdachten uit 
aan een land dat de doodstraf kent. En in het bijzonder Nederlan
ders doen over die doodstraf nogal moralistisch.' 
Een vergelijking van Bin Laden met Hitier ziet toch wat details 
over het hoofd. Misschien wil Cliteur een terroristische misdaad in 
oorlogsaferen trekken voor wat meer juridische speelruimte? Op 
19 september 2001 zei Thom de Graaf in de Tweede Kamer: 'Het 
is begrijpelijk dat in Amerika wordt gesproken over oorlog, maar 
het is niet zonder gevaar. Ik zou zelf die terminologie niet tot inzet 
van onze betrokkenheid willen maken.' 

Fijntjes 

Juridische speelruimte voor de doodstraf bieden de bestaande 
instellingen van het internationaal recht al evenmin. De ad hoc
tribunalen voor Joegoslavië en Rwanda en het Internationaal 

De alt/.eur is eindredac/eltr van Idee. 
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misdaden tegen de mensheid (in burgeroorlog o 
tijdens bezetting). Dat komt omdat de internationale gemeen 
schap deze straf in strijd acht met de mensenrechten. Hier is geen 
Hollands vingertje in beeld. 
Niettemin reduceert Cliteur (jor the sake of punishment?) de in 
ternationale verbodsbepaling toch via Europese gewetensbezwa 
ren tot Hollands moralisme. En hij vervolgt: 'Zo heeft onze minis 
ter-president nog in 2000 de Chinese minister van buitenlands 
zaken ernstig over dit onderwerp onderhouden. Dat wij in zo' 
gesprek uiterst zwak staan schijnt ons niet te deren. Wij zwaaie 
wel met het vingertje, maar de Chinezen en Amerikanen kunnen 
fijntjes opmerken dat in Nederland nog in 1952 veertig mense 
zijn geëxecuteerd wegens misdaden die in oorlogstijd waren be
gaan. Zij kunnen ook aanvoeren dat niemand tegen de doodstr 
was voor AdolfEichmann. Zelfs onze progressieve topauteur Har
ry Mulisch (. .. )was daar niet tegen. ( ... ) Ook vond iedereen he 
heel gewoon dat de Neurenbergse processen met de galg eindig
den. En als we de van aanzienlijke strafbare feiten verdach 
Adolf H. in handen zouden hebben gekregen had echt niemand 
een tienjarige taakstraf met daarna een baantje als loketbeambte 
voorgesteld. De vraag is dus: zijn wij nu wel in de morele positi 
om de Amerikanen de les te lezen over de toepassing van de dood 
straf? Ik vind, eerlijk gezegd, van niet.' 

Cynisch pact 

China en de Verenigde Staten behoren tot de landen die sinds 
1952 (en daarvoor) elke maand veertig, zo niet meer doodvonnis 
sen voltrekken. Amnesty International heeft meer informatie 
Wonderlijk dus dat Cliteur denkt om in een cynisch pact met deze 
landen een argument in handen te hebben om Nederland er 'fijn
tjes' op te wijzen dat ook bij ons executies plaatsvonden. Nou en? 
Er is wel meer aan te merken op Nederland, of welk ander lan 
ook. Moeten we ons baseren op gedragingen uit het verleden, da 
is geen enkel land in de morele positie om wie dan ook de les te 
lezen. Zo werkt dat dus ook niet. Net zoals een samenl~ving dat 
doet met handelingen die zij niet wenst te tolereren, probeert ook 
de internationale gemeenschap zulke gedragingen tegen te gaan 
met recht. Heel beschaafd, maar moeizaam. Al was het maar van 
wege het gebrek aan medewerking van landen als China en de VS. 
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Wat Hitler betreft was dat mosterd na de maal- ..------------------------------, 
tijd, hij was waarschijnlijk de grootste inspiratie- ' 
bron. En ook de vormgeving van die internationa
le gemeenschap is niet bepaald voorbeeldig, maar 
je moet toch ergens beginnen. 

Mulisch 

Cliteur gaat echter nog een stapje verder. In 
Neurenberg en tegen Eichmann zijn doodvonnis
sen uitgesproken, dus waarom nu niet? Het 
Nederlands vingertje is overigens inmiddels bui
ten beeld. Neurenberg deden 'we' zelfs samen met 
onze Amerikaanse vrienden. Maar 'onze progres
sieve topauteur' Harry Mulisch heeft ook in Israël 
niet geprotesteerd, dus waar blijf je? Cliteur had 
evengoed de inquisitie kunnen noemen, er zit voor 
hem toch geen enkele progressie in het beestje. 
Daarmee gaat hij wel voorbij aan het feit dat de 
regels van Neurenberg (en Tokio) nu juist een 
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belangrijke basis zijn geweest voor de VN-tribu- 1-----i.-~~o-----~ 
nalen. Met als zwaarste straf levenslang. Voor 
Joegoslavië en Rwanda vonden de Verenigde 
Staten dat niet eens zo'n punt. Bij het 
Internationaal Strafhof ligt dat enigszins anders, 
maar daar zouden ze dan ook zelfs Amerikanen 
kunnen berechten. Voor het gebruik in 
Afghanistan van clusterbommen of voor het 
bloedbad in het fort Kalajangui bij Mazir-i-Sharif, 
bij voorbeeld. De Amerikanen passen dus nog 
maar even voor de internationale rechtsorde, en 
trekken vertrouwd ouderwets van leer. Ondanks 
het feit dat ook het nieuwe 'democratische' bewind 
van Afghanistan daar genoeg van heeft. 
De vraag is dus eigenlijk: zijn de VS in de morele 
positie om ons 'fijntjes' de les te lezen? Het lijkt me 
zonneklaar van niet. Curieus dat een liberaal ons 
van het tegendeel wil overtuigen. + 

Noten 

1. Buitenhof, 6 januari 2002, 'Opinie: Krijgt Bin Laden de dood
straf?' 
2. Zie de FA Q's op www.vvd.nl: 'Waarom is de VVD tegen de dood
straf? De doodstrafkent een groot aantal nadelen. De VVD is dan 
ook geen voorstander van de doodstraf. Een belangrijke reden om 
geen doodstraf in te voeren is het feit dat de doodstraf niet werkt. 
Straffen dienen als vergelding voor een delict. Maar vooral is het 
de bedoeling dat het opleggen van een straf een preventieve wer
king heeft. Door de afschrikwekkende werking moet de straf 
iemand afhouden van het begaan van een misdrijf. Hoewel het 
lijkt dat de doodstraf bij uitstek een afschrikwekkende werking 
heeft, blijkt in de praktijk dat dit geenszins het geval is. Ook 
Timothy McVeigh heeft zich bij zijn verschrikkelijke daad niet 
laten afhouden door de straf die hij zou kunnen krijgen. Dat een 
opgelegde doodstraf niet kan worden teruggedraaid is een andere 
reden om geen doodstraf in te voeren. Ook als slechts één keer 
achterafmoet worden vastgesteld dat de doodstraften onrechte is 
uitgevoerd op een onschuldige, dan is dit één keer teveel. Fouten 
zijn echter nooit uit te sluiten. Rechterswerk is en blijft mensen-

2 0 

werk. Voor de VVD zijn dit reden genoeg om geen doodstraf in tê 
voeren.' 
Voor wie Kees Lunshof wil geloven (De Telegraaf, 11.6.2001) hacl 
Cliteur nog wel terecht gekund bij Leefbaar Nederland, dat 'o 
populistische gronden' voorstander was van de doodstraf, ma 
ook die partij schijnt inmiddels tot beter inzicht te zijn gekomen. 
3. Cliteur noemt het 'Handvest voor de grondrechten van d 
Europese Unie'. Het EU-document 'Naar een succesvolle uitbrei 
ding', Brussel20.11.2001, noemt de doodstraf als een van de red 
nen waarom Turkije nog steeds niet kan toetreden tot de EU: 'He 
herziene artikel 38 van de grondwet beperkt de doodstraf tot ter 
roristische misdaden in tijden van oorlog of oorlogsdreiging. D 
gemaakte uitzondering voor terroristische misdaden strookt nie 
met protocol 6 van het Europees Verdrag tot bescherming van de 
rechten van de mens (EVRM) (dat geen enkele voorbehoud toe 
staat), terwijl de uitzondering in het geval van oorlogsmisdade 
wel is toegestaan krachtens protocol 6.' Nederland is partij bij he 
EVRM en bij VN-verdragen zoals de Universele Verklaring van d 
Rechten van de Mens en het Tweede Optionele Protocol bij he 
Internationaal Verdrag inzake Burgerlijke en Politieke Rechten 
dat afschaffing van de doodstraf beoogt. Zie bijv. ook resolutie 
2001/68 d.d. 25.4.2001 van de VN-Mensenrechtencommissie. 

IDEE -FEBRUARI 2002 

'J 
bez 
ZinJ 

tegc 
in< 
gra 
Me 
vee 
I en 
meJ 
zap 
Wal 

bea 
der 
too: 

me' 
ten 

Ovc 
nig 
wa: 
arr 
en 
poe 
of c 

nai 
Wa 
der 
dig 
me 
On • 

ee11 
het 
offl 
lerl 
ke1 
tili 
ma 
We 
op 
Wa 
ga; 
de~ 

du 
Ie J 

sle 
log 
de 
An 
ooi 
he1 
sex 
de 
gri 



POSTBUS 660 

WTC.exe.exit 
'M ooi sprokkn' dacht ik in na eerste lezing van 'WTC.exe' 

door Arthur Olof (Idee november 2001). Maar tijdens de 
bezinking begon het wat te kraken in de grijze cellen. 'I\veede le
zing onthulde twee hoofdsporen in het artikel. De ene richtte zich 
tegen Westerse arrogantie, door de auteur verpersoonlijkt gezien 
in de cowboys Bush & Blair, en de andere tegen de schijnheilige 
graalridders van de Vrije Pers. 
Met dat laatste kan ik het tamelijk onverkort eens zijn. Ik obser
veer allang dat journalisten zich liever bezighouden met manipu
leren dan met informeren. Ik heb dan ook geen dagbladabonne
ment meer en tegen de treurbuisinquisitie wapen ik me met de 
zapper. Tijdens de Golfoorlog viel op hoe eenstemmig de media 
waren in hun anti-Saddam-gedram. Dat deze sinjeur in het zadel 
was geholpen door dezelfde figuren die hem nu probeerden 'up te 
beamen' was een nuancering die nauwelijks gehoord mocht wor
den. Dat in de aangehaalde uitzending van Nova de relativerende 
toon van Van Rossem niet gepruimd werd, verbaasde me al niet 
meer. Reflectie en introspectie lijken aan het gros der joumaillis
ten niet besteed. 

Over de arrogantie van Bush & Blair verschillen we toch een wei
nig van mening. Om te beginnen zegt arrogantie meer over de 
waarnemer dan over het waargenomene. Je kunt het verwijt van 
arrogantie ook duiden als een mengeling van onmacht, eigenwaan 
en jaloezie. Als het zo te pas komt en de media weer vol moeten, 
poepen ze berichtjes uit dat Belgen Nederlanders arrogant vinden, 
of dat Nederlanders Duitsers arrogant vinden. Zelf vind ik jour
naillisten vaak arrogant. 
Want wat hadden Bush c.s. dan moeten doen? Hoeveel voorbeel
den zijn er van staatslieden die in voorkomende gevallen verstan
diger zijn opgetreden? Eerlijk gezegd viel de reactie van Amerika 
me nog mee. Het had me ook niet verbaasd als ze al veel eerder en 
ondoordachter hadden gereageerd, maar tot nu toe lijkt het me 
een subtieler uitgevoerde operatie dan destijds Desert Storm, toen 
het er op zeker moment om leek te gaan zoveel mogelijk slacht
offers te maken onder de troepen van Saddam. Was er een subtie
lere manier geweest om de daders van 11 september aan te pak
ken en hoe reëel is het om van mannen met macht zoiets als sub
tiliteit te verwachten? Kijk om je heen, aanschouw degenen die de 
macht aan zich weten te trekken en formuleer je verwachtingen. 
Wellicht had een ander dan Bush er nog wel veel rücksichtsloser 
op losgetimmerd. 
Waar de auteur mijns inziens ook iets te gemakkelijk aan voorbij 
gaat is de rol van regimes als de Talibaan. Is het goed of slecht dat 
deze club nu ten val gebracht wordt in Afghanistan? Ik zou niet 
durven beweren dat dit een slechte zaak is, hoewel op geen enke
le manier valt aan te tonen dat de mensheid als geheel er beter of 
slechter van wordt. Maar al te weinig wordt beseft dat de naoor
logse welvaart, die door velen wordt gekoesterd, wellicht niet aan 
de orde was geweest zonder het gruwelregime van Hitier en de 
Amerikaanse interventie in de 'I\veede Wereldoorlog. En derhalve 
ook niet zonder de miljoenen slachtoffers van dat conflict. Wie zal 
het zeggen? Voor het opmaken van dergelijke balansen zijn men
sen niet geëquipeerd. Mijn eigen dissidenteske karakter kennen
de ben ik maar al te blij dat ik niet onder de Talibaan of onder een 
gristen-fundamentalistisch bewind hoef te zuchten, noch het 

21 

slachtoffer dreig te worden van strijders voor de onafhankelijkheid 
van Groot Thitjehorn. 
Ex-Joegoslaven zullen zich wel eens afvragen of ze nu beter af zijn 
dan voorheen. In de begrenzing van nieuwe onafhankelijke ka
bouterlandjes, in nieuwe vaderlanden, in een onzekere asielstatus 
of in een gevangenis in Den Haag. Voelen ze zich vrijer dan voor
heen? Veiliger? Was het al die slachtoffers en trauma's waard? 
Had het anders kunnen lopen als het arrogante Westen (lees Ame
rika, want van onze jongens moet je het ook niet hebben) eerder 
militair had ingegrepen? Of was het dan nog aan de gang 
geweest. Of wellicht geëscaleerd tot onbeheersbare proporties? 
En doet het er eigenlijk wel toe wat zij vinden of is over vijftig jaar 
het oordeel van hun kinderen van groter belang of over honderd 
jaar dat van hun kinds kinderen? 
Geen vragen waar zinvolle antwoorden op mogelijk lijken. Allijkt 
het mij vrijwel zeker dat wij deze discussie hier en nu niet hadden 
kunnen voeren als de Amerikanen tijdens de 'I\veede Wereldoorlog 
hadden volhard in hun isolationisme. 
Het verwijt van arrogantie aan het adres van Bush snap ik dan 
ook niet zo goed en bij derde lezing ontgaan me zelfs samenhang 
en klare lijn in het verhaal. Ik sla het blad dicht en houd het ver
zoek om abonnee worden in beraad. Ofwel: 'Mooi sprokkn, woar ist 
bier?', zoals men hier mompelt na het jaarlijkse kerstpraatje van 
de chef.+ 

Naschrift Arthur Olof 

Ma:x Schulte, 
Enschede 

Arrogantie is volgens Van Dale een (misplaatst) superioriteitsge
voel, in dit geval dus om te denken dat je 'ongenaakbaar' zou zijn 
voor wat elders schering en inslag is. Maar meer in het algemeen 
heeft Max Schulte de geschiedenis natuurlijk aan zijn kant. De 
internationale gemeenschap is sinds de Tweede Wereldoorlog ech
ter doende om die geschiedenis een draai te geven ('nooit meer'), al 
was het maar om de geweldsspiraal te doorbreken. Of we daar in 
deze macchiavellistische wereld mee opschieten, en hoever we zijn, 
valt zeker te bezien. Bombarderen (met precisie- dan wel cluster
bommen) is in elk geval geen trendbreuk. Op 24 september 2001 
zei VN-secretaris-generaal KofiAnnan: "Geen volk, geen gebied en 
geen geloof mag worden veroordeeld, aangevallen of doelwit wor
den vanwege de daden van individuen." Het Afghaanse volk heeft 
opnieuw duizenden (ook onschuldige) slachtoffers te betreuren, 
mensenrechten zijn geschonden, het gebied is verwoest en de 
stemmingmakerij tegen alles wat islam is neemt her en der angst
aanjagende proporties aan. En BinLaden loopt nog altijd vrij rond. 
Met recht heeft dit alles dus niets te maken. Berechting van de 
daders, zoals Annan bepleit, zou meer van de subtiliteit getuigen 
die Schul te wenst, en zou ook beschaafder zijn. Haalbaar? Nog niet 
zo lang geleden achtten we dat ook onmogelijk met iemand als 
Slobodan Milosevic. Of de Talibaan als regime deugt, is niet de 
kwestie. Met foute regimes hebben de Amerikanen nooit gezeten, 
die hielpen ze doorgaans zelf in het zadel. Wellicht ook nu weer, 
trouwens. + 
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Bankbiljetten? 
De enorme ontwikkeling van handel en welvaart is niet denkbaar zonder het gebrui 
van geld. Maar parallel aan de goederen- en dienstenstromen zoeken even grote geld
stromen hun weg in tegengestelde richting. Met contanten ontstaat daardoor de speel
ruimte voor allerlei vormen van criminaliteit, niet alleen overvallen maar ook wapen
handel en aanslagen zoals op 11 september. Gerrit Bosch bepleit daarom de afschaf
fing van aUe klinkende munt. 

I n de 17 de eeuw ontstond bij Londense goud- d G . t 
8 

h circuit geïnjecteerd; sommigen menen zelfs dat di 
d h b 'k h l' o o r e r r I o s c h t guli . . all d k I sme en et ge rm om van un c 1ënten e re ere crrcult een maar ten goe e omt 

goud in bewaring te nemen tegen het afgeven Maar vergeten wordt dat zonder zwart circuit de belastingen aan 
van een papieren reçu. Gaandeweg echter werden deze waarde- zienlijk lager zouden kunnen zijn, waarmee de economie ook · 

papieren ook als geld gebruikt. En omdat toch niet al het goud gestimuleerd zou worden. En dan op een manier dat iederee 
tegelijk opgevraagd werd, kon men wel meer reçu's uitgeven dan ervan profiteert! Een ander deel van het criminele geld kan pas n 
er goud in voorraad was. Daarmee werd fictief geld geschapen. witwassen weer 'deelnemen', b.v. voor het verkrijgen van onroe 
Later werd ter bevordering van handel en welvaart onder toezicht rend goed. Banken kunnen dat vaak (en willen dat soms) nie 
van de overheid geld uitgegeven door de centrale banken. Aan dit voorkomen. 
alles kleefden natuurlijk gevaren, met name die van de dekking en Terwijl in het reguliere zakelijke circuit vrijwel alle betalingen gi 
van vervalsing, en het is dan ook wel eens fout gegaan. Maar met raai plaatsvinden is het criminele circuit volledig afhankelijk v 
steeds geavanceerdere beveiligingstechnieken wist men de verval- bankbiljetten. Maar als er alleen nog maar giraal geldverkee 
sers redelijk voor te blijven en het systeem overeind te houden. En mogelijk is kunnen er geen betalingen verricht worden zonder d 
ook de dekking vormt in het algemeen geen probleem meer. identiteit van de begunstigde op te geven: criminelen moete 

Cash voor criminelen 

De enorme ontwikkeling van handel en welvaart is niet denkbaar 
zonder het gebruik van geld. Maar het gevolg is wel dat er paral
lel aan de goederen- en dienstenstromen even grote geldstromen 
plaatsvinden in tegengestelde richting. En hoewel die grotendeels 
worden betaald met giraal geld, een nog fictievere waardevorm, 
blijven er toch nog enorme hoeveelheden bankbiljetten in omloop. 
Dit geeft aanleiding tot twee nieuwe problemen die aanvankelijk 
niet voorzien waren: 
1. Het is onmogelijk om de beveiliging van geldvoorraden en van 
geldtransporten voldoende te waarborgen. Geregeld vinden over
vallen plaats waarbij niet zelden dodelijke slachtoffers vallen. En 
de overlevenden houden er vaak ernstige trauma's aan over. 
2. Veel criminele activiteiten kunnen vaak alleen gedijen met 
(pakken!) bankbiljetten. Bij zaken als omkoping, afpersing, illega
le drugs- en wapenhandel, organisaties met criminele oogmerken 
(11 september), belastingontduiking is steeds cash geld noodzake
lijk omdat alleen dàn de ermee gemoeide bankrekeningen en be
talingen niet traceerbaar zijn. 

Symbiose 

Het criminele circuit parasiteert op het reguliere circuit en kan 
dus alleen in 'symbiose' daarmee bestaan. Een deel van het crimi
neel en zwart verkregen geld wordt direct weer in het reguliere 

Cerrit Bosch is D66-Lid te Waalre 
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boven water komen. 
In feite komt het erop neer dat we alleen nog maar bankbiljette 
aanhouden ten gerieve van de criminaliteit! Achteraf kunnen we 
natuurlijk zeggen dat het ook nooit tot het invoeren van dez 
kwetsbare geldmiddelen gekomen zou zijn wanneer men ten tijd 
van de introductie over de elektronische middelen beschikt had di 
wij nu kennen. Met behulp van pinpas en chipknip hebben w 
helemaal geen bankbiljetten meer nodig; elke winkelier en markt 
koopman hoeft zich alleen maar te voorzien van de betreffend 
hulpmiddelen! 

Chippen 

Hoe komen we dus van de bankbiljetten af! In de eerste plaa 
door alle neringdoenden te verplichten om- naast de mogelijkhei 
tot pinbetalingen - ook te beschikken over een chipknipfaciliteit 
Bezwaren en protesten ertegen zijn niet redelijk en kunnen terzij 
de gelegd worden; het is immers onredelijk de overheid te ver 
plichten nog bankbiljetten aan te houden waarmee ze zichzelf e 
haar burgers zo kwetsbaar maakt. Als er vervolgens bij girale 
taling een korting gegeven wordt van zeg 2%, dan zullen de wi 
bankbiljetten als sneeuw voor de zon verdwijnen- alleen crimine 
len en belastingontduikers gebruiken ze dan nog. Dan komt d 
overheid ook in een positie om ze ongeldig te verklaren. 
Het moment van invoering van de euro is natuurlijk niet he 
meest geëigende tijdstip om te pleiten voor het afschaffen v 
bankbiljetten. Maar het is toch goed je te realiseren dat we o 
daarmee geheel onnodig in een uiterst kwetsbare positie begeven 
In de nieuwe situatie die ontstaan is na 11 september moeten w 
niet terugschrikken voor onconventionele ~atregelen. + 
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Democratie tussen de oren 
D66 is helder: 'Me11sen moeten zelf reclrtstreek.~t luur vertegenwoordigers en bestuur
ders kunnen kiezen', staat in de inleidirrg van liet collCept-program en het vierde hoofd
stuk werkt dat vercler uit. Voornemens als de verkiezi11g van burgemeesters en ministe,.. 
president en de afschaffing van de Eerste Kamer kunnen wel gerealiseerd worden, 
maar dat zalniet makkelijk gaan. Afgezien van een stonnloop op de Grondwet is er lW 

en dan gelegenheid om eenvoudiger iets van directe democratie te realiseren. Helaas 
zal zich voorlopig geen gelegenheid meer voordoen voor een belangrijke wetswijziging. 

M 
el de dualisering van het ge- leider, bij doordachte maar scherp gebrach 
meentelijk bestuur en fundamen- d o 0 r W 0 u t e r - J a n 0 0 S t e n standpunten en misschien ook een 

tele herziening van de Wet op de tieroL Voor de hele politiek zijn van 
ruimtelijke ordening dan achter ons, is in de periode 2002-2006 de aansturing van die nieuwe overheid, goede communieatle met! 
hét moment voorbij om grote stappen zetten. De hervorming van burgers en hun organisaties (geen Betuwelijn-proceBSeD meer) en 
de EU is dan voor de democratie veel belangrijker dan wetswijzi- een goede recrutering en training van bestuurders (dus ook 
gingen in Nederland. Hoe kunnen we dan werken aan directe sende partijfinanciering). Fouten van bestuurdel'S moeten 
democratie tot zich een betere gelegenheid voordoet? noemd en gecorrigeerd worden, door burgel'S en door de naaiStbiH 

gere bestuurders. Een nieuwe overheid en beter IUnctiCJiner'eDCIIel 

Het concept-program verlangt allereerst een nieuwe overheid. Ten politiek zullen de kracht van de democratie al vergroten. 

tweede is het eigen functioneren van belang. De nieuwe overheid 
kent een scherpe taakverdeling en verantwoording en is met be- Als we ons binnen Nederland niet concentreren op wetaev'inllll 
hulp van !CT de burgers beter van dienst. De Nederlandse over he- maar op werkwijze, dan is een uitgangspunt van belang. 
den en burgers kunnen elk de huidige democratische voorzienin- gangspunt is niet de eigen rationaliteit van een bestaand 

gen veel beter gaan gebruiken. Het eigen functioneren betreft zo- stelsel, maar de verscheidene wensen en belangen van burgers 1 1 
wel D66 als de hele politiek. De partij is gebaat bij een energiek hun organisaties. De vraag is ook niet wat overheden voor 

moeten doen, maar wat zij samen kunnen doen. Enige reflectie 
de positie en rol van burgers, op het burgel'SChap tegenover 

De allleur i~ llaolkulldige ('11 rrdoctirmetfi'IUrker 1(111 ldre. heden, is wel op zijn plaats . • 
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door Jan Vis 

Mr. J.J. Vis is lid van de Raad van State 
en oud-hoogleraar staatsrecht. 

COLUMN 

!Pu n t 166 1 

Geen verstandig idee 
1ben aan het eind van de achttiende eeuw de democratische idealen constitutioneel vorm 
kregen, stond voor de hervormers één ding vast: nimmer zou de door het volk gekozen ver
tegenwoordiging voortijdig naar huis mogen worden gezonden. En zo zien we dat in de 
Amerikaanse grondwet, maar ook in die van alle revolutionaire republieken in Europa 
(Frankrijk, Nederland, Zwitserland) de zittingsduur gefixeerd is op een bepaald aantal 
jaren waarvan onder geen enkele omstandigheid iets mag worden afgenomen (of toege
voegd- maar daar wil ik het hier niet over hebben). 
Als Napoleon bij Waterloo is verslagen en overal de teruggekeerde regenten de constitutio
nele orde bepalen, komt er aandacht voor het Britse model: de koning met verantwoorde
lijke ministers en een parlement dat weliswaar een vaste zittingstermijn heeft, maar dat 
toch voortijdig door koning en ministers kan worden ontbonden als het erg dwarsligt. De 
nieuwe verkiezingen moeten dan uitwijzen wie er gelijk heeft: de regering of het (oude) par
lement.. 
Dit zogenoemde ontbindingsrecht is in de grondwetten gekomen als een soort concessie aan 
de koningen die op hun beurt de zeggenschap van het parlement hadden te accepteren. 
Maar de monarchen hebben er nooit veel aan gehad. 
In geval van ontbinding en vervroegde verkiezingen kregen koning en ministers bijna altijd 
ongelijk van de kiezers. Sommige koningen hadden het daar moeilijk mee .. maar ver
standige vorsten legden zich erbij neer. Ook onze eigen Willem lil. 

In Nederland raakte het ontbindingsrecht allengs in het vergeetboek tot het in de jaren vijf 
tig van de vorige eeuw onverwacht een soort renaissance beleefde - maar dan wel met een 
geheel nieuwe bedoeling: als glijmiddel voor de overstap naar een nieuwe coaltie. Sinds 
1958 (toen het laatste kabinet-Drees voortijdig bezweek) wordt het ontbindingsrecht 
gebruikt om de parlementaire basis te leveren voor een nieuwe coalitie met een nieuw 
regeerakkoord (aldus in 1972, in 1982 en in 1989). 
Radicale democraten voeren bezwaren aan tegen dit andere gebruik van het ontbindings
recht: het verzwakt de zelfstandigheid van de parlementariër en daarmee het dualisme. 
Maar de Nederlandse kiezer weet niet anders. Kabinetscrisis? Dan verkiezingen. Dat het 
parlement daardoor het karakter dreigt te krijgen van een leverancier van coalities en 
regeerakkoorden, realiseren we ons nauwelijks. Ook staan we er niet bij stil dat de zeker
heid van nieuwe verkiezingen in geval van kabinetscrisis natuurlijk gevolgen heeft voor de 
houding van het parlement: een echte crisis wordt vaak vermeden want zittende parle
mentariërs blijven liever zitten waar ze zitten .. zeker in de huidige periode van electorale 
onzekerheid. 

Maar wat lees ik in het ontwerp-verkiezingsprogramma? Bij punt 166 staat dat D66 een 
sterke gemeentelijke democratie wil met een gemeenteraad met meer controlerende 
bevoegdheden, een rechtstreeks gekozen burgemeester, een echt stadsbestuur en de moge
lijkheid van tussentijdse verkiezingen als dat nodig is. 
Mij lijkt dat laatste geen verstandig idee: het risico van vervoegde verkiezingen zal de con
trolerende neiging van raadsleden eerder verminderen dan vermeerderen. En als er tus
sentijdse verkiezingen worden gehouden, is het niet realistisch als de rechtstreeks gekozen 
burgemeester gewoon blijft zitten. Ook hij moet opnieuw worden gekozen. De animo om 
zich kandidaat te stellen zal daardoor zeker niet toenemen. 
De gewoonte van de tussentijdse verkiezingen op nationaal niveau heeft heel sterk te maken 
met het verschijnsel van het regeerakkoord tussen parlementaire fracties. Als het akkoord 
niet kan worden nagekomen, gaat het niet aan om zonder tussenkomst van de kiezers een 
heel ander akkoord te sluiten met andere partijen- aldus de achterliggende gedachte. 
Maar willen we op gemeentelijk niveau net zo'n politieke cultuur .. met regeerakkoorden 
die op straffe van vervroegde verkiezingen moeten worden nagekomen? Dat zou haaks 
staan op het streven naar dualisme dat in het concept-verkiezingsprogrammajuist zo dui
delijk tot uiting komt. 
Tussentijdse verkiezingen op lokaal niveau · het lijkt me geen versta,ndig idee. + 
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Scheiden zonder rechter, 
niets meer aan te doen 

Met enige acrobatiek is het sinds 1 april 2001 mogelijk om in één dag te scheiden, 
buiten de rechter om. In de publieke opinie is ophef ontstaan omdat deze mogelij~ 
heid 'per ongeluk' in het leven zou zijn geroepen als (ongewenst) uitvloeisel van het 
geregistreerd partnerschap en de opensteUing van het huwelijk voor homoseksuelen. 
Niets is minder waar. Maar de politieke discussie over de wènselijkheid van 'buitenge
rechtelijk scheiden' is (hoewel door velen onopgemerkt) achterhaald. 

D e mogelijkheid te scheiden in één d M t . S I d ingeschreven in het Register van Geregis-
d . . 1 . 1 d nr oor ar 1ne onneve d P h D . h". ag IS een mtv oe1se van e vvet _______________ treer e artnersc appen. oor msc riJVIng 
Openstelling Huwelijk. Deze wet van de verklaring eindigt het geregistreerd 

maakt het mogelijk voor twee personen van gelijk geslacht in het partnerschap.1•2 Deze hele gang bestaat uit administratieve han-
huwelijk te treden. Bovendien kan volgens deze wet een huwelijk delingen. Theoretisch is scheiden buiten de rechter om in één dag 
worden omgezet in een geregistreerd partnerschap (en vice versa) dus mogelijk, zij het dat deze handelingen van gemeentezijde ver-
door het opmaken van een akte van omzetting door de ambtenaar traging kunnen opleveren. 
van de burgerlijke stand van de woonplaats van een der partijen. 
Het huwelijk eindigt vervolgens op het moment dat de akte is ge
registreerd in het Register van Geregistreerde Partnerschappen. 
Op dat moment begint het geregistreerd partnerschap, dat vervol
gens weer kan worden beëindigd met wederzijds goedvinden. De 
verklaring waaruit deze overeenstemming blijkt wordt door beide 
partijen ondertekend (én een of meer advocaten of notarissen) en 
gedateerd en wederom door de ambtenaar van de burgerlijke stand 

De auteur is advocaat en redactielid van ldee. 
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Flitsscheiding 

Ophef ontstond in de landelijke pers toen gesuggereerd werd dat 
deze mogelijkheid 'per ongeluk' door de wetgever in het leven is 
geroepen. Dat is echter niet waar. De Kamerstukken wijzen uit dat 
wel degelijk bij de omzetting tot beëindiging is stilgestaan, maar 
dat men verwachtte dat 'het vermoedelijk niet vaak zal voorko
men•.3,4 Staatssecretaris Kalsbeek van Justitie heeft in antwoord 
op Kamervragen van verontruste SGP- en CDA-leden aangegeven 
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dat 'de omzettingsmogelijkheid niet in het leven is geroepen met 
het uitsluitend doel na de omzetting het geregistreerd partner
schap met wederzijds goedvinden te doen beëindigen'·5• 6 

Na de publieke ontdekking van dit 'side-effect' was onmiddellijk de 
term 'flitsscheidingen' geboren. Sindsdien hebben notarissen al 
laten weten de flitsscheiding als extra dienst aan hun klanten aan 
te bieden.7 

inmiddels achterhaald is. De thans aanwezige mogelijkheid van 
omzetting tot beëindiging geeft vrij baan voor een wettelijke vast
legging van de buitengerechtelijke ontbinding van het huwelijk. 
De verplichte tussenstap van de omzetting kan achterwege wor
den gelaten. Uiteraard dienen hier allerlei waarborgen aan te 
worden gesteld en moeten de thans aanwezige beperkingen aan 

deze omzetting worden inge
vuld. Het laatste woord over Flitsscheiding is, zoals het 

woord al zegt, scheiden in een 
(flits van een) seconde. Of is 
het scheiden in een impulsief 
en ondoordacht moment? Dat 
laatste zal veelal niet het ge
val zijn. Een flitsscheiding is 
vooralsnog alleen weggelegd 
voor echtparen die onderling 

Na de publieke ontdekking de wijze van vastlegging en 
structurering van de bemid
deling bij echtscheiding is 
dan ook niet gezegd. 'side-effect' was onmiddelijk 

term 'flitsscheidingen' geboren 
Het voorgaande roept de 
vraag op of dit nou allemaal 
wel de bedoeling van de wet-

overeenstemming hebben be-
reikt én geen kinderen hebben.8 Deze onderlinge overeenstem
ming ontstaat meestal niet vanzelf. 

Bemiddeling 

Waar in echtscheidingsprocedures de kans groot is dat de stand
punten (en dus de emoties) van partijen op formele wijze gepola
riseerd worden, waardoor de uitkomst (rechterlijke uitspraak) 
voor beide partijen lastig te accepteren kan zijn, geeft bemiddeling 
partijen juist de gelegenheid om op meer constructieve en infor
mele wijze tot onderlinge overeenstemming te komen. Partijen 
houden min of meer het heft in eigen hand en worden bij dit pro
ces door een professionele bemiddelaar begeleidt. Omdat één op de 
vier huwelijken tegenwoordig strandt in een echtscheiding, is de 
markt van 'bemiddeling' in potentie enorm.9 

In maart 1999 zijn voor een periode van twee jaren in een viertal 
ressorts (Amsterdam, Leeuwarden, Den Bosch en Den Haag) 
experimenten van start gegaan waarbij bemiddeling in plaats van 
procedure bij echtscheiding centraal stond. Deze experimenten 
zijn gestart naar aanleiding van Anders Scheiden (1996), het rap
port van de Commissie-De Ruiter (Commissie Herziening 
Scheidingsprocedure). De experimenten gingen gepaard met 
wetenschappelijk onderzoek verricht door de Vrije Universiteit en 
het Verwey-Jonker Instituut. De resultaten van dit onderzoek zijn 
vastgelegd in de publicatie Bemiddeling in Uitvoering. Uit dit rap
port blijkt dat de experimenten succesvol zijn geweest: ruim drie
kwart van de bemiddelingspogingen heeft geleid tot een weder
zijdse overeenkomst waarin de belangrijkste zaken zijn gere
geld.10 Het rapport doet verder een aantal aanbevelingen om de 
procedure rond bemiddeling van waarborgen te voorzien. 

· Het rapport is op 8 oktober 2001 door de staatssecretaris Kalsbeek 
naar de 'I\veede Kamer gestuurd. Zij geeft in een begeleidend 
schrijven aan allereerst advies te vragen aan een aantal betrokken 
instellingen en organisaties, voordat zij zelf een standpunt in
neemt over de structurele invoering van omgangs- en echtschei
dingsbemiddeling.11 

Conclusie 

Gezien de succesvolle experimenten ligt het in de verwachting dat 
ontbinding van het huwelijk buiten rechte discussiepunt zal zijn 
bij de eventuele structurele invoering van omgangs- en echtschei
dingsbemiddeling. De conclusie moet luiden dat deze discussie 
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gever is geweest. Hierop kan 
ik geen eenduidig antwoord 

geven. De Memorie van Toelichting leert ons echter dat hoewel de 
mogelijkheid van omzetting is gesignaleerd, de ontbinding van het 
huwelijk door de rechter en de ontbinding van het geregistreerd 
partnerschap buiten de rechter om toch wel als een verschil wor
den aangeduid dat in de Wet Openstelling Huwelijk is gehand
haafd.12 Formeel gezien heeft de wetgever daarmee gelijk. Ma
terieel gezien is door de wetgever het antwoord op de vraag naar 
nut en noodzaak van scheiding buiten rechte inmiddels wel gege-

ven. • 

Noten 

1. Ik merk hierbij op dat ik niet beoog een volledige weergave te 
geven van alle technisch juridische aspecten. 
2. Zie ook Advocatenblad nr 13, 2001, mw. mr A. Sluis; NJB nr 1, 
2002, mr L.J.H. Gijbels en mr J.A. Kamerling. 
3. Memorie van Thelichting 26 672 nr. 3 1998-1999, blz. 9; 
4. Nota naar aanleiding van het verslag d.d. 3.11.2000 Wetsvoor
stel 26 672 nr.5, 'I\veede Kamer vergaderjaar 1999-2000 blz.25. 
5. 'I\veede Kamer Aanhangsel van de Handelingen vergaderjaar 
2000- 2001 blz. 3543. 
6. Uit de praktijk volgt dat, gezien het aantal omzettingen in de 
periode 1 april 2001 tot en met 31 juli 2001, de mogelijkheid van 
omzetting ter beëindiging van het huwelijk niet veelvuldig wordt 
toegepast. In deze periode vonden 33 omzettingen plaats waarvan 
vaststaat dat daarvan een zestal binnen korte tijd met wederzijds 
goedvinden is geëindigd. 
7. 'Scheiden standaard in pakket', in: Algemeen Dagblad 19.11. 
2001. 
8. Aan de flitsscheiding zitten wel een aantal haken en ogen, zo
als het feit dat een omgangsregeling omtrent de kinderen de tus
senkomst van de rechter vereist en de wettelijke regels omtrent de 
duur van alimentatie niet van toepassing zijn op de onderling 
getroffen regeling. 
9. 'Het muffe is van 't gezin af, in: De Volkskrant, 20.11.2001 
10. Persbericht Ministerie van Justitie 18.10.2001 
11. Bij afronding van dit artikel is de brief van staatssecretaris 
Kalsbeek aan de 'I\veede Kamer de laatste stand van zaken. 
12. Memorie van Toelichting Wetsvoorstel 26 672 nr 3. Blz. 6., 
'I\veede Kamer 1998-1999. 
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PERSPECTIEF 

Digitaal Politiek Café D66 
De teloorgang van het publieke debat houdt velen bezig. Politici en leden van maat
schappelijke organisaties, wetenschappers en journalisten spreken hun zorg uit. Een 
verandering die sommigen optimistisch stemt is de opkomst van het virtuele debat. Of 
dat terecht is, onderzoekt Carlo Hagemann aan de hand van het Digitaal Politiek Café 
van D66 op internet. 

M et de wijde verspreiding van inter
net is voor velen de mogelijkheid 
ontstaan om, zonder zich daarvoor 

d 0 0 r C a r 1 0 H a g e m a n n binnen het maatschappelijk leven die ·het ver
diende (zie b.v. Klein, 2000). Internet is 

van huis of werk te hoeven verplaatsen, toch mee te doen in een 
landelijke of zelfs internationale politieke discussie. De vraag is of 
het digitale politiek café, zoals dat van D66, daarmee ook een bij
drage levert aan de openbare discussie, en daarmee aan de demo
cratie. Immers, voor een democratisch verlopend politiek proces is 
het noodzakelijk dat er op rationele gronden besluiten worden 
genomen die gedragen worden door de bevolking. 

Gefabriceerde openbaarheid 

Over de vraag of deze bevolking nu zelf actief moet participeren in 
het besluitvormingsproces, dan wel genoegen kan nemen met ver
tegenwoordiging in het parlement, zijn vele politicologen met el
kaar in debat geweest, en nog in debat (Pateman, 1970; Dalll, 
1989). Voor beide stromingen geldt evenwel dat zij politieke dis
cussie zien als een vereiste voor een democratisch verlopend poli
tiek proces. Een dergelijke discussie zou daarenboven kri
tisch en rationeel moeten zijn. 
De filosoof Jürgen Habermas leverde met zijn boek uit 1962: 
Strukturwandel der Öffentlichkeit (herziene druk 1990) een 
theoretisch raamwerk waarin de kritisch-rationele discussie 
een plaats krijgt binnen het denken over staat en burgers. In 
Habermas' omschrijving is de kritische openbare discussie 
uit de achttiende eeuw een gefabriceerde openbaarheid ge
worden die beheerst wordt door de wetten van de markt. 
Afwijkende geluiden zijn hierin minder gewenst, en ook het 
open karakter dat kenmerkend was voor de ideale open
baarheid is verdwenen. De grote verspreiding van de mas
samedia gedurende de negentiende en twintigste eeuw kan 
gezien worden als katalysator in dit proces. De dialoog die de 
gegoede burgerij in de achttiende eeuw voerde in de koffie
salons was verworden tot een monoloog van de redactie van 
een krant of een televisie- of radioprogramma. De open, vrije 
en kritisch-rationele discussie was gevangen in de tentakels 
van de commercie (Sassi, 2000). 

Multilogue 

Met de komst van internet zou, zo verwachtten de meest 
optimistische geesten, deze discussie weer de plaats krijgen 

Carlo Hagemann is Universitair Docent Commrmicatiewetensclwp 
aan de Katholieke Universiteit Nijmegen. Reacties graag aan c.lwge
matm@maw. kun.nl 
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immers een interactief medium, waar iedereen 
op voet van gelijkheid met elkaar kan communiceren. Internet is 
daarnaast een gedecentraliseerd medium en voor een politieke 
discussie heeft dat als consequentie dat de geografische situatie 
van de deelnemers niet van belang is. Het belang van de randstad 
zou genuanceerd kunnen worden. Ten slotte kent internet geen 
belemmeringen qua tijd en nauwelijks belemmeringen qua ruim
te. Deelname aan discussies kan op ieder gewenst moment plaats
vinden en een deelnemer kan de nodige tijd en de nodige ruimte 
uittrekken om zijn of haar gedachten te formuleren. Een meer 
genuanceerde en beter beargumenteerde discussie zou hier het 
gevolg van kunnen zijn. 
De discussie zou daarnaast nog aan diepgang kunnen winnen 
doordat internet niet alleen de monoloog zou ombuigen in een dia
loog, maar zelfs een meerwaarde zou kunnen toevoegen door de 
zogenaamde multilogue (Shank, 1995). Deze multilogue bestaat 
eruit dat het mogelijk is in een bijdrage tegelijkertijd op verschil-
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lende berichten van anderen te reageren en de inhoud van ander
mans bijdrage zodanig op te knippen dat er letterlijk op iedere uit
spraak afzonderlijk direct kan worden gereageerd. Een multilogue 
tijdens een vergadering zou een onsamenhangende kakofonie op
leveren, in de vorm van e-mail is het, soms met enig speurwerk, te 

zien als een directe, to the point manier van discussiëren. 

Hoogstpersoonüjke kruistocht 

In werkelijkheid lost internet de beloften van een open en kritisch
rationele dialoog slechts ten dele in. Internet blijkt in belangrijke 
mate het domein te zijn van commerciële bezigheden en privécon
versaties (e-mail). Politieke activiteiten zijn vaak hoogstpersoon
lijke kruistochten en discussies lijken eerder op scheldpartijen dan 
op een uitwisseling van kennis of meningen. Het publieke debat 
lijkt zijn plaats in de marge niet te kunnen verlaten. 
Toch zijn er op allerlei terreinen aanzetten tot interactieve politiek 
te vinden (zie b.v. Jankowski & Van Selm, 2000). Dit varieert van 
algemene politieke discussielijsten via de websites van politieke 
partijen en overheid, tot virtuele discussies over hete hangijzers in 
de plaatselijke politiek. Internet heeft potentie en daarvan wordt 
gebruik gemaakt. De vraag hierbij is wat het resultaat is van de 
combinatie publiek debat en internet. In welke opzichten worden 
de mogelijkheden van internet benut, en op welke punten schieten 
de discussies tekort? Uitgaande van de criteria van Habermas (in 
Sassi, 2000) voor een kritisch-rationele discussie en in navolging 
van eerdere onderzoeken van Schneider (1996; 1997) en Wilhelm 
(2000) naar discussielijsten, stel ik de volgende vragen centraal. 

• In welke opzichten is op een politieke discussielijst sprake 
van een open en vrije discussie over public affairs? Deze 
vraag valt in drie deelvragen uiteen: 

• is er sprake van een gelijkwaardige deelname van alle parti
cipanten of concentreert de discussie zich rond een klein aan
tal fanatiekelingen; 

• is er sprake van een vrije discussie over public affairs, dat wil 
zeggen komen alle mogelijke maatschappelijke onderwerpen 
aan bod, of concentreert de discussie zich vooral op partijpo
litiek gebaande paden; 

• is er sprake van een werkelijke discussie, of praat men langs 
elkaar heen? 

Methode 
%of postings 

100,0% ,. 

ads, dat wil zeggen gesorteerd per bediscussieerd item. 

De eerste analyse strekt zich uit over de periode februari 2000 tot 
en metjanuari 2001 (N=3086) en kan worden gezien als een ana
lyse van de participanten. Vanuit het archief van Surfnet kon een 
overzicht worden gekregen van de deelnemers. 
Voor uitspraken over de inhoud van de discussie is de aandacht ge
concentreerd op de discussie in augustus 2001, een willekeurig ge
kozen maand. Van deze maand zijn alle bijdragen aan de discusie 
(N=190) inhoudelijk bekeken om thema's vast te stellen en te kun
nen aangeven hoe de structuur van de discussie zich ontwikkelde. 

Resultaten 

Voordat de resultaten van de twee analyses worden beschreven, is 
het zinvol een korte beschrijving te geven van de discussielijst. 
Een aantal D66-leden heeft een aantal jaren geleden het initiatief 
genomen tot een " .. . discussielijst voor personen, instellingen die 
op een of andere manier te maken hebben met D66. De lijst is op
gezet door een aantalleden van D66 en kan dan ook niet gezien 
worden als de officiële D66-discussielijst. Ook niet-leden worden 
van harte uitgenodigd om aan discussies deel te nemen" (http:// 
www.surfnet.nl/diensten). Het digitale politieke café is operatio
neel via Surfnet, het Nederlandse computernetwerk voor hoger 
onderwijs en onderzoek. Leden van de discussiegroep krijgen alle 
gestuurde bijdragen in hun mailbox en kunnen daar desgewenst 
op reageren. 

Het digitaal politiek café kan zich in een actief participerende 
cliëntèle verheugen. Gedurende 2000 (februari- januari) zijn door 
215 participanten 3086 bijdragen verstuurd. Op een vergelijkbare 
lijst van GroenLinks zijn dat in diezelfde periode slechts 996 bij
dragen. Gemiddeld leveren de participanten dus bijna 14 bijdra
gen per persoon. De bijdragen zijn evenwel scheefverdeeld over de 
participanten. Figuur 1 geeft grafisch weer hoe deze verdeling er
uit ziet: op de x-as bevindt zich het aantal participanten in afne
mende volgorde qua aantal verzonden bijdragen, op de y-as be
vindt zich het totaal aantal verzonden berichten in een cumulatief 
percentage. 

.......... ............... ·············· ..... -Voor een antwoord op deze vragen en 
daarmee naar de discrepantie tussen de 
beloften van internet en de werkelijke in
vulling, heb ik een onderzoek uitgevoerd 
naar het digitale politieke café van D66. 
Levert zo'n elektronische discussielijst 
een bijdrage aan het maatschappelijk, po
litiek debat, of is het eerder te beschou
wen als een uit de hand gelopen hobby 
van een aantal beroepsdebaters? 

90.0% 

80,0% ~ 

Het onderzoek bevat twee analyses van 
de lijst. Voor beide is gebruik gemaakt 
van het archief dat op http://listserv.surf
net.nl/ archives/d66.html te vinden is. 
Hier staan alle bijdragen opgeslagen, zo
wel in de volgorde waarin ze werden ver
zonden als in hun oorspronkelijke thre-
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Figuur 1. Mate van concent.rat.ie van bijdragen op discussielijst D66 (Feb; uary 2000-Jantwry 2001) 
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Indien het aantal bijdragen per persoon gelijk verdeeld was, zou 

een diagonale lijn te zien zijn. Nu is te zien dat 89% van de mail
tjes voor rekening komt van 25% van de deelnemers. De partici
panten van deze actieve groep leveren gemiddeld 50 bijdragen per 
persoon. Binnen deze groep bevinden zich nog twee megapartici
panten, samen goed van 20% (= 600 stuks) van de bijdragen in 
2000. Het overgrote deel van de participanten is minder actief: zij 
beperken zich tot één of twee mailtjes per persoon. In deze grafiek 
zijn de zogenaamde 'lurkers' niet te zien. Dit zijn de leden van de 
discussiegroep die weliswaar een abonnement hebben op de lijst, 
en dus allee-mails ontvangen, maar hierop nooit reageren. Dat de 
participatie scheef is verdeeld, zegt overigens niet alles over de 
daadwerkelijke meningsvorming binnen de groep. Het is zeer wel 
mogelijk dat lurkers en andere weinig actieve abonnees hun me
ning vormen aan de hand van bijdragen van de meer frequente 
participanten, al nodigt een gemonopoliseerde discussie mogelijk 
weifelende abonnees waarschijnlijk niet uit tot een actievere par
ticipatie. 
De onderwerpen die binnen de discussielijst aan de orde zijn, laten 
zich omschrijven als zaken van algemeen maatschappelijk belang. 
In de maand augustus 2001 wordt de meeste aandacht besteed 
aan de kwestie-Singh Varma en de reactie van GroenLinks hierop 

(16,8%). Deze discussie mondt al snel uit in een discussie over 

racisme en positieve discriminatie (7,9%). 
Een ander belangrijk thema, overigens niet alleen in augustus, is 
het Israëlisch-Palestijns conflict. Dit thema wordt ook door een 
relatief groot aantal participanten aangesneden, terwijl de discus
sie over Singh Varma meer het stokpaardje lijkt van een beperkte 
groep deelnemers. Daarentegen heeft het thema van het homohu
welijk en gewetensbezwaren van ambtenaren hiertegen een nog 
beperktere aantrekkingskracht. Slechts een handjevol participan
ten neemt deel. 
Een typisch D66-item is dat van de democratie, dat onderwerp is 
van 6,8% van de bijdragen. Niet typisch voor D66, maar wel typisch 
voor veel internetdiscussies is het thema van netiquette. De vraag 
hoe zich te gedragen op internet en vooral in discussies, komt op 
gezette tijden langs op welhaast iedere discussielijst. Van de onder
werpen die worden besproken heeft deze het minst van doen met 
maatschappelijke problemen. Het hoort eerder bij de nog onvol
wassen status van het medium. Opmerkelijk ten slotte is dat één 
thema bijna niet wordt aangesneden, dat van de anti-globalisering. 
Het tumult dat was ontstaan over anti-globaliseringsprotesten die 
in Göteborg en Genua uitliepen op ordeverstoringen, bleek op de 
discussielijst van D66 nauwelijks een bespreking waard. 

Wat betreft de onderwerpskeuze is 
daarnaast opmerkelijk dat slechts in 

Tabeli Meest frequent bediscussieerde thema's (augustus 2001) 
D66 

een beperkt aantal bijdragen wordt 
verwezen naar D66 als partij, naar 
de parlementsfractie of naar de 

N=l90 
Kwestie Singh Varma 16,8 
Israëlisch-Palestijns conflict 11,6 
Racisme 7,9 
Non-discriminatie (homohuwelijk) 7,9 
Democratie(legitimatie/verkiezingen) 6,8 
Netiquette 4,7 

Anti-globalisering 0,5 

Tabel2 Mate van verwijzingen naar D66 en andere partijen (augustus 200 I) 
N=l90 

Verwijst naar D66 
Verwijst naar andere politieke partij 

10,5 
12,1 

Tabel3 Gebruik van citaten uit eerdere bijdragen (augustus 2001) 

Bijdrage is start van discussie 
Bijdrage zonder reactie 

Reacties 
Ononderbroken citaat 
Onderbroken citaat (multilogue) 
Geen citaat 
• p < 0.05 

N= l90 
2,7% 

27,8% 
30,5% 
69,5% = 100% 

53,8% 
18,9% 
27,3% 

Tabel4 Overeenstemming en onenigheid op de discussielijst van D66 (augustus 2001) 
N= l90 

Expliciet eens 
Expliciet oneens 
Geen van beide 

7,9% 
13,2% 
78,9% 
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'eigen' bewindslieden. Hoewel de 
discussielijst geen directe banden 
heeft met de partij, kon toch ver
wacht worden dat een deel van de 
discussie zou gaan over de partij 
waarvan de meeste deelnemers lid 
zijn of waarmee zij sympathiseren. 
Uit tabel 2 blijkt dat slechts 10,5% 
van de bijdragen een verwijzing 
heeft naar de eigen partij. Andere 
partijen worden in 12,1% van de bij
dragen genoemd. De discussie ken
merkt zich dus door een duidelijke 
voorkeur voor algemene actuele 
maatschappelijke problemen en niet 
zozeer door interne partijpolitieke 
discussies. 

De genoemde onderwerpen worden 
in een levendige, interactieve discus
sie aan de orde gesteld. In augustus 
2001 maakt 72% van de bijdragen 
deel uit van een zogenoemde thread, 
een opeenvolging van bijdragen over 
eenzelfde onderwerp. De overige 
28% (zie tabel 1) zijn bijdragen 
waarop door niemand gereageerd is. 
Opmerkelijk is dat de participanten 
in hun discussies slechts voor een 
deel gebruik maken van de eerder 
genoemde multilogue die zo eigen is 
aan internetdiscussies. Zelden wordt 
in reacties ingegaan op meer dan een 
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andere participant en in tabel1 is te zien dat slechts in 18,9% van 
de reacties daadwerkelijk 'geknipt' wordt in de bijdragen van 
anderen om 'lik op stuk' te geven. Lik op stuk is ook niet het ken
merk van de discussie als gekeken wordt naar de mate waarin de 
verschillende participanten het expliciet oneens zijn met elkaar. 

In veel van de bijdragen worden weliswaar meningen gevraagd en 
uitgedragen, maar zelden wordt expliciet duidelijk gemaakt dat 
men het met de mening van een ander niet eens is. Expliciete one
nigheid komt slechts in 13,2% van de bijdragen in augustus 2001 
naar voren (zie tabel 2). Expliciet met elkaar eens zijn is nog zeld
zamer (7,9%). De lijst bestaat uit mensen die elkaar zelden prij
zen, maar ook niet afbranden. Veel van de bijdragen blijken eer
der informerend dan duidelijk opiniërend. 
De laatste vraag die in de inhoudsanalyse aan de orde is gekomen 
is die van de rationele argumentatie die aan een werkelijk kritisch
rationele discussie ten grondslag moet liggen. In dit beperkte 
onderzoek heb ik kunnen vaststellen dat de standpunten die in de 
discussie worden ingenomen meestal uitvoerig beargumenteerd 
worden. Slechts zelden wordt een mening zonder meer geuit. Vaker 
wordt ter ondersteuning van de uitspraken verwezen naar histori
sche parallellen, filosofische achtergronden, cijfermatig bewijsma
teriaal en jurisprudentie. Omdat internet niet of nauwelijks gren
zen stelt aan gebruikte tijd of ruimte, is dit geheel volgens ver
wachting. Het lag buiten het bereik van dit onderzoek om voor 
iedere argumentatie vast te stellen of zij wel of niet rationeel was. 

Conclusies 

Het digitaal politiek café voldoet deels aan de vereiste van Haber
mas (1990), en in navolging van hem Schneider (1996; 1997) en 
Wilhelm (2000), dat het een positieve invloed heeft op de demo
cratie. In een intensieve interactieve discussie worden de meest 
uiteenlopende maatschappelijke zaken aan de orde gesteld. Aan 
het vereiste van gelijkheid in de discussie wordt niet of nauwelijks 
voldaan. De discussie blijkt voor een belangrijk deel het terrein 
van een relatief beperkt aantal, overwegend mannelijke deelne
mers. Dit wil echter niet zeggen dat een kritisch-rationele me
ningsvorming niet wordt bevorderd door deze discussielijst. De 
130 abonnees die iedere dag tien mailtjes in hun mailbox krijgen, 
blijven in ieder geval op de hoogte van discussies over een aantal 
maatschappelijke ontwikkelingen. Voor de actieve participanten 
heeft de discussielijst ongetwijfeld een duidelijke functie. Men kan 
de eigen mening scherpen op de meest uiteenlopende onderwer
pen en zich verder informeren over standpunten van andere leden 
van de discussiegroep. Hiermee vormt het digitale politieke café 
een bescheiden toevoeging aan politieke debatten in de maat
schappij. De meerwaarde boven het meer geïnstitutionaliseerde 
'Haagse' of plaatselijke debat is dat mensen van buiten de actieve 
partijkaders dagelijks en vrijblijvend kunnen discussiëren over 
nationele en internationale onderwerpen. De beperking ligt zoals 
gezegd, in de beperkte en sterk geconcentreerde deelname en in de 
vrijblijvendheid van dit soort discussielijsten. Het digitale politie
ke café kan worden gezien als een prozaïsche opvolger van de 
achttiende-eeuwse koffiesalons. Want ook in die ontmoetings
plaatsen voor het rationeel-kritisch debat discussieerde uiteinde
lijk ook slechts een klein deel der welgestelde mannen over de 
algemeen maatschappelijke zaken. + 
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De Nederlandse politiek begrijpt niets van het internet. Dat 
blijkt uit onderzoek van Net Magazine. Acht politieke partijen 
kregen vijfvragen voorgelegd. De enige partij die binnen 24 uur 
met relevante antwoorden op de proppen kwam was D66. 

De overige partijen scoorden treurig volgens Net Magazine: 
Leefbaar Nederland plaatste de e-mail in de verkeerde map, de 
SP stuurde een virus naar de redactie en het CDA reageerde pas 
na een maand. De redactie van Net Magazine onderwierp de 
acht grootste landelijke politieke partijen aan een onderzoek. 
Per e-mail werd de partijbureaus gevraagd een digitale versie 
van hun partijprogramma te sturen. Daarnaast vroeg de redac
tie van Net Magazine de verschillende partijen hun standpunt 
weer te geven over een aantal internetgerelateerde onderwer
pen. Internet blijkt geen prioriteit te hebben op de politieke 
agenda's. Bij veel partijen is nog onduidelijk wat het standpunt 
is over de toegankelijkheid van internet voor iedereen en wat de 
rol van de overheid hierin zou moeten zijn. Uitschieter in posi
tieve zin is D66. Deze partij is er voorstander van iedere woning 
een breedband internetaansluiting te geven. 

Uit: Adformatie, dinsdag 8 januari 2002 

Literatuur 

Dahl, R.A. (1989). Democracy and its critics. New Haven: Yale 
University Press. 
Habermas, J. (1990). Strukturwandel der Öffentlichkeit. Frank
furt: Suhrkamp Verlag. 
Jankowski, N.W., & Selm, M. van (2000). The promise and practi
ce of public de bate in cyberspace. In K. L. Hacker, & J. van Dijk 
(Eds.), Digital democracy: Issues of theory and practice (pp. 149-
165). London: Sage. 
Klein, H.K. (2000). Tocqueville in cyberspace: using the internet 
for citizen associations. Information Society, 15 (4), 213-220. 
Pateman, C. (1970). Participation and demoeratic theory. London: 
Cambridge University Press. 
Sassi, S. (2001). The transformation of the public sphere. In B. Ax
ford, & R. Ruggins (Eds.), New media and politics (pp. ). London: 
Sage. 
Schneider, S.M. (1996). Creating a demoeratic public sphere 
through political discussion. A case study of abortion converstation 
on the Internet. Social Science Computer Review, 14 (4), 373-393. 
Schneider, S.M. (1997). Expanding the pubZie sphere through com
puter-mediated communication: Politica[ discussion about abor
tion in a usenet newsgroup . s.l.: n.n .. (http://www.sunyit.com/ 
-steve) 
Shank, G. (1993). Abductive multiloguing. The seroiotic dynamics 
of navigating the net. The Arachnet Electronic Joumal on Virtual 
Culture, 1 (1). 

Wilhelm, A.G. (1999). Virtual sounding boards: how deliberative is 
online politica! discussion?. In B.N. Hague, & B.D. Loader (Eds.), 
Digital Democracy. Discourse and Decision Making in the Infor
mation Age (pp. 154-177). 

IDEE- FEBRUARI 2002 

sv 
Te( 
Va 
De 
po. 
19' 
€ 

c~ 

De 
e.2 
Va 
V~ 

N~ 
€' 
De 
Ar 

Ne 
M, 
let 
Ee 
DE 
01, 
01 
Pe 

Cc 
H( 
te: 
DE 
B1 
M 

~ 
ze 
H; 
gr 
ve 

H 
E1 
€ 
ta 
er 
kl 



.e 

I-

k 
l-

( -

1: 

·e 
n 
I. 
!-

:s 
tl 

.s 
), 

I I 1 1 • 

Publicaties Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 

SWB-boeken 
Technologie in politiek perspectief, red. Frits Prakke en Allan 
Varkevisser, 1996, € 12,-
De open samenleving en haar vrienden, dertien auteurs over 
politiek en bestuur, red. Kees Schuyt en Christiaan de Vries 
1995, ' 
€ 13,-

Cahiers 
De gekozen burgemeester in een dualistisch bestel, Lex Michiels 
e.a., 1999, € 7,-
Van ideologie naar politieke verantwoordelijkheid, Jan Glastra 
van Loon e.a., 1997, € 7,-
Naar een vitale economie, Jan Lambooy, Frits Prakke e.a., 1997, 
€ 7,-
De stad als culturele werkplaats, kunstenpublicatie, Cor Wijn, 
André van der Brugge e.a., 1996,€ 7,-

Nota's 
Markt en overheid; naar een open, vrije en stimulerende samen
leving, werkgroep Algemene Economie, 2000, € 4,-
Een an~re krijgsmacht? modellen en consequenties, werkgroep 
Defensie, 1999, € 5,-
0rdenen van ruimte, werkgroep R.O. , 1999, € 5,-
0rdeningsprocessen in de economie, historisch beschouwd, Udo 
Pesch, 1998, € 4,-

Conferentieverslagen 
Het internationale terrorisme, o.a. werkgroep Mensenrech
ten/Buitenland 21 oktober 2001, kopieer- en verzendkosten 
De effectiviteit van vredesmissies, werkgroep Mensenrechten/ 
Buitenland 15 juni 2001, kopieer- en verzendkosten 
Mensenrechten versus handelsbetrekkingen met China, werk
groep Mensenrechten/Buitenland 8 april 2000, kopieer- en ver
zendkosten 
Humanitaire Interventie, Early Warning, Early Response, werk
groep Mensenrechten/Buitenland 22 januari 2000, kopieer- en 
verzendkosten 

Project Sociaal-Liberale Perspectieven 
Risico's delen en risico's nemen, Kees Goudswaard en U do Koek 
2001, € 7,- ' 
Betrokken ondernemerschap, Alexander Rinnooy Kan, Gerard 
Schouw en Christiaan de Vries 2001 € 7 -

' ' ' Volksgezondheid in het perspectiefvan de burger, Henk Leenen, 
2000, € 7,-

Het tijdschrift Idee 
Een jaarabonnement op Idee (verschijnt tweemaandelijks) kost 
€ 3.3,-. studenten betalen slechts € 16,- (afhankelijk van accep
tatie; vraag naar de regeling). Los: € 7,-. De abonnementsprijzen 
en de prijs per los nummer zijn inclusief portokosten. Bestellen 
kan schriftelijk of telefonisch. 
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Oorlog anno 2001, een anachronisme 

Met de oprichtster van The Body Shop, Anita Roddick, ben ik het eens dat 
de aanslagen in de VS het gevolg zijn van economische ongelijkheid. Elf 
september en de daarmee gepaard gaande onrechtvaardigheid hebben 
daarin helaas geen verandering gebracht. Het Amerikaanse antwoord -
'war on terrorism' - biedt daarop echter wel degelijk perspectief. 

Deze oorlog is namelijk niet proportioneel, ofwel niet in overeenstemming 
met de reikwijdte van de terreuraanslagen. Op de keper beschouwd zijn 
deze namelijk niet gericht tegen de VS, maar tegen de huidige ondemo
cratische wereldorde. De verdediging daarvan komt in eerste instantie 
dan ook niet de VS (de Amerikanen) maar de VN (de wereldbevolking) 
rechtens toe. Voor de effectuering van dat recht is echter een fundamente
le hervorming van de VN vereist, die de suprematie van de VS op het 
wereldtoneel tenietdoet. 

Paradoxaal genoeg moet dit ook de achterliggende gedachte zijn geweest 
van de aanslagen op het World Trade Center en het Pentagon. Hoe anders 
zijn zij immers te verklaren? In tegenstelling tot de jacht op Bin Laden 
waren ze immers niet gericht op personen, dus op mensen van vlees en 
bloed, maar op de symbolen van onze heilloze ondemocratische wereldor
de die aan de mensenrechten en de daaraan gekoppelde gerechtigheid 
geen enkele boodschap heeft! Daarmee zijn de terreuraanslagen niet goed 
te praten, maar ze maken het Amerikaanse antwoord wel tot een ana
chronisme. In onze tijd, die van mensenrechten is doordrenkt, moet het 
mensenrechten- of vredesideaal (waarvoor de Amerikanen dagelijks hun 
B52-bommenwerpers inzetten) namelijk op geweldloze of democratische 
wijze gestalte kunnen krijgen, via een algemene VN-conferentie ter her
ziening van het Handvest. Artikel109 van het VN-Handvest biedt daartoe 
uitdrukkelijk de mogelijkheid. Dat voor het beleggen van deze mondiale 
vredesconferentie geen spierballenvertoon vereist is maar slechts demo
cratische gezindheid en de wil die adequaat te politiseren, moge duidelijk 
ZIJn. 

Wouter ter Heide, Zwolle 

' ' \ \ . 
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PERSPECTIEF 

Ik moet het zelf doen, en jij? 
De multiculturele samenleving wordt niet door de politiek gevormd. Het enige juiste 
antwoord op de problemen in de samenleving begint met 'ik'. Neem een politieke bij
eenkomst in het provinciestadje Wageningen. Onderwerp: de multiculturele samenle
ving. Vorm: debat tussen de poütieke partijen ter gelegenheid van de gemeenteraads
verkiezingen. In die vorm schuilt de kern van het probleem: een debat tussen politici. 

D e Gelderlander vat de bijeenkomst als 
volgt samen: "De politici benutten het d O O r K e e s V e r h a a r 

sten van 'de politiek' op het vlak van werkgele
genheid en staatsschuld zijn geen gepast ant
woord als zoveel individuen, van welke achter-debat vooral om zich te profileren als 

fatsoenlijke lieden die het beste voor hebben met de samenleving 
in haar geheel en Wageningen in het bijzonder. Dat maakte de dis
cussie vooral saai, zoals N. Bahadin opmerkte toen de zaal einde
lijk het woord kreeg. 'Ik weet het verschil niet eens meer tussen 
deze politieke partijen. Terwijl wat er hier aan de hand 
is, is dat tachtig procent van de Nederlanders denkt 
"oprotten". Anders is het succes van Leefbaar Nederland 
en Pim Fortuyn niet te verklaren', gooide Bahadin de 
knuppel in het hoenderhok. Hij vertelde dat het hem 
angst aanjaagt. Zelfs die opmerking schudde het politie
ke forum niet wakker." Integendeel, voeg ik daaraan 
toe. Terwijl iemand aangaf bang te zijn op straat, richt
te het gesprek zich op de vraag of de PvdA nu wel of niet 
gepleit had voor de fusie van de ene lokale instelling met 
de andere. En trok de VVD-wethouder om zijn gelijk ten 
opzichte van zijn PvdA-collega te staven een dikke ord
ner uit zijn tas. Is dat een antwoord op angst? 

Grieven 

In de mailtjes die D66 onder meer ontvangt, geven bur
gers uiting aan hun standpunten. "Nu er eindelijk eens 
iemand redelijk dicht in de buurt van de waarheid gaat 
komen, beginnen jullie in Den Haag allemaal te flippen. 
Hoe kan het nu toch dat er zoveel simpele mensen zoals 
ik enorm veel houden van mensen zoals Pim. Is er wel 
eens iemand in de politiek die aan ons NEDERLAN
DERS denkt? Pim wel." Of: "Hij geeft luid en duidelijk 
weer wat veel Nederlanders denken en willen. Grenzen 
dicht, en de wet antidiscriminatie werkt maar EEN kant op, nl. 
die van de allochtonen, Nederlanders laat men in de kou staan." 
Het is te gemakkelijk dergelijke uitspraken af te doen als min of 
meer irrationele vreemdelingenhaat. Daarmee zou je over het 
hoofd zien dat mensen, met naam en toenaam herkenbaar, hun 
grieven uiten die ook blijk geven van de overtuiging in individuele 
situaties achtergesteld te worden. Je niet veilig voelen op straat, 
al bijna niet meer in huis, zoals een medicus uit Zeist mailt. 

Uitdaging 

Het helpt niet om te wijzen op nota's, op beleid gericht op integra
tie met al dan niet behoud van eigen taal en cultuur. De verdien-

De <utleur is voorzitter vn11 de reclctclieractd van Idee. 
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grond dan ook, hun onvrede en angst direct uiten. Het gaat erom 
reèhtstreeks met elk van die mensen in gesprek te gaan. Dat kan 
niet vanuit Den Haag via de krant, radio of televisie, dat begint 
lokaal vis-à-vis. De ruimte is er. Waar je ook komt wordt aan de 

bar, in de kappersstoel en in de koffiehoek gesproken over For
tuyn. Daar hoor je de onzekerheid, bijvoorbeeld in uitspraken als 
"het zijn er toch wel veel, hè?". 
Tijdens die avond in Wageningen was er volgens de Gelderlander 
één uitzondering: "De D66'er probeerde het nog door te verklaren 
dat hij anti-allochtone sentimenten op zijn eigen fatsoen trekt, 
omdat de verantwoordelijkheid ervoor 'bij het individu' thuishoort 
en eenieder in zijn eigen omgeving te rade moet gaan." Ik voel me 
daardoor aangesproken. De multiculturele samenleving begint bij 
mij en in mijn contacten met mijn buurman, mijn kinderen, mijn 
collega's - en niet, met alle respect, bij de minister van integratie
zaken, de minister-president, het lijsttrekkersdebat of welk ge
sprek tussen partijen ook. De uitdaging om als individu sociaal en 
liberaal te zijn, ligt allereerst bij mij. Dus ga ik het gesprek aan 
met jou, en jou en jou - jij ook? + 
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PERSPECTIEF 

·Een verkeerde ontwikl~eling 
De minister en de transacties van het openbaar ministerie 

Straffen en zonde appeUeren aan onze meest elementaire gevoelens. Het is dan ook 
niet verwonderlijk dat de verrichtingen van het openbaar ministerie in deze tijd van ui~ 
vergrote emoties met argusogen worden gevolgd. Geregeld is het handelen van het OM 
voorpaginanieuws, en daarmee onderwerp van debat in de Tweede Kamer. Het spreekt 
vanzelf dat de politiek zich met problemen in de criminaliteitsbestrijding bezighoudt. 
Debatten over het optreden van het OM in individuele strafzaken houden echter ook 
een gevaar in zich. Er worden nogal eens moties aangenomen waarin de minister van 
Justitie iets wordt verzocht, wat meestal neerkomt op een grotere controle op het han
delen van het OM. En het is maar de vraag of dat een goede ontwikkeüng is, vindt oud
Justitieminister Winnie Sorgdrager. 

0 ns openbaar ministerie is begin d o o r W i n n i e S o r g d r a g e r geen lid van het OM en dus geen hoofd zoals 
19e eeuw naar Frans model opge- --------------- de attorney-general in de VS. Hij is uitslui-
richt na een uitvoerige discussie. Want moesten dele- tend, en meestal achteraf 'politiek verantwoordelijk'. 

den van het OM dienaren van de Koning zijn of van de Wet? Zijn Er is ook niet gekozen voor een positie zoals de reguliere departe

Winnie Sorgdrager 

zij, met andere woorden, een uit
voeringsorgaan van de Koning of 
in hun rechtshandhavende taak 
onafhankelijk? De typisch Ne
derlandse tussenoplossing was 
dat hun positie niet werd be
schreven, maar alleen gemar
keerd met de bepaling dat zij de 
'bevelen' van het bevoegd gezag 
moeten opvolgen. Dat gezag was 
toen de Koning en nu de minister 
van Justitie. De 'bevelen' zijn 
later 'aanwijzingen' gaan heten 
en in de Wet van 1998 op de reor
ganisatie van het OM ook zo 

vastgelegd: de minister kan algemene aanwijzingen geven, en bij
zondere. De positie van het OM is in feite niet veranderd. Er is een 
zekere afstand tot de minister, die volledig politiek verantwoorde
lijk is. 

Beginselen 

'Algemene aanwijzingen' gaan over beleid; algemeen vervolgings
beleid, prioriteitstelling en dergelijke. Met 'bijzondere aanwijzin
gen' worden aanwijzingen in individuele strafzaken bedoeld. Bij 
de Kamerbehandeling van de Reorganisatiewet in de Kamer is 
steeds duidelijk en indringend gesteld dat die bijzondere aanwij
zingen juist ook bijzonder zijn omdat het niet de bedoeling is dat 
de minister zich vaak met individuele strafzaken bemoeit. Hij is 

Winnie Sorgdrager is voorzitter van de Raad voor C!tltltltr en oud-minist.er 
van 1 ustitie. 
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mentale diensten, zoals het gevangeniswezen, omdat het OM geen 
uitvoeringsorgaan van de regering is. Het is niet de bedoeling dat 
de politiek het primaat heeft bij beantwoording van de vraag 
welke concrete strafbare feiten al of niet worden vervolgd. Het OM 
moet een eigen, strafrechtelijke afweging maken. Toch is het OM 
ook niet geheel onafhankelijk van de minister omdat het OM 
beleid voert. Dat kan niet zonder dat daarover politiek verant
woording wordt afgelegd, bij uitstek een rol voor de minister. Het 
zou anders liggen als we in Nederland het zogenaamde legaliteits
beginsel hanteerden dat alle strafbare feiten worden vervolgd. 
Dan hoeft geen beleid gevoerd te worden. Maar wij hanteren het 
opportuniteitsbeginsel: het OM kan op gronden van algemeen be
lang van vervolging afzien. Beleid in algemene zin stelt de minis
ter vast, bijvoorbeeld over de kaders waarbinnen prioriteiten wor
den gesteld. De wijze waarop daarbinnen met een individuele 
strafzaak wordt omgegaan, wordt in de eerste plaats door juri
disch-inhoudelijke overwegingen bepaald. Daarnaast kunnen 
andere overwegingen een rol spelen. Daarover beslist het OM zelf, 
en in grote mate onafhankelijk van de minister. 

Een strafzaak kan worden afgedaan met een 'transactie' of 'schik
king': de verdachte kan (verdere) strafvervolging voorkomen met 
de betaling van een geldbedrag en soms nog andere voorwaarden, 
zoals schadevergoeding of publicatie van de afdoening. In de prak
tijk is dit een boete, een straf. Omdat het OM volgens de wet zelf 
geen straffen kan uitdelen, moet het officieel een andere naam 
krijgen. Vandaar de term 'afkopen', die nogal eens de verkeerde 
indruk wekt alsof iemand met geld vervolging kan afkopen. Dat 
heet al snel 'klassenjustitie'. 
Er worden echter dagelijks vele zaken op deze manier afgehan
deld. In de eerste plaats overtredingen, maar soms ook misdrijven. 
Meestal kleinere strafzaken, zoals diefstal en eenvoudige mishan-
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deling, maar ook financiële delicten. Zelfs de politie kan 

misdrijven transigeren, zoals rijden onder invloed (zolang 
het niet al te veel is). 
Al vele jaren wordt gewerkt met hoge transactie- of schik
kingsbedragen in financiële strafzaken en milieuzaken. De 
recente berichtgeving doet voorkomen alsof dit een onjuist 
is en "maatschappelijk niet uit te leggen". Dat verdient 
echter iets meer nuance, vooral bij rechtspersonen. 
In de eerste plaats is geen sprake van het afkopen van 
straf. Er worden hoge bedragen betaald, niet zelden tegen 
het wettelijk maximum, omdat het verkregen voordeel 
wordt teruggevorderd. Zolang je een bedrijf niet in de 
gevangenis kunt opsluiten, kan de rechter er niet meer 
van maken. Om te voorkomen dat dit achterkamertjes
werk· lijkt, gaat dikwijls bovendien een persbericht uit. 
Wat tot onvrede leidt, is dat de verantwoordelijke perso
nen vaak vrijuit gaan. Daarmee zou wel wat meer reke
ning gehouden kunnen worden. Maar dit vergt meer on-
derzoek, en dan nog is een concreet strafbaar feit vaak 
moeilijk te bewijzen. Vanwege de maatschappelijke aanvaard
baarheid is deze extra inzet zeker de moeite waard. 

Rompslomp 

Het efficiencyargument speelt bij de transactie zeker een rol, het 
was bij de invoering zelfs het hoofdargument vanwege de. schaars
te aan justitiële capaciteit. Toch mag het nooit zo zijn, maar dat 
beeld wordt helaas soms wel opgeroepen, dat naar de transactie 
wordt gegrepen bij de verwachting van bewijsproblemen. Dan zou 
het OM misbruik maken van zijn bevoegdheden. Een bedrijf be
taalt immers in het algemeen liever een hoog schikkingsbedrag 
dan het aan te laten komen op een strafzaak, ook al is men soms 
ervan overtuigd dat het bewijs niet geleverd kan worden. Inder
daad valt de straf daar meestallager uit dan bij een schikking, en 
de kans op vrijspraak is zeker niet denkbeeldig. Bij financiële de
licten is de zaak bij nader inzien vaak toch niet zó helder en het 
strafrecht, dat het juist van helderheid moet hebben, is daar dik
wijls niet tegen opgewassen. Bovendien is bij financiële en milieu
zaken een specifieke deskundigheid vereist die lang niet bij alle le
den van de rechterlijke macht voldoende aanwezig is. 
Niettemin betaalt een bedrijftoch liever een hoger bedrag om ver
dere strafvervolging te voorkomen omdat een strafzaak veel nega
tieve publiciteit kan genereren. Wie schikt met een persbericht 
kan altijd zeggen dat hij onschuldig is maar van de rompslomp af 
wil zijn . 

Capaciteitsgebrek 

De minister kan een algemene aanwijzing geven dat het OM geen 
transacties aan mag gaan met bedrijven bij bepaalde misdrijven, 
of boven een bepaald bedrag. In het Kamerdebat over de bouw
fraude beloofde de minister dat het OM alleen schikt met een hoog 
bedrag als het echt niet anders kan. Dat sloeg op het capaciteits
gebrek. Bedenk je daarbij dat een grote financiële strafzaak al snel 
enkele dagen kan duren, dan is de conclusie dat "het niet anders 
kan" dikwijls gauw getrokken. Met deze belofte stelde de minister 
in feite een algemene aanwijzing aan het OM in het vooruitzicht: 
geen hoge transacties, tenzij. Bovendien moesten transacties bo
ven de € 45.000 altijd aan de minister gemeld worden, een tweede 
algemene aanwijzing. De crux is nu: vóór of ná de beslissing van 
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het OM? De bedoeling zal zijn ervóór, want alleen dan kan de 
minister er nog iets aan doen. Concreet betekent dit dat de minis
ter in het zeldzame geval dat een schikking voor meer dan 
€ 45.000 aan hem wordt voorgelegd (dergelijke zaken moeten im
mers normaliter altijd voor de rechter komen), zelf zal gaan afwe
gen of het capaciteitsgebrek dit rechtvaardigt. 

Aanwijzingsbevoegdheid 

De minister gaat zich dus geregeld met individuele zaken bemoei
en en de beslissing zal onvermijdelijk door politieke motieven wor
den beïnvloed. Het is namelijk nog maar de vraag of een minister 
zijn rug recht houdt als een beslissing politiek rumoer kan geven, 
ook al is zij in strafrechtelijk juridische zin juist. Een minister die 
in de relatie tussen minister en OM zoveel toegeeft aan de Kamer 
zal bij individuele beslissingen zijn oren zeker laten hangen naar 
de verwachte politieke reactie. Wat niet wil zeggen dat er altijd 

afstand moet zijn. Er zijn bijzondere zaken waarin de voorgenomen 
afdoening wel aan de minister wordt voorgelegd. Denk aan contro
versiële euthanasiezaken of andere zeer gevoelige kwesties zoals 
de strafzaak tegen Bouterse of een grote bankfraude. De minister 
krijgt zo de gelegenheid zich over de zaak een mening te vormen en 
te beslissen of hij van zijn aanwijzingsbevoegdheid gebruik wil 
maken. Maar moet dat dan bij alle zaken waarin een hoge trans
actie wordt overwogen? Dat is de bedoeling niet. Bovendien kan dit 
het begin zijn van nog veel meer bemoeienis van de minister. Als 
het OM weer een beslissing neemt waarmee de Kamer het niet 
eens is, kan bij een volgende categorie zaken worden voorgeschre
ven dat de afdoening eerst aan de minister wordt voorgelegd. 

Het is nog niet zo lang geleden, namelijk bij de behandeling van 
de Wet op de reorganisatie van het OM in 1998, dat een en ander
maal is gesteld dat de minister in het algemeen afstand moet hou
den bij individuele zaken. Het geheugen van de Kamer is maar 
kort. Kamerleden moeten zich beheersen en zich niet zo gemak
kelijk laten meeslepen door verontwaardiging, die vaak gebaseerd 
is op onvoldoende kennis van zaken of informatie. 
Nederland heeft nooit een politiek gestuurd OM gewild. Nu gaan 
we bijna onontkoombaar die kant uit, zeker zolang het handelen 
van het OM regelmatig 'nieuws' is in de pers en dus aanleiding 
voor de Kamer om 'maatregelen' te eisen. + 
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Vrije tijd of pensioen 
Binnen en buiten D66 is momenteel veel sprake van de levensloopbenadering.l De 
standaardlevensloop van leren, werken, zorgen en pensioen die tot halverwege de jaren 
zeventig gebruikelijk was, maakt plaats voor nieuwe, minder eenduidige en voorspel
bare vormen. Daarbij gaat het erom, zoals Kamerlid Arthie Schimmel vorig jaar in Idee 
zei, dat "mensen hun leven meer kunnen inrichten zoals ze zelf willen, waarbij scho
ling, arbeid en zorg op een harmonieuze wijze met elkaar gecombineerd kunnen wor
den. De variatie [ ... ] vraagt om meer mogelijkheden voor flexibele pensioenopbouw, 
levenslang leren, en loopbaanonderbreking. 

van Schimmel!Bussemaker2 heeft d o o r M a r t i n v a n , t z e t M ede naar aanleiding van een motie principiële bezwaren verbonden, die mijns 
inziens een effectieve levensloopbenadering 
juist belemmeren en tot maatschappelijk staatssecretaris Verstand onlangs 

een doorwrochte Verkenning Levensloop naar buiten gebracht3 

met bouwstenen voor toekomstig beleid op het gebied van de socia
le zekerheid, pensioenen, onderwijs, zorg en wonen. Daarmee 
moet overheidsbeleid beter aansluiten op de veranderingen die de 
levensloop van mensen heeft ondergaan. 

Pensioen voor verlof 

Meest in het oog springende gedachte van Verstand is het idee om 
verlof deels te financieren met aanspraken op aanvullend pen
sioen. Vooral in het zogenoemde 'spitsuur' van het leven is meer 
behoefte aan verlof dan daarvoor en daarna. Dit spitsuur ligt voor
al tussen de dertig en veertig, als veel activiteiten plaatsvinden en 
de fmanciële lasten hoog zijn. Een carrière wordt vaak gecombi
neerd met de zorg voor kinderen of het volgen van opleidingen en 
cursussen. Het opgenomen verlof kan eventueel gecompenseerd 
worden aan het einde van de carrière door de pensionering uit te 
stellen, aldus de Verkenning. Door pensioengelden over te hevelen 
naar de levensfase waarin arbeid en zorg worden gecombineerd, is 
het mogelijk extra ( verlof)dagen in te kopen voor bijvoorbeeld zorg. 
Het aantal te kopen dagen is afhankelijk van de hoogte van het 
opgebouwde pensioen. Onderzoeksinstituut Nyfer gaat ervan uit 
dat dit niet leidt tot een gebrekkige oudedagsvoorziening, omdat 
veel ouderen spaargeld, beleggingen of een eigen huis hebben. 
Anders kan men met langer doorwerken het pensioen weer op het 
gewenste niveau brengen.4 

Laat ik vooropstellen dat het goed is dat levensloopdenken op de 
politieke agenda is geplaatst. Vooral D66 heeft hieraan een grote 
bijdrage geleverd met haar adagium: zelf kiezen waar dat kan, 
solidair waar dat moet. Er zijn verschillende manieren om in de 
praktijk een betere combinatie tussen scholing, arbeid en zorg in 
de praktijk te bereiken. Op het eerste gezicht lijkt ook uitruil van 
pensioengeld in vrije tijd een sympathieke gedachte. Maar afge
zien van vele praktische problemen zijn aan dit concrete voorstel 

De a.ntew· is reda.ctielid ·van Idee 
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ongewenste gevolgen leiden. Er zijn betere alternatieven voor een 
effectieve combinatie tussen werk en zorg, die de Verkenning ove
rigens ook noemt. 

Omgemild pensioen moeilijk terug te halen 

Het doel van het opbouwen van aanvullend pensioen is een goede 
oudedagsvoorziening. Dit is maatschappelijk gewenst omdat het 
niveau van de AOW, de basispensioenvoorziening vanuit de over
heid, in Nederland relatief laag is en in de meeste gevallen dus 
aanvulling behoeft. Gelukkig zijn steeds meer mensen als werk
nemer of particulier in staat om een aanvullend pensioen op te 
bouwen. 
Een belangrijk knelpunt bij het naar voren halen van pensioen
premies voor zorgver lof, een sabatical of een wereldreis, is dat dit 
leidt tot een lager aanvullend pensioen op de pensioengerechtigde 
leeftijd (veelal tussen de 62 en 65 jaar). Langer doorwerken na de 
oorspronkelijke pensioengerechtigde leeftijd zou een lager aanvul
lend pensioen dan kunnen voorkomen maar doorwerken en door
sparen ná verlof in het 'spitsuur' leidt tot beduidend minder 
opbrengst dan werken én sparen tijdens het 'spitsuur'. Een euro
pensioenpremie van een dertigjarige is nu eenmaal veel meer 
waard dan die van een vijftigjarige omdat de inleg langer de tijd 
heeft om tot een substantieel vermogen te groeien ('op te renten'). 
Nyfer gaat ervan uit dat de werkende graag genoegen neemt met 
een daling van het pensioen of uitstel van de pensioendatum. Tijd 
en geld op 31-jarige leeftijd - een hectische (zorg en arbeid) en 
dure tijd- zou men waarschijnlijk prefereren boven tijd en geld op 
62-jarige leeftijd. Ik denk dat dit een illusie is. 
Het is ten eerste de vraag of mensen wel bereid zijn om langer 
door te werken. De meeste mensen prefereren nog steeds vroeger 
stoppen met werk boven langer doorwerken, hiertoe mede aange
moedigd door een ruime fiscale faciliëring van pensioensparen. 
Van de Nederlandse bevolking tussen 55 en 64 jaar werkte medio 
2000 slecht 34%.5 Hiermee stuiten we op de paradox dat de over
heid, juist vanwege de maatschappelijk gewenste stimulering van 
meer keuzevrijheid en flexibiliteit, fiscaal ruime mogelijkheden 
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biedt voor flexibele pensioensvoorzieningen. Hierdoor is prepen
sioen mogelijk lang vóór de AOW-leeftijd, meestal vanaf 60 maar 
ook nog eerder. De persoon betaalt hier overigens zelf de prijs voor, 
want wie eerder stopt ontvangt minder pensioen dan wie later 
stopt. 
Ten tweede groeit het pensioenbewustzijn weliswaar maar het is 
nog steeds niet groot. Indien mensen kunnen kiezen voor voordeel 
nu in plaats van vele jaren later, kiezen zij doorgaans voor het he
den. Bovendien tonen cijfers van Nyfer aan dat het aantal vrije 
dagen dat door inlevering van pensioengeld wordt verkregen rela
tief laag is. Een persoon van 31 jaar met een vlak carrièreverloop 
en een salaris van € 22.600,- zou voor 7 jaar pensioenopbouw 33,3 
vrije dagen (ruim 1,5 maand) kunnen opnemen. Als dezelfde per
soon een salaris van € 45.000,- zou hebben, kan hij voor 7 jaar pen
sioenopbouw 60,8 vrije dagen (3 maanden) opnemen. Enkele 
maanden verlof leidt tot inlevering van zo'n van 20% à 25% van 
totale pensioenuitkering op de pensioengerechtigde leeftijd. Op 
jonge leeftijd is het tot dan toe opgebouwde pensioenkapitaal wei
nig waard, waardoor weinig dagen kunnen worden ingekocht. 
Hiermee gaat wel een toekomstig substantieel deel van de uitein
delijke pensioenuitkering verloren. 

Omruil belemmert keuzemogelijkheden 

D66 is een voorstander van de vergroting van de keuzevrijheid 
van het individu in sociale zekerheid en pensioenen. Bij een moge- · 
lijke uitruil tussen pensioen en vrije tijd schiet de levensloopbena
dering volgens mij echter te ver door ten faveure van de jongere 
leeftijdsfase. In het 'spitsuur' van het leven kan een uitruil moge
lijk een effectieve combinatie tussen zorg en arbeid mogelijk 
maken, maar de rekening schuift dan naar een latere leeftijdsfase 
door. In het uiterste geval zou iemand op oudere leeftijd kunnen 
terugvallen op slechts een AOW-uitkering, wat maatschappelijk 
ongewenst is. De verregaande effecten van beslissingen op jonge 
leeftijd dringen pas later in volle omvang door, maar dan kan het 
te laat zijn. Mensen kunnen hierdoor 'gedwongen' worden op hoge
re leeftijd verhoudingsgewijs veel langer door te werken dan op 
jongere leeftijd om ingeruilde pensioenaanspraken terug te ver
dienen. Vergroting van keuzevrijheid in de ene levensfase leidt 
hier tot beknotting van de keuzevrijheid in een andere levensfase, 
en dat kan niet de bedoeling zijn. Daarom vind ik dat de overheid 
geen mogelijkheid moet bieden om een groot deel van de oude
dagsvoorziening om te ruilen voor een beperkt aantal vrije dagen. 

Alternatieven 

Een alternatiefvoor de inkoop van zorg in het 'spitsuur' zonder de 
confrontatie achteraf met hogere lasten is een variabele opbouw 
van het pensioen. In het 'spitsuur' betaalt men geen of minder 
pensioenpremie maar daarvoor, en in mindere mate daarna, juist 
meer. Zo is wellicht voorfinanciering mogelijk van kinderopvang 
door aflossing in de "kinderloze" periode erna, als de inkomens 
weer relatief hoog zijn. Overigens is het momenteel nog niet fis
caal toegestaan om vooraf extra pensioenpremie te sparen om in 
het spitsuur in te wisselen voor verlof, wat essentieel is om ach
teraf niet met grote pensioengaten geconfronteerd te worden. 
Daarnaast zou meer gebruik gemaakt kunnen worden van de 
reeds bestaande wettelijke mogelijkheden van verlofsparen, waar
mee extra pensioen gespaard kan worden door geld opzij te zetten 
of dagen te sparen. Bij verlofsparen is geen sprake van uitruil, 
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maar vim eventuele extra fiscaal gefacilieerde pensioenopbouw 
die niet ten koste gaat van reeds opgebouwd pensioen. Tot slot zou 
het succes van de levensloopbenadering zeer kunnen toenemen als 
men doorwerkt tot de 'normale' AOW-leeftijd van 65 jaar. 
De bijl zou dus moeten worden gezet in de fiscale faciliëring van 
vervroegde pensionering om daadwerkelijk de arbeidsparticipatie 
van ouderen te vergroten en tegelijkertijd de levensloopbenade
ring beter in evenwicht te houden. Aan de andere kant beperkt de 
afschaffing van deze fiscale faciliëring in verregaande mate de 
flexibiliteit binnen arbeidsvoorwaarden. En dat zou een succes 
van de levensloop benadering, waarbij flexibiliteit immers centraal 
staat, juist in de weg staan. Zolang oudere werknemers er nog 
steeds zelf massaal voor kiezen om eerder te stoppen met werken 
zal het moeilijk zijn om het dilemma tussen twee maatschappelijk 
gewenste ontwikkelingen (flexibilisering en verhoging van de 
arbeidsparticipatie) op te lossen. De oplossing wordt zeker niet 
gemakkelijker zolang de fiscale afbouw van vervroegde pensione
ring een politiek taboe is. Zeker nu senioren een steeds omvang
rijkere, en electoraal dus steeds belangrijker groep vormen. + 

Noten 

1. Bijvoorbeeld: Werkgroep Levensloop D66, Tijd van leven, sep
tember 2001; Goudswaard/Kock, Risico's delen en risico's nemen, 
trends m de sociale zekerheid, SWB najaar 2001; 
Wetenschappelijk instituut CDA, De druk van de ketel; naar een 
levensloopstelsel voor duurzame arbeidsdeelname en tijd voor scho
ling, zorg en privé, september 2001; en SER Commissie Sociaal
Economisch Deskundigen, Levensloopbanen, veranderende 
arbeidspatronen en hun gevolgen, september 2001. 
2. Motie Schimmel/Bussemaker, Kamerstukken 2000-2001 
(27061, nr. 11) 

3. Ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, Verkenning 
Levensloop, beleidsopties voor leren, werken, zorgen en wonen, ja
nuari 2002. 
4. Onderzoeksinstituut Nyfer, Tijd voor arbeid en zorg: spreiding 
van de arbeidstijd over de levensloop, 2001. 
5. Ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, Sociale Nota 
2001, 2001. 
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lntegratientodel tegen arntoedeval 
De armoedeval is één van de hardnekkigste problemen van ons sociale bestel. Zij wordt 
veroorzaakt doordat werkenden en uitkeringsgerechtigden in financieel gekoppelde, 
maar overigens strikt gescheiden sociale categorieën zijn ondergebracht. Voor het 
oplossen van de problemen is vereist dat de categorieën onder één en hetzelfde stelsel 
vallen. Met het Integratiemodel (IM) kan dit logisch en zonder frictie, zegt Gerrit 
Bosch. 

I n de huidige praktijk van armoedebestrijding 
worden bijstandsuitkeringen per individueel 
geval opgetuigd met allerlei aanvullende cor-

sociale positie van betrokkene. Zo bedraagt de uit
door Gerrit Bosch kering aan alleenstaanden doorgaans meer dan de 

recties. Deze "aangeklede" uitkering vormt het uitgangspunt van 
het IM en maakt er deel van uit. Het model bevat verder een con
tinu scala aan Melkerachtige en laagbetaalde banen uit de vrije 
sector met een toeslag op het loon. Het leidende beginsel is dat bij 
toenemend loon de toeslag geleidelijk afneemt maar zó dat het to
tale inkomen van loon plus toeslag blijft stijgen. Om aansluiting 
bij de vrije sector te bereiken wordt het door de werkgever te beta
len loon steeds door onderhandelingen bepaald zodat het een af
spiegeling vormt van de marktwaarde van deze arbeid. Anderzijds 
wordt voor een vloeiende overgang naar de uitkeringen de toeslag 
afgeleid uit de uitkering zelf. Voor zeer lage lonen ("vrijwilligers
werk") is de toeslag nog (vrijwel) gelijk aan de uitkering. 

Juiste arbeidsprikkel 

Werken moet verschil maken; om de juiste arbeidsprikkel in te 
bouwen dient het totale inkomen vanuit de uitkering toe te nemen 
met een vast percentage (zeg 20%) van het verdiende loon. Om dat 
te bereiken moet de toeslag gelijk zijn aan de uitkering, vermin
derd met 80% van het loon. Het komt er dus op neer dat de werk
nemer voor 20% voor zichzelf werkt maar met de overige 80% de 
uitkering/toeslag geleidelijk afbouwt. Bij een loon op 125% van de 
uitkering is de toeslag dan geheel afgebouwd en staat men weer 
op eigen benen. Alleen het fulltime of parttime verdiende maand
loon telt. Maar zolang sprake is van een toeslag, moet men ook 
naar vermogen een bijdrage leveren. Wie geen recht heeft op een 
uitkering, krijgt dus ook nooit een toeslag. De werkgever betaalt 
steeds gewoon de afgesproken marktwaarde van de arbeid en 
heeft verder niets met de regeling van doen. 
Ook reguliere CAO-arbeid valt onder het model; de toeslag wordt 
dan bepaald door de hoogte van de (aangeklede) uitkering die men 
zou krijgen ingeval van werkloosheid; immers het alternatiefvoor 
werken. Ten opzichte van deze "virtuele" uitkering moet men er 
dan weer met 20% van het loon op vooruitgaan. Door de koppeling 
is de uitkering voor samenwonenden gelijk aan het minimumloon; 
op dit niveau bedraagt de toeslag voor kostwinners dus nog 20%. 

Marktwaarde 

In tegenstelling tot het loon wordt de uitkering bepaald door de 

Cerrit Bosch is D66-lid te Waalre 
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helft van die aan samenwonenden. Omdat uitke
ringen aan samenwonenden niet geïndividualiseerd zijn maar aan 
het paar worden toegekend, is hungezamenlijk inkomen bepalend 
voor de gezamenlijke toeslag. Als het gezamenlijk inkomen van 
tweeverdieners boven de 125% van hun (virtuele) uitkering ligt, 
bestaat dus geen recht meer op een toeslag. En zolang er sprake is 
van een toeslag, zijn beide partners sollicitatieplichtig. 
In tegenstelling tot Melkert-banen is het streven bij deze toeslag
banen steeds de marktwaarde van de arbeid. Deze zou zelfs in 
additionele collectieve arbeidsovereenkomsten vastgelegd kunnen 
worden voor de lonen onder het huidige minimum. Door strikt 
vast te houden aan deze marktwaarde, hoeft niet gevreesd te wor
den voor "verdringing" van reguliere arbeid. 
De werknemersbonden zijn krachtig genoeg om de reguliere 
CAO's overeind te houden als er additionele arbeid onder het mini
mumloon bij komt; tenslotte zijn ook de CAO-lonen boven het mi
nimum stabiel, ook al worden die niet direct door de minimum
loonwet beschermd. (Zelfs bij Melkert-banen, waar helemaal geen 
sprake is van marktwaarde en loononderhandelingen, bleek ver
dringing al te verwaarlozen.) Vóór het verstrekken van een toe
slag controleert de uitkeringsinstantie (CWI) of het loon niet 
onder, en de toeslag dus niet boven de norm komt. Verder heeft ook 
de werknemer zèlfbelang bij het maximaal bereikbare loon, en zal 
hij zich niet zomaar laten afschepen. 

Enige extra kostenpost 

Voor het regelen van de toeslagen is geen nieuwe organisatie no
dig; de uitkeringsinstantie keert ook de toeslagen uit. Het optui
gen van de kale uitkeringen naar de aangeklede uitkering kost 
niets extra's omdat deze gelden nu ook al uitgegeven worden; ook 
de minimumloners/kostwinners vallen onder de armoedebestrij
ding. De enige extra kostenpost vormen dus de toeslagen. 
Wanneer iemand vanuit een uitkeringssituatie een toeslag krijgt 
is er sprake van een besparing; de uitkering wordt dan immers 
vervangen door de lagere toeslag. Omdat tweeverdieners (en ook 
alleenstaande minimumloners) meestal ruim boven de 125%
grens van hun virtuele uitkering zitten, is het aantal gegadigden 
beperkt. Alleen de toeslagen aan minimumloners/kostwinners in 
het loontraject van 100% tot 125% van hun uitkering vormen een 
extra kostenpost. Volgens gegevens van het CBS (Sociaal econo
mische maandstatistiek 1997/06 en 1999/06) zouden deze kosten 
(voor ongeveer 70.000 gegadigden) op circa 80 miljoen euro per 
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jaar uit komen. Dat is dus de prijs voor het oplossen van de armoe
deval en voor het verkrijgen van rechtvaardiger inkomens voor 
minimumloners vergeleken met het alternatief van de uitkering. 

Het programma 

Tenslotte is het interessant na te gaan hoe het IM zich verhoudt 
tot het D66-verkiezingsprogramma. Het gaat daarbij om de pun
ten 32 t/m 44. In algemene zin spoort het model heel goed met de 
intenties van het programma. Het verkiezingsprogramma geeft 
echter niet aan hoe je die intenties dan feitelijk moet realiseren. 
Het IM blijkt er een goede invulling aan te geven. 
Met het via onderhandelingen te bereiken loon volgens het IM is 
er altijd een bedrag te vinden waar beide partijen mee kunnen le
ven. Terugval van inkomen (punt 34) hoeft niet meer verzekerd te 
worden. 'Gemeenten en uitvoeringsinstanties moeten een financi
eel belang hebben bij een succesvolle begeleiding naar werk' en 'de 
bijstand moet voor tenminste 50% voor rekening van de gemeente 
komen' (punt 35). Met het IM beschikken gemeenten over de mo
gelijkheid om bijstandsgelden creatiefin te zetten en het CWI aan 
te spreken op het resultaat. 'Gesubsidieerde banen in onderwijs en 
zorg' (punt 36) kunnen met de toeslagbanen van het IM soepel 
ingezet worden, omdat de vaak onneembare loondrempel is ver-
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vallen. De nadelen van de 'Melkert-banen' doen zich hier niet voor. 
'Vrijwilligerswerk' (punt 37) past op een logische manier in het 
model, zodat het hiermee uit het verdomhoekje gehaald wordt. 
Met een belastingkorting (punt 38) voor minimumloners gaat het 
netto minimumloon omhoog. Bij in stand houden van de netto
netto koppeling gaan de uitkeringen mee en blijft de armoedeval 
bestaan. De armoedeval is alleen op te lossen met een specifieke 
toeslag op arbeid, zoals het IM voorstelt. Overigens wordt ook de 
IM-toeslag 'kleiner als het inkomen stijgt', zoals het verkiezings
programma stelt. Door het hand over hand toenemen van het 
tweeverdienen is de 'koppeling' (punt 44) tot een heilige koe gewor
den. Ze heeft dan ook tot een officieel programma voor armoede
bestrijding geleid. Dit had ons toch aan het denken moeten 
zetten! + 
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Europeanen betreld~en bij uitbreiding 
Europa is bezig met de grootste uitdaging van haar geschiedenis: de uitbreiding van de 
Unie met dertien landen. Als daarvoor echter bijna geen publieke steun of belangste~ 
ling is, moet bij elke democraat, en zeker elke Democraat een alarmbel gaan rinkelen, 
vindt Lousewies van der Laan. 

V 
olgens de laatste Eurobaro- 15lidstaten. Studies wijzen uit datjuist 
meter-peilingenl ervaart d O O r L O U s e W i e S V a n d e r L a a n de kandidaat-lidstaten zullen profiteren 
slechts 27% van de EU-bur- van extra economische groei. Zij kunnen 

gers de uitbreiding als belangrijk. Europa realiseert zich blijkbaar de komende jaren een gemiddelde additionele groei van 1,5% ver-
nog niet wat voor enorme veranderingen de uitbreiding teweeg zal wachten, wat tot 2009 kan oplopen tot 4%- 4,8% in totaal.5 Daar-
brengen. De beleidsmakers zijn zo enthousiast bezig met hun 
Grote Politieke Project dat ze vergeten dat dit grote invloed zal 
hebben op de bevolking van Europa. Achtentwintig procent van de 
Europese bevolking voelt zich 'weinig' en 57 procent zelfs 'helemaal 
niet' betrokken bij de uitbreiding van de EU. 2 Het getuigt van een 
paternalistische instelling om te denken dat met wat overheids
voorlichting de steun vanzelf wel komt. Het uitbreidingsproces 
moet fundamenteel anders: open, eerlijk en inhoudelijk. 

Eerlijkheid ver te zoeken 

Elk jaar publiceert de Europese Commissie de zogenaamde voort
gangsrapporten waarin zij een overzicht geeft in hoeverre kandi
daat-lidstaten voldoen aan verschillende criteria. De rapporten 
zijn diplomatiek en administratief geschreven, maar laten duide
lijk zien dat er nog veel werk moet gebeuren. Het meest recente 
rapport3 stelt: "De hervorming en versterking van het gerechtelijk 
apparaat begint weliswaar langzaam maar zeker vruchten af te 
werpen, maar moet in een hoger tempo en versterkt worden door
gevoerd, met name om de effectieve handhaving van het acquis 
[de bestaande Europese wetgeving] te waarborgen. De bestrijding 
van corruptie moet worden geïntensiveerd. Tastbare resultaten 
[ ... ]zijn nodig gezien de grote bezorgdheid die hierover bestaat en 
om een transparant ondernemersklimaat te creëren. In bepaalde 
landen moeten hardnekkige problemen met betrekking tot voor
arrest worden aangepast. De handel in vrouwen en kinderen uit, 
via en naar bepaalde kandidaat-landen blijft een punt van ernsti
ge zorg." Een wel zéér diplomatieke formulering van een zware 
onvoldoende. Ondanks deze problemen stelt de Europese Unie dat 
het mogelijk moet zijn de toetredingsonderhandelingen voor het 
einde van dit jaar af te sluiten zodat de kandidaat-lidstaten in 
2004 lid kunnen worden. 

Geen economische winst voor de EU 

Het economische plaatje is eveneens duidelijk: de kandidaten zijn 
veel armer dan wij. Het gecombineerde Bruto Nationaal Product 
(BNP) van twaalf! kandidaten is 5% van het BNP van de huidige 

Lousewies van. der Laan. isfi'actievoorzit.ter van D66 in het Eu.ropees 
Parleme11t. Zij heeji daarvoor vier jaar gewerkt als adviseur en. woordvoerder 
va11 EC-Commissaris Ha11s van den Broek, die onder meer ·verantwoordelijk 
was voor de ui t.breiding. 
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mee komt de groei 
in die twaalf kan-
didaat-landen zo'n 
1,5 uit boven het 
voorspelde gemid
delde van de EU 
15 (2,5%). Let wel, 
dit betekent dat 
een land als Tsje
chië pas over vijf
tien jaar hetzelfde 
gemiddelde inko
men heeft als de 
relatief arme EU
landen Spanje, 

Portugal en Grie- Lousewies van der laan 
kenland, terwijl 
een land als Roemenië er meer dan dubbel zo lang over zal doen. 
Gezien de verschillen zal er dan ook weinig positief effect zijn op 
de landen van de huidige EU. De laatste berekeningen gaan uit 
van slechts 0,1% extra groei. Dat komt onder andere omdat de 
handelsvoordelen voor de EU al jaren geleden zijn begonnen door
dat de kandidaten hun markten moesten openen.6 Bovendien zijn 
de handelsvolumes in EU-ogen relatief klein. De economische 
baten zijn daardoor marginaal en laten buiten beschouwing wat 
de extra kosten zullen zijn. Zolang de landbouwsubsidies en de 
structuurfondsen, die samen het leeuwendeel van de EU-begro
ting zijn, niet worden hervormd, is het echter volledig onduidelijk 
wat de extra kosten zullen zijn. Tot 2006 ligt de begroting vast, 
daarna is alles onzeker. 

Big Bang 

Ondanks deze feiten blijven politici, de Nederlandse regering 
voorop, hameren op de economische en andere voordelen van de 
uitbreiding. Men is namelijk als de dood dat de toch al geringe 
steun voor de uitbreiding verder zal afbrokkelen als openlijk over 
de kosten en nadelen gesproken wordt. Er is kennelijk een risico 
van een 'backlash' aan twee kanten: de EU en de kandidaat-lan
den zijn net een verloofd stel dat al jarenlang samenwoont en 
heeft besloten binnen enkele jaren te trouwen. Tijdens het samen
wonen zijn echter vragen en irritaties naar boven gekomen en de 
aanstaande echtelieden lossen die niet op maar proberen hun 
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gezamenlijk geluk af te 
dwingen door geforceerd 

een trouwdatum vast te 
stellen. Op een vergelijk
bare manier proberen de 
EU-regeringsleiders de 
toetreding er snel door
heen te jagen om te voor
komen dat iemand zich 
bedenkt. 
In 1993 werden in Kopen
hagen ondubbelzinnige 
criteria vastgesteld voor 
toetreding die erop neer
komen dat kandidaat-lid
staten ·zich vóór zij lid 
worden van de EU moe
ten ontwikkelen tot een 
volwaardige democratie 
en rechtsstaat, dat zij een 
functionerende markteco
nomie hebben en dat zij 
de huidige Europese wet
geving (het acquis) over
genomen hebben. Naar de 
mening van de D66-euro
fractie kan hiermee niet 
worden gesjoemeld. Dat 
er de afgelopen maanden 

Roemenië. Stetm voo1· de uitbt·eiding brokkelt snel af in discussie over kosten. 

steeds vaker gesproken wordt over een toetreding van tien landen, 
een zogenaamde big bang, is hiermee in tegenspraak. Dit wekt de 
indruk dat het toetredingsproces niet meer door de Kopenhagen
criteria maar door opportunistische politiek gestuurd wordt. 
Het is de zware taak van de Europese Commissie om deze criteria 
te bewaken. De onderhandelingen worden echter ook door de lid
staten in de Raad van Ministers gevoerd en deze vinden het be
langrijker om hun deadline te halen. Door al het gepraat over toe
tredingsdata wordt in de publieke opinie de indruk gewekt dat het 
kennelijk niet zoveel uitmaakt of een land aan de eisen voldoet. 
Als de datum nadert, komen ze er immers toch wel in. Uitlatingen 
van verschillende premiers, waaronder helaas ook Wim Kok, dat 
zij zich niet kunnen voorstellen dat Polen niet tot de eerste groep 
toetreders behoort, bevestigen dit beeld. 

Boven de wet 

Natuurlijk valt ervoor te pleiten dat we de uitbreiding als zo 
belangrijk zien dat we het politieke besluit nemen om de kandi
daat-lidstaten zo snel mogelijk toe te laten. De interne problemen 
lossen we dan na afloop wel op. Maar dan moeten de regeringslei
ders daar wel eerlijk over zijn. Er moet nu een duidelijke keuze 
gemaakt worden: óf toegeven dat we de criteria loslaten, óf deze in 
ere herstellen. Ik wil ervoor pleiten om vast te houden aan de cri
teria. Dit heeft drie voordelen: 
1. Vasthouden aan de afspraken die we in het verleden, op goede 
gronden, hebben gemaakt, komt onze geloofwaardigheid ten goede. 
2. We voorkomen precedentwerking. Landen die niet in de big 
bang zitten (Roemenië, Bulgarije, Turkije) en landen die zich 
waarschijnlijk nog zullen aanmelden (zoals Kroatië en Bosnië) 
kunnen anders zeggen dat de criteria voor hen ook niet hoeven te 
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gelden. 
3. De Europese Unie werkt. Dat komt niet doordat we besloten 
hebben een club te vormen, maar doordat het een club is die geba
seerd is op regels die gehandhaafd worden. Als we de regels over
boord zetten, ondermijnen we de club zelf. 
De derde reden is voor mij de meest fundamentele. Iedere keer dat 
Europa zich niet aan haar eigen regels houdt, zie je dat het mis
gaat. Zoals toen de EU opportunistisch, buiten de Europese ver
dragen om, sancties instelde tegen Oostenrijk en even later weer 
niet tegen Italië. Of toen Duitsland niet voldeed aan de EMU-cri
teria en geen gele kaar); kreeg terwijl het die wel 'verdiend' had. In 
beide gevallen viel waar te nemen dat, wanneer regels ontbreken 
of niet worden toegepast, de uitkomst in het voordeel is van de 
grote lidstaten. Zowel regeringen als burgers krijgen zo het gevoel 
dat zeker de grote (kandidaat-)landen boven de regels staan en 
toch altijd hun zin krijgen. Dat haalt de essentie uit de Europese 
samenwerking. Als er immers één boven de wet staat, staat ieder
een boven de wet en functioneert het systeem niet meer. 

Pak proces terug 

Wat is de manier om terug te gaan naar die criteria en de essen
tie van de Europese Unie? 
Burgers moeten inzicht krijgen in de onderhandelingen, die nu 
geheel achter gesloten deuren plaatsvinden. Dit betekent onder 
andere dat de onderhandelingsstandpunten van de Raad op inter
net moeten komen te staan. 
Zowel de nationale parlementen als het Europees Parlement moe
ten veel beter opletten wat er gebeurt, onder andere door tijdens 
de onderhandelingen rond toetreding vragen te stellen. De 'con
trole' is op dit moment veel te algemeen en oppervlakkig. 
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Media en niet-gouvernementele organisaties (NGO's) kunnen een 
belangrijke rol spelen door erop te wijzen dat bijvoorbeeld een 
overeengekomen overgangstermijn voor de implementatie van 
een milieurichtlijn niet redelijk is. 

Kritisch is niet anti 

Als we er niet voor kiezen om deze weg te volgen, lopen we het 
risico dat de inwoners van de EU zich afkeren van het hele uit
breidingsproces. Sommige politici spinnen er nu al garen bij door 
zich zeer kritisch over de uitbreiding uit te laten. Zij doen dit ech
ter niet met het doel een oplossing te vinden maar omdat ze de 
hele uitbreiding niet willen. Ook sommige lidstaten, zoals Frank
rijk en Spanje, zitten helemaal niet op de uitbreiding te wachten 
omdat zij daardoor veel landbouwsubsidies en royale Europese 
structuurfondsen zullen verliezen. Zij zullen dan ook ieder kri
tisch geluid aangrijpen om hun eigen kortzichtige agenda te be
vorderen. Omdat de meeste kritiek uit dat kamp komt, wordt 
iedereen die kanttekeningen zet bij het verloop van het uitbrei
dingsproces meteen in het kamp van de opportunistische anti-uit
breiders gestopt. Daarmee wordt de discussie teruggebracht tot 
een zwarUwit-tegenstelling die geen inhoudelijke discussie kan 
worden. Nu is het moment om terug te keren naar de inhoud. 

Homo's voor melk 

De term 'onderhandelingen' in het kader van de toetreding van de 
kandidaat-lidstaten is eigenlijk misleidend: de uitkomst is immers 
al bekend. De kandidaat-lidstaten zullen de volledige EU-wet
geving over moeten nemen. Waar de besprekingen in feite over 
gaan, is de duur van overgangstermijnen voor de verschillende 
wetgevingsdossiers. Zo kan Polen straks stellen dat het acht jaar 
nodig heeft om de landbouwregels te implementeren en producten 
uit de EU vrij op de Poolse markt toe te laten terwijl het voor die 
tijd al volledig wil meedelen in de landbouwsubsidies. Aange
spoord door Frankrijk, waar de boeren niet kunnen concurreren 
met de goedkopere Poolse landbouwproductie, zal de EU precies 
het tegenovergestelde willen en ook de goedkope Poolse landbouw
producten zo lang mogelijk willen weren. Als het eindresultaat is 
dat Poolse landbouwproducten al na twee jaar overal in de EU 
verkocht kunnen worden terwijl het land pas na vijf jaar aan alle 
regels hoeft te voldoen, moet dat ook voor consumenten in Ne
derland te begrijpen en te accepteren zijn. Misschien wilden zij al 
veel eerder de goedkope Poolse producten welkom heten, maar 
konden ze dit niet omdat zij voor een voldongen feit werden ge
steld. In de eindfase van de onderhandelingen komen de resteren
de knelpunten uit alle onderhandelingshoofdstukken samen. Het 
is niet onvoorstelbaar dat dan bijvoorbeeld de mensenrechten van 
Roemeense homo's (gegarandeerd conform de Kopenhagen-crite
ria) worden uitgeruild tegen het eerder openen van de Roemeense 
markt voor melk uit de EU. Zolang de besprekingen plaatsvinden 
achter gesloten deuren is het voor NGO's, bedrijven, parlementa
riërs en publiek onmogelijk om invloed uit te oefenen of zelfs maar 
te achterhalen op welke gronden overgangstermijnen zijn toege
kend. Het resultaat is dat de Europeanen vervreemden van deze 
ingrijpende veranderingen in hun leven, en daarmee van de uit
breiding. 
Natuurlijk moeten helemaal aan het eind van het traject de toe
tredingsverdragen goedgekeurd en geratificeerd worden door de 
betrokken parlementen. Maar dan gaat het alleen nog om een )a' 
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of 'nee' tegen het eindresultaat. Wie dan nog spelbreker durft te 
zijn, moet van goeden huize komen. 

Proces moet open 

Deals in gesloten raadskaroertjes zadelden ons eerder al op met de 
Straatsburgse zetel van het Europees Parlement en de vele ande
re onvolkomenheden die de Europese Unie rijk is. De regeringen 
moeten beseffen dat zij niet meer automatisch het mandaat heb
ben om te besluiten wat ze willen zonder verantwoording af te leg
gen. Dat het openbaar maken van het verloop van de besprekin
gen heel goed mogelijk is, blijkt uit de houding van de Sloveense 
regering. Zij is gehouden haar uitgangspunten inzake de toetre
dingsbesprekingen vooraf ter goedkeuring voor te leggen aan het 
parlement. Denemarken doet dat ook al sinds jaar en dag. 
Hiermee lopen deze landen voor op Nederland en andere lidsta 
ten. Toch zou het bijzonder makkelijk zijn om zowel de inzet van 
de kandidaten (de zogenaamde position papers) alsook de reactie 
van de Unie (het zogenaamde concept gemeenschappelijke stand
punten) gewoon op internet te publiceren. Ik heb dan ook de Ne
derlandse regering en de Europese Commissie inmiddels ge
vraagd om dit te doen. Indien dit niet gebeurt, zal ik dat proberen 
af te dwingen via het Europees Hof van Justitie. 

Geef populisten geen kans 

De geslotenheid rond de uitbreiding speelt populisten in de kaart. 
Zij kunnen gemakkelijk misbruik maken van het gebrek aan ken
nis bij de bevolking en zonder weerwoord op onderbuikgevoelens 
inspelen. Natuurlijk kan meer openbaarheid in eerste instantie 
leiden tot een toename van publieke scepsis. De regeringen moe
ten die koudwatervrees echter overwinnen en investeren in het 
toekomstig draagvlak voor de inmiddels in de praktijk onomkeer
bare besluiten. De Europeanen moeten juist nu beseffen hoeveel 
werk er eigenlijk nog verzet moet worden voordat de Oost-Euro
pese landen volwaardig aan de EU kunnen deelnemen. Op de lan
gere termijn kan alleen transparantie de publieke scepsis over
winnen. Verder uitblijven van openheid zal de roep om uitstel 
alleen maar doen toenemen. 
De uitbreiding van de EU is té belangrijk om alleen aan regerin
gen en technocraten over te laten. Het is nog niet te laat om dit 
laatste jaar te gebruiken om de uitbreiding naar een hoger niveau 

. te tillen: inhoudelijk, open, eerlijk. Zeker een partij als D66 moet 
hier keihard op inzetten. + 

Noten 

1. http://europa.eu.int/en/comm/dg10/infcom/epo/eb.html. 
2.http://europa.eu.int/comm/dg10/epo/eb/ebrep1/highlightseu_ 
fr.pdf. 
3. Naar een succesvolle uitbreiding, Europese Commissie, najaar 
2001. 
4. Er zijn officieel dertien kandidaat-lidstaten, maar omdat met 
Turkije nog niet onderhandeld wordt, is dit land bij de berekenin
gen buiten beschouwing gelaten. 
5. Europese Commissie, DG EcoFin, "The Economie Impact of 
Enlargement" (2001). 
6. De zogenaamde Europa-akkoorden die al bijna 10 jaar in wer
king zijn openen de markten wederzijds met uitzondering van een 
paar gevoelige sectoren zoals landbouw en voedselverwerking. 
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Valt Europa van het wereldtoneel? 
Kan Europa een mondiale hoofdrol spelen? Of is ze slechts een souffleur waarnaar de 
VS niet meer luisteren? Vooral nu de Amerikanen steeds meer hun eigen gang gaan en 
zich steeds minder van Europa aantrekken, lopen de frustraties hoog op. Hoe men he~ 
ook wendt of keert: buitenlands beleid blijkt de moeilijkst te integreren sector van de 
Europese Unie. Zinvoller dan een beklag over de spreekwoordelijke Europese ver
deeldheid vindt Europarlementariër Bob van den Bos een analyse waarop zij berust. 

A Hereerst past een relativering. Verge-
leken met enkele decennia terug is er d 0 0 r B 0 b 

sprake van een beduidend grotere 
eenheid. Europa is inmiddels een formidabel handelsblok met een 
door de mondialisering steeds sterkere concurrentiepositie tegen
over de VS en Azië. In handelspolitieke kwesties spreekt de EU 
met één stem. De lidstaten delen ook grote strategische belangen, 
zoals vrede en stabiliteit aan de buitengrenzen en ongestoorde 
energievoorziening. Niet voor niets zien Amerikanen en Aziaten 
Europa vaak meer als een eenheid dan wijzelf. Dat geldt ook voor 
haar externe beleid, want de gevoelde noodzaak tot een recht
vaardige welvaartsverdeling beperkt zich niet tot het eigen conti
nent. Europa is de grootste donor van ontwikkelingsbijstand en 
noodhulp. Vanwege de verdragsverplichting trachten de lidstaten 
bij voortduring hun externe beleid op elkaar afte stemmen, en dat 
lukt vaak. Soms ook niet, en dan helaas vooral als het er echt op 
aankomt. Berucht zijn de Balkanoorlogen. In het Israelisch
Palestijnse conflict zijn de Europese regeringen echter duidelijk 
naar elkaar toe gegroeid, ondanks verschillen in politieke basis
sympathieën. 

Belangrijk schisma 

Niettemin zijn de lidstaten nog steeds ook elkaars economische 
concurrenten. De orders die naar het ene land gaan, vallen niet toe 
aan het andere. Vooral door hun koloniaal verleden hebben lidsta
ten uiteenlopende historische bindingen met derde landen en heeft 
ook de geografische ligging onmiskenbaar zijn effect op de buiten
landse prioriteiten. De zuidelijke landen zijn veelal gericht, zo niet 
geobsedeerd door het Middellandse-Zeegebied, voor Duitsland telt 
bovenal Midden-Europa en de Scandinavische staten richten hun 
aandacht bij voorkeur op de noordoostflank. Een belangrijk schis
ma bepaalt de verhouding met de VS. Landen als het Verenigd 
Koninkrijk en Nederland zijn traditioneel Atlantisch georiënteerd, 
in tegenstelling tot bijvoorbeeld Frankrijk, dat bij voortduring een 
grotere onafhankelijkheid jegens Amerika bepleit. Landen als 
Zweden, Ierland en Oostenrijk willen nog steeds geen lid van de 
NAVO worden. Naarmate de integratie op andere gebieden inten
siveert, groeit de neiging van vooral grotere lidstaten om het ver
lies aan soevereiniteit en identiteit te compenseren met een ster
ker geprofileerde nationale buitenlandse politiek. Bovendien zijn 

Bob van den Bos is vice-voorzitter van de D66-fractie in het Europees 
parlement. 

de leiders van deze staten er niet vies van o 
V a n d e n B 0 s binnenlands politiek garen te spinnen bij hun 
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optreden op het wereldtoneel met andere gro
ten der aarde. Een gemeenschappelijk, en dus 'anoniem' Europees 
buitenlands beleid ontneemt politici de mogelijkheid om nationa
listische gevoelens politiek te exploiteren. 
Deze problemen dreigen met de uitbreiding alleen maar groter te 
worden. De voormalige Sovjetsatellieten voelen er weinig voor 
hun zojuist verkregen soevereiniteit onmiddellijk weer uit handen 
te geven. Tot nu toe steunen de kandidaat-lidstaten vrij algemeen 
de EU-standpunten 
zoals die worden gefor
muleerd door de Raad of 
ingebracht in de VN. Dat 
zou echter best wel eens 
kunnen veranderen na 
toetreding. De heden
daagse politiek in deze 
landen wordt sterk beïn-
vloed door trauma's uit 
het verleden. Daarnaast 
beschouwen veel kandi
daat-lidstaten Rusland 
nog steeds als bedrei
gend. De historische er

Bob van den Bos 

varingen met het grote buurland en zijn interne instabiliteit 
maken de huidige generatie politici in Midden-Europa huiverig 
voor de samenwerkingsakkoorden die West-Europese leiders juist 
wensen. De jonge democratieën willen hun veiligheid verzekerd 
zien door de VS en hechten daarom buitengewoon grote waarde 
aan het NAVO-lidmaatschap. Noch de ineenstorting van de Sov
jet-Unie noch het recente Amerikaanse unilateralisme zijn voor 
hen redenen om minder waarde aan de Atlantische Alliantie te 
hechten en daarom zien zij ook niet veel in de ontwikkeling van 
een zelfstandig Europees veiligheids- en defensiebeleid. 

Europese interventiemacht 

Daar wordt niettemin gestaag aan gewerkt. Er is afgesproken dat 
de lidstaten in 2003 voor minstens een ja~r een troepenmacht 
beschikbaar hebben van vijftig- à zestigduizend militairen, alsme
de 300 tot 350 gevechtsvliegtuigen en 80 marineschepen. In het 
kader van het 'Helsinki Headline Goal' moet daarnaast een 
Europese capaciteit opgebouwd worden voor commandovoering, 
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strategisch transport en inlichtingen. Het ziet er niet naar uit dat 
deze doelstelling op tijd wordt verwezenlijkt, omdat zich velerlei 

problemen voordoen. De strenge EMU-budgetcriteria beperken de 
financiële ruimte van Europese regeringen om de defensie-uitga
ven te verhogen of zelfs te handhaven. Verder bestaan nog slechts 

vijf krijgsmachten volledig uit beroepsmilitairen, terwijl dat er in 
2003 volgens de planning acht moeten zijn. Uitzending van 
dienstplichtigen kan doorgaans alleen op vrijwillige basis, met al
le gevolgen vandien. Voor operaties binnen de hogere geweldspi
raal zijn hechte, zeer professionele eenheden nodig die het ver
hoogde 'slachtofferrisico' hebben aanvaard. Bovendien blijkt het in 
veel staten lastig om gekwalificeerd beroepspersoneel te werven. 
Een meer fundamenteel probleem is dat er nog geen duidelijk 

strategisch concept is vastgesteld. Zo ontbreekt overeenstemming 
over de actieradius van de Europese militaire macht. Gaat het al
leen om Europa, ook om aangrenzende gebieden of zelfs om Mid
den-Afrika? Daarnaast is er nog volop discussie over de vraag of 

de strategische voorbereiding en commandovoering geheel zelf
standig, of binnen bestaande NAVO-kaders moeten geschieden. In 
dat geval hebben niet-EU-staten als de VS en Turkije zeggen

schap over de inzet van de middelen. Ook bestaat verdeeldheid 
over de noodzaak van eigen Europese satellietwaarnemingssyste
men. De Amerikaanse bondgenoten beschikken al ruimschoots 
over deze zeer dure voorzieningen. Daarom vinden de Britten, als 
trouwste bondgenoten van Washington, de ontwikkeling van 
Europese inlichtingencapaciteit overbodig, terwijl Frankrijk en 
Duitsland niet volledig afhankelijk willen zijn van de VS. 

Strategieën en partnerschappen 

Het buitenlands beleid van de EU is dus nog maar beperkt geba
seerd op militaire macht. Deze zwakte, en de politieke verdeeld
heid maken dat Europa onvoldoende invloed kan uitoefenen, voor
al in geval van (dreigende) gewelddadige crises. Niettemin moeten 
we hier niet uit concluderen dat de EU helemaal geen buitenlands 
beleid kent. Dat is namelijk wel degelijk het geval. Via zogenoem
de globale EU-strategieën en-partnerschappen met andere regio's 
en landen kan de EU wel degelijk invloed uitoefenen in de we
reld .1 Uitgangspunt van dit structurele buitenlands beleid is niet 

het pure eigenbelang op korte termijn màar de langetermijndoel
stellingen die gediend worden door het aangaan van bestendige 
politieke, hulp- en handelsrelaties. In het algemeen zijn deze be
trekkingen gericht op het creëren van een vredige, stabiele, wel
varende en democratische internationale omgeving. 
Veel samenwerkingsprogramma's zijn bestemd voor Midden- en 

Oost-Europa, zoals PHARE en TACIS. Samen met associatieak
koorden en pretoetredingsstrategieën hebben deze in zeer sterke 
mate bijgedragen aan de stabiliteit van de nieuwe democratieën. 

De positieve politieke gevolgen van al deze inspanningen worden 
vaak onderschat.2 Vooral onder druk van zuidelijke lidstaten zijn 
vanaf midden jaren negentig programma's ontwikkeld voor lan
den rond de Middellandse Zee. Behalve humanitaire redenen la
gen hier ook overwegingen van veiligheid (bestrijding van moslim
fundamentalisme) aan ten grondslag. Mede om een bijdrage te le

veren aan het vredesproces heeft de EU ook substantiële hulp ge
boden aan de Palestijnse gebieden. 
Europa is ook een belangrijke donor van ontwikkelingshulp. De 

Gemeenschap en de lidstaten geven samen 55% van alle internati
onale officiële ontwikkelingshulp. Belangrijkste begunstigden zijn 

77landen uitMrika, Caraïben en Stille Zuidzee (ACS) waarmee de 
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EU een structurele ontwikkelingsrelatie heeft. In 1975 is daartoe 
in Lomé het gelijknamige akkoord gesloten dat handelsvoordelen 

en omvangrijke hulp biedt aan deze A CS-landen. In 2000 is de re
latie vernieuwd met het Akkoord van Cotonou. Het hoofddoel van 
dit unieke partnerschap is niet handel maar de bestrijding van 

armoede. Het gaat hierbij om ontwikkelingshulp, politieke dialoog 
en nauwere economische en handelsbetrekkingen en bevordering 
van regionale samenwerking. Anders dan de eerdere Lomé-ver
dragen voorziet dit Akkoord in opschorting van de hulp bij de 

schending door een ACS-land van respect voor mensenrechten, 
democratische principes en de rechtsstaat, essentiële elementen 
van het partnerschap. Dergelijke sancties zijn inmiddels toegepast 
op een reeks landen. 

Handelsbetrekkingen met Latijns-Amerikaanse landen zijn de 
afgelopen tien jaar aangevuld met ontwikkelingshulp, vooral fi
nanciële en technische bijstand. Ook met Azië heeft de EU een 
structurele hulprelatie met 30% van de internationale ontwikke
lingshulp. Dat is minder dan Japan (51 %), maar meer dan de Ver
enigde Staten (9%). Het gaat hier in hoofdzaak om armoedebe
strijding via steun aan plattelandsontwikkeling, onderwijs, infra

structuur en institutionele capaciteitsop bouw. Het versterken van 
de rechtsstaat, goed bestuur en de bestrijding van corruptie zijn 
ook in Azië prioritaire doelstellingen. 

Flexibel engagement 

Om Europa meer gewicht in de wereld te geven zou naast het 
structurele handels- en hulpbeleid ook de buitenlandse -en veilig
heidspolitiek onder de primaire verantwoordelijkheid van de 
Commissie gebracht moeten worden (gecommunautariseerd). De 
huidige taak van Solana zou dan onder verantwoordelijkheid van 
een Commissaris vallen. Vooralsnog willen de Europese regerin
gen hier absoluut niet aan. Zij willen onverkort opkomen voor hun 
eigen nationale belangen, visies en identiteit en willen geen zeg
genschap delegeren aan de Commissie. De intergouvernementele 
besluitvorming dreigt echter vast te lopen in een Unie met bijna 
twee keer zoveel lidstaten. Nu al voelen vooral de grotere landen 
zich vaak belemmerd door de noodzaak van brede consensus. 
Waarom is instemming vereist van kleinere staten die er voor de 
oplossing van een probleem niet toe doen? Landen die in staat en 
bereid zijn om militaire middelen in te zetten, en daarmee de risi
co's van slachtoffers aanvaarden, nemen een grotere verantwoor
delijkheid op zich dan staten die dit niet kunnen of willen. Onmis
kenbaar neemt de neiging van grotere lidstaten toe om in geval 
van crises onderonsjes te beleggen buiten de formele overlegka
ders om.3 De VS richten zich in dit soort situaties veelliever tot 
het Verenigd Koninkrijk, Frankrijk en Duitsland dan tot de EU 
als geheel. 
Daar staat tegenover dat een directorium van de grotere landen 
veel weerstanden oproept en een desintegrerend effect kan heb
ben. Als op buitenlands politiek terrein de grote landen het voor 
het zeggen krijgen, kan dat zijn weerslag hebben op andere be
leidsterreinen. Bovendien kunnen kleinere lidstaten wel degelijk 
bijzondere belangen hebben bij de situatie in een bepaalde regio, 

zoals Finland en de Baltische staten bij Rusland of België bij Con
go. Het is daarom niet verstandig de bijzondere verantwoordelijk
heid van een beperkt aantal grote lidstaten te institutionaliseren. 

Waar zou trouwens de grens getrokken moeten worden tussen 
groot en klein? Waar horen Italië, Spanje en Polen thuis? Is Ne
derland ondanks zijn bescheiden omvang niet een middelgroot 
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land, dat onevenredig bijdraagt aan bijvoorbeeld vredesoperaties? 
Wat we nodig hebben is een concept, waarbij de machtsverschillen 
noch worden ontkend noch geïnstitutionaliseerd: het Europa van 
het 'flexibele engagement'. Als de (crisis-)situatie erom vraagt moet 
zich een groep landen vormen die speciale verantwoordelijkheid op 
zich neemt. Indien de toestand militaire implicaties heeft, ligt het 
voor de hand om de troepen- en materieelleveranciers de rol in de 
besluitvorming te geven die hun toekomt. Mochten dat er te veel 
zijn, dan moet een kerngroep worden geformeerd die voortdurend 
contact onderhoudt met de overige militair betrokken landen. Het 
is van belang dat in elke groep binnen het 'flexibele engagement' 
altijd een vertegenwoordiger van de Commissie participeert. 

Samenwerking, geen confrontatie met VS 

Europa moet ervoor waken dat haar ambities in overeenstemming 
blijven met de mogelijkheden. Zeker in verhouding tot de VS is on
ze politieke besluitvorming zeer moeizaam en onze militaire capa
citeit beperkt. Nu president Bush zijn defensie-uitgaven nog eens 
drastisch gaat verhogen, zal de militaire kloof tot in lengte van 
dagen onoverbrugbaar blijven. Tengevolge daarvan kunnen we on
ze buitenlandse politiek niet dezelfde kracht bijzetten als 
Washington. In tegenstelling tot de VS heeft de EU echter een 
breed kader van hulp- en handelsrelaties opgebouwd waarmee zij 
ook zekere politieke invloed kan uitoefenen. In de praktijk is er 
derhalve sprake van een taakverdeling tussen de twee continen
ten zonder dat die als zodanig wordt erkend.4 De wereldproblemen 
kunnen alleen effectief worden aangepakt als Europa en de VS 
hun beleid op elkaar afstemmen. Elkaar over de oceaan kortzich
tigheid verwijten, getuigt niet van het staatsmanschap waar de 
wereld op zit te wachten. Een taakverdeling waarbij beiden voor
al maar niet uitsluitend doen waar ze het beste in zijn, is zo slecht 
nog niet. Het aanpakken van landen die mogelijk massavernieti
gingswapens produceren, zoals Irak, kunnen de Amerikanen beter 
dan wij, mits ze daarbij tenminste de nodige wijsheid en voorzich
tigheid betrachten. Bij grote militaire operaties moeten de VS 
natuurlijk het voortouw nemen. 
De Europeanen moeten zich toeleggen op beperkte vredesopera
ties, vooral op of vlakbij het eigen grondgebied. Daarnaast dient de 
EU haar beleid van conflictpreventie door armoedebestrijding en 
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de opbouw van de democratie verder te intensiveren. Hoe meer 
deze inspanningen tezamen met de Amerikanen kunnen plaats 

vinden, des te beter. Het internationale terrorisme kan alleen vi 
een nauwkeurig gecoördineerd en langdurig volgehouden beleid 
de wereld uit geholpen worden. Het met harde hand uitroeien van 
de broeinesten is daarbij even belangrijk als de oplossing van die 
pere oorzaken zoals religieuze intolerantie, schrijnend oneerlijke 
welvaartsverdeling en gebrek aan democratie. Het moet onbe 
staanbaar zijn dat Israëliërs en Palestijnen elkaar blijven afslach
ten terwijl de rest van de wereld werkloos toeziet. De Mrikaanse 
armoede moet evenzeer een Amerikaanse zorg zijn als een Euro
pese. Om de voor de internationale stabiliteit cruciale ontwikke
lingen in China en Rusland zo positief mogelijk te beïnvloeden, is 
het dringend gewenst dat de VS en Europa gezamenlijk optrek
ken. Voor zover dat niet het geval is, zal afbreuk gedaan worde 
aan de invloed van beiden. De onlangs weer gebleken economische 
belangenconflicten (staal) en culturele tegenstellingen mogen ons 
niet blind maken voor essentiële gemeenschappelijke waarden zo 
als democratie, mensenrechten en een eerlijke welvaartsverde
ling. En voor gemeenschappelijke strategische belangen, zoals ter 
rorismepreventie en -bestrijding, stabiliteit in conflictregio's en 
het tegengaan van de ontwikkeling van massavernietigingswa
pens. Veel meer dan voorheen moeten de VS en Europa trachten 
tot gezamenlijke analyses van potentieel gevaarlijke situaties te 
komen. Het traditionele kader hiervoor, de NAVO, lijkt echter in 
belang af te nemen. De betrokkenen moeten de positie van he 
bondgenootschap daarom grondig evalueren. Indien de alliantie 
niet meer geschikt ·is voor intensief transatlantisch politiek over
leg, moet er een nieuw forum geschapen worden. 

De wereld wordt in snel tempo kleiner. Het maatschappelijk ver
keer trekt zich steeds minder van nationale grenzen aan. De orga
nisatie van de internationale betrekkingen loopt hier verregaand 
bij achter. Europese staten kunnen in hun eentje weinig meer uit
richten. Het wordt tijd dat ze ophouden te doen alsof dat nog steeds 
wel zo is. Zelfs als Europa gemeenschappelijk optreedt, is haar in
vloed in de wereld beperkt. De mondiale problemen en bedrei
gingen vergen een zo veel mogelijk geharmoniseerde Europees-At
lantische politiek. Als de Europeanen uit de coulissen in de mondi
ale schijnwerpers willen treden, moeten ze ophouden nationaal so
lotoneel te spelen. Dit leidt alleen tot steeds slechtere recensies. • 

Noten 

1. Zie het proefschrift van S. Keukeleire, Het buitenlands beleid 
van de Europese Unie, Deventer: Kluwer 1998. 
2. S. Keukeleire, "Onbekend, onbemind en onderschat; het struc
tureel buitenlands beleid van de Europese Unie", in: Internatio
nale Spectator, september 1999, nr 9. 
3. Inmiddels berucht is het dineetje van de Britse premier Blai , 
waar alleen Chirac en Schröder voor waren uitgenodigd om over 
de militaire inzet in Mghanistan te spreken. Zodra de 
regeringsleiders ven Spanje, Italië, Nederland en voorzitter België 
hier lucht van kregen hebben zij zichzelf uitgenodigd. 
4. Op de vraag van de schrijver in het Europees Parlement aan 
Commissaris Patten wat deze vindt van een taakverdeling, rea
geerde hij als door een wesp gestoken: geen civiel Europa en mili 
tair Amerika! De Brits-Europese politicus zag over het hoofd da 
de rolverdeling in de praktijk allang bestaat. 
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De~nocratisch falen van Den Haag 
Het democratisch gat van Europa ligt in Den Haag. De Tweede Kamer schiet ernstig 
tekort in haar controlerende taak, terwijl het wenseüjk en mogelijk is om dat op korte 
termijn te verbeteren. Met de uitbreiding van de EU om de hoek is het zaak snel een 
zestal concrete stappen te nemen. 

door Dennis en Europa loopt nog steeds niet ide-D 
e samenwerking tussen Den Haag 

aal. Zo weigerde de Kamer vorig 
jaar een Europese richtlijn Biotechnologie uit te voeren. Neder
land wordt daarvoor waarschijnlijk binnenkort voor de rechter ge
daagd. Met opkomende beslissingen over de toekomst van Europa, 
zoals de uitbreiding, zijn verbeteringen belangrijker dan ooit. Heb
ben onze volksvertegenwoordigers wel grip op de Europese be
sluitvorming? Ook al wijst men de beschuldigende vinger al snel 

naar het 'tandeloze' Europees Parlement, het democratisch gat ligt 
voornamelijk in Den Haag. Dat is de plek bij uitstek om te zoeken 
naar een oplossing op korte termijn. En gelukkig kan de democra
tische controle daadwerkelijk drastisch verbeteren zonder ver
dragswijzigingen. 

Democratische controle in theorie 

Europese beslissingen worden in theorie democratisch gecontro
leerd door hetzij Tweede Kamer hetzij Europees Parlement. Om
dat de Nederlandse bevolking de leden daarvan rechtstreeks 
kiest, hebben alle Nederlanders invloed op Europese besluitvor
ming. Bij beslissingen waar unanimiteit vereist is in de Raad, kan 
elk land met een veto het besluit blokkeren. De Tweede Kamer 
kan de minister opdracht geven in Brussel een veto uit te spreken. 
Zolang het vetorecht geldt, is staatkundig niet nodig dat het Euro-

Dr. Dennis Hesseling is kandidaat voor de Tweede Kamer voor D66. 
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. pees Parlement ook naar de kwestie kijkt. Dit 
H e S S e I 1 n g is een wezenlijk verschil met besluitvorming 

onder gekwalificeerde meerderheid. Als een 
meerderheid van stemmen volstaat in de Raad kunnen Neder
land en het Nederlandse parlement worden weggestemd. Neder
landers hebben dan direct noch indirect invloed op het uiteindelij
ke besluit. Hier is het daarom cruciaal dat de Europese volksver
tegenwoordigers kunnen ingrijpen via hun medewetgevingsrecht 
(co-decisie). Het beruchte democratische gat van Europa ligt waru; 

geen unanimiteit vereist is in de Raad en 
geen medewetgevende bevoegdheid ligt bij 
het Europees Parlement. 
Het bestaan van het democratisch gat is op 
zichzelf al ernstig genoeg; het is echteJ:: 
slechts een theoretische kwestie als je beseft 
dat de volksvertegenwoordigers de middelen 
die hun wél ter beschikking staan nauwe
lijks benutten. In de praktijk is het democra
tisch gat veel groter dan staatkundig nodig 
is. 
Hoewel steeds meer macht de afgelopen de
cennia verschoven is van nationaal naar 
Europees niveau, is de democratische con
trole niet meeverhuisd. De Tweede Kamer is 
het enige orgaan dat Europese unanieme 
besluiten kan controleren, maar zij richt 
zich grotendeels nog steeds uitsluitend op 
Nederlandse wetgeving. Hiermee geeft zij de 
facto een carte blanche aan de Nederlandse 
regering bij Europese besluiten op zulke 

belangrijke gebieden als justitie, asiel- en binnenlands beleid. Ook 
komt de Tweede Kamer geregeld te laat in actie, als het besluit in 
Brussel al genomen is. 

Zes concrete punten ter verbetering 

Met de uitbreiding voor de deur is het urgent dat de Tweede Ka
mer haar werkwijze wezenlijk verbetert om haar taak als demo
cratisch controleur recht te doen. Ik doe hieronder zes suggesties 
om binnen het huidige systeem een sterkere grip op de besluitvor
ming te krijgen. 

1) Controle in een vroeger stadium 
De Tweede Kamer moet veel vroeger in het traject van Europese 
besluitvorming actie ondernemen. Op dit moment agendeert de 
Kamer Europese wetgeving pas een week voordat de Europese 
Raad van Ministers formeel besluit. Nog voordat de Tweede Kamer 
begint mee te denken, bestaat in Europa over alle details al over-
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eenstemming: de onderhandelingen in de Raadswerkgroepen, 
waarvan de adviezen doorgaans door de ministers worden gevolgd, 
zijn dan allang afgerond. Wil de Kamer invloed hebben op het uit
eindelijke besluit, dan moet zij de Europese agendapunten actief 
volgen vanafhet begin van de onderhandelingen. Dat kan gemak
kelijk anderhalf jaar vóór de uiteindelijke Raadsvergadering. 
2) Procesmonitoring 
Sinds een paar jaar beoordeelt de regering elk nieuw Commis
sievoorstel met een zogenaamde fiche Beoordeling Nieuwe Com
missievoorstellen (BNC-fiche). Ze stuurt die naar de Tweede Ka
mer zodra ze het voorstel ontvangt en publiceert ze sinds kort ook 
op internet1. De fiches bevatten een samenvatting van het voor
stel, de rechts basis, de te doorlopen procedure en een eerste inhou
delijke reactie die ze doorgaans helaas in algemene, dus niet-poli
tieke termen stelt. Dat maakt de fiches minder bruikbaar voor 
parlementariërs. Niet minder belangrijk is dat de fiches na elke 
Raadswerkgroep bijgewerkt moeten worden om de knelpunten 
aan te geven, want de Kamer kan haar werk alleen doen met goe
de, actuele informatie. Kortom, de fiches moeten substantieel ver
beteren, wat overigens niet wegneemt dat ze een goed early war
ning system kunnen zijn: de Kamer moet de fiches zélf als aan
knopingspunt beschouwen om meer informatie te achterhalen. 
3) Echte inhoudelijke controle 
Het derde probleem ligt aan de opstelling van de Kamer. Zij geeft 
de minister onwaarschijnlijk veel speelruimte voor onderhande
lingen in de Raad. Ter verbetering hiervan kan het Deense model 
dienen, waarin de minister een formeel mandaat krijgt van het 
parlement waarin precies staat welke concessies de minister mag 
doen. Als hij daar onvoldoende rekening mee houdt, moet hij terug 
naar het parlement. Op die manier geeft de Kamer - in een open
baar debat - politieke sturing aan de minister. Gelukkig heeft de 
Tweede Kamer al een eerste stap in deze richting gezet toen mi
nister Korthals onlangs niet mocht instemmen met het Europees 
arrestatiebevel als niet aan haar wensen werd voldaan. De ver
hoogde controle op de minister mag niet alleen bedoeld zijn als 
controle achteraf. Zij moet de minister ook de kans geven de posi
tie binnen de Raad beter te verdedigen omdat hij zich immers kan 
beroepen op externe druk van de Tweede Kamer. Een assertief 
parlement zal de Nederlandse onderhandelingspositie dus niet 
verzwakken, maar juist versterken. 
4) Nauwere samenwerking Europees en nationaal Parlement 
In tegenstelling tot de Tweede Kamer verdiept het Europees 
Parlement zich in detail in Europese wetgeving. Zelfs waar het EP 
slechts een adviserende bevoegdheid heeft, zal het altijd gedetail
leerde amendementen op het Commissie-voorstel naar voren 
schuiven. Het zou voor de hand liggen om die amendementen te 
gebruiken als leidraad bij de ondervraging van de minister. Hoe 
preciezer het parlement zijn wensen aangeeft, des te minder 
speelruimte een minister heeft om de wens van de volksvertegen
woordigers naast zich neer te leggen. 
5) Nauwere samenwerking in Europees verband 
Eén van de grootste problemen bij de controle op Brussel is het ge
brek aan openheid van de Raadsvergaderingen, waardoor onmo
gelijk kan worden gecontroleerd of de minister zich in de Raad 
heeft ingezet voor wat het parlement heeft gevraagd. 
Met creatieve samenwerking is het nu al mogelijk hier iets aan te 
doen. Elk nationaal parlement heeft de bevoegdheid zijn eigen 
minister te ondervragen over wat hij in de Raad heeft gedaan. 
(Uitspraken over andere landen zijn doorgaans taboe.) Als het par
lement slechts één bron heeft, is van een effectieve controle geen 
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sprake. Maar wat belet de parlementen om samen te werken? He~ 
parlement kan een reconstructie maken van wat zich achter geslo 

ten deuren heeft afgespeeld door na elke raadsvergadering he~ 
verslag van de minister te vragen, en dat te leggen naast die va 
de andere veertien, door hun eigen parlement ondervraagde mi
nisters. Het betoog van de minister kan zo effectief gecontroleerd 
worden. Wanneer de meeste lidstaten van dergelijke ondervragin
gen een standaardprocedure maken en de antwoorden van de mi 
nisters bovendien op internet worden geplaatst, zou de Europese 
politiek al direct aanzienlijk transparanter zijn. 
6) Betrokkenheid van de pers 
Er zijn verschillende redenen waarom een hardwerkend Tweede 
Kamerlid weinig schaarse tijd aan Europa 'verspilt'. Eén is dat het 
weinig oplevert in de media. Maatregelen als hierboven make 
het Europese politieke proces echter niet alleen inzichtelijker voo 
de parlementariërs, maar ook voor de parlementaire pers. De 
structurele openheid die daarvan het gevolg zou zijn, zal tot mee 
en betere berichtgeving over Europese onderwerpen leiden. DooJJ 
de verbeterde informatievoorziening zal ook het publiek een bete 
re parate kennis over het Europese politieke proces ontwikkelen, 
wat kranten weer de mogelijkheid biedt om meer ruimte vrij t 
maken voor Europese onderwerpen. Voor Kamerleden is het daiJI 
aantrekkelijker om hierin tijd te investeren, zodat een sneeuwbal
effect op gang komt. 

Rubber stamp exercise 

Een belangrijk onderwerp waarop de voorgestelde verbeterde con 
trole direct toegepast moet worden zijn de toetredingsonderhan
delingen. Op dit moment onderhandelt de EU met twaalf poten, 
tiële nieuwe lidstaten, van Estland tot Cyprus. Dit is een ingrij
pende operatie: hoewel uitbreiding de bevolking van de EU me 
eenderde kan doen toenemen, voegen deze landen slechts 5% aan 
het reële BNP toe. De onderhandelingen worden gevoerd door ver
tegenwoordigers van de Raad, dus door de lidstaten: er wordt ge, 
sproken over toepassing van EU-wetgeving, uitzonderingen en 
overgangstermijnen, bijvoorbeeld voor het vrije verkeer van werk 
nemers. 
Aangezien elke nieuwe toetreding een verdragswijziging inhoudt, 
is steeds goedkeuring vereist van de nationale parlementen van d 
huidige lidstaten, het EP én het parlement van de toetreder. Om 
een rubber stamp exercise te voorkomen, moet de Tweede Kame11 
zich reeds nu met de onderhandelingen gaan bemoeien. Er moe 
openheid komen over de termijnen in onderhandeling en de Ka 
roer moet aangeven welke overgangstermijnen wel en niet aan
vaardbaar zijn. 

Conclusies 

Als de Tweede Kamer haar rol als volksvertegenwoordiger serieu 
neemt, moet zij haar eenzijdige nadruk op de Nederlandse besluit 
vorming laten varen voor een Europese aanpak. Alleen door ove 
de grenzen van het Binnenbofte kijken kunnen de volksvertegen
woordigers meewerken aan een democratisch en open Europa da 
dicht bij de burgers staat. Met de uitbreiding voor de deur is da~ 
harder nodig dan ooit. + 

Noten 

1. http://www.minbuza.nllmenu.asp?Key=421546&Pad=302486 
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overheid van D66 De • meuwe 
Thom de Graaf zegt het steeds weer in toespraken en interviews: D66 wil een 'nieuwe 
overheid'. Maar wat bedoelt hij daar nu eigenlijk mee? In hoofdstuk vier van het D66 
verkiezingsprogramma worden de doelstellingen voor die nieuwe overheid beschreven 
De uitwerking in het verkiezingsprogramma is echter minimaal, vindt Margo Andries
sen. Dat is volgens haar best riskant, want de andere paarse partijen zijn een stuk dui
delijker. 

D e nieuwe paarse overheid is een 'op
tredende overheid', zoals burge
meester Cohen van Amsterdam het 

der verstikkende regels? door Margo Andriessen 
Gekozen bestuurders zullen even hard tege 

in zijn nieuwjaarstoespraak noemde. Het idee van de 'terugtre
dende overheid' waar paars mee begon, is helemaal op zijn retour. 
De nalatigheid van overheden in Enschede en Volendam is de 
voornaamste aanleiding voor deze ommekeer, maar die rampen 
waren slechts een katalysator. Paars II begon reeds eerder zijn 
geloof in de afstandelijke overheid te verliezen, toen een paar keer 
dramatisch duidelijk werd dat een overheid weliswaar veel taken 
en verantwoordelijkheden op afstand kan zetten, maar toch de 
schuld krijgt als het mis gaat. Hoogtepunt in dat drama was de 
verzelfstandiging van de NS. De in de jaren tachtig ingezette 'de
centralisatie' van taken naar lagere overheden, en de in de jaren 
negentig volgende trend van 'kerntaken' bij de overheid en 'ver
markting' van de overige taken verloste de politiek niet van haar 
verantwoordelijkheid. Daardoor kwam er een ommekeer in het 
denken over overheidstaken. Die ommekeer startte met de groei 
van het aantal toezichthoudende instanties, die namens de minis
teries de gang van zaken in vermarkte sectoren moesten gaan vol
gen. Hoogtepunt vormde het terughalen van bijna alle taken in de 
sociale zekerheid naar een nieuwe overheidskolos: het UWV 
(Uitvoeringsorgaan werknemersverzekeringen). 

Profileren 

Tegenover die trend naar meer verantwoordelijkheid bij de over
heid zet D66 nu een 'nieuwe overheid', die duidelijk afstandelijk 
is. Bij D66 is het niet meer de overheid die de maatschappij vorm
geeft, maar de burger zelf. "In de komende periode zal de overheid 
invloed en verantwoordelijkheid terug moeten geven aan de 
betrokkenen", heet het. Het lijkt haast onbegonnen werk in het 
huidige tijdsgewricht. Mocht D66 in de oppositiebanken belanden, 
dan is er nog hoop. Want met dit thema in de hand kan D66 in de 
Tweede Kamer nieuwe gedetailleerde regelingen naar de prullen
bak verwijzen. Maar mocht de partij weer mee gaan regeren, dan 
wordt het moeilijker. Hoe kan D66 zich dan met de nieuwe over
heid profileren? Misschien lukt het de Eerste Kamer af te schaf
fen? Misschien komt er ooit een gekozen minister-president? De 
burger heeft dan meer te kiezen, maar is de overheid dan ook ver
nieuwd? Rijden de treinen dan op tijd? Komen er dan vanzelf min-

De anteu.r is ma.nager in de publieke sect.or en redacteur van Idee 
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de bureaucratie oplopen als benoemde be 
stuurders. Zij zullen zich evengoed moeten afvragen hoe de over 
heid beter kan functioneren. 

Aanvalsterrein 

Er is dus meer uitwerking van het D66-gedachtengoed nodig oveli 
de nieuwe overheid. De sociaal-liberalen willen de burger mee 
verantwoordelijkheid geven, maar zullen moeten accepteren da~ 
in de komende regeerperiode de overheid weer verantwoordelijk• 
heid aan zich zal trekken, met name op terreinen als veiligheid e 
sociale zekerheid. Op welke terreinen valt dan nog te scoren? Mij 
stelling is dat de aanval moet worden ingezet op twee terreinen, 
die D66 na aan het hart liggen: de gezondheidszorg en het ambte 
lijk apparaat. 
De nieuwe overheid zou in de gezondheidszorg een einde moete 
maken aan de praktijk van verplichte premies, bureaucratie 
machtige besturen en prikkels. D66 moet zich er in de volgend 
regeerperiode hard voor maken dat de verantwoordelijkheid vooli 
gezondheid bij de burger zelf wordt neergelegd. 
Een ander terrein waar verantwoordelijkheden anders verdeeld 
moeten worden, is dat van het overheidsapparaat zelf. Nu de over 
heid zich weer sterk gaat maken, zijn daar goede mensen nodig. 
Het wordt echter steeds moeilijker goede ambtenaren te krijgen 
voor rijksdienst en gemeentelijke diensten. In het partijprogram
ma van D66 wordt voorgesteld ze te lokken met leuke arbeids 
voorwaarden, zoals vrijstelling van collegegeld, maar dat lost het 
probleem niet op. Goede jonge ambtenaren verlaten de overhei 
ijlings, zodra ze in de gaten krijgen dat ze zelf nergens verant 
woordelijk voor zijn. Topambtenaren vertellen op besloten confe
renties dat ze hun eigen werk voortdurend in de steek moeten 
laten om een bewindspersoon uit de wind te houden. Ze zijn nodi 
om Kamervragen te beantwoorden en incidenten te dempen. Da 
is frustrerend en leidt tot vertrek of onproductief gedrag. 

Onproductieve machtsverlwuding 

In het verkiezingsprogramma stelt D66 dat de nieuwe regering 
onder leiding van de minister-president een plan moet opstellen, 
tot "modernisering van de rijksoverheid en haar taken. 
Uitgangspunt is het kantelen van de overheid van een bureaucra
tische tot een oplossingsgerichte organisatie." Waar dat plan over 
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gaat, blijft nog in het duister. Ik zou graag de suggestie willen 
doen in dat plan op te nemen dat ambtenaren meer eigen verant
woordelijkheid krijgen en minder afhankelijk worden van het poli
tieke machtsspel. Het D66-programma bevat al een kleine voor
zet: ambtenaren kunnen worden uitgenodigd om toelichting te 
geven in Kamercommissies. Maar dat voorstellijkt meer geboren 
uit de informatiebehoefte van de volksvertegenwoordigers zelf dan 
uit een behoefte het gesprek aan te gaan met die ambtenaren. Wij 
stuiten daarbij op een vreemde gewoonte in de politiek. Gekozen 
vertegenwoordigers verkeren in de veronderstelling dat hun echte 
gesprekspartners de politici zijn: ministers, staatssecretarissen, 
wethouders. Ambtenaren worden in dat systeem beschouwd als 
tweede garnituur. Onder Paars heeft het roepen om politiek pri
maat bizarre vormen aangenomen. Met het gevolg dat ambtena
ren de verantwoordelijkheid snel bij de politiek leggen als er iets 
mis gaat. Laat de minister maar zweten, hij heeft er toch ooit een 
brief of memo over gehad? 
De nieuwe overheid heeft andere relaties nodig tussen ambtena-
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ren en politiek. De ambtenaren moeten meer eigen verantwoorde
lijkheid krijgen en daarover rechtstreeks verantwoording afleggen 
aan politiek en burgerij. Het gevolg zal zijn dat zij zich ook verant
woordelijker zullen gaan voelen en gedragen. Het zal ook gemak
kelijker worden goede mensen te behouden voor de overheid 
Werknemers komen nu vaak binnen met de 'drive' de maatschap 
pij te dienen, maar verliezen die snel door de onproductiev 
machtsverhoudingen tussen politiek en ambtenarij. 

De inzet van D66 zou moeten zijn de uitvoerders de ruimte te 
laten en ze rechtstreeks verantwoording af te laten leggen. Da 
vraagt met name moed van de D66-Kamerleden, die tot nu toe met\ 
weinig durf zijn opgetreden. Maar de politiek moet juist een 
afstandelijker rol spelen. Leg de verantwoordelijkheid waar ze ooK 
genomen kan worden. Meer dan D66 nu voor ogen staat, vergt een 
nieuwe overheid meer verantwoordelijkheid bij de burgers en 
meer verantwoordelijkheid bij de ambtelijke uitvoerders. + 
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Lijmen, Jan? 
J an Vis vindt ontbinding van de gemeenteraad in een nieuw 

dualistisch stelsel geen verstandig idee. In het februarinum
mer van Idee schreef hij: "Het risico van vervroegde verkiezingen 
zal de controlerende neiging van raadsleden eerder verminderen 
dan vermeerderen." Maar wat dan? Dat wordt lijmen! 

Als je een dualistisch stelsel hebt zoals D66 dat voorstaat, heb je 
een rechtstreeks gekozen gemeenteraad en een rechtstreeks geko
zen burgemeester (die zijn eigen wethouders meebrengt). Raad en 
college hebben dus ieder een eigen mandaat van de kiezer. Juist 
om die reden kan een verschil van inzicht helder ter tafel komen. 
Daar gaat het hele idee van dualisme toch over? 
Een verschil van inzicht kan ook de vorm aannemen van een poli
tiek conflict. Welk orgaan wint de strijd: de gekozen raad of de 
gekozen burgemeester? Naar democratische maatstaven is maar 
één scheidsrechter te bedenken en dat is de kiezer. Er zijn twee 
mogelijkheden denkbaar om het oordeel van de kiezer te vragen. 
De eerste is dat de burgemeester de raad ontbindt. Hij werd 
immers gekozen op grond van bepaalde beleidsvoornemens zoals 
de bouw van een zwembad of het stichten van een cultureel cen
trum. Nu de raad daarbij dwarsligt kan de burgemeester 
(her)bevestiging van zijn kiezersmandaat vragen. De tweede 
mogelijkheid is dat de raad het niet eens is met de burgemeester, 
bij voorbeeld omdat - los van beleidsvoornemens - de burgemees
ter de brandweer niet goed beheert. Dan kan de raad het vertrou
wen in de burgemeester opzeggen. De enige manier om aan een 
nieuwe burgemeester te komen is dan een nieuwe burgemeesters
verkiezing. (Daaraan kan natuurlijk ook de zittende burgemees
ter meedoen en zelfs de overwinning behalen. Sofvoor de raad!) 

Jan Vis pleit ervoor de raad in ieder geval niet tussentijds te ont
binden. Dat zou ertoe leiden dat de raad uit vrees voor nieuwe ver
kiezingen de burgemeester en het college maar laat zitten en 
aldus zijn controlerende taak onvoldoende nakomt. Mijns inziens 

Maakt het dualisme de kiezer· tot scheidsrechter·? 
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is het onjuist te verwijzen naar het nationale niveau zoals dat 
thans functioneert, met dichtgetimmerde regeerakkoorden die 
tussentijdse veranderingen bijkans onmogelijk maken. In het 
voorgestelde model bestaan op lokaal niveau immers twee zelf
standige, beide rechtstreeks gekozen organen, in tegenstelling tot 
de huidige situatie op nationaal niveau. Een oplossing in geval 
van conflict is niet alleen nodig, maar ook mogelijk door een 
beroep op de kiezer. Die beroepsmogelijkheid moet dan voor beide 
gelden. Doe je dat niet, dan blijft de raad in ongewijzigde samen
stelling zitten. Hoe kom je dan aan een nieuwe burgemeester? En 
wat gebeurt er als de zittende burgemeester wordt herkozen? Wat 
moet die nieuwe of herkozen burgerneester doen met het onder
werp van geschil? 

Ik ben 24 jaar gekozen volksvertegenwoordiger voor D66 geweest 
in de Provinciale Staten van Noord-Holland, waarvan acht jaar 
als gedeputeerde. Toen ik begon werd het college van GS nog 
gevormd met de rekenlineaal: welke fracties hebben, gelet op hun 
zeteltal, 'recht' op een plaats in het college. Nadien vonden we dat 
er een 'meerderheidscollege' moest worden gevormd, op politieke 
en programmatische gronden. Daar stond ik toen achter. Later 
realiseerde ik me dat dit niet goed kon werken. Want wat te doen 
in geval van conflict? Dat zou alleen maar kunnen zijn de vorming 
van een nieuw college uitgaande van dezelfde samenstelling van 
de volksvertegenwoordiging, de Staten. De kiezer stond buiten
spel. 
Terug naar gemeentelijk niveau. Evenzeer als de raad het ver
trouwen in de burgemeester moet kunnen opzeggen, moet de bur
gemeester de raad kunnen ontbinden. Aan de kiezer het laatste 
woord. Anders wordt het "Lijmen, Jan", lijmen van twee kanten. 
Dat plakt goed, maar was niet de bedoeling. + 

Jan de Lange, 
oud-lid Provinciale Staten uan Noord-Holland 

Reageren op een artikel in Idee? 

Stuur uw digitale bijdrage aan: 

Idee@D66.nl 

Of per post aan: 

Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 

T.a.v. Redactie Idee 

Postbus 660 

2501 CR Den Haag 
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IGezer is geen arbiter 
In het gemeentebestuur zoals D66 zich dat wenst, worden zowel de burgemeester als de 
raad door de burgers gekozen. Ze hebben dus allebei een electoraal mandaat. Wethouders 
zullen dat niet hebben. Die worden benoemd en ontslagen door de burgemeester. Moet de 
raad tussentijds ontbonden kunnen worden? Het partijprogramma vindt van wel, ik vind 
dat niet verstandig en Jan de Lange bestrijdt mijn opvatting. Ik blijf bij mijn standpunt. 
Omdat zowel de raad als de burgemeester een electoraal mandaat hebben, is het onjuist 
als de burgemeester tussentijds de raad wegstuurt en zelf blijft zitten (of andersom: de 
raad stuurt de burgemeester weg en blijft zelf zitten). Afgezien van de principiële onjuist
heid zal het in de praktijk ook niet zo gaan. De raad die ontbonden wordt, zal zelf op zijn 
beurt ook de burgemeester naar huis sturen. Wil je voorkomen dat raad en burgemeester 
'elkaar ontbinden', dan moet je het zo regelen dat het recht om te ontbinden ( resp. naar 
huis te sturen) niet bij de burgemeester (resp. de raad) ligt, maar bij een andere instantie. 
Wie je daar ook voor aanwijst, het betekent altijd dat er een andere bestuurlijke instantie 
bij betrokken raakt. Dat is niet goed. Voorlopige conclusie: ontbinding kan alleen maar als 
raad en burgemeester allebei tegelijkertijd vertrekken. 

Jan de Lange ziet ontbinding en vervroegde verkiezing als een middel om een conflict tus
sen burgemeester en raad te beslechten: de kiezer als arbiter krijgt het laatste woord. De 
gedachte is sympathiek - maar buiten de realiteit. 
Het punt is, dat je wel kunt ontbinden vanwege een conflict, maar dat de verkiezingen 
daarna nauwelijks betrekking hebben op het conflict en dan ook niet tot een evidente uit
spraak over dat conflict leiden. Het is in de praktijk helemaal geen kwestie van ja of nee 
inzake een bepaalde duidelijke vraagstelling . 
Om te beginnen raakt de kwestie zelf meestal zoek. Thssen het ontbindingsbesluit en ver
kiezingsdatum ligt bij ons minstens twee maanden- en als je de partijen genoeg tijd geeft 
voor de interne kandidaatstelling nog wel een maandje meer. Als het een beetje tegenzit, 
moet je ook nog eens rekening houden met de zomervakantie (geen verkiezingen in 
juli I augustus). Intussen is de politieke actualiteit wellicht al zo veranderd, dat de verkie
zingen over meer en andere kwesties zullen gaan dan alleen maar over dat conflict. Andere 
issues zijn wellicht veel actueler geworden. Partijen zullen hun programma's actualiseren. 
Is de kiezer onder die omstandigheden echt nog een arbiter? Vergeet het maar. 

Verder is het nog maar de vraag of leden van de oude raad er intussen niet genoeg van heb
ben. De belangstelling voor het lidmaatschap van de raad is nu al niet groot en als je tus
sentijds weer opnieuw op campagne moet, is het misschien wel wat te veel. Dus ook door 
personele wisselingen kan het conflict buiten beeld raken. Om nog maar te zwijgen van de 
kans dat er ineens splinternieuwe partijen meedoen die helemaal geen deel hadden aan 
het conflict. Ook de burgemeester kan het trouwens voor gezien houden en plaatsmaken 
voor kandidaten die buiten het conflict stonden. 
Laat ik het anders zeggen: voor een oplossing van een conflict tussen tegenstanders is het 
nodig dat het conflict actueel blijft en dat de conflicterende partijen goed zichtbaar blijven. 
De kans dat het in de praktijk ook zo gaat, is klein. De politieke werkelijkheid is vermoe
delijk zo fluïde dat ontbindingsverkiezingen bijna steeds ervaren worden als gewone ver
kiezingen. (De Tweede Kamer is nogal vaak ontbonden vanwege een conflict- 1967, 1972, 
1982, 1989- maar je kunt niet volhouden dat al die ontbindingsverkiezingen een bepaald 
conflict duidelijk oplosten.) 
Kortheidshalve laat ik het hierbij. Misschien wil het Wetenschappelijk Bureau over dit 
onderwerp nog eens een discussie organiseren. 

Tbt slot nog dit. Er is een veel beter middel om de kiezer het laatste woord te geven: het bin
dende referendum. Conflictoplossing door lijmen is trouwens lang niet altijd slecht. Als er 
na de nacht van Wiegel (toen de Eerste Kamer het referendumvoorstel verwierp) niet was 
gelijmd, zou Nederland nu geen tijdelijke referendumwet hebben- en misschien ook geen 
dualisering van het gemeentelijk bestel en een burgemeestersreferendum. + 
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door Jan Vis 

Mr. JJ. Vis is lid van de Raad van State 
en oud-hoogleraar staatsrecht. 
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Een modern koningschap 
De komst van prinses Maxima heeft onmiskenbaar de kritiek op de monarchie v,. .• .., .... 

zins doen afnemen. Dat laat echter onverlet, dat de monarchie in de huidige vorm 
laatste jaren duidelijk aan slijtage onderhevig is. Zo wordt de koningin volgens 
nieme getuigenissen verweten, dat zij bewindslieden in verlegenheid brengt door 
durend de grenzen van de ministeriële verantwoordelijkheid te verkennen. D66 pleit 
haar verkiezingsprogramma voor een modentisering van het koningschap. 

D e kritische burger wordt regelmatig op- . heid in een pluriforme samenleving.2 Voor 
geschrikt door spannende berichten in d 0 o~d W 1 n V 0 I b 9 d a sociaal-liberalen is de monarchie ook in een 
de media over het al dan niet terecht ge- --- derne democratie wel degelijk Jev1ensvatbaErrl 

bruiken van koninklijke (politieke) bevoegdheden door de vorstin. mits haar "spelregels een beetje bij de tijd worden gebracht".3 

Volgens D66-lijsttrekker Thom de Graafligt de schuld echter niet 
bij koningin Beatrix zelf, maar bij het systeem waarin zij functio
neert: "De koningin doet immers wat het constitutionele bestel 
haar mogelijk maakt, sterker nog: van haar vraagt." 1 Duidelijk is, 
dat de rol die het ongekozen staatshoofd binnen ons staatsbestel 
krijgt toebedeeld, zich moeilijk verdraagt met wat wij verstaan on
der een moderne democratie. De SP en GroenLinks willen de mo
narchie daarom liever afschaffen. Maar dat is De Graaf en zijn 
partij een stap te ver. Volgens De Graaf miskennen de republikei
nen het grote draagvlak dat de monarchie heeft, alsmede het be
lang van Oranje als samenbindende factor, als symbool van een-

/Je auteur is redactielid va11 Idee 
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Een anacltronisme 

Modernisering van het koningschap vraagt om ingrijpender 
vormingen dan binnen het kader van de huidige Grondwet te 
wezenlijken zijn. Het Paarse kabinet wil nauwelijks verder 
dan het beperken van het aantalleden van het Koninklijk Huis 
maar dat kan geen relevante modernisering worden genoemd 
Wat er echt toe doet, is de verwijdering van de koning uit de rege 
ring. Vorst en ministers vormen volgens de huidige Grondwet ge
zamenlijk de regering. Hoewel de vorst deel uitmaakt van die re 
gering, kan hij niet voor (wan)daden, publieke uitlatingen, politie 
ke handelingen en dergelijke ter verantwoording worden geroe-
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pen, omdat hij 'onschendbaar' is. Artikel42 van de Grondwet zegt 
immers: "De Koning is onschendbaar; de ministers zijn verant
woordelijk." Dat is democratisch beschouwd een uiterst merk
waardige constructie aangezien het staatshoofd deel uitmaakt van 
de regering. Wie behoort tot een democratische regering, is in een 
normale, moderne democratie ook direct verantwoording ver
schuldigd aan een gekozen volksvertegenwoordiging. Als de 
monarch dat niet wil, moet hij ook geen regering willen zijn. 
Merkwaardiger is het evenwel, dat de monarch in Nederland ook 
nog eens voorzitter is van de Raad van State, het belangrijkste 
staatkundige adviesorgaan van de regering. Als hoogste staats
raad is koningin Beatrix dus ook nog eens haar eigen adviseur. 
Natuurlijk is dat een puur formele kwestie, maar staatsrechtelijk 
blijft het niettemin een contradictie die geen enkel staatsbestel 
waar ook ter wereld kent. 

Zweeds model 

Als lid van de regering is de monarch ten onrechte gerechtigd re
geringsmacht uit te oefenen, zonder daarover verantwoording te 
hoeven afleggen. Wil men daaraan een einde maken, dan is 
Grondwetswijziging onvermijdelijk. Deze wijziging zou zich moe
ten richten naar Zweeds model. In 1974 kwam in Zweden een 
nieuwe staatsregeling tot stand, die inhield dat de koning voor
taan geen deel meer uitmaakt van de regering, noch aan het hoofd 
staat van de strijdkrachten. Bovendien wordt niet langer in zijn 
naam recht gesproken. Verder staat de koning in dit model buiten 
de kabinetsformatie. Spil hierin is voortaan de voorzitter van de 
Rijksdag (Zweeds parlement). Natuurlijk blijft de Zweedse koning 
wel staatshoofd, met een aantal daaraan verbonden ceremoniële 
en representatieve taken, vooral in het internationaal verkeer. 
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Regeringsmacht heeft hij niet meer en mogelijkheden tot beïn
vloeding evenmin, althans niet in formele zin . De Graaf verwijst 
in dit verband overigens liever naar de wijze waarop de Duitse 
Bondspresident functioneert: "Volstrekt niet inhoudsloos, met 
gezag en toch op afstand."4 Als een dergelijke grondwetswijziging 
naar Zweeds model bij ons zou worden doorgevoerd, zou dat ook 
kunnen leiden tot een beperking van de ministeriële verantwoor
delijkheid voor het koninklijke doen en laten. Wanneer bijvoor
beeld de yorst een omstreden uitspraak doet, hoeft de regering dat 
niet meer te beschouwen als een uitspraak van de regering waar
over verantwoording moet worden afgelegd; de majesteit maakt 
immers geen deel meer uit van die regering. 

Koninklijke handtekening 

Voorwaarde voor een wijziging naar Zweeds model is dat artikel 
4 7 uit de huidige Grondwet verdwijnt of in ieder geval wordt her
zien. Dit artikel eist dat alle wetten en koninklijke besluiten 
ondertekend worden door de koning en een of meer ministers (con
traseign). De macht van de koning in het huidige politieke bedrijf 
bevat de dreiging dat de koning kan weigeren mede te onderteke
nen (wat in België gebeurd is toen koning Boudewijn weigerde de 
abortuswet te ondertekenen). Volgens De Graaf suggereerde pre
mier Kok echter dat de koning in het Nederlandse systeem juist 
géén deel uitmaakt van het besluitvormingsproces, maar pas in 
actie komt op het moment dat de besluiten via een handtekening 
effectief worden. Hoewel deze zienswijze volgens De Graaf staats
rechtelijk beschouwd onjuist is, zou zij eventueel wel kunnen lei
den tot een nieuwe rechtsopvatting: "Daarin zou dan geen sprake 
zijn van een bevoegdheid om, al dan niet bij uitzondering, een 
handtekening niet te zetten ofte vertragen, maar van een consti
tutionele verplichting om de besluitvorming van de ministerraad 
of van de minister zonder meer uit te voeren."5 Tijdens het Tweede 
Kamer-debat dat op 5 oktober 2000 werd gehouden over zijn noti
tie over de modernisering van de monarchie, lijkt Kok overigens 
op zijn eerdere opmerkingen terug te komen. Hij spreekt dan wel 
van een ''bevoegdheid om niet te tekenen" van de koninging. Er is 
dan sprake van een constitutionele crisis, aldus de premier.6 

In het huidige en geldende staatsrecht echter heeft de koning 
zoals gezegd wel degelijk een machtspositie in het besluitvor
mingsproces. Niemand weet bijvoorbeeld wat er moet gebeuren 
als koningin Beatrix zou weigeren een Grondwetswijziging te 
ondertekenen die beoogt haar uit de regering te zetten. + 

Noten 

1. T. de Graaf, 'Moderne monarchie vraagt om aanpassing', in: 
NRC Handelsblad, 10-04-00; zie ook www.ThomdeGraaf.nl. 
2. T. de Graaf, 'Debat over de monarchie', op: 
www.ThomdeGraaf.nl. De Graaf schreef deze tekst voor het debat 
over de monarchienotitie van de minister-president op 5 oktober 
2000; De Graaf, 'Moderne monarchie'. 
3. T. de Graaf, 'Spelregels monarchie een beetje bij de tijd bren
gen', in: Utrechts Nieuwsblad en het Veluws Dagblad, 08-07-00; zie 
ook www.ThomdeGraaf.nl. 
4. idem, 
5. De Graaf, 'Debat'. 
6. 'Koningin mag niet weigeren wet te tekenen', in Volkskrant, 06-
10-00. 

IDEE- APRIL 2002 

M 
b4 



1-

;t 
,e 

!t 
,g 

k 
r-

r-
tt 
r
~t 

al 
r
n 

1-

jf 

,e 

;t 

n 
.g 
3-

i
:e 
n 

I-

d 
e 
i
lS 

~~ 

is 

,g 

r
n 
;e 

1-

ie 

3-
Marijke Mous is adviseur 
bestuurscommunicatie 

E 
ITINERARIA 

Kullekoek 
Wat is de verkiezingstijd toch een vreselijke periode in de politiek. Normaal 
hardwerkende gemeenteraads- en kamerleden voelen zich plots genoodzaakt 
een frisse en bevlogen uitstraling te vertonen, terwijl zij zich dagelijks door de 
taaie brei van het bestuurlijk handwerk worstelen, agenda's afwerken waar
op zelden een onderwerp wordt aangetroffen, dat zelfs maar een vaag verband 
vertoont met wat ooit geïnspireerd heeft dit werk te gaan doen. Originele 
inspiratie, een totaal andere kijk. We zijn eerlijk, transparant, helder en voor
al ontzettend democratisch, want wij luisteren naar de burger, wie dat ook is, 
wat die ook wil. Het is niet waar, niemand kan op een goede manier de dage
lijkse politiek bedrijven met de wil van 'de' burger als uitgangspunt. 'De' bur
ger bestaat niet. Er zijn individuen en groepen mensen die tegengestelde 
belangen hebben. De politicus kiest op grond van zijn idealen welke beslissing 
het dichtst in de buurt komt bij zijn opvatting van het algemeen belang. 
Het is ook nauwelijks te verdragen. Wat zou het een verademing zijn als er 
lijsttrekkers waren, die zeiden dat ze zo vreselijk moe zijn van de onpeilbare 
publieke opinie. Dat het zo eindeloos ingewikkeld is om in het steeds verfijn
der publiek stelsel van een zo hoogbeschaafd en democratisch land als 
Nederland een kleine verandering teweeg te brengen, die wellicht op de lange 
duur een gunstig gevolg heeft voor de idealen zoals verwoord in het partij
programma. Dat iedereen die zegt dat oplossingen voor de hand liggen per 
definitie ongelijk heeft. Dat men erg heeft moeten wennen aan de nieuwe rol, 
daar pas na jaren een eigen kracht in heeft gevonden en dat men tijd nodig 
heeft voor het verlichten van werkelijk moeilijke maatschappelijke problemen. 
Dat men voor een goede start van de nieuwe periode een steun in de rug nodig 
heeft, een hart onder de riem van de kiezer. 
De maatschappij is minder verdeeld dan vroeger en de kiezers zijn steeds 
meer op elkaar gaan lijken. De problemen van nu concentreren zich groten

deels in sectoren waar iederéén mee te maken heeft: onderwijs, 
gezondheidszorg, openbare veiligheid. Partijen willen daar dus 
allemaal iets aan doen en de keizer verveelt zich. Hij ontleent 
zijn identiteit niet meer aan zijn politieke keuze en neemt de 
politiek kwalijk dat die niet meer bijdraagt aan zijn sociale 
positionering. En van verveling komt niet veel goeds. De kiezer 
gaat zich gedragen als de eerste beste hangjongere. Men gaat 
de politici treiteren en pesten. De lijsttrekkers, de boegbeelden, 
de partijbonzen, ze · krijgen ervan langs. De kiezer verwijt de 
politiek dat die niet meer LEUK is. De politiek verdomt dat toe 
te geven. Daar zit de achilleshiel, daar hapt de terriër van de 
kiezersgunst toe. Terriër Pim F. en uit hetzelfde nest Jan N. of 
Henk W.. Valse hondjes, gesteund door de media, die zich 
opwerpen als de spr~ekbuis van het zich misdragend kiezers
volk. De politiek geeft in paniek de kiezer gelijk. Ook als die niet 
komt stemmen, ook als die per dag van mening verandert, ook 
als die met onterechte verwijten komt. De kiezer slaat door. Die 
wil meer koppen zien rollen, meer bloed aan de paal. Er moet 

- desnoods verzonnen - schande zijn want schande geeft emotie en die wordt 
node gemist in de politiek. Vreugdevol gunnen de media met hun peilingen en 
hun hitsige honger naar roddel en achterklap hun podia en hun spotlights 
aan de paparazzi die in de politiek nog wel een loopbaan zien. Henk van der 
Meyden in de politiek was minder cynisch geweest. Die man kent zijn helden 
tenminste nog. 
Thom de Graaf is een verademing, die blijft zijn genuanceerde zelf In deze 
situatie is een verlies aan zetels zonder meer eervol. Ik wens hem sterkte en 
raad hem aan als troost te kijken naar Dijkstal. Je zal Bas Eenhoorn als par
tijvoorzitter hebben ... + 
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PERSPECTIEF 

Brel~en of helen 
Op zoek naar een respons op Fortuyn 

De gevestigde politiek staat met een mond vol tanden. Het volk mort en geeft uiting 
aan zijn onvrede door ruim baan te geven aan een populist die er zichtbaar genoegen 
in heeft om de kachel aan te maken met de huidige generatie politici. Campagneteams 
zoeken wanhopig naar een effectieve respons. Als er één partij is die het in de genen 
zou moeten hebben om een positieve respons te ontwikkelen, dan is dat toch D66. In 
deze bijdrage reikt Eelke Wieünga bouwstenen aan op basis van zijn studie naar de 
mechanismen achter levende netwerken.l 

W e hebben dit eerder meegemaakt. d 
0 0 

r E e I k e W i e 1 i n g a nog eens uit te leggen welke zegeningen Paars 
Ook in de jaren zestig wist de geves- ------------- gebracht heeft?3 Zouden we ontevreden kiezers 
tigde politiek geen antwoord op de weer terug kunnen lokken in het eigen kamp 

doorbaak van een nieuwe maatschappelijke beweging. Toen zagen door nog stoerdere taal uit te slaan?4 Ik denk het niet. Deze ant-
we eveneens een electorale aardverschuiving. Het volk uitte zijn woorden gaan voorbij aan op zijn minst twee aanjagers van de 
onvrede op twee manieren. De ene was negatief: velen gaven hun publieke onvrede. 
stem aan boer Koekoek, die op een komische manier protesteerde 
tegen het maatschappelijk bestel. Of hij echt dom was of juist slim: 
weinig van zijn kiezers geloofden dat hij een reëel alternatief had. 
De andere uiting van onvrede was positief. Een nieuwe partij rees 
uit het niets omdat zij een visie had op wat er mis ging en con
structieve oplossingen aandroeg om de spelregels te veranderen. 
Men was niet uit op macht: als de klus erop zat mocht die nieuwe 
partij wel ontploffen. Laten we als De-

Netwerksamenleving 

Ten eerste wordt de samenleving meer complex en divers en oude 
vertrouwde verbindingen maken plaats voor een gevoel van onvei
ligheid. Geen kabinet had dit kunnen voorkomen, maar het pu
bliek rekent de politiek er wel op af. In plaats van ferme leiders, 

bij wie men zich veilig voelt of met 
mocraten teruggaan naar onze wortels. 
De klus is onvoldoende geklaard en in
middels herhaalt de geschiedenis zich 
in verhevigde mate. 

Onvrede 

Áls iemand op de tenen 
van een ander staat, dan 

moet hij daar eerst van af 

wie men zich kan identificeren, ziet 
men politici die zich vooral met el
kaar bezighouden in onnavolgbare 
taal en technisch detail. 5 Ten tweede 
trapt het bewust geworden publiek 
niet meer in politici die zeggen dat al
leen de inhoud telt maar ondergronds 

Waarom voelt de opmars van Fortuyn 
als een inbraak? Hij breekt in op de 
heersende politieke cultuur van dialoog op basis van argumenten 
en keuzes op grond van politiek mandaat. Hij voert helemaal geen 
dialoog: daar is respect voor nodig en als er iets is wat zijn optre
den tot nu toe kenmerkt, dan is dat wel respectloosheid. En over 
zijn democratische gezindheid hoeft ook weinig twijfel te bestaan: 
hij wil premier worden. Fortuyn is niet de enige inbreker: 
GroenLinks en de PvdA hebben ook al te maken gehad met men
sen die met weinig democratische bedoelingen aan de macht pro
beerden te komen. Wie had verwacht dat zulke inbrekers in het 
bewuste, in hart en nieren democratische Nederland geen schijn 
van kans hebben, schrikt zich in deze dagen het apenzuur. Het 
democratisch bestellijkt kwetsbaar en dat is ernstig. 
Het juiste antwoord lijkt nog niet gevonden. Helpt het om Fortuyn 
af te schilderen als de vijand die bestreden moet worden?2 Of om 

Dr. ir. Eelke Wielinga. is organisatieadviseur gespecialiseerd in netwerken en 
raadslid voor D66 in Driebergen 
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bezig zijn om elkaar beentje te lich
ten. Nu er een nar opstaat die van dit 

schouwspel een karikatuur maakt, geeft dat bij velen een gevoel 
van opluchting. 
De samenleving verkavelt zich anders dan vroeger. Mensen eisen 
meer directe zeggenschap op over de leefomgeving die zij kunnen 
overzien en zoeken naar nieuwe veilige grenzen tegen hinderlijke 
verschillen en grote machtsconcentraties die zij niet kunnen over
zien. Zij geloven steeds minder in de manier waarop zij politiek 
gerepresenteerd worden. De netwerksamenleving vraagt om een 
andere politieke cultuur en andere spelregels. 

Onderstroom 

De vergelijking met de jaren zestig is interessant. Ook toen was 
sprake van een groeiende complexiteit en diversiteit en begon de 
lijm van de verzuilde samenleving los te laten. Saamhorige en 
gezagsgetrouwe achterbannen lieten zich besturen door regenten, 
die er in goed achterkamertjesoverleg altijd wel uit kwamen. Deze 
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ordening spoorde niet meer met de behoefte van 
mensen om zich zelf in te zetten voor hun idea
len. De complexe samenleving zou vastlopen als 
de verantwoordelijkheden niet beter werden ge
spreid. Tegelijkertijd werd de democratiserings
beweging mogelijk doordat de samenleving een 
sprong in het bewustzijn maakte: van confor
misme naar besef van eigen verantwoordelijk
heid. Het smalle overlegmodel van de regenten 
moest plaatsmaken voor het brede overlegmodel 
waarin alle belanghebbenden een stem hebben. 
Opnieuw staat de ordening op springen, omdat 
zij niet meer overeenstemt met de maatschap
pelijke onderstroom. Opnieuw heeft die veran
dering te maken met toegenomen complexiteit 
en diversiteit. De huidige ordening biedt onvol
doende veiligheid tegen de lastige verschillen 
(o.a. migrantenproblematiek, criminaliteit) en 
onverwachte grote inbreuken van buitenaf 
(dreiging van terrorisme, ontwrichtende epide
mieën als MKZ en vrees voor onveilig voedsel, 
conjuncturele onzekerheid in de economie). Dit 
is een periode waarin ideologieën en vaste ver
banden snel terrein verliezen aan vluchtige en 
snel wisselende netwerken. Dat mensen het ge
voel hebben dat er aan hun zekerheden wordt 
geknaagd, verklaart slechts een deel van het on
behagen. Ik signaleer daarnaast een onder
stroom van mensen die zoeken naar authentici
teit en inspiratie, naar duurzame ontwikkeling 
op basis van het besef van ecologische kringlo
pen en wederzijdse afhankelijkheid en naar re
laties op basis van respect. Opnieuw is er spra
ke van een sprong in het bewustzijn: van polder
overleg naar persoonlijk leiderschap. Daardoor 
zijn mensen gevoeliger geworden voor onzuiver
heid in het politieke speL Eigenlijk is het merk
waardig dat dit bewustzijn nog maar nauwelijks 
een politieke vertaling heeft gevonden. 

Breken of helen 

De politiek zoekt wanhopig naar een respons. Maar hoe onder
scheiden we een positieve respons van de negatieve die nu om zich 
heen grijpt? De metafoor van levende netwerken die gezond of ziek 
kunnen zijn6 biedt aanknopingspunten. In levende processen wor
den structuren steeds opnieuw verbroken om plaats te maken 
voor nieuwe. Kenmerkend voor levende processen is dat de com
ponenten waaruit het organisme is opgebouwd met elkaar in ver
binding blijven. Hoe complexer de structuur, hoe subtieler de kop
pelingsmechanismen moeten zijn. In de samenleving als complex 
van levende netwerken is dat niet anders. 
Onvrede maakt deel uit van het koppelingsmechanisme: mensen 
signaleren dat er iets niet goed gaat. De respons kan twee kanten 
op: breken of helen. Een negatieve respons verbreekt relaties om 
de eigen identiteit te beschermen. Dit gaat gepaard met schade en 
afnemend besef van wederzijdse afhankelijkheid. Een positieve 
respons herstelt relaties die onder druk kwamen te staan, en 
daarmee het levende proces waarvan ieder deel uitmaakt. Leven 
ontwikkelt zich op het grensvlak van breken en helen. 
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Een negatieve respons' kenmerkt zich doordat de schuld bij een 
ander wordt gelegd. Men hecht aan de illusie dat alleen de ander 
er een puinhoop van maakt. Die illusie legitimeert de strijd om de 
vijand te verslaan: daarna zal het beter gaan. Of men wacht op 
een verlosser die het vuile werk zal opknappen. In beide gevallen 
wordt de echte verstoring, die aanleiding gaf tot de onvrede, niet 
aangepakt. Herstel blijft dus uit. Het verraderlijke van een nega
tieve respons is dat het de tegenpartij uitlokt om ook negatief te 
reageren. Daardoor ontstaat een heilloze escalatie van strijd en 
destructie. Een monster dat zich voedt met onvrede zoekt hecht
punten waarmee het zijn illusie kan versterken en wordt groter en 
gemener met elke slag die hij krijgt toegediend. 
Kenmerkend voor een positieve respons is dat men vanuit eigen 
kracht wegen zoekt om een verbinding te herstellen. Verbinding 
tussen mensen is slechts mogelijk wanneer zij elkaars grenzen 
respecteren. Als iemand op de tenen van een ander staat, dan 
moet hij daar eerst van af voordat een respectvolle relatie moge
lijk is. Ook iemand die zich aan zijn collectieve verantwoordelijk
heid onttrekt, dient tot de orde geroepen te worden. 
Communicatieve ingrepen schieten tekort als partijen zich ont-
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trekken aan dialoog. Machtsstrijd schiet door wanneer men zich 
.ten doel stelt de ordeverstoorder te vernietigen. Het verschil tus
sen breken en helen is respect. Willen we bestand zijn tegen nega
tieve inbraken op onze democratische ordening en een positieve 
respons vinden op de maatschappelijke onvrede, dan zullen we 
moeten leren omgaan met lastige verschillen en leren vechten op 
basis van wederzijds respect. 

Wat te doen? 

Het zou mooi zijn als we een handboek zouden hebben voor de 
kunst van het vechten vanuit respect, maar zo ver is bij mijn 
weten nog niemand gekomen7. Ik moet daarom volstaan met een 
handvol aannames en een oproep om die in een trainingsopzet te 
toetsen en verder te ontwikkelen. Het vertrekpunt voor deze aan
names is het besef dat elke communicatie tussen mensen tegelij
kertijd gaat over inhoud en over posities: iets wat elke communi
catietrainer of psycholoog weet, maar waar politici verbazend wei
nig rekening mee lijken te houden8. Met positiespel tasten men
sen af tot waar de ander mag komen in hun mentale ruimte, waar 
een open dialoog over inhoud mogelijk is. Dit gaat over vertrou
wen dat steeds opnieuw op de proef gesteld en bevestigd moet wor
den. Is dat vertrouwen er niet, dan worden inhoudelijke argu
menten misbruikt als wapens om de ander te verslaan. 
Hoe vecht je met een opponent die niet uit lijkt te zijn op dialoog 
maar op macht? Hierbij een aantal suggesties. Cursief staat de 
aanname waarop die suggestie is gebaseerd. 

[1] Verbinding ontstaat wanneer mensen vanuit hun wensen con
tact maken met anderen. Verwijt, cynisme of spot draagt niets bij. 
Een opponent die slechts met verwijten komt, moet worden uitge
daagd om wensen naar voren te brengen. Afweer in de vorm van 
het verdedigen van wat onterecht wordt aangevallen heeft geen 
zin zolang er geen basis is voor dialoog. Afweer in de vorm van een 
tegenaanval met verwijt, cynisme of spot werkt averechts, omdat 
dit de illusie van de ander verder voedt. Blijf bij je eigen wensen 
en overtuigingen, en nodig de ander uit om naar overeenkomsten 
te zoeken. 

[2] Negativiteit voedt zich met de negativiteit van de ander en zoekt 
daarom altijd hechtpunten in de fouten die de ander maakt. 
Verdedigen in overdrachtelijke zin betekent voorkomen dat de 
ander hechtpunten vindt voor zijn illusies. Een respectvolle hou
ding biedt zulke hechtpunten niet. Dit is gemakkelijker gezegd 
dan gedaan, want heiligen zijn zeldzaam. De opponent zal altijd 
op zoek gaan naar de zwakste plek: die inconsistenties waar je zelf 
ook al niet zo tevreden over was. Zelfkennis is een must voor de 
nieuwe generatie politici. 

[3] De inzet bij een gevecht om grenzen is het aftasten van posities 
waarin men de ander kan zien en zelf gezien wordt. 
Hier is het aan de orde om grenzen aan te geven en de ander ertoe 
te dwingen zich achter die grenzen terug te trekken. Voelt men 
zich genegeerd, dan moet er iets gebeuren waardoor de ander 
gedwongen wordt om te reageren. Een opponent die geen bood
schap lijkt te hebben aan elementaire regels van fatsoen moet 
daarop worden aangepakt. 

[ 4] Een gevecht om grenzen is ook een spel: het inzetten van kwali
teit in competitie waaraan plezier ontleend kan worden. 
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Naarmate men dichter in de buurt komt van respectabele grenzen 
zal dat plezier beter voelbaar worden. Humor maakt negativiteit 
hanteerbaar. In het politieke domein is positiespel theater, met 
publiek dat juicht of jouwt. Dit spel kan men maar beter openlijk 
spelen. Er is dan ook niets mis mee zolang de inzet is dat men 
zoekt naar de grenzen van het vertrouwen in elkaar en het ver
trouwen van de kiezer. 

[5] Negativiteit ontloopt verantwoordelijkheid. 
Een opponent die volhardt in een negatieve respons wil slechts 
anderen aan de schandpaal nagelen en zal voorkomen dat hij zelf 
verantwoordelijkheid moet nemen. Hij valt door de mand zodra hij 
daartoe gedwongen wordt, zoals blijkt uit de eerste ronde van de 
collegeonderhandelingen in Rotterdam. 

[6] Negativiteit gaat uiteindelijk aan zijn eigen inconsistentie ten 
onder. 
Mensen die hun onvrede niet kunnen vertalen in positieve actie 
zullen steeds opnieuw hechtpunten zoeken voor hun illusies. 
Vinden zij die niet meer in de boze buitenwereld, dan zal de aan
dacht verschuiven naar de eigen kring, die daardoor aan interne 
strijd ten onder gaat. 

Elke actie roept zijn tegenreactie op. Dat er onvrede heerst over 
het politiek klimaat wordt in deze dagen genadeloos duidelijk. 
Fortuyn heeft de rol van de nar op zich genomen: het jongetje dat 
onbeschroomd roept dat de koning geen kleren aan heeft. Dat 
lucht eventjes op, maar ik vertrouw erop dat er voldoende mensen 
bij zinnen zijn om de negatieve respons niet te ver te laten komen. 
Er zijn maar weinigen die geloven dat hij serieuze oplossingen 
aandraagt. Het is nu wel urgent om ook een positieve respons te 
ontwikkelen. Om nieuwe vormen van directe democratie te vinden 
die passen in de pluriforme netwerkmaatschappij en een politieke 
cultuur die past in deze zelfbewuste tijd. Ik meen dat wij als 
Democraten in een goede positie zijn om daarin het voortouw te 
nemen. Maar dan is er nu wel werk aan de winkel. + 

Noten 

1. Wielinga, H.E. Netwerken als levend weefsel. Een studie naar 
kennis, leiderschap en de rol van de overheid in de Nederlandse 
landbouw sinds 1945. Dissertatie Wageningen Universiteit. 
's Hertogenbosch: Uitgeverij Uilenreef 2001. 
2. Thom de Graaftijdens het voorjaarscongres van D66 in Amster
dam. 
3. Wim Kok na het kabinetsberaad van 8 maart 2002, in reactie op 
de gemeenteraadsverkiezingen. 
4. Zichtbaar in de VVD- en de PvdAcampagnes. 
5. Hans Jeekel, "Haags taalbehang zit de gevestigde politici in de 
weg'', Opiniepagina NRC Handelsblad, 15 maart 2002. 
6. In mijn proefschrift is deze metafoor wetenschappelijk onder
bouwd en geûlustreerd met de geschiedenis van de Nederlandse 
landbouw. 
7. Een praktijkcursus met deze principes en onder deze titel op 
basis van fysieke vechtsporten is er overigens al wel, en wordt 
aangeboden door Dennis Steussi in Amsterdam. 
8. "De politiek zou winnen aan gezag wanneer politici toegaven 
dat hun stellingname niet alleen werd ingegeven door inhoudelij
ke argumenten maar ook door positiespel". Stelling bij mijn proef
schrift, april 2001. 
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PERSPECTIEF 

Duits tel{.ort niet direct ons probleein 
Natuurlijk is het een goede zaak als het Duitse overheidstekort omlaag zou gaan, maar 
vooral voor de Duitse burgers, niet voor ons in Nederland. En als het niet gebeurt, is 
de vrees voor het niet nakomen van het Stabiliteitspact waarschijnlijk ongegrond. Het 
gevaar voor self-.fuljilling prophecies is groter, vindt Thijs van Steveninck. 

D uitsland heeft dus geen 'gele . . . citeria' of convergentiecriteria. Het klinkt 
kaart' gekregen hoewel het die wel d 0 0 r T h 1 l 5 v a n S t e v e n 1 n c k bizar, maar deze vonden geen enkele on-

verdiende vanwege de hoogte van derbouwing in de economische theorie. Er 
zijn overheidstekort. Volgens Edmond Hofland is dit "schadelijk bestaat een omvangrijke wetenschappelijke literatuur over zoge-
voor de geloofwaardigheid van het Stabiliteitspact, en daarmee naamde optimale valutagebieden (OVG) waarbinnen landen beter 
voor het vertrouwen in de euro" (NRC Handelsblad, 15 februari wel of niet een gezamenlijke munt kunnen hebben. De grondleg-
2002). Misschien krijgt hij gelijk, maar dan niet op de manier ger, de Canadees Robert Mundell, kreeg hiervoor in 1999 de No-
waarop hij denkt. belprijs voor de econonlie, niet toevalligerwijs na de introductie 

Stabiliteitspact 

Het Duitse tekort is zeker te hoog en een daling ervan zou een 
goede zaak zijn, maar dan vooral voor Duitsland zelf, of liever 
gezegd voor zijn (toekomstige) belastingbetalers. Het feit dat de 
Econonlische en Monetaire Unie een politiek en geen econonlisch 
proces is, wordt geïllustreerd door de inhoud van de 'Maastricht-

De aut.eur is redacteur van ldee. 
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van de (toen nog girale) euro. Geen van de Maastrichtcriteria be
hoort echter ook maar in de verste verte tot de determinanten van 
een OVG, ook niet de hoogte van de staatsschuld (max. 60% van 
het BBP) of het overheidstekort (max. 3% van het BBP). 
De OVG-theorie besteedt daarentegen veel aandacht aan zaken 
als integratie van handelspatronen, flexibiliteit van arbeidsmark
ten en vatbaarheid voor externe schokken (zoals olieprijsstijgin
gen) die de verschillende landen op een asymmetrische manier 
treffen. Maar deze variabelen maakten weer op geen enkele wijze 
deel uit van de convergentiecriteria. 
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Omdat het Verdrag van Maastricht economisch zo beroerd in el
kaar zat, is er aanvulling gekomen in de vorm van het Stabili
teitspact. Hierin verplichten de lidstaten zich hun overheidsbe
grotingen op middellange termijn (ongeveer één conjunctuurcy
clus) tenminste in evenwicht te brengen. Bij nalatigheid kunnen 
waarschuwingen volgen en eventueel boetes. Of dat laatste een 
gunstige uitwerking heeft op de hoogte van het tekort of juist niet, 
wordt meestal stilzwijgend in het midden gelaten. 
Het Stabiliteitspact dwingt de deelnemende landen te doen wat 
eigenlijk op lange termijn goed voor ze is. Het principe dat landen 
tegen hun eigen (op de korte termijn gerichte) politici in bescher
ming moeten worden genomen, woog hierbij zwaarder dan het 
subsidiariteitsbeginsel. Het lijkt een beetje op een echtpaar waar
van de man tegen de vrouw zegt: "Als jij stopt met roken, zal ik 
minder gaan drinken." Dat zijn twee verstandige beslissingen, 
maar dat zijn ze ook los van elkaar. 

Last 

Hoe zou de hoogte van een overheidstekort, in dit geval het Duitse, 
het vertrouwen in de euro kunnen ondermijnen? Er zijn drie po
tentiële transmissiemechanismen: via een 
hogere inflatie, via een hogere rente in de 
eurozone, of via een bankroet van een deel
nemer. Immers, van alle drie zouden ook de 
andere eurolanden problemen ondervin
den. 
Een hoog Duits overheidstekort kan in ho
gere inflatie resulteren als de Duitse rege
ring de macht zou hebben om wat meer in
flatie te creëren. Doordat hierdoor de reële 
waarde van de schuld afneemt, kan dat po
litiek aantrekkelijk zijn. Voor de start van 
de EMU beschikte een aantal leden over 
die macht, waaronder overigens niet Duits
land. Maar het laten stijgen van de inflatie 
is de ECB statutair verboden, zowel om po
litieke als om economische redenen. 
Een tweede manier waarop andere landen 
last krijgen van een te hoog Duits tekort is 
als dit tot een hogere Europese rente leidt 
(met negatieve consequenties voor investe
ringen en werkgelegenheid). Theoretisch is 
dit mogelijk, net zoals het niveau van de 
zeespiegel stijgt als iemand een fles water 
in zee giet. De Europese rente wordt echter 
bepaald door de vraag naar en het aanbod 
van kapitaal, niet op de Europese maar op 
de mondiale kapitaalmarkt. Hier komt nog 
bij, dat de vraag van de Duitse economie 
naar buitenlandse besparingen niet wordt 
veroorzaakt door het Duitse overheidste
kort, maar door het saldo op de Duitse bet
alingsbalans. Ten slotte kunnen krediet
verstrekkers heel goed differentiëren tus
sen kredietnemers. Als in Nederland een 
buurtsuper en een landelijke grootgrutter 
naar de bank gaan voor een lening, zal de 
eerste voor hetzelfde bedrag een hogere 
rente moeten betalen dan de laatste. 

30 

Een derde kanaal waardoor hoge tekorten van het ene EMU-land 
repercussies kunnen hebben voor andere deelnemers is dat de 
schuld zodanig uit de hand loopt, dat andere landen zich gedwon
gen voelen te hulp te schieten bij rente- en aflossingsbetalingen. 
Om dit te voorkomen is er een 'no-bail out'-afspraak gemaakt, dat 
lidstaten elkaar in dergelijke situaties niet te hulp mogen schie
ten. Van een zo hoog Duits tekort is overigens nog lang geen spra
ke. 

Natuurlijk is het slecht voor het vertrouwen als landen zich niet 
aan eerder gemaakte afspraken houden, zelfs als het rare afspra
ken zijn. Op financiële markten kunnen paniek en kuddegedrag 
een grote rol spelen. Het geven van een 'gele kaart' kan dan ook 
helemaal geen kwaad. Maar we moeten de zaak niet overdrijven, 
op het gevaar af dat self-fulfilling prophecies worden opgeroepen. 
Als genoeg mensen de vrees uitspreken dat de geloofwaardigheid 
van de euro in het geding is, wekken zij de indruk dat de onaf
hankelijke positie de ECB of de 'no-bail out'-clausule in gevaar is. 
En dat zou pas echt slecht zijn voor de geloofwaardigheid van de 
euro! + 

IDEE - APRIL 2002 

I 

s' 
Te 
v~ 

DE 
po 
lS 
€ 

N 
M 
lel 
EE 
n 
0 ; 
Q; 

PE 

G 

! 
Z€ 

H 
g1 
V( 



td 
Ie 
1-

n. 
:tt 
e
a-

et 
a
tg 
1k 
n, 

n. 

id 
J'-
s. 
ie 

Publicaties Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 

SWB-boeken 
Technologie in politiek perspectief, red. Frits Prakke en Allan 
Varkevisser, 1996, € 12,-
De open samenleving en haar vrienden, dertien auteurs over 
politiek en bestuur, red. Kees Schuyt en Christiaan de Vries 
1995, ' 
€ 13,-

Cahiers 
De gekozen burgemeester in een dualistisch bestel, Lex Michiels 
e.a., 1999, € 7,-
Van ideologie naar politieke verantwoordelijkheid, Jan Glastra 
van Loon e.a., 1997, € 7,-
Naar een vitale economie, Jan Lambooy, Frits Prakke e.a., 1997, 
€ 7,-
De stad als culturele werkplaats, kunstenpublicatie, Cor Wijn, 
André van der Brugge e.a., 1996,€ 7,-

Nota's 
Markt en overheid; naar een open, vrije en stimulerende samen
leving, werkgroep Algemene Economie 2000 € 4-

' ' ' Een andere krijgsmacht? modellen en consequenties, werkgroep 
Defensie, 1999, € 5,-
0rdenen van ruimte, werkgroep R.O., 1999, € 5,-
0rdeningsprocessen in de economie, historisch beschouwd, Udo 
Pesch, 1998, € 4,-

Conferentieverslagen 
Het internationale terrorisme, o.a. werkgroep Mensenrech
ten/Buitenland 21 oktober 2001, kopieer- en verzendkosten 
De effectiviteit van vredesmissies, werkgroep Mensenrechten/ 
Buitenland 15 juni 2001, kopieer- en verzendkosten 
Mensenrechten versus handelsbetrekkingen met China, werk
groep Mensenrechten/Buitenland 8 april 2000, kopieer- en ver
zendkosten 
Humanitaire Interventie, Early Warning, Early Response, werk
groep Mensenrechten/Buitenland 22 januari 2000, kopieer- en 
verzendkosten 

Project Sociaal-Liberale Perspectieven 
Risico's delen en risico's nemen, Kees Goudswaard en Udo Koek, 
2001, € 7,-
Betrokken ondernemerschap, Alexander Rinnooy Kan, Gerard 
Schouw en Christiaan de Vries 2001 € 7 -
Volksgezondheid in het perspec;ief va~ de' burger, Henk Leenen, 
2000, € 7,-

Het tijdschrift Idee 
Een jaarabonnement op Idee (verschijnt tweemaandelijks) kost 
€ 3_3,-. Studenten betalen slechts € 16,- (afhankelijk van accep
tatie; vraag naar de regeling). Los: € 7,-. De abonnementsprijzen 
en de prijs per los nummer zijn inclusief portokosten. Bestellen 
kan schriftelijk of telefonisch. 
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Cycloon Ariel 
Het is curieus om te zien hoe gematigd de politiek en publieke opinie zijn als het gaat om de 
oorlogsmisdaden van de Israelische premier Ariel Sharon. Een vergelijking met Ratko Mladic 
of Robert Mugabe is niet misplaatst maar komt niet aan de orde. Ramallah lijkt Srebrenica, 
maar ja, het gaat wel over Israel. 

We waren dicht bij vrede in het Midden-Oosten met Yitzak Rabin, met Shimon Peres, met 
Ehud Barak, zelfs met Benjamin Netanyahu. Democratisch gekozen regeerders van Israel. In 
gesprek met de eeuwige, onmogelijke, democratisch gekozen Yasser Arafat. Maar sînds Ariel 
Sharon in Israel de bloeddorstige skepter zwaait (liefkozend 'havik' genoemd), is alles weer 
geoorloofd. Een Palestijnse gek blaast zich op in een bus, en cycloon Ariel raast over illegaal 
bezet Palestijns gebied, met het zwaarste wapentuig dat hij in huis heeft. De vernedering van 
Arafat moet totaal zijn. Ook al noemt Sharon Arafat 'een vijand van de hele vrije wereld', zijn 
strijd tegen het terrorisme kan slechts terrorisme kweken, en hij weet het. Vermoordt of ver
jaagt hij Arafat, dan zal de vijand slechts veelkoppiger zijn, en moeilijker te localiseren. Gaat 
het om genocide, of om vrede? Hoe spaarzaam is de berichtgeving over de misdaden van het 
Israelische leger, het onevenredige geweld. De protesten in Israel zelf mogen niet gehoord wor
den, ook al gaan honderdduizend mensen de straat op. Pers in bezet Ramallah is niet toege
staan, mene tekel. 

Wij moesten afleren de geschiedenis te leren aan de hand van vorstenhuizen. En er zijn aan
zetten in die · richting, onmiskenbaar. Voordat de Amerikanen Mghanistan bombardeerden, 
zoomden alle camera's in op hongersnood, onderdrukking van de vrouw, vluchtelingenkampen, 
verwoesting van Boeddhabeelden. Propaganda als vrije nieuwsgaring. Het was duidelijk: de 
bombardementen op Mghanistan waren een humanitaire ingreep. Er kwamen zelfs noodrant
soenen omlaag, althans zolang de camera's draaiden. Wij zagen allen dat het goed was, zolang 
we keken. Hoe is het eigenlijk met Osama bin Laden? 

Hoe anders gaat dat in zijn werk als vluchtelingenkampen van Palestijnen worden platge
bombardeerd, weggebulldozerd. Vergelijkingen met pogroms en razzia's dringen zich op. Zijn 
misdaden van Israel geen misdaden omdat er zo veel misdaden tegen Israel zijn gepleegd? 
Reductie van rechtvaardigheid tot wraak. Een jood die kritiek heeft, is antisemiet. Wie 
bezwaar maakt tegen Bush' 'oorlog tegen het terrorisme', is ook een terrorist. Geen recht, geen 
pers, conform een oud, beproefd recept. 

Het is oorverdovend stil in Europa terwijl Bush en Sharon hun gang gaan. Maakt het laf om 
bakermat van beschaving en mensenrechten te zijn? Je zou het haast gaan denken. Uit West
Europa nauwelijks nieuws. Binnenkort kunnen we allemaal het condoléanceregister tekenen 
voor Yasser Arafat. En voor nog meer joden en Palestijnen in zijn kielzog. Et tu, brutti, sporchi 
e cattivi. Maar ook cyclonen lossen weer op. Dan kunnen we puin gaan ruimen. Als er dan nog 
puin te ruimen is. 

Arthur Olof, Amsterdam 
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door Wouter-Jan Oosten 

De ondraaglijke lichtheid van Europees burgerschap 
door Maarten Vink 

Systemen en zeggenschap 
door Margot Andriessen en Wouter-Jan Oosten 

E-government en de burger 
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PERSPECTIEF 

Als je lijdt aan het leven 
In vroeger tijden was de dood aanweziger in het leven dan nu. Dood was van alledag, 
in ieder gezin stierven wel een of meerdere kinderen, de gemiddelde leeftijd lag fors 
lager en weinig levensbedreigende ziekten kenden een effectieve behandeling. In ons 
westerse leven anno 2002 leven wij langer en komen wij minder en later in ons leven 
met de dood in aanraking. Mogen we nog sterven? En zullen we daar een pil voor 
maken? Henriëtte Bout in gesprek over de ontwikkelingen rond de zelfdodingspil met 
Jacob Kohnstamm, D66-senator en voorzitter van de Nederlandse Vereniging voor 
Vrijwillige Euthanasie (NVVE). 

H enriëtte Bout (HB): "Zo'n lOjaar gele- stappen. De middelen die zij daartoe hebben zijn 
den publiceerde Huib Drion een artikel d 0 0 r H e n r i ë t t e B 0 U t echter beperkt en vreselijk belastend voor hun 

in NRC Handelsblad waarin hij pleit- omgeving. Men kan voor een trein springen of 
te voor het ontwikkelen en beschikbaar stellen van een zelfdodings- voor een andere drastische manier kiezen. Een dood die minder 
pil. Deze pil, die nog altijd niet bestaat, kreeg in de discussie die 
daarop volgde wel al een naam: de Pil van Drion. Waarom een der
gelijke pil?" 

belastend is, ook voor de nabestaanden, is het gebruik van medi-
cijnen die in hoeveelheid of in combinatie met andere medicijnen 
of alcohol dodelijk zijn. Maar lang niet altijd is men in staat aan 
deze middelen te komen. Een arts om hulp vragen, betekent deze 
man of vrouw in een lastig parket brengen. Daar komt nog eens 
bij, dat deze wens niet is ingegeven door medisch uitzichtloos lij
den, niet te classificeren is als een wens om euthanasie, dus een 
arts heeft strikt genomen helemaal geen rol bij deze wens om te 
sterven. Hoe dan te sterven? Drion meende dat een zelfdodingspil 
een goede manier kan zijn om hulp te bieden en dat onderschrij-
ven wij." 

HB: "Wie zou zo'n pil mogen krijgen?" 
JK "Drion wilde een leeftijdscriterium verbinden aan een derge
lijke pil, hij zou alleen verstrekt moeten worden aan ouderen, om
dat zij een beter zicht zouden hebben op hun toekomstige leven 
dan jongeren. Daardoor zouden zij beter kunnen beoordelen of zij 
werkelijk een einde aan hun leven willen maken. Wij zijn echter 
van mening dat in begi~sel iedereen die echt dood wil, dat kenbaar 
maakt en dat weloverwogen en niet in een opwelling doet, die pil 
moet kunnen krijgen. Maar maatschappelijk gezien is dat niet 
haalbaar. In de praktijk hebben we het dus nu over een pil voor 

ouderen, maar dat is voor ons meer ingegeven door praktische dan 1 1 

door principiële redenen." 

Jacob Kolmstanun. 

Jacob Kohnstamm (JK): "Drion pleitte voor de vrije verstrekking 
van een pil waarmee mensen op een zelfgekozen moment hun le
ven kunnen beëindigen, zonder tussenkomst van een arts. Men
sen kunnen lijden aan het leven, zien dan op tegen elke dag die 
weer begint, wetende dat het leven voor hen niet meer zal veran
deren. Dat is een lijdensweg zonder uitzicht op een spoedig einde. 
In zulke situaties overwegen mensen wellicht om uit het leven te 

Henrii'lle Bout is redactielid van Idee en directeur van o11derzoeks- en advies
bureau ConScience, dat zich loeiegt op de morele aspecten van biomedische 
ontwikkeli11gell . 

3 

HB: "Hoe zou zo'n pil moeten werken?" 
JK: "Je kunt denken aan twee verschillende typen pillen: de pil 
voor NU en de pil voor LATER. In beginsel is dat dezelfde pil, 
maar de organisatie van het gebruik van de pil is anders. Bij de pil 
voor NU is het de bedoeling datje die pil hebt om meteen te consu
meren. Dus dan komt (bijvoorbeeld) de arts je die pil brengen als 
je dat hebt gevraagd en je slikt die. Drion plaatste daar kantteke
ningen bij. Stel nu dat je bij nader inzien toch wilt afzien van het 
slikken van die dodelijke pil? Dan kan het zijn dat mensen hem 
toch maar slikken, omdat ze de beste man of vrouw niet voor niks 
willen hebben laten komen. Ik zie dat probleem niet zo, maar goed. 
De pil voor LATER is wat dat betreft aantrekkelijker. Dat is de pil 
die je wel in huis hebt, maar pas gebruikt op het moment dat jij 
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daaraan toe bent, al is het over vijftien jaar. Het kent alleen maat
.schappelijk nogal wat bezwaren. De kans bestaat dat die doodspil 
in de tussentijd door de verkeerde wordt geslikt. Per vergissing, 
want het lijkt op een snoepje, of doordat iemand anders die pil in 
je theekopje heeft gestopt. Voor een deel is dat een onzinargument 
misbruik kan altijd voorkomen, met alles, ook met het gebruik 
van een mes. En die mogelijkheid weerhoudt ons er niet van om 
messen te maken en te verkopen. Hoe graag we die pil voor 
LATER ook zouden willen, het is waarschijnlijk maatschappelijk 
gezien beter haalbaar om te werken aan de ontwikkeling van een 
pil voor NU." 

HB: "Wie zou die pil moeten verstrekken ?" 
JK: "Daar zou je het over moeten hebben. Wij vinden het in ieder 
geval belangrijk om te benadrukken dat het zonder tussenkomst 
van de arts te verkrijgen moet zijn. Niet alleen vanwege de belas
ting voor hem of haar, ook omdat wij deze doodswens niet als een 
medisch probleem zien. Op dit moment hebben artsen als enigen 
toegang tot dergelijke middelen. En dat klopt niet. Wij willen dat 
monopolie graag doorbreken, zodat ook anderen die pil kunnen 
leveren. Ik voeg daar altijd op persoonlijke titel aan toe, dat ik wel 
heel graag zou willen dat artsen die pillen ook zouden mogen ver
strekken. Maar al te vaak blijkt hoezeer de arts een vertrouweling 
is voor mensen, naast de dominee of mensen bij het Riagg. Als je 
problemen hebt met geboorte, seksualiteit, groeistuipen, of de 
dood praat je daar vaak over met je huisarts. Een hoop leden bin
nen de vereniging hebben echter hun buik zo vol van de artsenij , 
dat ze het liefst daaromheen willen als het gaat om de verstrek
king van die pil." 

HB: "Er zitten nogal wat heikele kanten aan de ontwikkeling van 
een dergelijke pil. Thn eerste het taboe op zelfmoord." 
JK: "Zelfmoord wordt beschouwd als een brevet van onvermogen 
van de omgeving. Die heeft het niet weten te voorkomen, was niet 
doorslaggevend om voor te blijven leven. Maar daarbij ontkent 
men de authentieke eigen wens van iemand om te sterven. Die is 
sterker dan de ook aanwezige wens om te blijven leven. Men aan
vaardt een doodswens niet, de wens om vrijwillig te sterven." 
HB: "Dat is toch niet vreemd? Is het in principe mogelijk om de 
wens te begrijpen dat iemand wil sterven, terwijl je zelf nog zo 
hangt aan het leven?" 
JK: "Ik heb in mijn leven als politicus me heel regelmatig moeten 
buigen en uitspreken over situaties die in persoonlijk opzicht ver 
van me af stonden. Als mensen hun wensen uitspreken moet ik 
aannemen dat het ook daadwerkelijk is wat ze bedoelen en niet 
iets anders. Als mensen aangeven dat ze zo'n pil willen, moet een 
overheid zich afvragen of het nodig is om er maatschappelijk 
ruimte voor te maken. De hamvraag is niet of de overheid zich 
moet kunnen inleven in iemands doodswens. Je moet je afvragen 
of de introductie van de pil van Drion maatschappelijk dusdanig 
nadelig is, dat je als overheid je wetgevende bevoegdheid moet 
gebruiken om hem te verbieden. Want dat is wat feitelijk aan de 
hand is nu we die pil nog niet hebben. Het is in Nederland niet 
strafbaar jezelf van het leven te beroven of een poging daartoe te 
doen. Hulp bij zelfdoding is wel strafbaar in Nederland, artikel 
294 Wetboek van Strafrecht. Dat is dus een verbod voor iedereen 
in de maatschappij om hulp te bieden bij zelfdoding. Een verbod 
in een samenleving moet altijd een maatschappelijke en politieke 
legitimatie hebben. En als die er niet is, dan vervalt de basis onder 
het verbod." 
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HB: "Een tweede punt is dat de gezondheidszorg een 'U vraagt wij 
draaien'-systeem wordt." 
JK: "Ik vraag me af of maatschappelijk gezien een zorg bestaat, 
dat gezondheidszorg verwordt tot een 'u vraagt wij draaien' -sys
teem. Het kan dat dit speelt. Sommige artsen zijn hier bang voor. 
Op het moment dat bekend is dat de Viagra-pil je potentie kan 
verhogen, blijken artsen overladen te worden met verzoeken en 
wordt die pil veel meer verkocht. Het is alleen wat onvolwassen 
om je strijd tegen 'u vraagt, wij draaien' een rol te laten spelen bij 
de beoordeling van de vraag of de pil van Drion er moet komen. 
Net als bij euthanasie geldt, dat een arts nog steeds niet de plicht 
heeft om je verzoek in te willigen, hij is alleen onder bepaalde om
standigheden niet meer strafbaar als hij het wel doet. J e hebt als 
patiënt dus het recht het te vragen aan een arts, maar dat maakt 
het nog geen 'u vraagt, wij draaien'." 

HB: "Ten derde het zelfbeschikkingsrecht." 
JK: "Dat is het meest interessante onderwerp in de discussie over 
de pil van Drion. De samenleving zit niet zo te wachten op zelfbe
schikkingsrecht. Absolute zelfbeschikking is ook een ramp voor 
een samenleving. Dat zou betekenen dat als ik vind dat ik jou 
moet neerschieten, ik dat ook mag doen. Waarom zou ik me iets 
gelegen moeten laten liggen aan wat een ander daarvan vindt? 
Absolute zelfbeschikking is een bedreiging voor het samenleven. 
Iemand die aangeeft dood te willen, onttrekt zich aan iedere vorm 
van beïnvloeding. Dat is voor een samenleving bedreigend. En 
door deze angst voor de ultieme zelfbeschikking zijn we, eufemis
tisch gezegd, niet echt warm te krijgen voor het oprekken van zelf
beschikkingsrecht. Het is een recht om te stoppen met het leven. 
Binnen de NVVE spreek ik mensen die heel duidelijk voor ogen 
hebben wat zij concreet verstaan onder kwaliteit van leven: helder 
van geest, in staat tot interactie met de omgeving. Als het niet 
meer mogelijk is om interactie aan te gaan met de omgeving, dan 
hoeft het voor hen niet meer. Je hoeft daar niet eens zo heel erg 
ziek voor te zijn. En dan kom ik terug op wat ik net al zei: de arts 
of een andere betrokkene heeft vervolgens niet de plicht dit ver
zoek in te willigen." 

HB: "Een vierde punt is de ontmanning van God." 
JK: "In het verlengde van die zelfbeschikking speelt de discussie 
over de rol van God. 'Hij geeft en Hij neemt het leven' en niet wij . 
Voor religieuze mensen is daarom een pil van Drion moeilijk te 
aanvaarden. Het is een argument dat zeer nauw samenhangt met 
je levensovertuiging. Ik denk dat ik leef door een curieuze samen
loop van omstandigheden, waar mijn ouders een rol in hebben 
gespeeld en waar de natuur, Jie ik al helemaal niet begrijp, haar 
principes, wetten of chaos op los heeft gelaten. Wellicht denk ik zo 
anders over de toelaatbaarheid van een pil van Drion door een der
gelijke visie op natuur en het leven. Ja, je leven zo ultiem in eigen 
hand nemen inclusief het besluit het te beëindigen, dat betekent 
een ontmanning, of ontvrouwing - ik weet niet of God een man is of 
een vrouw - van de Schepper. En dat is natuurlijk heel moeilijk 
voor mensen die daar hun reden om te leven aan verbinden." 

HB: "Zorg over de omgang met ouderen is een volgend heikel punt." 
JK: "Er zijn oprechte zorgen over de vraag hoe we omgaan met on
ze zwakkeren, de ouderenzorg, gehandicaptenzorg. De Gehandi
captenraad was destijds mordicus tegen de introductie van prena
tale diagnostiek, omdat men de angst had dat de tolerantie voor 
gehandicapten en hun ouders zou afnemen. Bang voor de redene-
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ring: als het mogelijk is om handicaps te voorkomen, waarom zou

den we dan nog geld uittrekken voor voorzieningen voor gehandi

capten? Natuurlijk zie ik het punt en natuurlijk is zorg voor zwak
keren, ouderen, depressieven belangrijk. Ik vind het één van de 
moeilijkst te pareren argumenten. Maar laat ik toch een poging 

wagen. De zorg voor ouderen wordt niet minder omdat er wellicht 
een pil van Drion zou komen. Er is veel meer nodig om de ambitie 
los te laten op te komen voor de belangen van mensen die dat zelf 
niet kunnen." 

HB: "Veel mensen zijn hier somber over en menen dat het proces 
van loslaten al aan de gang is." 
JK: "Kijk, we zouden ook nu al, zonder die pil van Drion, ouderen 

kunnen laten verrekken maar dat doen we niet. Omdat we vinden 
dat dat onfatsoenlijk, onrechtvaardig, niet respectvol is. Daar ver
andert de pil van Drion niets aan. Daarbij , je kunt iemand de weg 
wijzen naar de pil van Drion. Tegelijkertijd kun je vragen hoe het 

met iemand gaat, proberen van betekenis te zijn voor die persoon, 
bij te dragen aan zijn of haar levensvreugde. Die weg van het beto
nen van medemenselijkheid wordt natuurlijk nooit afgesneden. 
Men is bang voor vereenzaming en bang dat de strijd tegen ver
eenzaming wordt opgegeven door de introductie van een eventuele 
pil van Drion. Ik snap dat heel goed, maar meen tegelijkertijd dat 
medemenselijkheid niet verdwijnt. Ook niet door een pil van 
Drion. Misschien wel juist niet door die pil." 

HB: "De NWE heeft een experiment aangevraagd voor het ontwik
kelen en toepassen van een pil van Drion. Hoe is dat experiment 
opgebouwd?" 
JK: ''Nee, het is nog niet aangevraagd. We zijn wel bezig met het 
formuleren van de contouren van zo'n experiment. We hebben be
sloten om die aanvraag niet nu te plaatsen. Het zal binnen de poli
tiek nogal wat stof doen opwaaien en men heeft het nu te druk met 
het vormen van een nieuw kabinet en parlement. Nee, het is geen 
lekker electoraal nummer, die pil van Drion. Maar als het stof wat 
is nedergedaald en iedereen is geïnstalleerd, en als wij de zaken 
goed op papier hebben staan, dan zullen we het wel indienen. 
We denken aan een experiment dat drie jaar duurt. Hierin probe
ren we zoveel mogelijk te anticiperen op de nu al bekende bezwa
ren, gevaren en maatschappelijke haalbaarheidseisen. We denken 
daarom aan een experiment met een pil voor NU, voor mensen die 
iets ouder zijn dan men gemiddeld wordt in Nederland. Het lijkt 
ons logisch dat je een wachttijd inbouwt, zodat mensen die hande
len uit een impuls of een depressie van mening kunnen verande
ren. Er zijn verschillende vormen van depressies. Die zijn veelal 
tijdgebonden en gaan weer over. Als we nu een wachttijd nemen, 
kun je zoveel mogelijk voorkomen dat iemand in een depressie die 
pil slikt. Zo'n wachttijd zit ook in de abortuswetgeving, alleen gaat 
het daar om enkele dagen en hier denken wij aan enkele weken. 
We zouden graag willen weten welke mensen zich aanmelden voor 
dit experiment. Zitten daar veel mensen bij die handelen uit een 
impuls, die gebukt gaan onder een depressie, die oud zijn of juist 
jonger, die in medisch opzicht een uitzichtloos bestaan leiden, 
noem maar op. Wie zullen dat in de praktijk zijn? Het is gissen. 
Uit de euthanasiepraktijk blijkt overigens het volgende. Als de 
arts tegen een stervende zegt 'Ik help jou met sterven zodra jouw 
frustratiedrempel, zoals je die nu verwoordt, wordt overschreden', 
blijkt dat die drempel fors hoger wordt voor de patiënt. Deze blijkt 

meer pijn en uitzichtloosheid aan te kunnen dan hij eerder ver
woordde. Daarnaast blijkt dat heel veel van die mensen een na
tuurlijk dood sterven en geen dood door euthanasie. Ik denk dat 
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zo'n zelfde fenomeen plaatsvindt bij mensen die vragen om een pil 
van· Drion. Het feit dat er om die pil gevraagd kan worden, dat er 

een eind aan je leven kan komen op een door jou gewenst moment, 
kan rust brengen. Maar het blijft vooralsnog een onbewezen stel
ling." 

HB: "Gaat die pil er komen?" 
JK: "Ja, ik denk het wel, maar het zal nog wel even duren. Mijn 

ideaal zou zijn: een pil die je in drie delen moet consumeren en die 
vervolgens alleen voor die ene persoon dodelijk is. Het eerste 
bestanddeel krijg je van de verstrekker en slik je op dag één, het 
tweede bestanddeel krijg je mee en slik je een paar weken later, op 
het moment dat jij qaarvoor kiest, zonder tussenkomst van 
iemand anders. Het derde onderdeel zit in een kast of doos met 
een slot waarvanjij de sleutel hebt. Jij bepaalt wanneer je dat slot 

opent en het derde bestanddeel slikt. Dit derde onderdeel zal 
alleen voor jou het einde van je leven betekenen, niet voor iemand 
anders die het slikt. Een pil dus die gebruik maakt van de geneti
sche uniciteit van de aanvrager. Ik heb me laten vertellen dat er 
in de toekomst medicijnen zouden kunnen worden ontwikkeld die 
gebruik maken van genetische componenten." 
HB: "Wat zijn de grootste hobbels en kuilen?" 
JK: "De angst dat mensen gefaciliteerd worden die uit een impuls 
zelfmoord willen plegen. Ik denk dat we die angst kurmen wegne
men, bijvoorbeeld door een pil te ontwikkelen die je in verschil
lende stappen moet nemen en die vervolgens idealiter alleen voor 
die ene persoon dodelijk is. Zo maak je structuur rond die pil waar
door het onwaarschijnlijk is dan men vanuit een impuls suïcide 
pleegt. Een tweede, veel moeilijker obstakel is de angst dat de 
samenleving haar strijd tegen de vereenzaming opgeeft. Dat er 

geen ruimte meer is voor ouderen. Want beleid opstellen, wetten 
maken, daar kom je allemaal uit. Maar die zorg omtrent verhar
ding van de maatschappij is niet zomaar weg te nemen." + 
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PERSPECTIEF 

Nederland en de War on Terrorisni 
Met de wisseling van de macht in Afghanistan door operatie Enduring Freedom is de 
oorlog tegen het internationaal terrorisme natuurlijk niet afgelopen. Zoveel heeft pre
sident Bush wel duidelijk gemaakt. En vanuit de Amerikaanse logica is het ook wel 
verdedigbaar dat de strijd zal worden voortgezet. Die strijd heeft een aantal facetten 
met raakvlakken of gevolgen voor het Nederlandse beleid. Welk kabinet na 15 mei ook 
zal aantreden, het zal rekening moeten houden met het feit dat de wereld na 11 sep
tember blijvend en ingrijpend is veranderd, aldus Jan Hoekema. 

D 
e oorlog in en rond Mghanistan is nog 

niet ten einde. In Mghanistan zijn ver- d o o r J a n H o e k e m a 
mij er bijvoorbeeld over verbaasd dat in Ne
derland niet meer is gedebatteerd over Ameri-

moedelijk nog verzetshaarden van Al 
Qaeda-strijders, met name in het moeilijk toegankelijke hoogge
bergte. Begin maart vond er in een perifere regio in Mghanistan 
nog een zware strijd plaats waarbij ook 'westerse' militairen sneu
velden. Mogelijk zijn er ook nog individuele verzetsgroepen actief 
in de westelijke delen van Pakistan. Ook de moord op de Ameri
kaanse journalist Reid in januari wees in die richting. 

Rechtsstaat en veiligheid 

De militaire en politieke leiding van Al Qaeda is nog niet onscha
delijk gemaakt, alle speculaties over de dood (door ziekte?) van Bin 
Laden ten spijt. Ook in Europa zijn nog cellen actief, getuige enke
le recente arrestaties. Misschien nog serieuzer zijn scenario's over 
nieuwe netwerken via studenten in Europa van moslim-funda
mentalistische snit. De gevolgen van 11 september hebben Al Qae
da en de Talibaan zwaar getroffen, maar mogelijk op hun beurt 
weer het zaad gezaaid voor nieuwe terroristische aanslagen. Ik wil 
absoluut geen onheilsprofeet zijn, maar ook weer niet naïef. Ter
rorisme is als verschijnsel vrijwel niet effectief te bestrijden. Mo
derne technologie - de e-mail voorop - en wereldwijde communica
tie zorgen ervoor dat terrorisme zich relatief snel en makkelijk 
laat organiseren. Het incident met de 'schoenterrorist' was daar
van een illustratie. Zouden zelfmoordaanslagen in andere landen 
dan Israel volstrekt zijn uitgesloten? Per slot van rekening legiti
meert de islam deze aanslagen en zijn ze zelfs in sommige versies 
daarvan de entree naar het hiernamaals als martelaar of heilige. 

Afweging tussen rechtsstaat en veiligheid 

Dit alles betekent dat elke samenleving waakzaam zal moeten 
blijven. Daarbij moeten telkens weer de afWegingen worden ge
maakt welke prijs daarvoor moet worden betaald. Volledige herin
voering van grenscontroles zal er binnen Europa nooit komen, 
daarvoor is het systeem in feite te ver voortgeschreden. Maar tij
delijke herinvoering als gevolg van actuele dreigingsanalyses of 
risico-evenmenten (top-bijeenkomsten etc.) is nu al mogelijk en 
wordt al vaker dan voorheen toegepast. Voor Nederland en Europa 
geldt daarenboven dat de opkomst van 'rechts' zorgt voor extra 
dilemma's en een scherp politiek en maatschappelijk debat. Ik heb 

Jan Hoekema. was tot 22 mei Clls D66-Tweede-Kamerlid onder meer woord
voerder voor buit.enLCinds beleid 
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kaanse plannen om in ons land, in de haven van 
Rotterdam, Amerikaanse douaniers en veiligheidsagenten neer te 
zetten om controle aan de bron op containers e.d. uit te voeren. Ik 
hoorde van die plannen eind januari dit jaar. Een artikel half april 
in De Telegraaf deed me hieraan terugdenken, maar de ministers 
De Vries en Korthals wuifden dit weg bij een kamerdebat in de 
laatste week voor het verkiezingsreces. Ik mag hopen dat de nieu
we Kamer op dit soort zaken alert(er) reageert in de nieuwe sa
menstelling na het reces. En zeker voor D66 is er steeds die moei
lijke afWeging tussen rechtsstaat en veiligheid. 

Te1Torismebestrijding 

De actieplannen met 46 
maatregelen tegen terroris
me van ongeveer het hele ka
binet bestrijken een breed 
terrein, van vaccins tegen 
biowapens tot betere veilig
heirlsregels op Schiphol. Ik 
heb hierbij niet een gevoel 
van overdrijving of doorschie
ten, eerder dat we toch, en te
recht, alerter zijn geworden 

op lacunes. Waar vooral veel Jan Hoekema 
winst moest worden gehaald 
is de politiële en justitiële samenwerking. De arrestaties in 
Rotterdam kort na 11 september toonden aan dat ook in Neder
land terroristen of potentiële terroristen werkzaam zijn. Zij toon
den echter vooral aan, dat politiediensten heel vaak langs elkaar 
heen werken in plaats van goed samen te werken. Maar ook hier 
geldt het D66-beginsel van de rechtsstaat. Prima dat Europol een 
anti-terrorisme-eenheid opricht, maar we moeten wel weten wat 
de bevoegheden zijn. 'We' dat wil zeggen de nationale parlemen
ten, maar ook - waar toepasselijk - het Europees Parlement. De 
verdeling van bevoegdheden tussen deze twee is zeer in beweging 
nu de zogenaamde JBZ-onderwerpen (Justitie en Binnenlandse 
Zaken) zijn verdeeld tussen de derde en eerste pijler en deels ook 
in een verhuizingsoperatie van de derde naar de eerste pijler zijn 
verwikkeld. 
Nogmaals: voor D66 is het een dure plicht om democratie en 
rechtsstaat in harmonie te houden met terrorismebestrij ding. Wat 
mij betreft gingen het Europese arrestatie- en uitleveringsbesluit 
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van december al een beetje te ver. Tegelijk kan je in het hui
dige Europa ook niet vrijblijvend alles tegenhouden. Maar 
het parlementaire debat kan en moet beter: hoorzittingen, 
advies inwinnen, openbaarheid afdwingen. Het gaat per 
slot om zaken die de Europese burger rechtstreeks raken 
en dus niet in een Brussels achterkamertje mogen worden 
afgedaan. 

Arabi.sche solidariteit 

Een ander belangrijk terrein waarop kabinet, parlement en 
samenleving van Nederland moeilijke keuzes zullen krij
gen, is dat van de internationale politiek en dan met name 
Irak. Maar wellicht is er wel niets te kiezen en gaan de VS 
gewoon hun eigen gang. Dat is beslist niet uitgesloten. On
langs zag ik met huiveringwekkende precisie het Ameri
kaanse offensief tegen Irak aangekondigd voor het vroege 
voorjaar van 2003. Dan is het nog niet te heet en kunnen de 
(175.000 tot 250.000) Amerikaanse militairen nog relatief makke
lijk opereren met een grondoffensief en beschermd tegen chemi
sche wapens. Mghanistan zal wel zijn afgelopen tegen die tijd, het 
Midden-Oosten kalmer, de olieprijs weer een tijdje gematigd, de 
economie defintiefhersteld van de mini-recessie. Het ontbreekt er 
nog maar aan dat de datum wordt geprikt voor de tussentijdse 
verkiezingen voor het Congres. 
Toch mogen we niet alleen cynisch zijn over de Amerikaanse poli
tiek met betrekking tot Irak. Uiteindelijk is Saddam Hoessein (on
langs 65 geworden, dus nog in staat lang te regeren!) ook ons, 
Europees probleem. De Europese VN-lidstaten staan achter de 
VN-resoluties die nog steeds niet worden uitgevoerd. Het is een 
dure plicht voor Europa om het volk van Irak als het ware te ver
lossen van zijn wrede dictator. Maar hoe? Ik kan er begrip voor 
opbrengen dat de VS niet achter de komma overleggen over een 
plan van aanpak voor Irak, temeer daar een met Mghanistan ver
gelijkbare operatie zich niet zo eenvoudig laat uitvoeren. Maar 
laten we ons niet vergissen: een vijfjaar zittend, vrij wankel Tali
baanregime, gehinderd door vele etnische en andere rivalen, is 
niet direct te vergelijken met decennia Saddam Hoessein en een 
effectief politie- en inlichtingenapparaat. En dan is er nog de ara
bischewereld om hem heen, die deels in elk gevallippendienst aan 
Irak bewijst. De royale geldstromen van Bagdad naar de Palestij
nen de laatste jaren zijn natuurlijk ook een investering in Pales
tijnse en arabischesolidariteit met een regime in zijn nadagen. Nu 
heb ik mijn twijfels over de materiële betekenis van die arabische 
solidariteit. Uiteindelijk zal Saoedi-Arabië zich wel koest houden, 
maar of de VS de bases aldaar mogen gebruiken zoals bij de Golf
oorlog, is de vraag. De kleinere Golfstaten zijn daarvoor een bete
re kandidaat. Maar ik denk dat de ontwikkelingen in het Midden
Oosten in elk geval cruciaal zijn. Als het huidige zeer gewelddadi
ge conflict geluwd is, zullen de VS eerder hun kans schoon zien 
dan als de intifada voortduurt. 

Actief engagement 

Op het uur U zal Europa zich moeten beraden over de in te nemen 
positie. Volledige militaire steun aan de VS is, wellicht afgezien 
van het Verenigd Koninkrijk, niet te verwachten. Het volledig ont
houden van politieke steun kan echter ook niet. Het zal dus wel 
schipperen worden, ook voor Nederland. Ik herinner me nog hoe ik 
eind 1998 op eieren liep bij mijn commentaar namens de D66-frac-

7 

OOG O't OOG 

tie toen Clinton koos voor (beperkte) bombardementen in een mili
tair offensief. Begrip enerzijds, vragen anderzijds, proportionali
teit, aanleiding, is Nederland wel tevoren en voldoende geconsul
teerd? Ik wens mijn opvolger als buitenlandwoordvoerder sterkte. 
Of de VS daarnaast nog iets zullen ondernemen in Jemen, 
Somalië of andere landen is de vraag. Mijn intuïtie zegt me, dat de 
VS alleen bij een dringende (dreigende) aantasting van hun natio
naal belang echt iets zullen gaan doen. De ervaring met sturing op 
afstand is gemengd: aan Mghanistan zien we dat je na afloop ook 
niet meteen weg kunt, en om nu naast Mghanistan ook nog ande
re 'protectoraten' in Afrika en het Midden-Oosten te hebben lijkt 
me een gevaarlijk risico van overstretch. Misschien wordt wel aan 
Europa gevraagd zich sterker met de regimes aldaar te bemoeien, 
waarbij onze ontwikkelingsrelatie kan helpen. Geen hulp als ter
rorisme niet wordt bestreden? Hoort dat bij good governance? Ik 
zou menen van wel. 

Een rechtvaardiger wereldorde 

Kortom, dilemma's genoeg voor een volgend kabinet, ook als aan
slagen uitblijven. Zowel binnnenlands als buitenlands zijn er ste
vige beleidsdilemma's te verwachten. En dat tegen een achter
grond van een zelfverzekerd Amerika dat niet erg geneigd zal zijn 
het oor in Europa te luisteren te leggen. Eerder selectief consulte
ren en daarna de eigen gang gaan dan werkelijk multilateralisme. 
Dus veel eerder coalities van de wilZing and able dan echte NAVO
samenwerking. En wat blijft er dan nog van die NAVO over? Moet 
Europa dan toch maar niet eerder en steviger inspringen in het 
gat dat de VS in de Balkan etc. achterlaten? Ik zou denken van 
wel, en ik meen ook dat D66 hier een traditie hoog te houden heeft. 
Maar wellicht een traditie met een prijskaartje. En geld kunnen 
we, ook in de euro-tijd, maar één keer uitgeven. 
Laat D66 ook na 11 september, of beter gezegd vooral door 11 sep
tember, blijven kiezen voor actief engagement, zeker tegen terro
risme maar ook voor multilaterale samenwerking ten behoeve van 
een rechtvaardiger wereldorde. Want uiteindelijk heeft terrorisme 
altijd een bron, vaak gelegen in tekortschietend binnenlands be
leid van staten, maar ook in een falende wereldorde waarin onge
lijkheid en vervreemding van groepen burgers nog steeds te vaak 

voorkomen. Een tall order, maar een uitdaging voor de nieuwe 
D66-fractie. + 
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·Oorlog voor vrede in Mghanistan 
Het meest zichtbare resultaat van de 'war on terrorism' is de verdwijning van de 
Talibaan. Maar hoe staat het met de oorlog voor vrede en democratie in Afghanistan? 
De VS hebben het te druk met het zoeken naar de olievelden in Turkmenistan en de 
oorlog tegen het terrorisme. De VS hebben geen tijd om iets constructiefs voor 
Afghanistan te doen. Ze hebben al andere afleidingen in de Filippijnen, Colombia en 
Irak. De Nederlandse regering kan samen met de Europese bondgenoten meer doen 
voor de vrede en veiligheid in Afghanistan, aldus Nangyalay Arsala, voorzitter van de 
Algemene Coördinatieraad Afghanen (ACA). 

H et sturen van de International Secu- zijn het erover eens dat de Loya Jirgah een 
rity Assistance Force (ISAF) naar d o o r N a n g Y a I a Y A r s a I a eerste stap is voor het herstel van de demo-
Mghanistan was een teken dat de cratie. De terugkeer van ex-koning Zahershah 

wereld het land deze keer niet in de kou zou laten staan. Helaas als voorzitter van deze constituerende vergadering is een eerste 
is de ISAF niet eens in staat geweest om de veiligheid in Kabul te stap in de goede richting. Hij moet echter niet in een huisje in 
garanderen, laat staan in de provincies. De milities van de krijgs- Kabul onder een soort huisarrest geplaatst worden. Het Westen 
heren, zoals de pro-Iraanse Ismail Khan in Herat en de pro- mag niet toelaten dat Zahershah en andere democraten door de 
Russische Fahim (tevens minister van defensie) in het noorden, machthebbers in Kabul buitenspel gezet worden. Onder de regie 
trekken zich niets aan van het gezag van de interim-regering in van Zahershah kwam in de jaren zestig en zeventig een gouden 
Kabul. Zij maken zich schuldig aan etnische zuiveringen en periode van democratie, emancipatie en ontwikkeling. Het sturen 
misdaden tegen de mensheid. Maar de 
ISAF houdt zich bezig met de veiligheid 
in Kabul en heeft het vooral druk met 
het arresteren van de criminele ele
menten van de Noordelijke Alliantie. 

Loya]irgah 

Bij haar installatie op 20 december 
2001 had niemand hoge verwachtingen 
van de interim-regering Karzai. Toch 
was beloofd dat er serieus gewerkt zou 
worden aan de verbetering van de vei
ligheid, de mensenrechten en aan de 
opbouw van een democratische M
ghaanse staat. De wederopbouw was 
duidelijk een doel dat op de lange ter
mijn bereikt zou moeten worden. De be
loofde miljarden van de Tokio-conferen
tie worden bijvoorbeeld pas eind 2002 
ter beschikking gesteld. De politieke wil 
van de regering Bush ontbreekt om 
meer aandacht te besteden aan de toe
komst van Mghanistan na de Talibaan. 
Als eerste moet de vorming van een sterke democratie in M
ghanistan gestimuleerd worden. Een Mghaanse minister uit het 
democratische blok rond de ex-koning Zahershah zei in een inter
view (De Volkskrant, 10.4.2002) dat de Loya Jirgah (de constitu
erende assemblee) van cruciaal belang is voor de democratie in 
Mghanistan. Alle progressieve Mghanen en 'Mghanistan-kenners' 

Drs. Nangyalay Arsala is onder andere voorzitter van de Algemene 
Coördinatieraad Afghanen en lid van de D66-werkgroep Mensenrechten. 
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van de VN-waarnemers om de afspraken van de conferentie van 
Bonn (oktober 2001) ten aanzien van de Loya Jirgah te controle
ren is daarom één van de initiatieven die de Nederlandse regering 
kan steunen. 

Onveiligheid 

Wat veiligheid betreft moet er harder gewerkt worden aan het 
oprichten van een nationaalleger en de inzameling van de zware 
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wapens van de krijgsheren. Dr. Hedayat Amin Arsala, vice-presi
dent en minister van Financiën, heeft de veiligheid als de belang
rijkste voorwaarde genoemd voor de wederopbouw en de demo
cratie in Mghanistan. De onveiligheid heeft eveneens een directe 
invloed op de terugkeer van Mghaanse vluchtelingen uit 
Nederland en andere Europese landen. De moordaanslag op dr. 
Abdul Rahman, minister van Verkeer en Toerisme, heeft niet 
alleen zijn familieleden in Nederland en Zweden geschokt, maar 
de reisplannen van een aantal 
enthousiaste immigranten onzeker 

bereidingen van de Loya Jirgah. De wederopbouw van Mghani
stan kan nooit een goede start krijgen zonder bijvoorbeeld eerst de 
krijgsheren te ontwapenen. Ten tweede moeten de Nederlandse 
regering en de EU in overleg met president Bush meer doen voor 
de veiligheid en stabiliteit in Mghanistan, om een herhaling van 
'11 september' te voorkomen. In de derde plaats moeten de Ne
derlandse en EU-waarnemers die naar Mghanistan gestuurd wor
den in het kader van de afspraken van Bonn actief deelnemen aan 

de monitoring van de 'verkiezingen' 
van de 1500 leden van de Loya 

gemaakt. Dr. Abdul Rahman werd 
vermoord door de agenten van de 
'drie musketiers' van de Noordelijke 
Alliantie: de ministers van Bin
nenlandse Zaken, Buitenlandse 
Zaken en Defensie. Hij had de moed 
om de corruptie en de misdaden van 
de Noordelijke Alliantie be-

''D ·ulli oe gewoon wat J e 
Jirgah. Ten vierde moet er een kop
peling komen tussen financiële 
steun voor de wederopbouw en nale
ving van de mensenrechten door alle 
machthebbers in Kabul. Tenslotte 

hadden beloofd om 

in Mghanistan te doen" moet de Nederlandse regering zich 
meer bezighouden met de besteding 
van Nederlands ontwikkelingsgeld. 
Het is veel te gemakzuchtig om de spreekbaar te maken. Dit is geen in-

cident op zichzelf. Toch is dit een zeer zichtbare agressieve daad 
door de leden van de interim-regering die onderzocht dient te wor
den. De klok tikt voor het Westen en voor de interim-regering in 
Mghanistan. De ontevredenheid neemt toe. 

Maatregelen 

Om de democratisering en veiligheid in Mghanistan te verbeteren 
kan Nederland in samenwerking met Europa een vijftal dingen 
doen. Ten eerste moet de ISAF een actievere rol spelen in de voor-

9 

Nederlandse financiële steun in het UN 'Trust Fund' te stoppen en 
te hopen dat alles goed zal komen. 
Een Mghaanse vredesactivist antwoordde op de vraag wat 
Nederland en het Westen kunnen doen om te voorkomen dat de 
situatie in Mghanistan nog erger wordt: "Doe gewoon wat jullie 
eerst hadden beloofd om in Mghanistan te doen: het aanpakken 
van terrorisme, het brengen van een democratische regering en de 
wederopbouw van het land. Ga nietMghanistan onderwerpen aan 
een nieuwe ellende: de alleenheerschappij van de krijgsheren. 
Begeef je niet in andere strategische spelletjes in Mghanistan." + 
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door Jan Vis 

Mr. J.J. Vis is lid van de Raad van State 
en oud-hoogteraar staatsrecht. 

COLUMN 

Meneer de (toekomstige) minister-president, 

Uw werkelijke identiteit is nog onbekend. Kabinetsformaties duren in ons land lang- de 
luxe die een klein land zich kan veroorloven. Op het moment waarop ik dit schrijf, zijn de 
verkiezingen nog niet gehouden. Mijn open brief is dus erg prematuur. 
Maar wat ik op het hart heb kan niet vroeg genoeg worden gezegd. 
Het is zeer waarschijnlijk dat u de lijsttrekker was van de partij met de meeste stemmen 
- want dat is de laatste tijd de gewoonte geworden: de grootste fractie levert de premier. 
Veel kiezers denken misschien dat het hier om een staatsrechtelijke regel gaat maar dat is 
onzin - het is een handig uitgangspunt, meer niet. Het kan ook anders. 

Maar gesteld dat u aanvoerder bent van de grootste fractie (zoals Kok in '94 en '98) dan 
nog beschikt u niet over een echte democratische basis. Uw fractie bezet nog geen derde deel 
van de zetels in het parlement -en dan gaat het om parlementariërs en dat zijn heel ande
re mensen dan kiezers. Kamerleden zijn partijgebonden en ook als er in uw eigen fractie 
een groepje zou zijn dat aan een ander als premier de voorkeur zou geven, zullen we daar 
nooit iets van merken. 
U bent in het Catshuis gekomen doordat een stuk of wat andere lijsttrekkers daarvoor 
bepaalde voorwaarden hebben gesteld waar u aan wilt voldoen. Welke voorwaarden dat 
zijn, wisten we voor de verkiezingen niet, maar na de kabinetsformatie is het regeerak
koord gelukkig openbaar dus dan weten we het. 
Het ontbreken van een echte democratische legitimatie heeft tot gevolg dat u ook niet erg 
veel te vertellen hebt. Misschien dat veel kiezers denken dat u net zo'n baasje bent als de 
Duitse bondskanselier, de Engelse prime-minister, de Franse president of de Amerikaanse 
- maar dat is een misverstand. U bent voorzitter van de ministerraad - daarom komt u op 
vrijdagavond als een soort woordvoerder op de TV om te vertellen wat het kabinet heeft 
gedaan. Verder beheert u de agenda van de ministerraad en in Brussel vertegenwoordigt 
u ons land op de bijeenkomsten van Europese regeringsleiders. Maar als het om het echte 
beleid gaat, heeft u niets meer te vertellen dan uw collega's. Bij ons regeert het collectief
niet het individu. Als je de campagnes hebt gevolgd, zou je dat niet vermoeden- maar toch 
is het zo. 
Is dat erg? 
Ja en nee. 
Als het land zich kan veroorloven om een beetje verder te sukkelen en lang te onderhande
len over allerlei compromissen -kortom als het vrede, welvaart en gezapigheid is -dan kan 
het heel goed. De tegenstellingen zijn dan ook meestal niet zo groot en dat scheelt een hele
boel. Nederland heeft verhoudingsgewijs heel veel vrede, welvaart en binnenlandse rust 
gekend en daarom leeft bij de politieke elite nog heel sterk het idee dat het collectieve 
bestuur perfect is. Halve en trage beslissingen en compromissen zijn dan niet erg. Het 
schip van staat dobbert kalmpjes verder. 

Maar als er slecht weer dreigt kun je beter een echte kapitein op het schip hebben: iemand 
die op de brug staat omdat hij het vertrouwen heeft van de meerderheid der opvarenden. 
Zo iemand kan, mag en durft slagvaardig te zijn. 

Beste meneer de (toekomstige) minister-president, 
Ik wens u - en mijzelf toe - dat het kalm weer blijft zodat het niet zo erg is om geen echte 
regeringsleider te hebben. Misschien kunnen we het op de oude voet nog een jaar of wat 
redden. 
Mocht u evenwel menen dat we moeilijke tijden tegemoet gaan, dan ware enkele staats
rechtelijke hervormingen te overwegen - ter invoering van de democratische legitimatie en 
ter bevordering van de slagvaardigheid. Maar bespaar ons in elk geval de zoveelste staats
commissie. 

Veel sterkte, 

Jan Vis 
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De maatschappij~ 
dat ben jij 

Idee heeft in de vorige twee nummers de achtergronden en 
perspectieven geschetst bij diverse thema's uit het verkie
zingsprogramma. D66legt daarbij nadruk op het streven naar 
democratisering en specifieker naar een 'nieuwe overheid'. 
Dat streven veronderstelt ook een specifieke invulling van bur
gerschap. Burgerschap is de rol die iemand heeft als drager 
van staatkundige rechten en plichten. Soms is dat een forme
le rol, als stemgerechtigde of als üd van een gerechtelijke jury. 
Soms is dat een ceremoniële rol, op Koninginnedag, 4 en 5 
mei. Belangrijk is echter dat die rol een alledaagse houding 
kan zijn: de maatschappij, dat ben jij. Dit themanummer 
schetst de contouren van onze mogelijkheden en verantwoor
delijkheden, de rol van burger in staat en maatschappij. 

door Wouter-Jan Oosten 

V oor de Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid redigeerden H. van Gunsteren en 
P. den Hoed in 1992 de voorstudie Burgerschap in praktijken en onder leiding van Van 
Gunsteren verscheen de WRR-studie Eigentijds burgerschap. De WRR keek ondermeer 

naar ontwikkelingen in bevolkingssamenstelling, informatie- en communicatietechnologie en inter
nationalisering. Wat is er in tien jaar tijd gebeurd op dergelijke terreinen? De mondialisering, ICT 
en de multiculturele samenleving hier vormen een volstrekt ander toneel voor burgerschap dan toen 
J.R. Thorbecke c.s. onze staat ontwierpen. Temidden van snelle veranderingen is het moeilijk om rich
ting te onderscheiden, dus we proberen in alle bescheidenheid om de WRR-studie te actualiseren. 

Na alle nadruk op Europa '92, toen interne grenzen moesten wegvallen, is de integriteit van Euro
parlementariërs besproken en betalen we inmiddels met de euro. Maarten Vink onderzocht het ac
tuele burgerschap van de EU. Hij bespreekt de stappen die al zijn gezet, maar het Europese toneel 
trekt nog weinig publiek. 
De paarse kabinetten hebben geïnvesteerd in bepaalde binnenlandse condities voor burgers/consu
menten. Victor Bekkers ging met Roger van Boxtel praten over grote steden en ICT. Vlaams Blok 
in Antwerpen en Front National in Oost-Frankrijk tonen ons hoe belangrijk de stedelijke condities 
zijn. Bekkers heeft al gewezen op het deels retorische karakter van ICT en I CT-beleid. Hij heeft Van 
Boxtel dan ook gevraagd wat de computers echt veranderen voor burgers. 

Europees burgerschap laat op zich wachten en de ICT maakt de beloften nog niet waar. Idee zocht 
daarom naar een avant-garde in maatschappelijke en politieke betrokkenheid. Acteur en beoogd 
Kamerkanditdaat Boris van der Ham is gevraagd wat de kunst aan burgerschap bijdraagt. Volgens 
Van der Ham lopen kunstenaars niet vooruit, maar ze kunnen ons wel even losmaken van een 
patroon. Nieuwe richtingen en oplossingen worden gehinderd door starre patronen. Margo An
driessen en Wouter-Jan Oosten hekelen dat strakke beleidsstelsels weinig ruimte laten om burger 
en consument te zijn, en laatstgenoemde auteur zocht verder filosofische inspiratie voor interactie
ve beleidsvorming en een eerste schets van 'de nieuwe mens'. Of het nu gaat om klokkenluiders of 
stadsdebatten, mensen willen steeds meer voor zichzelf spreken. Overheden en bedrijven moeten 
daar iets mee. Daarbij is vooral het vormgeven van een nieuwe overheid een gezamenlijke politie
ke verantwoordelijkheid. Algehele conclusie over het thema: laat instituties de burgers meer vrij
heid geven en laat mensen daar meer creatief gebruik van maken. Een kwalitatieve samenleving 
heeft dat burgerschap nodig. + 
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Uitdaging voor de 
lezers van Idee 

Quo vadis? 

'Waarheen gaat gij?' is een 
vraag die wij als D66'ers aan 
elkaar en aan onze partij moe
ten stellen, nu acht jaar rege
ringsverantwoordelijkheid 
voorbij is. In die periode hebben 
we een deel van onze idealen 
kunnen realiseren. 
Maar nu? Wij zijn van mening, 
dat het tijd wordt om voor ons 
als partij een nieuwe politieke 
agenda te formuleren. Aan 
welke thema's kunnen we in de 
toekomst D66 herkennen? 
Met het themanummer 'Quo 
vadis?' dat eind ditjaar zal ver
schijnen, willen we onze partij 
en onszelf de maat nemen. Heb 
jij nieuwe idealen en ideeën die 
volgens jou kenmerkend zou
den moeten zijn voor D66? 
Schrijf ze dan op en stuur je bij
drage aan de redactie van Idee. 
Wij staan open voor alle onder
werpen - zonder restrictie of 
beperking. Ongebonden door 
een regeerakkoord doen we een 
beroep op de visie voor de wat 
langere termijn van onze partij
genoten. We werken vanuit het 
motto 'Quo vadis?', waarheen 
gaat gij. Dus kijk niet terug, 
maar kijk vooruit! Herkauw 
geen oude thema's, maar revi
taliseer die en draag bovenal 
die onderwerpen aan die vol
gens jou bepalend moeten zijn 
voor de identiteit van D66 van 
morgen! 

Bijdragen van maximaal 600 
woorden kunnen, liefst elektro
nisch, voor 1 september aan
staande worden toegestuurd 
aan de redactie van Idee, p.a. 
D66, Postbus 660 - 2501 CR 
Den Haag, of email 
idee@d66.nl. Voor vragen kan 
contact worden gezocht met 
Emily van de Vijver (eindredac
tie) of Kees Verhaar (voorzitter), 
resp. E.v.d. Vijver@d66.nl en 
kees. verhaar@wxs. nl. 
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De ondraaglijke lichtheid van 
het Europese burgerschap 

Europees burgerschap bestaat alweer tien jaar. Het Verdrag van Maastricht kende het 
in 1992 toe aan iedereen met de nationaliteit van één van de lidstaten van de 
Europese Unie (EU). Deze schijnbare verdieping van het integratieproces is eigenlijk 
een façade om de geringe betrokkenheid van burgers bij Europa te verdoezelen. Het 
burgerschap van de Unie is vooral politieke kitsch. Politiek filosofen waren vaak 
enthousiast en zagen er de eerste tekenen van een 'postnationaal' politiek lidmaat
schap in.l Politici waren echter voorzichtiger, niet in de minste plaats met het oog op 
sentimenten onder de bevolking. Wat stelt Europees burgerschap nu helemaal voor? 

H et proces van Europese integratie, ge- d M V . k bij behorende rechten. Wanneer zij gevraagd 
stoeld op de fundamentele uitgangs- 0 0 r a a r t e n 1 n worden naar hun identiteit, antwoordt bijna de 

punten van economische wederop- helft van de Europeanen dat zij zich uitsluitend 
bouw en veiligheidspolitiek, is vanaf het begin af aan een zaak 
geweest van politieke en ambtelijke elites.2 Europees burger
schap zou Europa dichter bij de burger moeten brengen. In de 
woorden van de Europese Commissie: "Het burgerschap van de 
Unie is tegelijk een bron van rechtvaardiging voor het Europese 
integratieproces, via de versterking van de participatie van de 
burgers, en een kernelement voor de totstandkoming van het 
gevoel tot de burgers van de Europese Unie te horen, van een 
waarachtige Europese identiteit."3 Europees burgerschap staat 
hiermee in de traditie van de Europese vlag (de blauwe vlag met 
twaalf gouden sterren in een gesloten cirkel) en het Europese 
volkslied (de prelude tot de 'Ode aan de Vreugde' uit de Negende 
Symfonie van Beethoven), beide overigens 'geleend' van de Raad 
van Europa. Ook de Dag van Europa (9 mei, de verjaardag van 
de Schuman-verklaring uit 1950) en zelfs een ooit voorgestelde 
Europese loterij zouden Europa tot leven moeten brengen voor de 
Europeanen.4 

Ammunitie tot nej 

De invoering van het begrip 'burgerschap' in een Europese con
text leidde tien jaar geleden eigenlijk tot het tegengestelde van 
wat er van verwacht werd. Het maakte nogal wat nationalisti
sche sentimenten los onder de Europese bevolking en verschafte 
in diverse referenda ammunitie aan tegenstanders van ratifica
tie van het Verdr!ig van Maastricht. Na het Deense nej van juni 
1992 liet de Deense regering in een aparte verklaring bij dit 

.Verdrag zelfs expliciet optekenen dat het burgerschap van de 
Unie in geen enkele zin vergeleken kan worden met het burger
schap van een natiestaat.5 Aan de andere kant lijken Europese 
burgers vooralsnog een nogal onverschillige houding aan te 
nemen ten aanzien van hun nieuw verkregen status en de daar-

Drs. M. P. Vink is als a.!sist.ent. in opleiding verbonden aan het departement 
Politieke Wetenschap van de Universiteit Leiden. E-mail: mpvink@fsw.Lei
denllniv.nl. 
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Nederlander of Duitser voelen en ook bijna de helft voelt zich 
éérst Fransman of Belg en daarna pas Europeaan. Slechts tien 
procent van de Europeanen voelt zich eerst of zelfs uitsluitend 
Europeaan.6 

Waardevolle symbolen 

Natuurlijk kunnen dingen die in wezen ingevoerd worden van
wege hun symbolische waarde toch waardevol zijn. Te denken 
valt aan het Europese paspoort of de Europese eenheidsmunt (de 
euro), die in hetzelfde rijtje thuishoren als Europese vlag en 
volkslied, maar zeker praktische waarde hebben. Ook Europees 
burgerschap is niet puur symbolisch omdat het Gemeenschaps
recht een aantal rechten aan het burgerschap van de Unie ver
bindt (zie artikelen 17-21 van het EG-verdrag). De belangrijkste 
zijn het recht voor iedereen om vrij op het grondgebied van de lid
staten te reizen en te verblijven (hoewel dit recht de facto al sinds 
1990 bestond) en het kiesrecht voor gemeenteraden en Europees 
Parlement voor wie verblijven in de lidstaat waarvan zij geen on
derdaan zijn. Van meer perifeer belang zijn de consulaire be
scherming buiten de EU door een ambassade van elke lidstaat, 
het 'recht' om in de eigen taal een verzoekschrift te richten aan 
het Europees Parlement of een klacht in te dienen bij de Euro
pese Ombudsman, en ook in de eigen taal antwoord te krijgen. In 
het Handvest van de Grondrechten van de EU (Hoofdstuk V, 
'Burgerschap') dat in december 2000 plechtig is afgekondigd tij
dens de Europese Raad in Nice, staan ook nog het recht op 
behoorlijk bestuur door de instellingen van de EU en het recht op 
toegang tot Europese documenten. 
Deze Europese rechten betekenen in verschillende mate een aan
tasting van het nationale burgerschap. Politieke rechten zijn bij
voorbeeld traditioneel voorbehouden aan burgers, dat wil zeggen 
aan hen die ook daadwerkelijk een lotsverbondenheid hebben 
met een politieke gemeenschap. Met name het actief en passief 
kiesrecht voor gemeenteraadsverkiezingen betekent in deze zin 
een principiële verandering, hoewel Denemarken, Finland, 

IDEE- JUNI 2002 

It 
VI 

n 

n 
h 

A 
v. 
p 
tE 
V• 

Z\ 

a 
1 
k 
d, 
Sl 

d 
o· 
iJ 

i~ 
h 
ri 
a 
Cl 

t: 



THEMA 

Ierland, Nederland, Spanje, het Verenigd Koninkrijk en Zweden 
vóór 1994 (het jaar van invoering van deze Europese richtlijn) 
reeds de mogelijkheid boden aan buitenlanders om te participe
ren bij verkiezingen. Voorts hebben van oudsher alleen burgers 
het recht op vrije toegang tot hun eigen staat, zoals vroeger het 
poortrecht de toegang tot de eigen stad verschafte aan poorters, 
en vallen niet-burgers onder het vreemdelingenrecht. Het feit 
dat Europese burgers nu een soort geprivilegieerde vreemdelin
gen zijn, en in belangrijke mate gelijke behandeling als nationa
le burgers verdienen wat betreft reizen en verblijven, betekent 
evenzeer een principiële breuk met het verleden. 

Geringe participatie 

Afgezien van de nog steeds dalende participatie bij verkiezingen 
van het Europees Parlement (EP) in het algemeen, maken Euro
pese burgers slechts sporadisch gebruik van hun politieke rech
ten om te participeren wanneer zij in een andere lidstaat verblij
ven. Bij de EP-verkiezingen van 1994 en 1999 was respectievelijk 
zes en negen procent van ongeveer vijfmiljoen EU-burgers in een 
andere lidstaat geregistreerd op een kieslijst. Zowel in 1994 en 
1999 waren er 62 niet-nationale kandidaten die via het actieve 
kiesrecht streden voor een plek in het EP. In 1994 werd één kan
didaat, de Nederlandse Wilmya Zimmermann, in een andere lid
staat (Duitsland) gekozen tot Europarlementariër. In 1999 waren 
dat er vier: twee in België, een in Frankrijk en Italië. Gegevens 
over de participatie van Europese burgers bij lokale verkiezingen 
in de hele EU zijn nog niet beschikbaar. Wel is duidelijk dat pas 
in 1999 alle lidstaten de betreffende Europese richtlijn uit 1994 
hadden omgezet in nationale wetgeving. Ook zijn België, Frank
rijk, Griekenland, Oostenrijk en Portugal door de Commissie 

aangesproken, of zelfs voor het Hof van Justitie gesleept, voor in
correcte omzetting van de richtlijn, met name in relatie tot extra 
taal- of verblijfvereisten voor kiezersregistratie. Alleen in het 
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geval dat meer dan twintig procent van de kiesgerechtigde bevol
king bestaat uit EU-burgers, zoals het geval is in Luxemburg, 

mogen staten een minimumeis stellen met betrekking tot het 
aantal jaren verblijf. 

Vrij reizen en verblijven 

Het belangrijkste recht voor Europese burgers is zonder meer het 
recht zich vrij op het grondgebied van de lidstaten te verplaatsen 
en er te verblijven. Dit betekent in de eerste plaats dat 'Gemeen
schapsonderdanen' normaal gesproken de toegang tot Nederland 
niet geweigerd kan worden en dat zij niet zonder zwaarwegende 
redenen (zoals bedreiging van de nationale veiligheid of openba
re orde) verwijderd kunnen worden. Voor Nederlanders in ande
re EU-landen geldt uiteraard hetzelfde. Zolang er nog geen vol
waardig Europees immigratie- en asielbeleid is, betekent het 
vrije verkeer van personen overigens niet dat de lidstaten van de 
EU geen grenscontroles meer mogen houden. Dit ondervond ook 
Europarlementariër Florus Wijsenbeek toen hij in 1993 op Rot
terdamAirport zijn paspoort weigerde te laten zien na een (inter
ne) vlucht uit Straatsburg.7 Het impliceert wel dat EU-burgers 
geen verblijfsvergunning nodig hebben om rechtmatig in een 
andere lidstaat te verblijven. Er zijn weliswaar speciale ver
blijfsdocumenten voor EU-burgers (een paspoort-sticker voor een 
verblijf van drie maanden en een 'E-document' voor langere tijd), 
maar deze zijn slechts het bewijs van het verblijfsrecht en bruik
baar bij administratieve doeleinden voor werk en sociale voorzie
ningen. Verder betekent het vrije verkeer meer principieel een 
verbod op discriminatie op grond van nationaliteit, bijvoorbeeld 
inzake werkgelegenheid, beloning en overige arbeidsvoorwaar
den. Ook bij pensioenuitkeringen of studiefinanciering dienen 
EU-burgers en familieleden die daarvoor in aanmerking komen, 
gelijk behandeld te worden als nationale burgers. Tenslotte heeft 
Europese integratie, vooral de jurisprudentie van het Hof van 
Justitie, een belangrijke bijdrage geleverd aan de gelijke behan
deling van mannen en vrouwen (op basis van art. 141 EG-ver
drag). 

Meervoudig burgerschap 

In zekere zin zou men Europees burgerschap dus het beste kun
nen beschouwen als een vorm van 'meervoudig burgerschap.'8 In 
het Verdrag van Amsterdam (1997) benadrukten de gezamenlij
ke regeringsleiders nog eens dat het burgerschap van de Unie 
nationaal burgerschap aanvult maar niet vervangt. We zijn dus 
zowel Nederlands staatsburger als EU-burger. Toch is deze con
clusie problematisch als je bedenkt dat het Europees burger
schap eigenlijk een afgeleide is van nationaal burgerschap. Het 
komt immers uitsluitend toe aan eenieder die de nationaliteit 
van een lidstaat bezit, en "de vraag of een individu de nationali
teit van een lidstaat bezit kan alleen worden vastgesteld door te 
kijken naar de nationaliteitswetgeving van de lidstaat in kwes
tie."9 De nationale staten blijven dus so~verein wat betreft de 
toekenning van burgerschap. 
Opmerkelijk is overigens wel dat het Europese Hofvan Justitie 
in de Micheletti-zaak heeft verklaard dat deze nationale compe
tentie uitgeoefend dient te worden met respect voor het 
Gemeenschapsrecht.10 Ondanks het feit dat deze uitspraak verre 
van onbetwist is, heeft hij geleid tot een Nederlandse wetswijzi
ging. Waar Nederlanders voorheen hun nationaliteit konden ver-
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liezen na langdurig woonachtig te zijn in het buitenland, is dit 
tegenwoordig niet het geval voor hen die wonen in één van de lid
staten van de EU. Deze mensen maken immers gebruik van hun 
Europese rechten op vrij reizen en verblijven, zo was de redena
tie, en het afnemen van hun Nederlanderschap zou een inbreuk 
(kunnen) betekenen op het vrije verkeer van personen. Mgezien 
van deze beperkte vorm van 'Europeanisering' is nationaal bur
gerschap, en dus ook de toegang tot Europees burgerschap, nog 
steeds een bevoegdheid van de nationale staat.11 

Verenigde Staten van Europa 

Wil Europees burgerschap een meer zelfstandige betekenis krij
gen, dan moet het de afgeleide status van nationaal burgerschap 
overstijgen. Dit is ten principale het geval wanneer een Europese 
'nationaliteit' de vijftien nationaliteiten zou vervangen. Zo'n ver
gaande stap is uitsluitend mogelijk in een scenario waarin het 
Europese integratieproces daadwerkelijk uitmondt in federale 
Verenigde Staten van Europa, iets wat door de komende uitbrei
ding van de Unie naar Midden- en Oost-Europa onwaarschijnlij
ker wordt. Een andere mogelijkheid is de harmonisatie van de 
vijftien verschillende praktijken van nationaliteitswetgeving met 
een Brusselse richtlijn. Hoewel sommigen suggereren dat er de 
facto sprake is van enige convergentie in Europa op dit terrein, 12 

is gegeven de gevoeligheid van dit onderwerp een dergelijke 
Europeanisering van nationaal burgerschap een niet erg realis
tische optie. Tenslotte kan Europees burgerschap 'verzwaard' 
worden door het toekennen van het burgerschap van de Unie aan 
immigranten van buiten de EU. Deze optie wordt geregeld naar 
voren gebracht door niet-gouvernementele organisaties die een 
verbeterde legale positie bepleiten voor de ongeveer elf miljoen 
onderdanen van derde landen die langdurig (legaal) verblijven op 
het grondgebied van de lidstaten. In principe zou zo'n uitbreiding 
van de persoonlijke werkingssfeer van Europees burgerschap 
logischerwijs beginnen met het toekennen van de vrijheid van 
verkeer en verblijf aan 'derdelanders', een optie waar bijvoor
beeld het Handvest van de Grondrechten (art. 45) reeds expliciet 
in voorziet. 

14 

'Lichtere' strategie 

Burgerschap duidt op een politieke relatie tussen 
personen en een staatkundige eenheid. Het is dan 
ook niet verwonderlijk dat discussies over 
Europees burgerschap vaak neerkomen op een 
beschouwing over de stand van Europese integra
tie. Voor een betekenisvol begrip van Europees 
burgerschap is nu eenmaal, behalve een gedefi
nieerde groep personen, ook een autonome 
Europese politieke gemeenschap een noodzakelij
ke voorwaarde. Zonder Europa geen Europees bur
gerschap. Nationale regeringen en beleidsmakers 
hebben een twijfelachtige strategie gekozen om 
Europa te 'verkopen' aan hun burgers door te zeg
gen dat Europees burgerschap kan bestaan naast 
nationaal burgerschap zonder dat aan te tasten. 
Europa wordt hierdoor namelijk doelbewust 
ondergewaardeerd, 'lichter' gemaakt dan het is, 
terwijl het in feite grotere implicaties heeft. voor 
nationaal burgerschap. Aan de andere kant wordt 

Europa aan de man gebracht met symbolen en campagnes van
uit Brussel. Deze strategie wil Europa juist overwaarderen, 
'zwaarder' maken dan het nu is in de beleving van Europese bur
gers. De spanning tussen nationale realiteit en Brusselse ver
wachtingen bepalen de ondraaglijke lichtheid van Europees bur
gerschap. + 

Noten 

1. Zie bijv. Y. Soysal (1994) Limits of Citizenship (University of 
Chicago Press). 
2. Een boek met interessante interviews over de beginjaren van 
de Europese integratie is A. Harryvan e.a. (2001) Voor Nederland 
en Europa (Boom). 
3. 'Derde verslag van de Commissie over het burgerschap van de 
Unie.' COM (2001) 506, http://europa.eu.int/eur-lex/nl/com/rpt 
/2001/com2001_0506nl01.pdf. 
4. 'A People's Europe', Reports from the Ad Hoc Committee 
[Adonnino-rapporten], Supplement 7/85 Bull. EC, p. 22. 
5. 'Unilateral Deelarabon of Denmark on Citizenship of the 
Union', OJ 1992, C 348/4. 
6. 'Standard Eurobarometer', nr. 49, http://europa.eu.int/comm/ 
dg10/epo/eb/eb49/eb49en/eb49_en.pdf. 
7. Zaak C-378/97, Wijsenbeek, arrest van 21 september 1999. 
8. Zie bijv. D. Reater (2000) What is Citizenship? (Polity Press), 
pp. 126-131. 
9. 'Declaration on Nationality of a Memher State', OJ 1992, 
C191/98. 
10. Zaak C-369/90, Micheletti, arrest 7.7.1992, paragraaf 10. 
11. Zie ook M. Vink (2001) 'The Limited Europeanization of 
Dornestic Citizenship Policy'. Joumal of Common Market Stu
dies, Vol. 39, No. 5, pp. 875-896. 
12. R. Hansen and P. Weil, eds (2001) 1bwards a European 
Nationality (Palgrave). 
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Systemen en zeggenschap 
Het gaat in de politiek niet om de overheid maar om de burger.l Hoe vanzelfsprekend 
dat ook lijkt, vaak getuigt beleid en vooral een beleidsstelsel van een heel ander uit
gangspunt. Systemen zijn er om mensen te faciliteren en niet om mensen te dirigeren. 
Daar schort het nog vaak aan. Stelsels van beleid veranderen in gevestigde belangen. 
Margo Andriessen en Wouter-Jan Oosten willen verbetering in een paar systemen. 

W ij kiezen voor zeggenschap van d 0 0 r M a r g 0 A n d r i 8 s s 8 n heid. Zodra we bij de huisarts komen, ver-
mensen over hoe zij hun eigen 8 n W 0 u t 8 r _ J a n 0 0 s t 8 n dwijnt dat gevoel van verantwoordelijkheid 
leven leiden. Het Nederlandse echter snel. Om plaats te maken voor een 

welvaartspeil en ons politiek bestel garanderen al veel zeggen
schap. Toch is zeggenschap of vrijheid iets dat moet worden 
gecreëerd en in stand gehouden. Mensen hebben als consument 
zeggenschap op de markt, maar niet alle markten hebben zoda
nig vorm gekregen dat de consumentenpositie echt tot gelding 
komt. Mensen hebben ook zeggenschap waar zij nauwelijks zake
lijke afhankelijkheid ervaren, denk aan het gezinsleven en de 
eigen geestelijke ontplooiing. Waar mensen zakelijk afhankelijk 
zijn, kan zeggenschap worden georganiseerd in de structuur van 
dienstverlening (patiëntgebonden budget, concurrentie zorgver
zekeraars) of via democratie (cliëntenraden). Het verlangen naar 
zeggenschap stuit op een paradox: het beleid dat zeggenschap 
biedt, kan mensen ook weer verstikken en hun zeggenschap 
teniet doen. 

Te veel regeltjes 

In de hoop de kosten van gezondheidszorg te matigen en ons geld 
zo wijs mogelijk te besteden, worden nog te vaak te veel regeltjes 
gemaakt die de verkeerde gevolgen hebben. Het net aan regels 
voor de zorg leidt tot een enorme verspilling van tijd, moeite en 
geld. Een belangrijk aspect van het stelsel is de positie van ver
zekeraars en farmaceutische bedrijven. Het langzaamaan 
gegroeide systeem heeft mensen te veel gebonden aan die grote 
bedrijven. Ons zorgstelsel is een verwarrende knoop en we leren 
nog elke maand hoe we die uit elkaar moeten leggen. Wat die ont
knoping ons moet opleveren, zijn informatie en zeggenschap voor 
de patiënt, afbraak van machtsposities in de markt en een hoge 
kwaliteit van zorgdiensten. We moeten daarbij voor ogen houden 
dat juist de ambitie om alles goed te regelen heeft geleid tot een 
verstikking door het systeem. In de zorgsector is 'vraagsturing' 
een veelbelovende term, maar diverse actoren verstaan daar ver
schillende dingen onder. Meestal echter, heeft vraagsturing meer 
te maken met bezuiniging en aanbodregulering dan met patiënt
empowerment. 

Relaties in de zorg 

Met ziekte en gezondheid heeft iedereen te maken. De trend is 
dat mensen zich verantwoordelijk voelen voor hun eigen gezond-

De auteurs belwren lol de redactie van Idee. 
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gênant gevoel van afhankelijkheid. Wij willen dat een echte des
kundige, een specialist, naar ons probleem kijkt. Maar de huis
arts probeert ons daar als 'poortwachter' zo lang mogelijk van te 
weerhouden. Hij of zij moet daarmee geld uitsparen voor zoiets 
vaags als 'het stelsel'. Als wij vervolgens met een recept naar de 
apotheek gaan, worden we ertoe verleid niet zelf de rekening te 
betalen maar deze door de apotheker rechtstreeks naar de verze
keraar te laten sturen. Wég is de verantwoordelijkheid om te kij
ken naar de prijs van medicijnen die we voor onze gezondheid 
over hebben. De normale prijsafweging die een consument 
maakt, wordt ons afgenomen in de gezondheidszorg. Over verze
kering gesproken: onder e.en bepaalde inkomensgrens worden we 
gedwongen ons verplicht te verzekeren. Ook al is dat duurder 
dan een particuliere verzekering, ook al willen wij om andere 
redenen niet in het ziekenfonds. 
Komen wij ook nog in een ziekenhuis terecht, dan is de eigen ver
antwoordelijkheid voor onze gezondheid helemaal een hopeloos 
gevecht. Is het budget van het ziekenhuis op, dan komen we op 
de wachtlijst. Terwijl we het product toch echt wel kunnen beta
len, want we zijn goed verzekerd. Helaas zal ook het nieuwe, door 
Paars II voorgestelde fmancieringsstelsel hier niets aan verande
ren. Els Borst heeft de verantwoordelijkheid niet bij de burger 
gelegd, maar bij de verzekeraars. De macht ligt nu bij de com
mercie en niet bij de burger zelf. 
In de gezondheidszorg ligt, kortom, ondanks of dankzij D66 de 
verantwoordelijkheid nog lang niet bij de burger. Argumenten 
hiervoor zijn er natuurlijk te over. We zitten hier immers in het 
hart van de verzorgingsstaat en de solidariteit staat voorop. 

WAO 

De kwestie van de WAO is verwant aan die van de zorg. De regels 
bepalen of iemand die ziek is in de WAO komt, niet de ziekte of 
handicap. De WAO-regelgeving is omringd met een absurdisti
sche, gekmakende bureaucratie, die zieke mensen nog veel zieker 
maakt. Die bureaucratie is zelf één van de problemen van de 
WAO. Eigen verantwoordelijkheid is hier ver te zoeken. Helaas 
zullen de voorstellen van de commissie-Donner hierin niet veel 
verandering brengen. Wanneer die voorstellen worden overgeno
men, valt de relatiefkleine categorie 'gedeeltelijk arbeidsgeschik
ten' niet meer onder de WAO, maar onder de Ziektewet. Die cate
gorie wordt dan het probleem van de werkgever en die zal daar 
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wel wat op vinden. Uiteindelijk komen deze mensen in de WW of 
bijstand. Aan de eigen verantwoordelijkheid verandert vervol
gens weinig. Aan de bureaucratie ook niet. 
Het terrein van de gezondheidszorg is een uitwas van de verzor
gingsstaat. Door de zo veelbezongen solidariteit is de verant
woordelijkheid van de burger afgenomen. Die verantwoordelijk
heid is overgenomen door een premiegefmancierd conglomeraat 
van machtige besturen, politici en ambtenaren. Dat conglome
raat moet verdelen en heersen. Dat conglomeraat klaagt dat het 
niet genoeg geld heeft om aan alle wensen te voldoen, dat de 
maatschappij niet reageert op de 'prikkels' die het uitzendt. 

Zeggenschap in sectoren 

Net als de gezondheidszorg wordt ook het onderwijs verstikt door 
het net aan regels waaraan het is gebonden. De invoering en her
ziening van basisvorming en tweede fase in het secundair onder
wijs demonstreren hoe een systeem mensen dirigeert in plaats 
van hen te faciliteren. Het algemene verschijnsel dat zich hier en 
op bijna alle beleidsterreinen voordoet, is de verkokering van de 
overheid en de exclusieve relaties tussen een departement en de 
maatschappelijke sector. Bij Landbouw, Natuurbeheer en Visserij 
zien we dat daar wel degelijk iets aan gedaan kan worden, zelfs 
al is het verschijnsel een hardnekkig probleem. Voor het ruimte
lijk beleid is de problematische verhouding tussen VROM en 
Verkeer & Waterstaat, een verhouding die is uitgedrukt in bot
sende sets van regels, het volgende obstakel dat opgeruimd moet 
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worden. Het moet niet nodig zijn dat 
een integraal geplande ruimtelijke 
investering bij één bestuurslaag twee 
verschillende financieringstrajecten 
moet doorlopen. 
Systemen staan vaak in de weg van 
eigentijdse verhoudingen tussen 
mensen, ze zijn een obstakel voor het 
realiseren van onze wensen. Eén van 
de breedst gedeelde wensen in de 
samenleving is de eigen zeggenschap 
van mensen, noem het een democra
tisch karakter van de politieke en 
maatschappelijke verhoudingen. In 
de gezondheidszorg worden die wen
sen beantwoord met inzage in dos
siers, cliëntenraden en patiëntgebon
den budgetten. Er wordt geprobeerd 
het functioneren en de organisatie 
van de overheid aan te passen aan 
het democratiseringsverlangen. Dat 
doet D66 niet alleen, en het gebeurt 
niet alleen in de Haagse politiek. Hier 
gaan we van de structuur van dienst
verlening naar eigenlijke democrati
sering. 

Zeggenschap via participatie 

Traditionele vormen van inspraak 
worden her en der uitgebouwd tot 
echte zeggenschap van burgers. Al-
thans, die ambitie wordt daarbij vaak 

uitgesproken. Door deze aanpassing van de overheid krijgt onze 
democratie meer een participatief karakter: burgers kunnen er 
veel meer aan deelnemen dan alleen bij verkiezingen. Alleen, het 
oude stelsel van de representatieve democratie en het nieuwe 
stelsel van een participatieve democratie sluiten vaak slecht op 
elkaar aan. De oorzaak daarvan is, dat mooie vormen van parti
cipatie wel worden geïntroduceerd, maar dat onvoldoende wordt 
nagedacht over de consequenties daarvan voor de traditionele po
litieke werkwijze. Veel van de inspraak en interactieve be
sluitvorming bij ruimtelijke ontwikkeling frustreert de betrokke
nen.2 Kort gezegd neemt de uitvoerende macht het initiatief tot 
een participatietraject, terwijl het ambtelijk apparaat daar geen 
weg mee weet en ondertussen wordt de locale volksvertegen
woordiging daar te laat mee wordt geconfronteerd. Bij inspraak 
of participatie moeten de 'machten' zich beter bezinnen op hun 
eigen rol. Ondoordacht gebruik van participatievormen leidt tot 
enorme teleurstellingen en frustraties bij burgers. Dat moeten 
we ons aantrekken. Als er één systeem is waarvan we niet willen 
dat mensen erin verstikt worden, dan is het wel ons stelsel van 
democratie. + 

Noten 
1. Zie ook W. Oosten, 'Democratie tussen de oren', Idee, 23.1, 
pagina 23. 
2. Zie bijvoorbeeld J. Edelenbos (2000). Proces in Vorm, 
Procesbegeleiding van interactieve beleidsvorming over lokale 
ruimtelijke projecten. Utrecht: Lemma. 
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E-government en de burger 
Een interview met Roger van Boxtel 

Informatie- en communicatietechnologie (ICT) is van groot belang voor burgerschap. 
De burger als consument kan met ICT beter bediend worden door de overheden. 
Gemeenten en ministeries zijn immers directe producenten van allerlei diensten. Voor 
de burger als poütieke actor kan het twee kanten op: overheden kunnen hem of haar 
met ICT beter controleren (bestanden koppelen, cameratoezicht) èn hij of zij kan met 
ICT directer bij beleidsvorming betrokken worden. Wie weet waarheen het balletje zal 
rollen? Victor B ekkers en Wouter-Jan Oosten interviewden op 4 april Roger van 
Boxtel, dan nog minister voor Grotesteden- en lntegratiebeleid. In zijn portefeuille 
zaten ook het /CT-beleid en bestrijding van de 'millennium-bug'. 

V ictor Bekkers (VB): "De kabinetspe
riode is nu bijna afgelopen, kunt u de 
ontwikkelingen schetsen die zich op 

d 0 0 r V i c t 0 r 8 e k k e r s e n We hebben subsidie gegeven voor het 
maken van websites en nu is het zeker de 
bedoeling dat de ambtelijke organisatie 

Wouter-Jan Oosten 

het terrein van het zogenaamde e-government 
hebben voorgedaan ?" 
Roger van Boxtel (RvB): "Ik ben niet zo'n terugkijker, ik ben meer 
een vooruitkijker. Het is pas sinds een week of twee dat ik mij rea
liseer dat het er bijna op zit. Het deed raar aan dat ik bij bijeen
komsten al bedankt werd voor de inzet van een periode groteste
denbeleid. Nu stapelt de gewaarwording zich op, de 
verkiezingen naderen. Met betrekking tot e-gover
nment waren bij mijn aantreden al enkele projec
ten in uitvoering. Bij de kabinetsformatie in 1998 
werden !CT-vraagstukken vanuit het departement 
als beleidsterrein voorgelegd. Bram Peper en Gijs 
de Vries voelden daar niet zoveel voor, maar mij 
sprak dat wel aan. Het !CT-beleid sloot aan op 
mijn ervaring met organisatie-advieswerk. Ik rea
liseerde me toen niet dat de paspoorten er ook bij 
zaten, maar daar was ik toch niet bang voor. Hier 
op het departement zijn het budget en de staf ge
groeid, het beleid is meer innovatief geworden en 
onze coördinatie tussen de departementen veel 
krachtiger. Ik had beloofd dat deze kabinetsperio
de de digitale handtekening er zou komen, maar 
die wordt helaas pas eenjaar later gerealiseerd." 

'Gaat u dat betalen?' 

VB: "Er bestaat toch nog wel een kloof tussen de retoriek van e
government en echte maatregelen, vooral bij gemeenten." 
RvB: "Met gemeenten was prima samen te werken aan de pas
poorten, maar bij e-government waren ze het eerste jaar niet zo 
meegaand. 'Dat kunnen en willen we niet.' 'Gaat u dat betalen?' 

VJJ .M. Bekkers is hoogleraar best.uu.rskwule aan de Erosmus Universit.eit. 
not.t.erdam. W. Oost.en is redact.ielid van Idee. 
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meeverandert. Gemeenten weten zich 
vaak niet goed raad met de nieuwe signalen die ze via email
berichten of enquêtes krijgen van burgers. Trouwens, ook hier op 
het departement moesten we wennen aan de toevloed van email
berichten. Het kost tijd om informatiestromen te organiseren. 
Toen de gemeentelijke basisadministratie werd ingevoerd (een 

uniform systeem ter vervanging van bevolkingsregisters), was 
dat al een grote stap. Inmiddels is binnen de departementen de 
stroomlijning van allerlei basisgegevens goed op gang. Bescher
ming van de privacy krijgt bij deze stappen steeds aandacht, ik 
was ook altijd al voorstander van de ingestelde Registratiekamer. 
We zoeken nu naar een vorm om biometrische gegevens vast te 
leggen en daarbij moeten we ook wachten op een internationale 
standaard." 
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Roge•· van Boxtel. 

Investeringen in 
infrastructuur 

VB: "We zien toch dat 
e-government meest
al alleen nog dienst
verlening omvat, 
maar dat de slag 
naar een betere, meer 
participatieve be-
sluitvorming niet 
wordt gemaakt." 
RvB: ''We hebben nu 
her en der onder
zoek lopen naar hoe 
met ICT de partici
patie van burgers 
vergroot kan wor
den. De commissie
Cerfontaine hadden 
we ook gevraagd 

wat in sociaal opzicht met ICT gedaan kon worden, daarvoor is 
met name naar de VS gekeken. In het beleid is dat vertaald in de 
digitale trapveldjes en in de digitale broedplaatsen." 
VB: "De commissie-Cerfontaine gaf ook aan, en dat zien we ook 
elders bij projecten zoals Kenniswijk, dat de meeste aandacht nog 
naar de infrastructuur gaat." 
RvB: "Dat zie ik ook en met de nu financieel slechte positie van 
KPN en UPC is dat extra nadelig. Bij het aanleggen van de 
infrastructuur gaan de bedrijven niet zo vlug te werk als we ge
dacht hadden en de leveranciers van de producten op de in
frastructuur blijven daarbij weer achter. Ik trek dan de conclusie 
dat wij ons als overheid verantwoordelijk moeten achten voor 
een groter deel van de ontwikkelingen, denk aan de introductie 
van breedband. Bij de formatiebesprekingen moeten we beden
ken dat de markt in veel dingen niet goed slaagt. De !CT-infra
structuur vergt dan overheidsinvesteringen en dat betekent na
tuurlijk veel discussie. De middelen zijn schaars en voor wegen 
en dergelijke wordt ook het nodige opgeëist. Het !CT-beleid kan 
tastbaar resultaat hebben. We moeten wel leren om te vragen 
naar de return-on-investment als de overheid investeert. Zo kun
nen uitgaven ten behoeve van e-government verstandig zijn wan
neer dat in de ambtenarij een besparing oplevert." 

Dienstverlening of participatie 

VB: "Met ICT zijn nieuwe vormen van contact mogelijk tussen 
overheden en burgers. U heeft zelf bijvoorbeeld ervaring met chat
sessies. Er zijn ook technieken om interactieve beleidsvorming te 
ondersteunen. Zijn de machtsverhoudingen in de representatieve 
democratie niet een enorme rem op de realisatie van nieuwe vor
men van participatie?" 
RvB: ''We zien nu bijvoorbeeld net van onderop het initiatief om 
bij intergemeentelijke samenwerking in Tvirente de beleidsvor
ming en planning open te stellen. Ik vind niet dat meer partici
patie de representatie hoeft aan te tasten, net zoals deterritoria
lisering van overheidsdienstverlening niet alle grenzen doet 
oplossen." 
Wouter-Jan Oosten: "Is de dienstverlening van gemeenten aan 
burgers niet hard nodig om bij hen de overheid in beeld te bren-
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gen en te legitimeren? Straks lijkt het mogelijk om met internet en 
email alle zaken af te handelen, van belastingaangifte tot be
zwaar tegen een bestemmingsplan. Burgers krijgen hun informa
tie ook alleen via een beeldscherm. Dan verdwijnen gemeenten 
toch uit beeld? Burgers komen in dat geval alleen anonieme 
dienstverlening en de nationale politiek tegen. Dat lijkt me ramp
zalig voor locale betrokkenheid en verkiezingsopkomst." 
RvB: "We moeten een onderscheid maken tussen enerzijds de 
Albert-Heijn-achtige dienstverlening door overheden die goed via 
internet kan verlopen en anderzijds de zorg voor locale gemeen
schapsvoorzieningen en de openbare ruimte waarvoor territori
aal bestuur nodig blijft. Niet alles kan via internet, bedenk maar 
dat we van burgers vragen om voor hun paspoort voortaan twee 
keer naar het gemeentehuis te komen." 
VB: "Om meer te realiseren dan eenvoudige dienstverlening moet 
in organisaties veel veranderd worden. Vaak zijn websites alleen 
een etalage. Echte interactie vereist dat vragen en opmerkingen 
via !CT ook goed verwerkt worden door de organisatie: de orga
nisatie moet dan 'gekanteld' worden. Oo.k tussen organisaties 
moeten er goede afspraken zijn over het verkeer van gegevens en 
voor samenwerking." 
RvB: "De overheid leert nu om dat te organiseren. Het project 
tegen de millennium-bug verliep goed. Die ervaring met breed 
samenwerken en het voeren van een voorlichtingscampagne 
heeft het kabinet weer gebruikt voor het voetbalkampioenschap 
Euro 2000 en voor de introductie van de euro. 
Het beleid voor grote steden, integratie en ICT kent een heleboel 
initiatieven. De minister zonder portefeuille wordt daarom wel
eens voorgesteld als een projectenmachine. Ook in de 'IWeede 
Kamer begreep men soms niet hoe verschillende projecten met 
elkaar samenhangen. Het beleid bestaat er hier nu juist uit dat 
we de samenhang organiseren: tussen de departementen, met 
gemeenten en bij integratie met de verschillende instanties voor 
scholing, werkgelegenheid en huisvesting." 

Het vervolg 

VB: "Wat zijn volgens u de opgaven voor de aanstaande kabinets
periode?" 
RvB: "Voor e-government de instelling van een investeringsfonds 
waar bij uitgaven het criterium geldt dat die echt iets opleveren. 
Het effect van beleid moet de overheid dus meten. Ik zou het zelf 
leuk vinden om ook de toepassing te regelen van de digitale 
handtekening. Verder moet goed duidelijk worden wat de toege
voegde waarde kan zijn van burgerparticipatie met ICT. Het gro
testedenbeleid en de keten van immigratie tot inburgering heb
ben in de volgende kabinetsperiode ook opnieuw aandacht 
nodig." + 

Literatuur 

- Bekkers, V.J.J.M., 'De mythen van de elektronische overheid. 
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T H E M A 

Thesen over de nieuwe mens 
Eindjaren dertig publiceerde Norbert Elias zijn studie naar het civiliseringsproces. De 
gevoeligheidsgraad of pijnlijkheidsdrempel van mensen verschuift. Wie poept nog op 
straat, welke burger slacht zelf nog dieren ...JVroeger dagelijkse taferelen- en wie zou 
dat nog durven doen, zou het nog kunnen? De affectstandaard verschuift met de maat
schappelijke overgang van vroeg-feodalisme naar hoofs-aristocratisch absolutisme en 
dan naar de burgerlijlv-industriële ordening. In het licht van de zich snel veranderen
de wereld poneert Wouter-Jan Oosten een drietal thesen over de nieuwe mens. 

U 
it zijn historische schets maakte drang. De effecten van ICT die Castells 
Elias op dat de samenlevings- d 0 0 r W 0 u t e r - J a n 0 ° 5 t e n noemt, kunnen tweeërlei zijn.1 De !CT-

structuur het denken en doen van middelen kunnen worden gebruikt om 
mensen beïnvloedt, dat de maatschappelijke verhoudingen de processen beter te beheersen, waarbij de bureaucratie versterkt 
ruimte omkaderen waarbinnen individuele wil en keuze van he- wordt tot een 'infocratie' (big brother). Die middelen kunnen ook 
tekenis kunnen zijn. Strikter genormeerd gedrag wordt mensen gebruikt worden om individuen en groepen te faciliteren en toe te 
aangeleerd, waarbij driften als seks en geweld worden geregu- rusten, waarmee een 'infopolis' ontstaat. Doorgaand gebruik van 
leerd en omgevormd. Maatschappelijke normen bepalen als een het eerste soort wordt evenwel niet aanvaard, denk maar aan de 
Über-Ich het denken van mensen. instelling van de Registratiekamer, de publieke discussie over de 

Air Miles en aan de zorgvuldigheid die wordt vereist bij het ge-

Verandering bruik van beveiligingscamera's. 

Eind twintigste eeuw publiceerde Manuel Castells zijn studie 
naar informatie in samenlevingen. Door het mondiale kapitalis
me en de ontwikkeling van informatie- en communicatietechno
logie (ICT) worden samenlevingen omgevormd naar het beeld 
van netwerken. Economie, identiteit en beleidssturing komen in 
een netwerksamenleving in een nieuw daglicht te staan. Welke 
instituties kunnen zich dan nog doen gelden? 
Onze beschaving heeft uitdrukking gekregen in tal van institu
ties, bijvoorbeeld de etiquette voor zondagse diners, de parle
mentaire democratie en de rijksmusea met hun collecties en 
bezoekers. Die instituties kunnen zich met het voortschrijden 
van de modernisering niet ongewijzigd staande houden. Hun ver
andering biedt de mens een nieuwe samenleving. Soms is de ver
andering recent en moeilijk te duiden, bijvoorbeeld dat inspraak, 
participatie en interactieve beleidsvorming binnendringen in de 
bureaucratie en in de representatieve democratie. Soms ook is de 
verandering al langer en beter zichtbaar. Het is makkelijk in te 
zien dat in het onderwijs de disciplinering lange tijd voorrang 
kreeg op kennisoverdracht. Waarheen instituties zich zullen ont
wikkelen blijft natuurlijk raden. Zal in het onderwijs de trend 
doorzetten dat leervaardigheden belangrijker zijn dan feitelijke 
kennis? Voortdenkend over maatschappelijke verandering wil ik 
toch al drie thesen poneren over de nieuwe mens. 

lt~focratie of infopolis 

Voor de functionele verhoudingen poneer ik de these dat open
baarheid en mogelijkheden tot participatie belangrijker worden. 
Hoe meer geëmancipeerd en egalitair mens en maatschappij zijn, 
hoe meer de nog bestaande belemmeringen als ondraaglijk wor
den ervaren. De relatieve-deprivatietheorie onderschrijft deze 

Wou/er-Jan Oosteli is redactielid va11 Idee. 
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Ideëel en esthetisch milieu 

Voor de politiek-culturele verhoudingen poneer ik de these dat 
binnen de maatschappelijke pluraliteit mensen zich meer zullen 
richten naar ideële waarden. Mensen bezinnen zich meer op cul
turele verscheidenheid, sekse en sekse-rollen en op ecologische 
relaties. De theorie over postmaterialisme onderschrijft deze 
richting. Voor een partij als D66 is dit een opsteker, maar voor re
ligieuze fundamentalisten ook. 
Voor de artistiek-culturele verhoudingen poneer ik de these dat 
symbolen zich zullen verzelfstandigen en dat het leven geëstheti
seerd wordt. De welvaartsgroei kent de mogelijkheid en de be
hoefte om massamedia en kunst te onderhouden. De transforma
tie van de economie, de omslag van industrie naar diensten, houdt 
in dat voor bedrijven nieuwe factoren van belang worden. Niet de 
toegang tot grondstoffen en afzetmarkten is belangrijk, maar de 
kwaliteit van milieus voor wonen en recreëren - en dus architec
tuur, beeldende en uitvoerende kunsten. Gebruik van het begrip 
'milieu' in plaats van 'locatie' illustreert al dat sociale betekenisge
ving belangrijker wordt. Onderzoek toont aan dat in Nederland de 
vrije-tijdsverplaatsingen de gezamenlijke mobiliteit voor betaalde 
arbeid en onderwijs al overtreffen. De wereld verandert zo snel en 
is dermate bepaald door intersubjectiviteit- de wereld is niet meer 
objectiefkenbaar-dat de betekenissen die mensen aan de wereld 
verlenen een eigen, autonome wereld gaan vormen. + 

Noot 

1. Donk, W.B.H.J. van de (2000), 'De digitale spagaat', in: F. 
Hendriks, P. Tops (red.), Stad in spagaat, Institutionele innovatie 
in het stadsbestuur. Assen: Van Gorcum 2000. Pagina's 23-44. 
- Zie voor een volledige literatuurlijst: 
www.d66.nl/documenten!ls/idee 
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T H E M A 

. Een rdosofie voor 
interactieve beleidsvornrlng 

Het gedachtegoed van Hannah Arendt 

D e Duitse Hannah Arendt (1906-1975) was na haar proefschrift over het werk van 
Augustinas misschien theologie blijven bestuderen als niet de shoah tussenbeide was 
gekomen. Ze verrichtte sociaal werk voor joodse vluchtelingen en vond zelf in de VS 
een toevluchtsoord voor het nazigeweld. De rest van haar leven trachtte Arendt de 
westerse, verlichte beschaving te redden uit de klauwen van die ervaring. 

I n 1951 verscheenArendts The Origins d W J O de landbouwer. De ' mens die spreekt en 
o{Totalitarianism en in 1958 The Hu- 0 0 r 0 u t e r - a n ° st e n handelt schetsteArendtin de context van 

man Condition. Erg spraakmakend de Griekse oudheid: de burgers van een 
was haar reflectie op de berechting van Adolf Eichmann begin 
jaren zestig, waarbij ze het kwaad in de mens nuanceerde. De 
geleerde interpretaties noemen Arendts werk soms te historise
rend, tekortschietend in realiteitszin. Het is inderdaad niet alle
daags, maar toch relevant. 

Participatieve democratie 

Om het waardevolle aspect van het moderne te borgen in het 
licht van de weerzinwekkende ervaring, moest Arendt allicht 
diep graven. De industriële economie en het imperialisme maak
ten groepen van mensen overbodig en de regimes van Hitier en 
Stalin vernietigden de politiek. Hoe dan vast te houden aan 
noties van maatschappelijke emancipatie en individuele ont
plooiing? Arendt ging in op de mens, op samenleven en politiek 
bedrijven. Er bestaat in dezelfde geleerde interpretatie verschil 
van mening over de vraag of zij daarbij de liberale democratie 
verliet of niet. Mijns insziens verrijken Arendts analyse en sug
gestie de liberaal-democratische verworvenheid. In meer toege
paste zin: haar betekenisgevend kader voor handelen kan wor
den opgevat als fundament voor interactieve beleidsvorming, of 
voor een participatieve democratie. Hoe vergezocht de analyse 
van Arendt ook lijkt, haar notie van handelen is minder radicaal 
dan de directe democratie van Jean-Jacques Rousseau. 

Arbeid, maken en handelen 

De modernisering houdt een vervreemding in. De mens verbouwt 
het land als boer of slaaf, brengt als ambachtsman gereedschap
pen voort of als kunstenaar siervoorwerpen, vormt zich in ge
sprek met anderen een mening over gebeurtenissen en richt op 
grond van zijn opvattingen zijn wereld in. De arbeid van boer of 
slaaf blijft dicht bij de natuur. Dezelfde wisselwerking met de 
natuur beleeft iedereen bij het eten en drinken. De producten 
van ambachtsman of kunstenaar staan al verder van de natuur. 
De ambachtsman heeft een andere relatie met zijn product dan 
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stadstaat bepaalden de politiek en spraken recht en als hoplieten 
brachten zij ook de politiek op het slagveld ten uitvoer. 
Arbeid, maken (werk) en handelen (actie) waren drie belangrijke 
begrippen bij Arendt. Haar analyse hield in dat met de vestiging 
van het christendom het handelen alle glans verloor. In de oud
heid bracht het handelen roem en een vorm van onsterfelijkheid 
onder de mensen. Het christendom predikte echter bescheiden
heid en overgave. Met het uitzicht op deelhebben in de goddelij
ke eeuwigheid verbleekte elke vorm van onsterfelijkheid onder 
de mensen. Middeleeuwse rechtspraak en politiek waren het 
werk van daartoe door God over de mensen aangestelden, zoals 
een broodmand het werk was van een mandenvlechter. De 
publieke sfeer waarin de oude Grieken bijeenkwamen om te han
delen, werd verdrongen door een sociale sfeer waarin al het werk 
plaatshad dat niet strikt privé was. Die sociale sfeer kende met 
name economische relaties. Bedenk dat in het feodale stelsel het 
openbaar bestuur op eigendom was gebaseerd. 

Vemwgens in het handelen 

Arendt hield dus het beeld voor van de polis waar op de agora 
burgers bijeenkwamen. Die polis van vrije burgers werd geken
merkt door een publieke sfeer waarin zelfverwezenlijking kon 
plaatshebben. Een burger was het hoofd van een huishouden 
(oikos) en in zijn huishouden droegen vrouwen en slaven zorg 
voor al het materiële, de arbeid en het maken. De minder rijke 
mannen waren niet vrijgesteld van werk en bekleedden niet het 
politieke burgerschap. Plato heeft voorgesteld om de politiek op 
te dragen aan deskundigen in plaats van aan alle burgers over te 
laten. Aristoteles en vele anderen gaven daarop de kritiek dat 
Plato de polis in een oikos wilde veranderen. De publieke sfeer 
zou een collectieve private sfeer worden, waarin vrijheid en zelf
verwezenlijking onmogelijk zijn. Dat Plato dit voorstelde, was 
begrijpelijk. Diens leermeester Socrates was immers in de 
Atheense polis ter dood gebracht. Dat vonnis is een illustratie 
van Arendts inzichten: het menselijk handelen kan onomkeerba
re gevolgen hebben die mogelijk verschrikkelijk zijn. Door de wis
selvalligheid van de menselijke willaat ook onvoorspelbaarheid 
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zich gelden. Arendt vond in 
het handelen ook hierop ant
woorden: tegenover onom
keerbaarheid staat het verge
ven en tegenover d onvoor
spelbaarheid staat het belo
ven. 

Polis en modenw stad 

Door zich te concentreren op 
de polis, legde Arendt het ver
band tussen stad en politiek 
burgerschap. Dezelfde relatie 
onderzochten verscheidene 
sociologen, planners en filoso
fen in de jaren zestig en ze
ventig van de twintigste eeuw, 
van wie Richard Sennett de 
meest bekende is. Kort gezegd 
formuleerden zij voor de stad 
de menselijke maat en voor de 
burger de zeggenschap van 
het individu, beide in contrast 
met de economisch richting 
gegeven processen van techni
sche rationalisering. Hun kri
tiek werd als links ontvangen. 
Anders dan sommige van de 
duidelijk anarchistisch of 
communitaristisch denken
den in dit discours, is Arendt 
niet eenvoudig te plaatsen op 
het links-rechts-continuüm. 
In de moderne grootsteden is 
de spontane actie van mondi
ge burgers voor het eerst weer 
verschenen. De planning van 
de stadsvernieuwing trachtte 
toen om daarop in te spelen. 
Inmiddels is actieve politieke 
betrokkenheid van burgers 
meer gebruikelijk geworden, 
maar op de eigen stedelijke 
omgeving ligt nog wel een ac
cent. De participatie van nu is 
als het ware de weerklank 
van het Oudgriekse handelen. 
Het moderne handelen veron-
derstelt dan wel een publieke sfeer waarin economie niet domi
nant is en waarin meningsvorming dus meerduidig kan zijn. 
Handelen veronderstelt ook openbaarheid. Openbare plaatsen 
hoeven niet als de agora een klassiek plein of een traditionele 
zaal te zijn, virtuele ruimten en pluriforme ontmoetingsplekken 
kunnen dezelfde functie vervullen. 

Na het imperialisme en de beide wereldoorlogen trachtte 
Hannah Arendt om het politiek bedrijven te herwaarderen. Dat 
deed zij door politiek te herbronnen: de sociale sfeer, die in het 
verlengde van de private sfeer was ontstaan en die de sfeer van 

I 0 E E -

Moderne agora? 

de economie is, moest weer plaatsmaken voor de publieke sfeer 
waarin vrij gehandeld kan worden. Die transformatie veronder
stelt een ander burgerschap. Het cynisme en de wanhoop die het 
gevolg waren van het bijna verloren gaan van de idealen uit de 
Verlichting, kunnen beantwoord worden met de zingeving van 
handelen in de publieke sfeer. Mensen kunnen excelleren in de 
politiek en zich ontplooien in hun politiek burgerschap. • 

Zie voor een volledige literatuurlijst: 
www.d66.n1/documentenlls/idee 
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T H E M A 

-Een politicus Inoet oorspronkelijk zijn 

Invullingen van burgerschap kunnen we zoeken in de politieke theorie of de dagelijkse 
praktijk van het beleid. Is er daarnaast niet een niche denkbaar waarin nieuwe invu~ 
lingen van burgerschap voorzichtig uitgroeien? Of een domein waar een burgerschap 
wordt voorgesteld als radicaal alternatief? Aan Boris van der Ham, acteur en polit~ 
cus, de vraag of kunstenaars zo'n voorhoede vormen. 

W outer-Jan Oosten (WO): "Als d 0 0 r w 0 u t e r _ J a n 0 o s t e n 
we onder burgerschap ver-
staan de maatschappelijke en 

kunst mag ook gewoon vertroosting bieden. 
Een melancholisch stuk als 'Oom Wanja' 
van Tjechov, bijvoorbeeld, werkt heel goed 

politieke verantwoordelijkheid van mensen, dan is het duidelijk 
dat niet iedereen zo'n verantwoordelijkheid in z'n leven evenveel 
prioriteit geeft. Ik denk dat bijvoorbeeld milieu-activisten of par
tijleiders hierbij wel voorop lopen. Vind je het aannemelijk dat ook 
kunstenaars een soort voorhoedeburgers zijn?" 

801·is van det· Ham 

Boris van der Ham (BvdH): 
"Burgerschap associeer ik 
met een pakket aan vaste 
waarden en normen. Ik 
denk dat kunstenaars in 
Nederland met het pro
bleem zitten hoe zij zich 
moeten verhouden tot zulk 
burgerschap. In de jaren 
zestig en zeventig was het 
eenvoudig. Kunstenaars 
konden het regentendom 
aan de kaak stellen, de 
slaafsheid naar Amerika, of 
ze konden naakt op een 
podium gaan staan om de 
seksuele revolutie te predi

ken. De voorhoedefunctie van de kunst zat toen juist in het 
bestrijden van 'burgerschap'. 'Laat je niet inpakken door de bur
germoraal!', werd er geschreeuwd. Terecht. Maar nu? 
Kunstenaars kunnen natuurlijk op één of andere manier een 
voorhoede zijn. Ze hebben een grotere mate van onafhankelijk
heid, dat is waar. Ik heb zelf op de Toneelacademie Maastricht 
gezeten. Als het goed is, wordt je op zo'n toneelschool of kunst
academie voortdurend uit je evenwicht gebrach~. Voortdurend 
staat daar de vraag centraal: 'Waarom doe je dat zo? Waarom 
niet anders? Waarom verf je die boom groen en niet paars? Of 
omgekeerd?' Eigenlijk is dàt het doel van kunst: de werkelijkheid 
uit d'r evenwicht brengen. Misschien zijn kunstenaars juist daar
om wel de minst geschikten om vorm te geven aan een nieuw 
soort burgerschap. Want aan welke waarden willen ze zich 
onderwerpen, of welke willen ze uitdragen? Kunstenaars hebben 
eerder een voorhoedefunctie in het tegengaan van burgerschap." 

WO: "Is de kunst dan normloos?" 
BvdH: "Goede kunst moet de grenzen van de norm opzoeken en 
er zo nodig overheen gaan. Dat is de functie van kunst. Maar 

De cw!eur is redactielid van Jd e. 
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als je in een zwaarmoedige bui bent." 

WO: "Je publiek zo willen bewegen, dat is toch een vorm van enga-
gem.ent?" 
BvdH: "Onder kunstenaars heb je net zoveel kommaneukers en 
dogmatici als in de rest van de maatschappij. En er is veel lui
heid. Mensen in de kunst, net zoals in de journalistiek, laten zich 
te veelleiden en overvallen door de actualiteit, lopen daar nau
welijks op vooruit. Hoe vaak er tijdens een repetitieproces van 
een klassiek toneelstuk wel niet vergelijkingen worden gemaakt 
met 'de oorlog in Bosnië', 'de oorlog in Afghanistan'- of welke oor
log er dan ook toevallig aan de gang was! Dat heeft iedereen dan 
toevallig die ochtend in de krant gelezen. Dat is instant-egage
ment, dat heeft niets te maken een voorhoede. Eigenlijk wordt 
er in Nederland maar weinig met politiek gedaan. De enige inte
ressante uitingen vind je op tv. Ik vind dat er de laatste jaren uit
stekend politiek drama wordt gemaakt. 'Mevrouw de minister', 
'Retour Den Haag' en 'De Enclave' zijn prachtige series. Maar in 
het theater of in de beeldende kunst gebeurt nauwelijks iets in
teressants, wat dat betreft. Er is een aantal jaren geleden een 
stuk gemaakt door Ton Vorstenbosch over Srebrenica. Dat stuk 
was werkelijk te slecht voor woorden; slecht geschreven, zonder 
enige verdichting. Het beste voorbeeld van geslaagd politiek 
theater is de monoloog 'Twee Stemmen' van acteur Jeroen Wil
lems. Hij speelde daar een paar decadente teksten van Passolini, 
en sloot die merkwaardigerwijs af met een speech van voormalig 
Shell-directeur Herkströter. Een enorm anarchonisme. Die 
speech van Herkströter ging over maatschappelijk verantwoord 
ondernemen in het buitenland. Hij stelde dat een multinational 
als Shell niet verantwoordelijk is voor de mensenrechten in de 
wereld. Herkströter voerde daar een aantal zeer valide argu
menten voor aan in zijn speech. De acteur Jeroen Willems speel
de zijn letterlijke tekst met veel sympathie en inlevingskracht, 
zonder commentaar. Maar juist door de onbevooroordeeldheid 
van Willems en de validiteit van Herkströters argumenten, ging 
er tijdens die voorstelling wat wringen. Je ging je afvragen: 
'Okee, je hebt formeel gelijk. Maar wie moet het dàn doen? Als jij, 
Herkströter, president-directeur van Shell, het niet doet? Jij, met 
je talent, met je macht, met de mazzel dat je op die positie bent 
gekomen! Wie dàn?" 

WO: "Als je het zo stelt, wordt er in de kunst nooit enige verant
woordelijkheid opgenomen." 
BvdH: "Dat klopt. Kunst kan aanklagen, een analyse maken. 
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THEMA 

Maar kunst neemt zelf geen verantwoordelijk
heid. Dat is maar goed ook. Dat is niet de func
tie van kunst. Wanneer kunst dat wel probeert, 
wordt het over het algemeen tuttig. In de jaren 
zeventig is er veel van dat soort 'vorming
theater' geweest. Ik heb daar wel eens wat din
gen van op video gezien, en het was niet om 
aan te zien. Vormende elementen zie je ook 
terug in sommige Hollywood-films. Vreselijk! 
Nee, zoals ik al zei: de rol van kunst is om de 
werkelijkheid uit d'r evenwicht te brengen, om 
fundamenten los te schudden. Het publiek 
moet dan zelf maar zien welke fundamenten 
het, na afloop van de voorstelling, noodzakelijk 
vindt om onder zich terug te plaatsen. Maar de 
kunstenaar moet die selectie niet gaan voor
zeggen. Bij 'Twee Stemmen' wordt de bood
schap van het toneelstuk je niet door je strot 
geduwd, maar daardoor juist ga je zelf naden
ken. Daardoor ga je tornen aan je eigen zeker
heden." 

WO: '~an wie wordt die twijfel aangeboden? Lang niet iedereen 
gaat regelmatig naar een theater, concertzaal of galerie, evenmin 
als naar politieke podia. Is de groep die dat wel doet dan dé elite 
van dit land?" 
BvdH: "Tja, dat is een defintiekwestie. Ik vind de Nederlandse 
'elite' vrij eenzijdig. De afgelopen twee decennia werd het theater 
bijvoorbeeld gedomineerd door een kleine avant-gardistische 
groep kunstenaars. De progressieve elite werd hierdoor ruim 
bediend, maar de wat behoudender elite kwam bijna niet aan 
haar trekken. En met hen werd dus ook een grote 'onderliggen
de' groep niet bediend. De laatste jaren is hier gelukkig wat even
wicht in gekomen. Wat het bezoek aan theater betreft, is er 
gelukkig zelfs een groei merkbaar. Dat wil dus zeggen dat de 
groep mensen toeneemt die bereid is om zich 'uit evenwicht te 
laten brengen'. Onder die groep schaar ik ook de miljoen mensen 
die jaarlijks naar Joop van den Ende musicals gaan. Ook zij stap
pen uit het televisiepatroon en durven zich een paar uur over te 
geven aan iets dat ze niet kunnen wegzappen. Hetzelfde geldt 
voor jongeren die naar een popconcert gaan. Ik denk dat in de 
podiumkunsten er langzaamaan enig evenwicht is gekomen tus
sen progressieve en behoudender kunst. Wat betreft de politieke 
podia gaat het wel beroerd. Mijn verwijt is dat de meeste cultu
rele en politieke podia in Nederland een vrij linkse, zeg sociaal
democratische signatuur hebben. Die samenklontering wordt 
ook wel onvriendelijk 'de linkse kerk' genoemd. Hoewel ik mijzelf 
eerder als 'links' dan 'rechts' zou bestempelen, deel ik het 
bezwaar tegen die 'kerk'. De ontwikkeling van een vrijzinnige
liberale elite, maar ook een conservatieve elite is in Nederland 
verwaarloosd. Daardoor hebben al die debatjes in de Balie vrij
wel geen voorhoedefunctie; zowel de sprekers als de bezoekers 
van de debatten zijn nauwelijks representatiefvoor de bevolking. 
Die debatten zijn dan ook niet 'elitair', omdat ze niets vertegen
woordigen." 

WO: "Bij de oude Grieken hadden acteurs geen hoge maatschap
pelijke status. Burgers leerden van filosofen hoe te spreken op de 
politieke agora: sofisten onderwezen hen de retorica. Jij geeft bij 
D66 trainingen spreekvaardigheid aan de hand van Shake-
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speares teksten. Is voor de hedendaagse politiek toneel een betere 
leerschool dan klassieke argumentatieleer?" 
BvdH: "Een goed politicus hoeft geen Shakespeare of Demos
thenes te kennen. De beste leerschool is de straat of de kroeg, vol
gens mij. Kennis van klassieke argumentatieleer kan soms han
dig zijn, als eye-opener ofzo. Zo'n Shakespeare-cursus heeft al
leen tot doel om de cursist te helpen met het ontwikkelen van 
taalgevoel. Ik heb een tijdje geleden gewerkt met een wethouder 
die veel van die politieke cliché-zinnetjes gebruikte. Zo van: 
'Maar hoe maken we dan de "vertaalslag" naar de burger?' Zo'n 
woord 'vertaalslag' is ongelooflijk lelijk. Tijdens zo'n cursus heb ik 
hem opgedragen dat woord inhoud te geven. Hij schetste dan het 
voorbeeld dat hij als wethouder een wijk in ging om de bewoners 
te overtuigen van de noodzaak een buurt te renoveren. De bewo
ners begrepen hem niet en raakten geïrriteerd door zijn jargon. 
Het werd voor die wethouder dus echt een gevecht om zijn ideeën 
over te brengen, doordat hij en de bewoners simpelweg een ver
schillende taal spraken. Ik heb die man de opdracht gegeven om 
dat dan ook te laten doorklinken in z'n woordgebruik. Laat maar 
horen dat zo'n 'vertaalslag' echt met 'vechten' te maken heeft! 
Toen hij dat deed was het woord 'vertaalslag' geen cliché meer, 
maar herwon het zijn oorspronkelijkheid. Een politicus moet oor
spronkelijk kunnen en durven zijn." 

WO: "Als ze de wijk in gaan en vooral op tv moeten politici zich 
goed kunnen presenteren, maakt dat acteurs tot de ideale politi
ci?" 
BvdH: "Politici moeten vertrouwen wekken. Je moet als kiezer 
jouw belangen in hun handen durven leggen. Je moet je verte
genwoordigd voelen. Het gaat dus niet om 'presentatie', maar om 
'representatie'. Daarom hebben veel Nederlandse kiezers zo'n 
zwak gehad voor een degelijke, wat saaie man als Wim Kok. Ze 
herkennen zich in hem en vertrouwden hem! Maar ook de opmer
kelijke populariteit van Balkenende is daar een voorbeeld van. Ik 
denk dat het 'presentatie'-element zit in het zelfbewustzijn dat 
iemand uitstraalt. Kiezers zijn niet tegen saaiheid of houterig
heid, zolang dat maar vanuit zelfbewustzijn voortkomt. En of een 
politicus met een theater- of debating-achtergrond daar beter toe 
in staat is, kan je alleen per geval bekijken. Er bestaan immers 
ook slechte acteurs." + 
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T H E M A 

• • D66 en vermeuWJDg 
van de democratie 

"Er moet op een andere manier bestuurd worden in Nederland", staat in het in april 
gepresenteerde D66 pamflet Wil de nieuwe overheid nu opstaan!. 

H 
et commentaar in de kranten 

kwam erop neer dat D66 haar 
oude kroonjuwelen maar weer 

door Thomas Andriessen 
van de mondigheid van de burger en de 

onmacht van de overheid om nog goed in 

eens uit de kast had gehaald. De kroonjuwelen lijken een streven 

op zichzelf geworden. Als je voor D66 kiest, dan kies je voor de ge

kozen burgemeester, het referendum en de gekozen minister-pre

sident. Maar is dat niet wat mager? 

Interactieve beleidsvorming 

Er is een algemene consensus onder politicologen dat de repre

sentatieve democratie in crisis is. Dit is onder andere het gevolg 

Wil de nieuwe overheid nu 

opstaan! 

Thom de Graaf 

Roger van Boxtel 

Winnie Sorgdrager 

Gerard Schouw (redactie) 

Thomas Andriessen is student politicologie aan de Universileil van 
A tnslerdam 
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te kunnen grijpen in de samenleving. Als 
D66 echt de partij van de vernieuwing van de democratie wil zijn, 

moet zij actief gaan nadenken over deze crisis. Dan is represen

tatieve democratie niet genoeg. Nieuwe mogelijkheden voor het 

vernieuwen van de democratie liggen in het veld van interactie

ve beleidsvorming (IBV). IBV is al een gangbare beleidspraktijk, 

in de zin dat het op grote schaal wordt toegepast in Nederland. 

Vanuit het vrijheidsideaal kan IBV gelden als een echte vernieu

wer van de democratie. Burgers worden actief betrokken bij het 

vormen van beleid. Dit is niet alleen democratisch, omdat het 

mensen de kans geeft direct inspraak te hebben, het is ook nog 

eens praktisch omdat het de mogelijkheid geeft aan bestuurders 

om gebruik te maken van de kennis die mensen hebben van hun 

gebied. Wellicht dat dit alleen maar zal leiden tot NIMBY-prak
tijken (Not In My Backyard), dat is zelfs goed mogelijk, maar dat 

neemt niet weg dat er een debat zou moeten komen binnen de 
partij over interactieve beleidsvorming, zowel over haar vruchten 

als haar kwalen. 

Drugspand 

Er is interactieve beleidsvoering in vele maten en soorten. Ik wil 

hier wijzen op een voorbeeld van IBV in Chicago. In Chicago vin

den in sommige wijken speciale bijeenkomsten plaats tussen de 

politie en de wijk. In deze bijeenkomsten spreken de bewoners 

hun onrust over de buurt uit, in de vorm van 'dat huis is een 
drugspand en daar hebben we last van'. De politie beschouwt 

deze opmerkingen als doelen en rapporteert in de volgende bij

eenkomst wat ze eraan gedaan heeft en of er überhaupt wel iets 
aan de hand was. Het project zorgde voor een groter gevoel van 

veiligheid in de buurt en de politie kreeg een idee wat er leefde in 

de buurt.l 

Als D66 de partij van de vernieuwing van de democratie wil blij

ven, moet ze niet alleen kijken naar de kroonjuwelen, maar ook 
naar andere manieren om burgers bij de overheid te betrekken. 

Interactieve beleidsvoering kan zo'n manier zijn. + 

Noten 

1. A. Fung, Accountable autonomy, Participatory Deliberation in 
Urban Governance, 23/10/2001. JFK-School of Governance, 

Harvard University 
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PERSPECTIEF 

Zes dilemma's in het asielbeleid 
Het Nederlandse asielbeleid wil rechtvaardig zijn voor de vervolgden van deze aarde. 
Dit büjkt echter in de praktijk op heel wat moeilijkheden te stuiten, wat heeft geresul
teerd in een aantal bizarre tegenstrijdigheden. Thijs van Steveninck behandelt zes pro
blemen van het huidige asielbeleid. 

W 
e claimen, bijvoorbeeld, dat 
we gastvrijheid willen bieden d 0 0 r T h i j s 
aan hen die het werkelijk no-

dig hebben, maar spreken van een 'succes' als het aantal aanmel
dingen van asielzoekers afneemt. We zetten uitgeprocedeerde 
asielzoekers op straat met de gedachte dat ze op eigen gelegenheid 
naar hun land van herkomst terugkeren, maar iedereen weet dat 
het gros van hen in de illegaliteit verdwijnt. We hebben in veel sec
toren van de economie een tekort aan personeel en kampen met 
een naderende vergrijzing, maar we maken het asielzoekers zo 
moeilijk mogelijk om aan het werk te gaan. 

Ideaal asielbeleid 

en delen van de PvdA) kiezen in de prak
V a n S t e V e n i n C k tijk voor het minimaliseren van een type-I 

fout, en accepteren daarbij dus een grotere 
kans op een type-H fout. Voor de 'rechtsere' partijen (VVD, 

Leefbaar Nederland, Lijst Pim Fortuyn) is het net andersom. 
Een oplossing om zo min mogelijk fouten te maken, is om voor het 
beleid meer geld uit te trekken, bijvoorbeeld door meer ambtena
ren in dienst nemen voor verhoren door de Immigratie en Natu
ralisatie Dienst (IND). Winst boeken op alle terreinen (alle poli
tieke vluchtelingen opnemen, alle economische vluchtelingen te
rugsturen en zo min mogelijk geld uitgeven aan controlerende 
ambtenaren) kan niet. Dit is vergelijkbaar met een overheid die de 
collectieve uitgaven wil verhogen en de belastingen verlagen, zon
der dat de staatsschuld omhoogschiet. 

Een ideaal asielbeleid bestaat niet, omdat er een
voudigweg te veel factoren buiten ons bereik lig
gen, zoals de politieke stabiliteit en de economische 
problemen in de Janden van herkomst. Daarom 
moeten er soms pijnlijke of dure keuzes worden 
gemaakt. Natuurlijk is er in ons land geen plaats 
voor de misschien wel miljard mensen die hier
naartoe zouden willen komen, of het nu gaat om 
politieke of economische vluchtelingen. Maar het is 
een illusie om te denken dat we de grenzen volledig 
dicht kunnen doen.1 Ergens tussen deze extremen 
moet een grens getrokken worden. Maar waar en 
op basis van wat voor criteria? 

~?~ 
C OA ~ Centraal Orgaan opvang asielzoekers 

Fouten van de eerste categorie 

Het officiële doel van het Nederlandse asielbeleid 
is dat de 'politieke vluchtelingen' asiel moeten krij
gen, maar de 'economische vluchtelingen' niet. Het 
praktische probleem is natuurlijk dat iedereen die 
hier asiel aanvraagt beweert politiek vluchteling te zijn, terwijl de 
meeste vluchtelingen ook economisch veel te winnen hebben bij 
een verblijf in Nederland. Schattingen van het aantal echte poli
tieke vluchtelingen lopen uiteen van 10% tot 25%, een (kleine) 
minderheid dus. 
We willen politieke vluchtelingen niet ten onrechte wegsturen, 
maar tegelijkertijd willen we economische vluchtelingen ook niet 
ten onrechte binnenlaten. Uit de statistiek is echter bekend dat 
als we de kans op een zogeheten 'fout van de eerste categorie' (een 
politieke vluchteling weigeren) kleiner maken, we automatisch 
een kans op een 'fout van de tweede categorie' vergroten (een eco
nomische asielzoeker binnenlaten). 'Linkse' partijen (Groen Links 

Th ijs ·van Steveniuck is redacteur van Idee. 

I Amsterdam Zeeburg 
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Lepralijders 

We geven toe dat we ook de economische asielzoekers wel kunnen 
begrijpen, want "als we zelf in Irak woonden, zouden we ook naar 
Nederland proberen te komen".2 Maar tegelijkertijd doen we alsof 
economische asielzoekers vergelijkbaar zijn met lepralijders waar 
we zo snel mogelijk van af moeten. Niet zelden gaat het echter om 
goed gemotiveerde, hardwerkende mensen, vaak met nuttige kwa
liteiten voor onze samenleving. Soms wordt gesteld dat Nederland 
"vol" zou zijn. Elders heb ik laten zien dat dit onzin is en dat Ne
derland ook bij 30 miljoen mensen (als conservatieve ondergrens) 
nog niet vol is.3 Dit betekent natuurlijk niet dat we nu in één klap 

14 miljoen mensen zouden kunnen opvangen, maar wel dat ons 
helemaal geen rampen te wachten staan als we de huidige 'vloed
golf' aan economische asielzoekers niet terugsturen. 
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Afghaanse en Iraanse artsen 

Veel vluchtelingen zijn hoogopgeleid en zouden liever vandaag 
dan morgen aan het werk gaan. Terwijl iedereen klaagt over ge
brek aan personeel in de zorgsector, laten we Mghaanse en Iraan
se artsen en verpleegkundigen rustig in hun opvangcentra zitten. 
Van de FNV kwam onlangs een pleidooi om arbeidsmarktbeleid 
toe te spitsen op vluchtelingen.4 Het is boven alle twijfel verheven 
dat zich onder asielzoekers veel talent bevindt. Dit geldt niet al
leen voor hoogopgeleiden, zoals I CT' ers, maar ook voor mensen met 
kwalificaties in beroepen waar Nederlanders geen interesse meer 
in hebben, zoals de zorg. Ook minder hoogopgeleide mensen kun
nen nuttig werk verrichten. Neem het geval van de twee jonge Eri
trese vrouwen die al ruim tien jaar op hun verblijfsvergunning 
wachten.5 Selarnawit is afgestudeerd laborante en Senait is gedi
plomeerd verpleegster. Beiden spreken vloeiend Nederlands, zijn 
volledig ingeburgerd en hebben in Eritrea niets meer te zoeken, 
maar mogen niet werken. Senait vraagt zich af waarom ze niet aan 
het werk mag: "Nederland haalt verpleegsters uit Zuid-Afrika en 
de Filippijnen, omdat er zo'n groot tekort aan is." 
Natuurlijk is het onrechtvaardig om de kans dat een asielzoeker 
wordt toegelaten afte laten hangen van wat hij of zij Nederland te 
bieden heeft en iemand die niet 'nuttig' is terug te sturen. Maar zij 
die het tot Nederland weten te brengen zijn meestal niet de 
zwaarstgetroffenen. Dàt zijn degenen die niet uit hun eigen land 
weg weten te komen, omdat ze geen mensensmokkelaars of vlieg
tickets kunnen betalen.Toch gaan we niet naar landen waar oor
logen heersen om daar potentiële asielzoekers op te halen. Dit ge
tuigt van een zekere willekeur. Pas als ze onze grens hebben be
reikt, willen we ze helpen. 

Gedrag beïnvloeden 

Hoewel niemand zal ontkennen dat asielzoekers gemiddeld niet 
dommer zijn dan andere mensen, lijkt veel beleid daar geen reke
ning mee te houden. Asielzoekers horen snel genoeg van elkaar 
dat als ze geen papieren hebben, ze minder snel worden uitgezet. 
Het is niet meer dan logisch dat ze dan tijdens hun vlucht in het 
vliegtuig hun paspoort opeten of door de WC spoelen. Tegen
woordig maakt de KLM op vluchten uit risicolanden als Nigeria 
kopieën van paspoorten op cd-roms om dit te voorkomen, maar dat 
heeft erg lang geduurd. 
Zolang het ambtelijk apparaat onderbezet blijft, moeten ook asiel
zoekers die wel toegelaten gaan worden lang op hun verblijfsver
gunning wachten. Het inperken van beroepsmogelijkheden voor 
afgewezen asielzoekers kan dan een mogelijkheid zijn die voor de 
totale groep asielzoekers voordelig is. De winst voor degenen die 
uiteindelijk mogen blijven is groter dan het verlies van degenen 
die weg moeten. 

Asielzoekers met een 'gezicht' 

Ook het gedrag van Nederlandse burgers kan mogelijk beïnvloed 
worden. Het gedurende hun aanvraag laten werken van asielzoe
kers heeft, naast alle voordelen, als belangrijk nadeel dat dit het 
moeilijker maakt hen terug te sturen als hun aanvraag wordt af
gewezen. Het is in de praktijk niet zo moeilijk anonieme asielzoe
kers af te wijzen. Maar dit komt anders te liggen zodra ze een 'ge
zicht' krijgen, in de vorm van vrienden, collega's en klasgenootjes 
van de kinderen. Naarmate mensen hier langer verblijven, en be-
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ter aan Nederland gewend zijn geraakt, wordt het ook moreel 
moeilijker ze uit te zetten. 
Zijn we bereid in de landen van oorsprong signalen af te geven? 
Asielzoekers gaan, gevoed door informatie van mensensmokke
laars of andere bronnen, naar landen waar ze ten eerste de kans 
het grootst inschatten te worden toegelaten en ten tweede de kans 
hoog achten een toekomst op te kunnen bouwen. Toen CNN beel
den vertoonde van opvangkampen op de Veluwe met lekkende ten
ten, resulteerde dit snel in minder asielaanvragen. Soms echter 
krijgen potentiële asielzoekers gekleurde informatie, voor een deel 
afkomstig van landgenoten die het wel gered hebben en die uit 
schaamte niet durven toegeven dat het leven in het Westen niet al
lemaal koek en ei is. Misschien is het een idee om het beeld dat het 
Westen een paradijs is waar de straten met goud geplaveid zijn te 
nuanceren met objectieve informatiecampagnes in de landen van 
herkomst. Hierbij kan men denken aan de gevoerde campagnes 
tegen vrouwenhandel in Oost-Europa en de voormalige Sovjetunie 
die lieten zien dat veel vrouwen die banen in de huishouding voor
gespiegeld kregen, uiteindelijk in de prostitutie belandden. 
Veel afgewezen asielzoekers prefereren een bestaan in de illegali
teit boven een terugkeer naar het land van oorsprong, of omdat 
het hier veiliger is, of omdat een bestaan hier economisch aan
trekkelijker is (vaak beide). Het is duidelijk dat het huidige beleid 
om een 'moreel' beroep te doen op uitgeprocedeerden, onder het 
motto "als je geld had voor de heenreis, heb je kennelijk ook geld 
voor de terugreis" een te naïeve gang van zaken is. We moeten iets 
anders bedenken. 

Een generaal pardon? 

Veel problemen zouden kunnen worden verholpen door de asiel
zoekers die nu sinds een bepaalde tijd in de procedure zitten, in 
een klap te legaliseren. Op 9 april 2002 heeft D66 samen met 
Groen Links een motie ingediend waarin het kabinet wordt ge
vraagd een regeling uit te werken voor een specifiek pardon. Het 
belangrijkste bezwaar tegen een generaal pardon is de mogelijke 
precedentwerking. Als zo'n regeling er nu komt, waarom dan niet 
ook volgend jaar? Het is praktisch zeer moeilijk, en misschien wel 
onmogelijk, voor de overheid om geloofwaardig te maken dat het 
echt om een eenmalige maatregel gaat. 
De door de Nederlandse overheid opgebouwde geloofwaardigheid 
is op het gebied van asiel- en migratiebeleid niet groot. Van de gas
tarbeiders werd lang gedacht dat ze wel terug zouden gaan. Toen 
bleek dat dit niet het geval was, is er jaren niets aan integratie
beleid gedaan. De vraag wordt dan op welke manier de overheid 
haar geloofwaardigheid terug zou kunnen krijgen in de ogen van 
potentiële nieuwe asielzoekers (en mensensmokkelaars). Een 
nieuwe start kan wellicht worden gemaakt door duidelijke signa
len af te geven, zoals investeren in extra opvang- en toetsingsca
paciteit in combinatie met gedwongen uitzettingen van uitgepro
cedeerden, bijvoorbeeld in de vorm van charters naar het land van 
oorsprong. 

Asielbeleid en ontwikkelingssamenwerking 

De link tussen ontwikkeling en migratie is gecompliceerd en lijkt 
de vorm van een omgekeerde U-curve te hebben. Op lange termijn 
leidt meer ontwikkeling tot toenemende welvaart en hierdoor tot 
minder migratie. Op middellange termijn echter zorgt de toegeno
men welvaart dat mensen de beschikking krijgen over meer mid-
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delen om te betalen voor het benodigde transport (incl. mensen
smokkelaars). 
Het is eigenlijk toeval dat het asielbeleid op het Ministerie van 
Justitie is ondergebracht.6 Dit ministerie houdt zich dan ook 
opmerkelijk stil in de hele discussie rond de vluchtelingenproble
matiek. Asielbeleid zou met arbeidsmigratie moeten worden uit
gebreid en weggehaald bij Justitie. Ministeries als Grotestedenbe
leid, Economische Zaken of Buitenlandse Zaken liggen meer voor 
de hand. Zij houden zich inhoudelijk meer met deze problematiek 
bezig, bijvoorbeeld via de opvang van 
vreemdelingen, de vraag naar arbeid 

gegaan. Tenslotte zijn de kosten van internationaal transport fors 
gedaald. Zo'n dertig jaar geleden droomden slechts weinigen in de 
Derde Wereld van een toekomst in het rijke Westen. Dat is nu wel 
anders en hier is een florerende industrie van mensensmokke
laars op in gesprongen. 
Deze ontwikkelingen roepen de vraag op of dergelijke verdragen 
niet moeten worden herzien. We moeten natuurlijk niet eenzijdig 
verdragen opzeggen, maar alleen de mogelijkheid overwegen om, 
in overleg met andere landen, dergelijke verdragen aan een ver-

anderde tijd aan te passen. In hoe
verre kan bijvoorbeeld in redelijk

in de Nederlandse economie en het 
verband van migratie met ontwikke
lingshulp. 

T oen CNN beelden 
heid nog worden gesteld dat vluch
telingen die recht hebben op opvang 
ook recht hebben op gezinshereni
ging? Tenzij deze familieleden zelf 
ook vervolging hebben te duchten 
(in welk geval ze niet in het kader 
van gezinshereniging binnen hoeven 
te komen), betekent hun beroep op 
opvangcapaciteit dat andere vluch
telingen langer moeten wachten. 

Soms wordt gesuggereerd dat ont
wikkelingssamenwerking als in
strument moet worden gebruikt om 
de situatie in de landen van her-

vertoonde van lekkende 

komst te verbeteren. Hierbij moeten 
we ons echter goed realiseren dat het 
Nederlandse hulpbudget wel groot 
maar niet onbeperkt is en vooral ook 
dat dit in tegenspraak is met het hui-

tenten, resulteerde 
dit snel in minder 

asielaanvragen 

dige beleid dat zich richt op structu-
rele armoedebestrijding. Dit laatste gaat ervan uit, op basis van 
een groeiende wetenschappelijke consensus, dat het bereiken van 
armoedebestrijding het minst moeilijk is in relatief goedbestuurde 
landen. De meeste landen waar asielzoekers vandaan komen val-
len echter niet in deze categorie. 

Schurkenstaten 

Het is een volstrekte illusie om te hopen via hulp de problemen in 
rogue states als Iran, Irak of Somalië op te lossen, opdat er uit die 
landen minder asielzoekers naar ons land komen. Behalve mis
schien voor degenen die vinden dat alle armoede in de wereld de 
schuld is van het 'rijke Westen'. In die gevallen waar we een struc
turele hulprelatie hebben, bestaat er eventueel een mogelijkheid 
om hulp te gebruiken als drukmiddel op ontvangerlanden voor het 
meewerken aan repatriëring van afgewezen asielzoekers. 
Ook hier gaat het weer om een politieke keuze: of nadruk op acti
viteiten in landen waar vluchtelingen vandaan komen, of in lan
den waar armoede structureel bestreden kan worden. Te vaak 
wordt echter de suggestie gewekt dat omdàt de landen waar 
vluchtelingen vandaan komen arm zijn, we dáár onze ontwikke
lingsgelden in moeten steken. 

Internationale verdragen 

Het Verdrag van Genève dateert uit 1951 en is opgesteld in een 
tijd waarin nauwelijks asielzoekers naar Nederland kwamen en 
de opvangcapaciteit veel minder een probleem was dan nu. 
Sindsdien echter heeft zich een aantal structurele veranderingen 
voorgedaan in de mondiale samenleving. De gestegen internatio
nale verspreiding van moderne communicatiemiddelen als radio, 
televisie en internet hebben niet alleen de mondiale welvaartsver
schillen duidelijker zichtbaar gemaakt. In de sloppenwijken van 
Lagos, Bombay en Caracas is de welvaart van het Westen duide
lijker zichtbaar dan ooit. Ook kunnen potentiële migranten hier
door gemakkelijker in contact komen met degenen die al over zijn 
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Tot slot 

De belangrijkste dilemma's zijn de volgende. Moeten we proberen 
zoveel mogelijk politieke vluchtelingen te accepteren, of zoveel 
mogelijk economische vluchtelingen te weigeren, of fors te inves
teren in de instanties? In hoeverre mogen we gebruik maken van 
de vakbekwaamheden van asielzoekers en in hoeverre mogen deze 
meetellen bij het verkrijgen van een verblijfvergunning? Hoe gaan 
we ons terugkeerbeleid inkleden? Willen we potentiële asielzoe
kers voorlichten over het feit dat Nederland niet alleen een land 
van melk en honing is? Moet er een generaal pardon komen, en zo 
ja onder welke voorwaarden? 
Dit zijn allemaal politieke keuzes die moeten worden gemaakt op 
basis van reële afwegingen en niet op basis van utopische wereld
beelden. Soms moeten we erkennen dat bepaalde wensen niet in 
vervulling kunnen gaan. Tot dusverre zijn dergelijke keuzes te 
vaak uitgesteld. Dus hoe eerder hierover wordt nagedacht des te 
beter. Het zou goed zij11 als de verantwoordelijke bewindspersoon 
in het nieuwe kabinet zich hierover snel en op duidelijke wijze zou 
uitspreken. + 

Noten 

1. Sassen, S., Globalisering- Over mobiliteit van geld, mensen en 
informatie, Van Gennep Amsterdam, 1999. 
2. Frits Bolkestein in Buitenhof, 31 maart 2002. 
3. "Nederland is nog lang niet vol", NRC Handelsblad, 27 maart 
2002. 
4. Bluiminck, F. en Jongerius, A., "Talent vluchtelingen wordt 
onderschat", Trouw, 3 april 2002. 
5. "Zand in de asielmachine", Volkskrant, 6 april2002. 
6. Corduwener, J., "Asielbeleid moet weg bij Justitie", Trouw, 4 
december 2001. 
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ITINERARIA 

·Bovenmeesters en bestuurders 
Eindelijk durfde iemand te zeggen wat ik al zo lang denk en dat nog wel in begrij
pelijke mensentaal. Weg met het bijzonder onderwijs! Hoera voor Roger van Boxtel. 
Jammer genoeg werd hij onmiddellijk teruggefloten en nu is het standpunt van de 
fractie gemitigeerd tot een gewenst verbod voor bijzondere scholen om leerlingen te 
weigeren. De voorwaarde: de ouders moeten de doelstelling, richting, levensbeschou
welijke overtuiging, in onderwijsjargon 'grondslag' van de school onderschrijven. 
Politiek verstandige taal van Thom de Graaf, dat zeker, maar in mijn ogen niet zo 
fortuinlijk. 

Ook jammer is dat uitgerekend de minister van Grotestedenbeleid met dit voorstel 
kwam, dat inmiddels is gereduceerd tot proefballon. Dat trekt het probleem naar 
mijn smaak te zeer in de hoek van de tegenstelling tussen blanke en zwarte scholen. 
De geneigdheid te veronderstellen dat huidskleur iets zegt over levensbeschouwelijke 
opvattingen van ziel of hersenpan blijft daarmee in stand. Chrisen-Turken, 
Ethiopische joden, Surinaamse atheïsten, indiaanse moslims, agnosten uit 
Afghanistan bewijzen de onzinnigheid van het veronderstellen van een verband tus
sen uiterlijk en overtuiging. 

Nee, de minister of staatssecretaris van Onderwijs had met dat voorstel moeten 
komen. Maar die waren helaas altijd een van beiden lid van de Partij van de Arbeid. 
En die partij denkt in doelgroepen en trekt iedere normale particuliere overweging 
in een breder maatschappelijk verband. Nog niet zo lang geleden wilde die partij het 
gymnasium afschaffen. Als dat gelukt zou zijn, hadden we kunnen wachten op een 
keten privé-gymnasia, want het categorale gymnasium is bijzonder populair bij 
ouders van kinderen met een bovengemiddeld IQ. En daarmee zou een werkelijke 
tweedeling in de maatschappij zijn ontstaan. Het hele beleid van de PvdA is de laat
ste decennia gericht geweest op het om zeep helpen van alles wat categoraal is. En 
dat is erg dom. 

Ik woon in een unieke gemeente: daar bevinden zich nog een categorale MAVO en een 
categoraal Atheneum. Bijzonder goede en populaire scholen, geen wonder, want de 
leerlingen ontlenen temidden van hun schoolgenoten geen enkele status -of gebrek 
daaraan- aan de gekozen richting. Weer een bron van discriminatie minder. Voor de 
zwakste leerlingen geldt dat de school alle moeite zal doen om hen binnen boord te 
houden, want iedere leerling telt in hun budget. Beide scholen zijn bijzonder, de een 
rooms-katholiek, de ander christelijk in het algemeen. De toelating van de leerlingen 
tot die scholen is in de praktijk geen probleem. Huidskleur speelt geen rol (er wonen 
in mijn gemeente relatief weinig allochtonen, de huizen zijn duur) en de besturen zijn 
zo ruimhartig het advies van de basisschool tot leidraad te maken van hun aanna
mebeleid. Wel selectie natuurlijk, iets dat het dichtstbijzijnde openbare gymnasium 
zich niet kan permitteren. Maar stel nu dat de besturen van die scholen een ander 
beleid zouden hanteren. Dat de pastoor of de dominee zou moeten verklaren dat de 
ouders geregelde kerkgangers waren en behoorlijke gezinnen vormden. Niet homofiel 
of zo. En wat als het bestuur besluit bijzondere criteria bij de werving van leraren te 
hanteren. Niet zo deskundig misschien, maar wel strak in het geloof Dan konden we 
daar in ons huidige bestel in de praktijk bijzonder weinig aan doen. 

Alle politieke partijen piepen over het gebrekkige onderwijs. Zorg, veiligheid en 
onderwijs, we zijn het er met zijn allen over eens dat het beter moet. Daartoe moeten 
de heilige zuiltjes omver. Iedere school, te beginnen bij het basisonderwijs, moet aan 
dezelfde criteria voldoen. Controleerbaar door de volksvertegenwoordiging, lokaal, 
regionaal of landelijk. De hele lappendeken van bijzondere onderwijsvormen moet 
getoetst. Wie niet buigen wil voor toetsing mag best bestaan, maar krijgt geen belas
tinggeld. Zoals Roger en Thom zeiden, onderwijsvrijheid is de vrijheid van de 
ouders. Alleen de overheid kan die garanderen. Jammer dat ons programma niet 
gewoon durft te zeggen waar het om draait: weg met de zuilen! + 
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SIGNALEMENTEN 

Meesters van de Welvaart, 
Top economen over Nederland 

V lak voor de verkiezingen kwamen 
Harry van Dalen (onderzoeker Eras

mus-Universiteit en WRR) en Frank 
Kalshoven (adjunct-hoofdredacteur De 
Volkskrant) met een bundel vol ongevraag
de adviezen voor het nieuwe kabinet. Ze 
vroegen vijftien Nederlandse topeconomen 
om korte, leesbare stukken te schrijven 
over beleidsproblemen op hun vakgebied. 
De economen die Van Dalen en Kalshoven 
als 'top' beschouwen hebben bijna alle
maal hun sporen verdiend met internatio
nale publicaties op hun vakgebied, maar 
zijn vaak minder bekend bij het grote pu
bliek. Het boek geeft een beeld van de 
stand van zaken op verschillende eco
nomische terreinen. 

De titel Meesters van de welvaart is geba
seerd op een pleidooi van Van Dalen en 
Kalshoven om economen net als juristen 
een meesterstitel in plaats van een docto
randustitel te geven. Volgens hen is de 
economie geen waardevrije wetenschap, 
maar hebben economen als taak om alle 
relevante economische argumenten boven 
tafel te krijgen. De rol van advocaat van 
doelmatigheid past economen volgens hen 
beter dan die van 'neutrale' getuige-des
kundige. In dit verband is het jammer dat 

de topeconomen niet gevraagd is om poli
tieke kleur te bekennen. 

Prikkels voor ouderen 

Voor zover bekend, hebben verreweg de 
meeste economen PvdA-sympathieën (in 
deze bundel kan ik er in ieder geval vier 
aanwijzen). De VVD, toch de partij die het 
sterkst met marktwerking wordt geasso
cieerd, heeft opvallend genoeg nauwelijks 
economen van naam in haar gelederen. 
Zelfs GroenLinks lijkt meer economische 
knowhow in huis te hebben. De hoogstge
noteerde Nederlandse econoom op een on
langs verschenen wereldranglijst, Lans Bo
venberg, is echter van CDA-huize. Dat lijkt 
me relevante achtergrondinformatie bij zijn 
hoofdstuk over de behoefte aan nieuwe spel
regels voor de veranderde levensloop. 
Volgens hem werkt en zorgt de generatie 
tussen de 25 en 55 jaar zich kapot, terwijl de 
oudere generatie is uitgerangeerd in WAO, 
WW en VUT-regelingen. Bovenberg pleit 
daarom voor prikkels voor ouderen om lan
ger te blijven werken en voor een opwaar
dering van de investering in de opvoeding 
van kinderen (lees: de gezinskorting). 

Polderologische stroperigheid 

Ondanks deze en enkele andere economi
sche adviseurs heeft het CDA echter wei
nig oog voor de effectiviteit van prijsbeleid 
op mobiliteit, terwijl Balkenende op de VU 
nog wel een directe collega is van vervoers
econoom Erik Verhoef. Deze houdt een on
dubbelzinnig pleidooi vóór gedifferentieer
de heffingen en tegen betaalstroken. Zon
der beprijzing zullen de files niet in bewe
ging komen. Volgens zijn collega Peter Nij
kamp is het ook een illusie om te denken 
dat ICT een oplossing zou kunnen bieden 
voor het mobiliteitsprobleem. ICT zal hoe 
dan ook gepaard gaan met extra fysieke 
mobiliteit. Grootschalige investeringen in 
infrastructuur zullen daarom onvermijde
lijk zijn. Polderologische stroperigheid 
leidt er echter toe dat Nederland twintig 
jaar doet over een stukje hogesnelheidslijn, 
terwijl juist planologische daadkracht 
nodig is om te voorkomen dat Nederland 
verwordt tot een LosAngeles aan zee. 
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'Nederland immigratieland? Nee!' 

D66 tenslotte heeft ondanks een overschot 
aan juridische meesters maar weinig eco
nomische topadvocaten. De enige econoom 
met D66-sympathieën in dit boek is Joop 
Hartog die een prikkelende bijdrage met 
de titel 'Nederland immigratieland? Nee! ' 
heeft geleverd. Volgens hem heeft Neder
land geen structureel tekort aan arbeid en 
is er geen economische rationale om immi
gratie te bevorderen. Zelfs als grond in 
ruime mate voorhanden zou zijn, dan blijkt 
immigratie nauwelijks bij te dragen aan 
het gemiddeld inkomen per hoofd van de 
bevolking. Door de schaarste aan grond zou 
de bevolkingsgroei in Nederland zelfs een 
negatief effect op de welvaart hebben. Bo
vendien is het zo dat immigratie invloed 
heeft op de verdeling van het inkomen. De 
komst van laaggeschoolde immigranten 
gaat ten koste van de lonen van werkne
mers aan de onderkant van de arbeids
markt en komt ten goede aan de hogeropge
leiden. Het wegnemen van handelsbelem
meringen voor arme landen zou de beste 
methode zijn om de toestroom aan economi
sche vluchtelingen te stoppen. Een bewijs 
hiervoor is de verhuizing van de illegale 
naaiateliers naar Turkije, vanaf het mo
ment dat de importheffingen verdwenen. 

Onderwerpen die verder aan bod komen 
zijn bijvoorbeeld de huizenmarkt, de spoor
wegen, het onderwijs en de zorg. Ook al 
blijft het gissen naar de politieke voorkeur 
van een aantal topeconomen, ze dragen in 
ieder geval zinnige argumenten aan voor 
veel actuele debatten. En passant worden 
ook de nodige drogredeneringen ontmas
kerd. Alleen om die reden zou dit boek ver
plichte kost moeten zijn voor Kamerleden 
en beleidsmakers. Het zou het niveau van 
het politieke debat zeker ten goede komen. 

Harry van Dalen, Meesters van de Welvaart. 
Top economen over Nederland, ISBN 
9050185754, Uitgeverij Balans, € 16,50. 
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NIEUWE 
SWB-PUBLICATIES 

Onlangs is het vierde boekje in de serie Sociaal-Liberale 
Perspectieven uitgekomen: 

Tussen internationale rechtsorde en nationaal belang 
het Nederlandse buitenlands en veiligheidsbeleid her
zien 

Jan Hoekema, Rienk Terpstra en Rob de Wijk betogen dat 
Nederland en ook de andere Europese landen, hun buiten
lands beleid moeten herzien vanwege de veranderde Ameri
kaanse opstelling in de wereld. De VS stellen zich steeds uni
lateralistischer op, hetgeen volgens de auteurs tot gevolg moet 
hebben dat de Europese (m.n. EU-) landen de samenwerking 
moeten intensiveren, ook op het gebied van veiligheid en de
fensie. Verder doen de auteurs concrete voorstellen hoe Neder
land op verantwoorde wijze zijn partij mee kan blazen op het 
internationale toneel. 

Zeer binnenkort verschijnt het vijfde boekje in dezelfde reeks: 

Toegang in drievoud - een pleidooi voor actualisering 
van de democratische rechtsstaat 

Geschreven door een projectgroep onder voorzitterschap van 
Arthur Doeters van Leeuwen, verder bestaande uit Theo 
Hooghiemstra, Erwin Muller, Carel Tielenburg en Christiaan 
de Vries. 

De ooit verzuilde Nederlandse maatschappij is veranderd in 
een netwerksamenleving. Oude patronen en verbanden zijn 
verdwenen; nieuwe zijn ervoor in de plaats gekomen. Dit tege
lijkertijd dynamische en turbulente proces gaat nog steeds 
door. De vraag is of de positie van de burger vanuit rechtssta
telijk perspectief wordt verzwakt door deze transformatie. 
Heeft iedereen wel in gelijke mate toegang tot de voorzienin
gen van de democratische rechtsstaat? Kan iedereen even 
sterk betrokken zijn bij de (politieke) besluitvorming en de 
normontwikkeling? Na een algemeen-theoretische onderbou
wing spitsen de auteurs deze vragen toe op een aantal maat
schappelijke thema's, zoals veiligheid, mobiliteit en ICT. 

Geïnteresseerd? 
Beide boekjes kosten 7 euro en kunnen per e-mail besteld wor
den bij: landelijk.secretariaat@d66.nl. Telefonisch kan ook: 
070 3566066. 
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Tranen van schaantte 
Op 21 april kwam voor het eerst een kandidaat van het extreem-rechtse Front Nationaldoor 

de eerste ronde van de presidentsverkiezingen. Le Pen en Chirac namen het tegen elkaar op 

in de tweede ronde op 5 mei. 

Jean-Marie le Pen zet zich af tegen de moderniteit, Europa (en de euro), mondialisering zijn 

allemaal bedreigingen voor de Franse identiteit. Zijn kiezer is makkelijk te schetsen: een werk

loze uit de arbeidersklasse, opgeschrikt door immigratie en onveiligheid, wonend in een stede

lijke buitenrand in het industriële noordoosten waar de criminaliteit welig tiert. Nu heeft Le 

Pen zelfs de ouderen voor zich gewonnen die trouw waren gebleven aan klassiek rechts. 

U moet weten dat ik mijzelf werkelijk schaam over de eerste verkiezingsronde. Vooral omdat 

ik zelf niet gestemd heb (om in het buitenland te stemmen moet je je maanden vooraf aan

melden). De steun voor Le Pen was groot, maar de lezer moet weten dat het land de politici 

alleen wilde tonen dat de mensen er genoeg van hebben.. . moe en teleurgesteld zijn. Maar 

liefst 28% is niet gaan stemmen. Direct na de stemming zijn vele mensen al beschaamd de 

straat op gegaan om te protesteren tegen de afbraak van hun Frankrijk. Er is te veel geweld, 

onveiligheid en onenigheid in het land, maar ik weet zeker dat we Le Pen niet als president 

willen. Nooit! 

Ik ben Frans. Nederlanders zeggen mij vaak dat Fransen trots en chauvinistisch zijn. Het 

enige waar ik trots op was, was het 'liberté, égalité, fraternité'. Dat zijn loze woorden indien Le 

Pen president was geworden. Gelukkig stemde in de tweede ronde 'maar' 18% voor hem. Er 

was grote opluchting: de uitslag bevestigde het straatprotest en de steun voor de republiek. De 

uitkomst van de eerste ronde was beschamend en ik hoop dat na de tweede ronde iedereen dit 

vergeet. 

Iedereen, uitgezonderd de Franse politici. Er zijn commentatoren die direct aangaven dat zij 

zich nu moeten bewijzen. De gebruikelijke tegenwerking tussen links en rechts, straks na de 

parlementsverkiezingen in juni, zal Le Pen weer in de kaart spelen. De onveiligheid, werk

loosheid en grootstedelijke verloedering vereisen snel een gezamenlijke krachtsinspanning van 

de democratische partijen. 

Gwénaël Gaussand, Oegstgeest 
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PERSPECTIEF 

Strafhof testcase 
internationale rechtsorde 

Vier jaar na afronding van de onderhandelingen over de oprichting van een interna
tionaal strafhof, is op l juli 2002 het Hof formeel in werking getreden. Het Internatio
naal Strafhof krijgt met recht veel aandacht in de media, wereldwijd. De Nederlandse 
media willen de pubüciteit nog wel eens beperken tot wat Nederland als zetelstaat niet 
goed zou doen bij de komst van het Internationaal Strafhof naar Den Haag. Of tot 
eventuele problemen die Nederland mogelijk zou kunnen ontmoeten doo.r zetelstaat te 
ZlJn van het Internationaal Strafhof. Edmond Wellenstein over het Internationaal 
Strafhof, haar plaats in Nederland en de implementatie van internationaal recht. 

H et Internationaal Strafhof biedt, 
kort gezegd, de mogelijkheid om d 0 0 r E d m O n d 
elk individu dat zeer ernstige mis-

daden heeft begaan, zoals oorlogsmisdaden, misdaden tegen de 
menselijkheid en genocide, en die niet door een rechter uit het land 
van herkomst wordt berecht, te berechten. Daarmee is met het op
richten van het Internationaal Strafhof een instrument gecreëerd, 
dat een einde kan maken aan straffeloosheid van de meest ernstige 
misdaden. Het Internationaal Strafhofbindt de landen, die het ver
drag met betrekking tot het Strafhof via een parlementair proces 
hebben aanvaard ('geratificeerd'). Momenteel hebben 77 landen het 
statuut geratificeerd. 60 ratificaties waren nodig om het statuut 
van het Internationaal Strafhof in werking te laten treden. 

Ultiem instrument 

De belangrijkste voorlopers van het Internationaal Strafhof zijn 
de tribunalen van Nuremberg en Tokyo, van recenter datum het 
zogenaamde (ex-)Joegoslavië-tribunaal en het Rwanda-tribunaal. 
Er zijn echter belangrijke verschillen. 
In het geval van Nuremberg en Tokyo berechtten de overwinnaars 
de kopstukken van de overwonnenen voor misdaden die al waren 
begaan. In het geval van de ad hoc-tribunalen van (ex-)Joegoslavië 
en Rwanda (en overigens ook van Sierra Leone) zijn de te berech
ten misdaden beperkt, in de plaats en de periode waarin ze heb
ben plaatsgevonden, en hebben ook betrekking op het verleden. Je 
zou kunnen stellen, dat de berechting door een internationaal tri
bunaal in de plaats treedt van berechting door de nationale autori
teiten, omdat daar een betrouwbaar rechtsstelsel ontbreekt. Deze 
tribunalen hadden respectievelijk hebben primaire jurisdictie. 
Het Internationaal Strafhof komt pas op de proppen wanneer en 
indien een nationaal rechtssysteem ontbreekt of faalt (secundaire 
jurisdictie), is potentieel wereldwijd van toepassing, en gaat over 
alle ernstige misdaden die vanaf de inwerkingtreding door onder
danen van of op het grondgebied van de verdragspartijen zijn be
gaan. Hoe meer landen verdragspartij zijn, des te meer effect en 
rechtsmacht heeft het Internationaal Strafhof. Het bestaan als 

De auteur is Directeur-generaal van het Minist erie van Bt~itenlandse Zaken, 
belast met de oprichting van het lntemationaal Strajlwfin Den Haag. 
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zodanig van het Internationaal Strafhof als 
W e I I e n s t e i n ultiem instrument voor het bestrijden van 

straffeloosheid van de ernstigste misdaden 
is een instrument dat tot dusver helaas heeft ontbroken. Het 
werkt eveneens als een stok achter de deur voor landen om het 
eigen rechtssysteem onverkort toe te passen wanneer onderdanen 
dergelijke misdaden hebben begaan. 

Zetelverdrag 

Tijdens de diplomatieke conferentie in Rome in 1998 heeft Neder
land zich kandidaat gesteld voor de positie als gastland van het 
Internationaal Strafhofmet als zetel Den Haag. Hoewel ook Duits
land en Italië belangstelling hadden voor het gastheerschap is het 
Nederlandse aanbod zonder discussie aanvaard. Het Nederlandse 
aanbod omvatte ook een 'bruidschat' van 140 miljoen gulden (prijs
peil 1998) ter financiering van de eerste tien jaar huur, de bouw 
van een rechtszaal en honderd werkplekken. Omgerekend per 
hoofd van de Nederlandse bevolking is dat ongeveer vier euro! 
Den Haag heeft de afgelopen decennia geleidelijk een naam opge
bouwd als )uridische hoofdstad van de wereld' door de aanwezig
heid van vele internationale juridische instellingen, waaronder 
het Internationaal Gerechtshof (die oordeelt over het gedrag van 
staten). Het gastheerschap van het Internationaal Strafhof is 
geen sinecure. Het vergt de bereidheid om, met alle daarbij beho
rende onzekerheden, leiding te geven aan pionierswerk bij het 
opzetten en inrichten van het Internationaal Strafhof als ultiem 
instrument om straffeloosheid van de ernstigste misdaden tegen 
te gaan. Als zetelstaat heeft Nederland krachtens het volkenrecht 
niet alleen verplichtingen als verdragspartij, doch ook speciale ver
plichtingen als gastland. Onder het eerste valt de plicht van straf
rechtelijke samenwerking met het Strafhof, zoals het overleveren 
van verdachte personen aan het Strafhof en de tenuitvoerlegging 
van eventuele maatregelen en straffen. In de onlangs in werking 
getreden Aanpassingswet zijn daartoe technische voorzieningen 
getroffen. De speciale verplichtingen als gastland zijn juridisch 
vastgelegd en geregeld in de onlangs in werking getreden Uit
voeringswet. Deze Uitvoeringswet regelt de samenwerking tussen 
Nederland als zetelstaat en het Internationaal Strafhof. Zo regelt 
deze wet het beveiligde en bewaakte vervoer in Nederland van 
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verdachten, die in opdracht van het Internationaal Strafhof Ne
derland binnenkomen. Hetzelfde geldt voor getuigen, deskundi
gen, slachtoffers of andere personen, die op verzoek van het Hof 
dienen te verschijnen. Anders dan alle andere verdragspartijen is 
Nederland als zetelstaat doorvoerland van alle personen die op 
verzoek van het Internationaal Strafhof moeten aantreden. 
Omdat het Internationaal Strafhof (zoals alle internationale orga
nisaties) geen eigen grondgebied heeft, en zich vestigt op het 
grondgebied van Nederland, moeten er voorzieningen worden ge
troffen die waarborgen dat het Hof zijn taken op onafhankelijke 
wijze kan uitvoeren. Dit wordt geregeld in een (in 2003 af te slui
ten) zetel verdrag. In dit verdrag worden de status, de privileges en 
de immuniteiten van de organisatie en haar personeel vastgelegd, 
zoals bijvoorbeeld de onschendbaarheid van de gebouwen. Tenslot
te behoort het ook tot de verantwoordelijkheid van de zetelstaat om 
de beveiliging van objecten en van personen te regelen, visa te ver
lenen, dreigingsanalyses te maken en in het verlengde daarvan de 
nodige maatregelen te nemen. 

Verplichtingen gastland 

Politiek gezien heeft deze bijzondere, onvervreemdbare positie en 
rol van Nederland in relatie tot het Internationaal Strafhof ook 
grote betekenis. Wat betreft het Internationaal Strafhof zijn de 
ogen van de wereld op Nederland gericht, omdat het zetelstaat is. 
Wat betreft de handhaving van de verplichtingen van het Statuut 
van Rome wordt scherp naar Nederland gekeken, omdat Neder
land -los van de volkenrechtelijke verplichtingen- nu eenmaal als 
zetelstaat en doorvoerland een bijzondere verantwoordelijkheid 
heeft. Dit is van direct belang voor het goed (kunnen) functioneren 
van het Internationaal Strafhof. Overigens, zou Nederland zich 
niet aan zijn verplichtingen houden, dan zou dat ook de positie 
van Nederland als gastland binnen de internationale gemeen
schap ernstige schade berokkenen. De positie van Nederland als 
zetelstaat van het Internationaal Strafhof kan ook gevolgen heb
ben voor de betrekkingen met andere landen, omdat Nederland 
als doorvoerland fungeert voor onderdanen van die landen die voor 
het Strafhof moeten verschijnen. Nederland zal hiermee in de 
diplomatieke betrekkingen uitdrukkelijk rekening moeten houden. 
Onze ambassades zullen over voldoende kennis en instructies moe
ten beschikken om effectief te kunnen handelen. Voor Den Haag 
als vestigingsplaats van het Internationaal Strafhof komt er ook 
heel wat bij kijken: het beschikbaar zijn van voldoende huur- en 
koopwoningen tegen betaalbare prijzen; voldoende extra (interna
tionale) onderwijsvoorzieningen; de beschikbaarheid van voldoen
de en goede conferentiefaciliteiten. Wat dit laatste betreft moet 
worden bedacht dat vanaf 2003 de vergaderingen van de verdrags
partijen bij het Internationaal Strafhof in Den Haag zullen (moe
ten) plaatsvinden in plaats van in New York. 

Praktillche oplossingen 

Het Internationaal Strafhof bestaat formeel per l juli 2002. Het 
Hof'draait' echter nog niet: de president, de rechters, de aanklager 
en de griffier zullen pas in het voorjaar van 2003 worden benoemd, 
pas daarna zullen deze functionarissen hun eigen staf kunnen 
gaan vormen. Dit doet enigszins vreemd en niet-geloofwaardig 
aan, zeker als men de politieke en emotionele beladenheid rondom 
de totstandkoming van het Hof in beschouwing neemt. De oorzaak 
is gelegen in het verdrag (statuut), dat deze volgorde voorschrijft. 
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Het ligt niet in het gegeven dat het Internationaal Strafhof door 
de snelheid en het aantal van de ratificaties veel sneller in wer
king is getreden dan was voorzien en voorspeld. Dit laatste is ove
rigens ook een grote verdienste van de niet-gouvernementele or
ganisaties die gedurende vele jaren met enorme kennis en inzet de 
vorming van het Hof hebben gestimuleerd en gesteund. 
Om inhoudelijke redenen en gezien de hooggespannen verwach
tingen, moest een praktische oplossing worden gevonden om de 
periode tussen l juli 2002 en april/mei 2003 te overbruggen. Ver
dragspartijen en gastland Nederland zijn overeengekomen dat per 
I juli 2002 kwartiermakers (aduance team) met mandaat van de 
verdragspartijen bij het Strafhof en in afwachting van de komst 
van de officiële functionarissen, in nauw overleg met de zetelstaat 
de volgende werkzaamheden verrichten: het ontvangen, registre
ren en beveiligd opslaan van klachten en bewijsmateriaal aan
gaande ernstige misdaden; het geven van voorlichting en infor
matie over het functioneren van het Internationaal Strafhof; het 
treffen van voorbereidende maatregelen voor de werving van per
soneel, voor de verwerving van materieel en voor de inrichting van 
een financieel systeem; het formuleren van beveiligingseisen; en 
het opzetten van een automatiserings- en audiovisueel systeem. 
Hoewel de kwartiermakers, die tijdelijk zijn uitgeleend door gespe
cialiseerde VN-organen en door de eerdergenoemde tribunalen, ge
bruik kunnen maken van de bijzondere ervaringen van de Joego
slavië- en Rwanda-tribunalen en van het Schotse Hof (Lockerbie), 
is hier toch in belangrijke mate sprake van onversneden pioniers
werk, waar een flinke dosis vindingrijkheid bij komt kijken. 

Hooggespannen verwachtingen 

Begin september 2002 beslist de Vergadering van verdragspartij
en bij het Strafhof (onder meer) over de begroting en over de be
noemingsprocedure voor de rechters en de aanklager. Deze 
belangrijke functionarissen worden via een openbaar systeem uit 
de landen van de verdragspartijen geworven. Begin februari 2003 
worden zij in een geheime stemming door de verdragspartijen be
noemd. In maart 2003 kunnen zij aan de slag met de vorming van 
hun staf en met de eigenlijke werkzaamheden van het Hof. De 
aanklager, die moet beschikken over uitmuntende ervaring en een 
groot politiek gevoel, speelt in feite de hoofdrol. Deze functionaris 
moet uit de veelheid van aangereikt materiaal opmaken welke ge
vallen leiden tot een officiële aanklacht. Daarbij geldt, dat de eer
ste 'zaak' van het Strafhof moet klinken als een klok, omdat daar
mee de toon en de positie van dit hof wordt gezet. 
Vooral wat betreft de verkiezing van de (voorgeschreven) achttien 
rechters van het Hof moet de procedure leiden tot een evenredige 
vertegenwoordiging van de landengroepen met behoud van de 
hoge ervarings- en kwaliteitseisen. Een behoorlijke verdeling tus
sen vrouwelijke en mannelijke rechters zou een goede zaak zijn. 
De griffier, de functionaris van het Internationaal Strafhof die ver
antwoordelijk is voor de inrichting en de huishouding, wordt vol
gens het statuut pas na de benoeming van rechters en aanklager 
(door de rechters) benoemd, met een adviserende stem van de ver
dragspartijen. Qua timing is dit voor de inrichting van het Straf
hof dus ook rijkelijk laat. Daarom hebben de verdragspartijen af
gesproken, dat een zogenaamde common services director vanaf 
september 2002 de organisatie en inrichting van het Hofter hand 
neemt. Dat zal beperkt moeten blijven tot praktische aangelegen
heden in het verlengde van die van de kwartiermakers, omdat niet 
het gras voor de voeten van de President e~ van de griffier mag 
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worden weggemaaid. Hieruit blijkt dat er een lastige balans moet 
worden gevonden tussen aan de ene kant het voldoen aan de hoog
gespannen verwachtingen en aan de andere kant het treffen van 
een groot aantal praktische maatregelen in afwezigheid van de offi
ciële autoriteiten van het Strafhof zonder hun bevoegdheden en 
verantwoordelijkheden te ondermijnen. In feite is de paradox dat 
in de eerste maanden van het bestaan van het Strafhof het 
managen van de verwachtingen tegenover de wereldgemeenschap 
eigenlijk net zo belangrijk is als het maken van tempo bij de vor
ming en inrichting. 

Task Force ICC 

Als zetelstaat is Nederland gehouden om alle noodzakelijke voor
waarden te treffen en maatregelen te nemen die het Internatio
naal Strafhof in staat stellen om snel, ongestoord en integer zijn 
taken te vervullen. De minister van Buitenlandse Zaken is hier
voor politiek verantwoordelijk. De minister van Justitie heeft een 
belangrijke beleidsmatige verantwoordelijkheid. 
De voorbereiding van de komst van het Hof naar Den Haag en de 
ondersteuning vanuit het gastland van de opzet en inrichting van 
het Strafhof is ambtelijk in handen gelegd van de zogenaamde 
Task Force !CC (International Crimina! Court) onder mijn leiding. 
Dit is ondergebracht bij het ministerie van Buitenlandse Zaken. 
Het is een verstandige beslissing om dit soort taken, die een sterk 
projectmatig karakter hebben en in de tijd begrensd zijn, ambte
lijk apart te organiseren en hoog in de ambtelijke organisatie op te 
hangen. De veelal niet-reguliere werkzaamheden vragen om een 
praktische opzet en pragmatische aanpak en om korte beslis
singslijnen, onverkort de vereisten van zorgvuldigheid, van bud
gettaire doelmatigheid en rechtmatigheid. De taken van de Task 
Force !CC behelzen onder andere: als verdragspartij en zetelstaat 
deelnemen aan het internationale onderhandelingsproces met 
betrekking tot het Internationaal Strafhof; het als verdragspartij 
en zetelstaat onderhouden van diplomatieke contacten met ande
re landen en met niet-gouvernementele organisaties; het regelen 
van tijdelijke respectievelijk van definitieve huisvesting voor het 
Internationaal Strafhof; het totstandbrengen van het zetelverdrag 
met het Strafhof; het begrotingsbeheer van het Nederlandse 
financiële bod. Het meest complex hiervan is de huisvesting. De 
tijdelijke huisvesting moet worden voorzien van een rechtszaal, 
vertaalruimten, detentieruimten en voorzieningen voor de media. 
De definitieve huisvesting van het Hof, voorzien voor 2008 op het 
voorterrein van de Alexanderkazerne in Den Haag, zal een 
indrukwekkend, prestigieus en tegelijk zeer functioneel bouw
werk moeten zijn. De architect zal worden gekozen in een inter
nationale architectenwedstrijd. De gemeente Den Haag heeft in 
een bijzondere geste een half miljoen euro beschikbaar gesteld ter 
financiering van deze wedstrijd. 
De taken van de Task Force !CC brengen met zich mee dat vele 
departementen bij de komst van het Internationaal Strafhof zijn 
betrokken. Daarnaast is de gemeente Den Haag een kernspeler. 
Belangrijk is dat al deze diensten snel en eensgezind met elkaar 
kunnen samenwerken. 

Onbetwistbaar functioneren 

Het inrichten en het opstarten van de werking van het Internatio
naal Strafhof gaat gepaard met vele onzekerheden, vindt plaats 
onder grote tijdsdruk en tegen een achtergrond van grote emotio-
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nele en politieke 
lading. Dat stelt 
aan het team di
recte betrokke
nen, zowel ambte
lijk als politiek in 
Nederland, maar 
ook aan de ver
dragspartijen ho
ge eisen qua in
ventiviteit, prag
matisme, doorzet
tingsvermogen, 
snelheid van han
delen, inzet en sa
menwerking. De 
internationale ge
meenschap beoor
deelt Nederland 
als zetelstaat. 
Nederland mag zich prijzen, dat er zeer veel waardering is voor de 
wijze waarop het geheel zich voltrekt. Het heeft hier een eer hoog 
te houden. 
Niet-gouvernementele organisaties en media kunnen een belang
rijke positieve rol vervullen door stelselmatig en met kennis van 
zaken het wordingsproces publicitair te begeleiden en het met een 
positieve grondhouding te bejegenen. Waar zaken moeilijker lopen 
dan gehoopt en voorzien (wat ongetwijfeld zal voorkomen) is het 
zaak dit uit te leggen aan de nationale en internationale gemeen
schap. Ook hier kunnen niet-gouvernementele organisaties en me
dia, naast het Internationaal Strafhof en de verdragspartijen zelf 
een nuttige rol vervullen. 

Grillen van de politiek 

Een internationale rechtsorde bereik je niet door vanaf de kansel 
te roepen dat het moet. Het vereist een instrument waarmee waar 
nodig kan worden ingegrepen. Het Internationaal Strafhof is dat 
instrument. Een absoluut vereiste is, dat het onafhankelijk en in
teger kan opereren en niet wordt belast door de grillen van de poli
tiek. Het statuut van het Internationaal Strafhof biedt daartoe 
voldoende waarborgen. Het is de verantwoordelijkheid van de ver
dragspartijen zelf om zich te houden aan de volkenrechtelijke ver
plichtingen, die uit dit statuut voortvloeien en het statuut naar de 
letter en de geest uit te voeren in het belang van een onbetwist
baar functioneren van het Internationaal Strafhof. De afwijzende 
positie tegenover het Internationaal Strafhof van de Verenigde 
Staten, een land met zo'n geweldige traditie op rechtsgebied en 
met een hoofdrol bij het bevorderen van de internationale rechts
orde en de vorming van de ad hoc-tribunalen is betreurenswaar
dig. Het is te hopen dat een onberispelijk functioneren van het In
ternationaal Strafhofhierin te zijner tijd verandering kan brengen 
en ook andere kritische landen tot inkeer brengt. Tot zolang moe
ten de verdragspartijen bij het Strafhof er in ieder geval voor zor
gen, dat enige politieke controverse over het Internationaal Straf
hof op geen enkele wijze afbreuk doet aan de bevoegdheden en het 
functioneren van dit Hof, noch aan de volkenrechtelijke verplich
tingen terzake van de verdragspartijen. De grootste dienst die de 
wereldgemeenschap het Internationaal Strafhof kan bewijzen, is 
deze een kans geven zich te bewijzen. + 
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Oorlog Irak: 
flagrante schending VN-Handvest 

In een toespraak voor oorlogsveteranen over de noodzaak Saddam Hussein ten val te 
brengen, repte vice-president Dick Cheney begrijpelijkerwijs met geen woord over de 
noodzaak om de oorlog tegen Irak te voorkomen. Toch zijn daar genoeg redenen voor 
aan te voeren. Eerst en vooral omdat een aanval op Bagdad, een stad met meer dan 
vier miljoen inwoners, op een afgrijselijk bloedbad zal uitdraaien. Daarnaast is te voor
zien, dat de vernietiging van Iraks infrastructuur -zoals water- en electriciteitsvoorzie
ningen- nog eens tienduizenden onschuldigen het leven zal kosten. Vooral zwakkeren, 
zoals bejaarden en kinderen. Ten slotte is het niet ondenkbaar, dat de oorlog tegen Irak 
zal escaleren en verworden tot een surrealistische strijd om de wereldmacht tussen 
joden-/christendom en islam. 

L os van dit spookbeeld, waarvan mil
joenen -tot ver buiten Bagdad- het 
slachtoffer zullen worden, moet een 

door Wouter ter Heide 
geeft de machtigste man ter wereld dan ook 
zonneklaar aan geen mondiale duurzaam-

oorlog tegen Irak als 'donquichotterie' worden bestempeld. Hij 
levert geen enkele bijdrage aan de versterking van de vrede en de 
internationale veiligheid, waartoe alle leden van de Verenigde 
Naties verplicht zijn. Sterker, de onverteerbare Amerikaanse 
spierballenpolitiek is in openlijke tegenspraak met de vreedzame 
principes en doelstellingen van de VN. Voor eenieder die geen 
vreemdeling is in onze volkerenorganisatie, is het immers over
duidelijk dat een preventieve aanval op Irak neerkomt op een fla
grante schending van het VN-Handvest! Dit mondiaal document, 
waaraan met name regeringsleiders gehouden zijn (aangezien de 
VN een organisatie van regeringen is), verplicht president Bush 
namelijk gestaag te werken aan 'duurzame vrede'. De wereld 
waarin komende geslachten worden behoed voor de gesel van de 
oorlog (preambule VN-Handvest). Met zijn heilloze 'Bush-doctrine' 

De auteur is publicist te Zwolle. 

heid en/ of wereldvrede -waarvan niet de VS 
maar de VN het symbool zijn- op het oog te hebben, maar enkel 
het belang van Amerika. Zijn wekelijkse kerkgang fungeert daar
voor als schaamlap. 

Het wordt dan ook tijd dat onze religieuze leiders (uit zowel het 
joodse, het christelijke als het islamitische kamp) de gekunstelde 
scheiding van kerk en staat en masse aan hun laars lappen en zij 
eensgezind hun beminde gelovigen oproepen zich onverbloemd te 
distanciëren van de godgeklaagde 'Bush-doctrine'. Uiteraard op 
vreedzame of democratische wijze. De democratische schokgolf, 
die van deze mobilisatie van de publieke- of wereldopinie het 
gevolg zal zijn, zal de spons halen over de onrechtmatige oorlogs
plannen van de regering Bush. In de zaak van mondiale duur
zaamheid en/of wereldvrede zal de inbreng van de geestelijkheid 
dan ook onontbeerlijk blijken te zijn, hoe ongerijmd dit ook klinkt 
in onze geseculariseerde tijd. + 

IDI Lunchdebat "Nationalism and National Identity" 

Zaterdag 28 september a.s. is het moment voor D66-leden om met leden van Midden- en Oost-Europese liberale partijen van gedachten 
te wisselen over liberaal-nationalisme! Tijdens een lunchbijeenkomst te Utrecht zullen de deelnemers van de IDI Summerschool een motie 
presenteren over nationalisme en nationale identiteit vanuit liberaal-democratisch perspectief, waarna gelegenheid bestaat tot discussie 
met de zaal. 
Het IDI (Internationaal Democratisch Initiatief) onderhoudt en ontwikkelt namens D66 relaties met gelijkgestemde partijen in Midden
en Oost-Europa. De Summerschool is het jaarlijkse multilaterale project waarvoor dertien vertegenwoordigers van politieke partijen uit 
Bosnië, Bulgarije, Hongarije, Litouwen, Macedonië, Roemenië en Servië zijn uitgenodigd om ervaringen en ideeën uit te wisselen. Dit jaar 
is gekozen voor het thema "Nationalism and National Identity", omdat gebleken is dat binnen de Europese Liberaal Democratische Partij 
(ELDR) sterk uiteenlopende opvattingen over begrippen als liberalisme en nationalisme bestaan. De hoogste tijd dus voor een echt 
Europees liberaal-democratisch debat! 

Het lunchdebat vindt plaats op zaterdag 28 september om 12:00 uur in Opleidings- en Vergadercentrum CIBIT in Utrecht. U kunt zich 
aanmelden bij Liobe Wouters, projectmanager IDI Summerschool 2002, telefoon 070 3566053 of L.Wouters@d66.nl voor 25 september. 
Wees er snel bij, het aantal plaatsen is beperkt! 
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MVO: Perspectieven uit het veld 
Hoe kunnen bedrijven maatschappelijk verantwoord ondernemen (MVO) in landen 
waar men het niet zo nauw neemt met mensenrechten? Deze vraag plaatst bedrijven 
vaak voor dilemma's. Zo'n honderd deelnemers kwamen op 23 april naar de oude 
raadszaal van de Tweede Kamer om onder leiding van Pierre Hupperts (bureau Visie 
en Strategie) te discussiëren over deze dilemma's op het symposium 'Making a Diff'e
rence', georganiseerd door de SWB-werkgroep Mensenrechten en Buitenlands Beleid 
en het NCDO. De sprekers uit bedrijfsleven, overheid en maatschappelijke organisa
ties traden in een levendig debat met de zaal. 

D 
e meeste mensen zullen het ero
ver eens zijn dat het bestaan van 
(absolute) armoede een slechte 

zaak is. Veel armoede is te wijten aan de la-

door Naema Tahir en 
Eelke Wielinga 

Ander dilemma: trek je je terug uit een 
land als elke investering een regime 
steunt dat mensenrechten schendt? Of in-

ge productiviteit van arme mensen, waaraan zij doorgaans zelf 
weinig kunnen doen. Want enerzijds is zij gerelateerd aan hun 
kansen (lage scholing), anderzijds aan de omgeving (slecht func
tionerende markten). De overheden van rijke landen kunnen 
beide problemen bestrijden met ontwikkelingshulp, waarmee 
overheden van arme landen publieke investeringen kunnen doen 
in zaken als infrastructuur, onderwijs en gezondheidszorg. De 
hulp wordt overigens steeds meer gericht op de particuliere sec
tor en het maatschappelijk middenveld. 

Win-win-situaties 

vesteer je juist wel om zo mensen te steu
nen die ondanks het regime een beter sociaal klimaat willen schep
pen? En hoever moet een bedrijf gaan met gezondheidszorg, pen
sioenvoorziening, onderwijs en training van werknemers? Hoeveel 
extra kosten kun je je permitteren zonder jezelf uit de markt te 
prijzen? 

Moeilijke vragen 

Mensenrechtenambassadeur Renée Jones-Bos van Buitenlandse 
Zaken benadrukte als eerste spreker dat MVO aan belang wint, 
juist ook in debatten over mensenrechten. Wat voorheen gezien 
werd als een verantwoordelijkheid voor overheden (mensenrech-

Voor het bedrijfsleven is een eigen rol weggelegd. 
MVO gaat over de keuzes van bedrijven bij investe
ringen en het betrekken van (intermediaire en finale) 
goederen en diensten uit arme landen. Zij zijn daar
bij geplaatst voor de verantwoordelijkheid voor het 
welzijn van mensen en het streven naar zoveel moge
lijk winst. Dat hoeft geen tegenstrijdigheid te zijn, 
want een rijker ontwikkelingsland kan een interes
sante afzetmarkt worden. Centraal in de discussie 
stond daarom de uitdaging voor bedrijven in het creë
ren van win-win-situaties waarbij de belangen van 
producenten en consumenten, van werkgevers en 
werknemers zo worden gediend dat een optimaal wel
zijn ontstaat. 

~~------------~iF~----------==~~~~~~~~~::==~ ~ 

Welke bijdrage kan het (Nederlandse) bedrijfsleven 
hieraan leveren, bij voorbeeld met salarissen? 'Te' lage 
lonen dragen direct bij tot armoede, 'te' hoge lonen 
indirect. Hogere lonen moeten immers tot uiting ko
men in hogere prijzen en die leiden weer tot een lage
re vraag en dus minder werkgelegenheid. Geen maatschappelijk 
verantwoord ondernemen dus zonder maatschappelijk verant
woord consumeren. Max Havelaarkoffie is vaak duurder dan gewo
ne koffie, maar heeft niettemin al een marktaandeel verworven. 

De a.uteurs zijnlid van de werkgroep Mensenrechten en Buit.enlands Beleid 
van Stichting Wet.enschappelijk Burea.u 066 (S WB). Een verslag van de bij
eenkomst kan worden opgevraagd bij het secretariaat van het. SWB. 
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ten zijn een rode draad in buitenlands beleid) en niet-gouverne
mentele organisaties (ngo's), komt ook steeds meer op het bord 
van bedrijven terecht. Jones-Bos gaf een overzicht van de be
schikbare instrumenten op het gebied van maatschappelijk ver
antwoord ondernemen zoals de Universele Verklaring voor de 
Rechten van de Mens en het VN-BuPo-verdrag, OECD-richtlij
nen en ILO-conventies. Toch blijven er dilemma's want het is 
misschien duidelijk dat je in Birma en Irak niet moet investeren, 
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maar wat doe je met landen in grijs gebied? Kies je voor isolering 
of juist betrokkenheid? Hoe kun je de mensenrechtensituatie het 
meest effectief verbeteren? Moeilijke vragen zonder makkelijke 
antwoorden, maar wel een goede aanzet voor een debat, aldus 
Jones-Bos. 

Happyfew 

Toenmalig staatssecretaris Gerrit Ybema van Economische Za
ken bevestigde dat MVO steeds meer aan belang wint. Het is 
geen thema voor alleen de 'happy few' maar ook voor het bedrijfs
leven, hoewel het zeker niet eenvoudig is om standaarden te ont
wikkelen. Rapportages zijn volgens hem noodzakelijk om sociale 
dilemma's aan het daglicht te brengen. Ybema sprak in Brazilië 
met vakbonden die de noodzaak van buitenlandse investeringen 
onderkenden maar ook de invloed van buitenlandse overheden 
om bewustwording te creëren. Op zijn reizen naar landen als Ni
geria en China vroeg hij aandacht voor de rechten van werkne
mers. Hij beschouwde het als zijn taak om bedrijven het goede 
voorbeeld te geven. Natuurlijk zijn er dilemma's maar de meeste 
bedrijven zijn zich terdege bewust van MVO. Ybema gelooft sterk 
dat ontwikkelingslanden de kans moeten krijgen, bijvoorbeeld 
door de markten open te stellen voor hun producten en Neder
landse bedrijven aan te moedigen om er te investeren. Sociaal
liberaal beleid kan verschil maken: er is een rol weggelegd voor 
bedrijven, voor individuen en voor andere stakeholders. 

Kinderarbeid 

Homé, verantwoordelijk voor Heineken-vestigingen in dertien 
Afrikaanse landen, gaf een indrukwekkend overzicht van inspan
ningen in de gezondheidszorg, onder andere voor aids-bestrij
ding. En De Heer, directeur van Holland Colours, dat in talloze 
landen plastics kleurt, liet de mogelijkheden zien van investerin
gen in mens en milieu. Hun betoog was dat deze strategie de 
enige manier is om op de lange termijn gezond te functioneren, 
met werknemers die zich verantwoordelijk voelen en loyaal zijn 
en een milieu waarop geen roofbouw is gepleegd. Financieel kan 
het ook goed uitpakken vanwege het vertrouwen van de consu
ment in een goed product en de goede reputatie van het bedrijf. 
Toch zijn er grenzen: nog schonere technieken zijn vaak te duur. 
En wat doe je als de behandeling van een ziek kind van een werk
nemer de helft van de jaarwinst in een land kost omdat het risi
co niet te verzekeren is? 
De bankiers in het gezelschap, ASN-directeur Goudzwaard en 
Bart JanKrouwel van de Rabobank, bevestigden dat maatschap
pelijk verantwoorde ondernemingen het financieel inderdaad 
goed doen. De ASN hanteert criteria om bedrijven scherp te hou
den, wat hen weer helpt in onderhandelingen met lokale part
ners. Maar hoe scherp kunnen criteria zijn? Soms help je arme 
gezinnen meer door kinderarbeid niet strikt te verbieden maar 
aanvullend scholing en gezondheidszorg van bedrijven te verlan
gen. Niet alleen voor de eigen werknemers maar ook voor toele
veranciers. Een van de dilemma's die Krouwel tegenkwam was 
de vraag of fmanciële instituties een prominente rol moeten spe
len in het creëren van een duurzame samenleving. Veel collega's 
vinden dat veel meer een taak van de overheid, maar daar was 
Krouwel het niet mee eens. Hij pleitte voor meer samenwerking 
tussen de verschillende spelers en een gunstiger belastingregime 
voor bedrijven die maatschappelijk verantwoord ondernemen. 

Badguys 

Loclewijk de Waal (FNV) koos een andere invalshoek. "We hadden 
de bad guys moeten uitnodigen", merkte hij op, want hier waren 
alleen goede verhalen en goede intenties te horen terwijl de prak
tijk toch iets anders laat zien. Isoleer je een land als China, of 
participeer je juist? Trekje je terug uit een land omdat elke inves
tering steun betekent aan een verkeerd regime of investeer je 
juist wel in de hoop dat je zo mogelijk de mensen steunt die 
ondanks het regime een beter sociaal klimaat willen scheppen? 
Waar ligt de grens? Men was het erover eens dat je maar bij wei
nig regimes voor isolement moet kiezen, misschien alleen Birma 
of Irak. Maar dan blijven er meestal ook geen krachten meer over 
die sterk genoeg zijn om dat regime te bestrijden. Hoe dan ook, 
realiteit blijft dat bedrijvenjuist wel in landen zoals China inves
teren omdat daar grote winsten zijn te behalen. Volgens De Waal 
kunnen we dus evenmin negeren dat bedrijven dus toch kiezen 
voor zulke landen, ondanks het 'slechte' klimaat voor de mede
werkers. De Waal wees ook op een andere verantwoordelijkheid 
voor bedrijven, want weten ze wel waar hun producten vandaan 
komen en onder welke omstandigheden ze zijn gemaakt? De 
Waal besloot dat bedrijven verantwoordelijkheid moeten nemen 
voor de wijze waarop hun producten tot stand komen. 
Verfrissend was de blik van de enige spreker uit een ontwikke
lingland, de Indiër Shankar Venkateswaran van Partners in 
Change, een ngo die al zeven jaar de invloed van bedrijven op 
armoede onderzoekt. Venkateswarans dilemma's gaven weer hoe 
moeilijk het is om gelijkwaardig mee te beslissen. Zoals veel spre
kers benadrukte Venkatesweran het belang van tripartiete over
eenkomsten tussen overheden, bedrijven en ngo's om te leren van 
elkaar en elkaars competenties te gebruiken. Deze actoren heb
ben elk een eigen rol waarin zij sterk zijn, hun samenwerking 
creëert een klimaat waarin maatschappelijk verantwoord onder
nemen kan gedijen. Dit standpunt werd door de zaal gedeeld. 

Persoonlijke keuze 

Maatschappelijk verantwoord ondernemen bleek in de eerste 
plaats een persoonlijke keuze van verschillende actoren met een 
belangrijke rol voor het bedrijfsleven. Waar bedrijven verder gaan 
dan regels en conventies van ze vragen, kunnen zij zelfs een voor
trekkersrol spelen waarbij ze het leiderschap op zich nemen en zo 
dragers zijn van de beweging. Uit de vele dilemma's bleek ook dat 
MVO niet zonder risico's is. Anderzijds wordt MVO gemakkelijker 
als een aantal bedrijven trendsetter wordt omdat het dan moeilij
ker voor anderen is om niet mee te doen. Internationale afspraken 
en informatievoorziening maken vluchten moeilijker vanwege de 
rol van ngo's en de media. Een andere belangrijke conclusie was 
dat tripartiete arrangementen het beste klimaat scheppen voor 
maatschappelijk verantwoord ondernemen. Bedrijven, ngo's en 
overheden hebben ieder een eigen rol maar kunnen hun kennis en 
meerwaarde delen. 
Tot slot: mensen nemen hun verantwoordelijkheid niet omdat er 
regels zijn, maar regels zijn er om te zorgen dat zij verantwoorde
lijkheid kunnen blijven nemen. Regels behoren een steun in de rug 
te zijn en geen hinderpaal. Zo werd een verplichte rapportage over 
de voortgang van MVO vooral als hinderlijk en niet als steun erva
ren. Van het indammen van het kwaad met regels en verplichtin
gen is minder positief effect te verwachten dan van het stimuleren 
van initiatiefnemers die op eigen kracht iets ~Jen bereiken. + 
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Het woord is aan 
mevrouw Van Ardenne! 

Voor wat betreft de kwaüteit van ontwikkelingssamenwerking is een staatssecretaris 
als hoogste politieke pion in de nieuwe Nederlandse regering zonder meer een ver
zwakking. Daar moet niet met geruststellend geneuzel omheen gedraaid worden. Een 
staatssecretaris kan weliswaar kwalitatief verantwoorde initiatieven voor nieuw beleid 
lanceren, maar die behoeven altijd de goedkeuring van de uiteindelijke 'baas' (de 
minister van Buitenlandse Zaken) om van kracht te kunnen worden. En omdat die 
'echte baas' in de kern steeds voor Nederlandse belangen tegenover de boze buiten
wereld dient op te komen, kan 'zijn staatssecretaris ' uiteindelijk nimmer om die Ne
derlandse belangen heen. Zo simpel is het. Ook al mag de betreffende staatssecreta
ris zich dan in het buitenland als minister presenteren. 

D e kwaliteit van ontwikkelingssa- in diskrediet gebracht of althans uit de 
menwerking (OS) staat of valt d 0 0 r W i I I e m Z e V e n b e r Q e n aandacht weggeredeneerd. Met het promo
met het dienen van de belangen ---------------- ten van multilaterale kanalen bij het in-

van armen en onmondigen elders in de wereld. Dat vereist aan brengen van Nederlandse ontwikkelingsbijdragen is impliciet ge-
deze kant van de samenwerkingslijn niet alleen gedegen kennis kozen voor afstandelijkheid (en oncontroleerbaarheid!) boven 
van en begrip voor het hoe, wat en waarom van het fe-
nomeen massale en structurele armoede. Een zeer 
kritische kijk op het westerse c.q. ons eigen doen en 
laten met betrekking tot ontwikkelingslanden is 
daarvoor eveneens een onmisbare voorwaarde. Een 
Nederlands politicus zonder eigen, onafhankelijk ge
zicht en zonder een eigen, onafhankelijk deskundi
genapparaat zal dat ongetwijfeld nog veel minder 
waar kunnen maken dan een Nederlandse minister 
van Ontwikkelingssamenwerking. Daarom houd ik 
mijn hart vast voor de kwaliteit van het Nederlandse 
OS-beleid in de komende jaren. 

Gekortwiekt 

En het was met die kwaliteit al zo magertjes gesteld 
in de afgelopen regeerperiode, toen we nog een 'echte' 
minister voor Ontwikkelingssamenwerking hadden. 
Met het bijna blindelings navolgen van wat in wezen 
eng financieel georiënteerde instellingen als Wereld
bank en IMF als 'goed beleid' propageerden. Zonder 
enige attentie voor de vele waarschuwende geluiden 
uit de ontwikkelingslanden zelf. Met het tot centraal 
beleidsthema verheffen van de zogenaamde sectorbe
nadering zijn andere thema's (met bewezen en meer 
directe focus op armoedebestrijding) ontegenzeggelijk 

Willem Zevenbergen is sociaal geograaf Hij werkte vele jaren 
op het hoogste niveau van de Nederla ndse ont.wikkelingssn
menwerking, zowel in Den Hnag als in de landen zelf llij is 
kort geleden met pensioen gegaan. 
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directe confrontatie en samenspraak met en tussen onmiddellijk 
betrokkenen, wat juist zo kenmerkend is voor de bilaterale sa
menwerking. Met het mede daarom ostentatief sluiten van het 
overheidsuitzendbureau van Nederlandse ontwikkelingsdeskun
digen en het daarmee min of meer ten grave dragen van de 
betreffende, moeizaam verworven deskundigheden waarnaar in 
vele ontwikkelingslanden nog wel degelijk grote vraag bestaat. 
En tenslotte, in de kern van de zaak, met het reduceren van de 
uiterst gecompliceerde armoedeproblematiek tot "een kwestie 
van gebrek aan geld" (zoals mevrouw Herfkens ooit in Mali 
opmerkte). Staatssecretaris Van Ardenne, om te beginnen al 
principieel gekortwiekt in haar overtuigingskracht, moet wel van 
héél goeden huize komen om het vervlakte Nederlandse OS
beleid weer enigszins de richting op te krijgen van doelgerichte, 
kwalitatief verantwoorde armoedebestrijding. En dat willen wij 

belastingbetalers toch, blijkens recent opinieonderzoek? 

Ownership 

Ik ben geen OS-adviseur meer, maar het komt mij voor dat de 
staatssecretaris er haar voordeel mee zou kunnen doen als zij 
zich danig bewust is van de zwakheid van haar uitgangspositie. 
Kennis van de achtergronden van de belangrijkste beleidsmis
lukkingen van één van haar meest illustere voorgangers, de 
CDA-minister Jan de Koning, zou haar daarbij misschien van 
nut kunnen zijn. 
Mede op basis van de bevindingen van een substantieel, wereld
wijd Amerikaans AID-onderzoek uit de jaren 1974-1975 (Strate
gies for Small Farmer Development, Development Alternatives 
Inc, Washington DC, 1975) probeerde De Koning eind zeventiger, 
begin tachtiger jaren in navolging van met name zijn Scandina
vische collega's metterdaad de effectiviteit van het door Neder
land gefinancierde ontwikkelingswerk substantieel te vergroten. 
Hij deed dit o.a. door OS-deskundigen in 'zijn' staf op te dragen 
in samenwerking met relevante partijen in ontwikkelingslanden 
programma's van armoedebestrijding te ontwerpen. Hierin werd 
aan (organisaties van) de betreffende armen zelf een sleutelrol 
gegeven, zowel bij de analyse van de heersende armoedeproble
matiek als bij de formulering, de planning én de uitvoering van 
acties ter bestrijding daarvan. Bij het genoemde Amerikaanse 
onderzoek was namelijk zonneklaar gebleken, dat zonder inten
sieve participatie van de armen zelf in alle fasen van armoede
bestrijdende programma's geen redelijke kansen op succes ver
wacht konden worden. Alleen als de doelgroepen zelf zich volle
dig in acties ter verbetering van hun sociaal-economische positie 
herkenden, die acties als het ware als hun persoonlijk 'eigendom' 
beschouwden, zouden ze effectief zijn. De Konings goede bedoe
lingen in dit verband mislukten bijna volledig. Daar waren meer
dere redenen voor aan te voeren. Maar één daarvan was aantoon
baar gelegen in het feit dat doorslaggevende sectoren van het 
ambtenarenapparaat van Buitenlandse Zaken, waarvan de mi
nister zowel in Den Haag als op de relevante ambassades ge
bruik moest maken, helemaal niets begrepen van het essentiële 
belang van doelgroep-ownership in armoedebestrijding. En om
dat dat ambtenarenapparaat er eerder op uit was om tot in grote 
mate van detail en tot het laatste moment van de uitvoering van 
projecten en programma's de touwtjes juist stevig in eigen hand 
te houden. 

Weggemoffeld 

Van de zijde van nationale overheden in de betreffende ontwik
kelingslanden werd, uiteraard onder de oppervlakte, doelgroep
ownership danig gedwarsboomd, eveneens uit machtspolitieke 
overwegingen. Enkele initiële successen waren er ook, met name 
daar waar capabele Nederlandse OS-adviseurs er in het veld in 
slaagden om tijdens de uitvoering van programma's tot relevan
te akkoorden met vooral lokale en regionale gezagsdragers te 
komen. Gaandeweg werd echter in Den Haag het begrip owner
ship in armoedebestrijdingsprogramma's verder uitgehold. Tot 
het onder de laatste minister uiteindelijk degenereerde tot een 
beleid van "regievoering door ontvangende landen". Let wel, niet 
participerende groepen mensen maar ontvangende landen. Daar
mee werd het van een kwaliteitsinstrument in participatieve 
armoedebestrijding tot een vrijbriefvoor de donor om zijn mede
verantwoordelijkheid voor kwaliteitjuist afte schuiven! Wel héél 
ver weg van wat destijds voor ogen stond en wat vakmensen in 
armoedebestrijding nog steeds als een fundl;lmentele voorwaarde 
voor succes onderkennen. "Zonder ownership beklijft armoede
vermindering niet", zo stellen de thans nog vigerende beleidsdo
cumenten belerend. Nee, inderdaad niet. Maar dan gaat het 
natuurlijk wél om ownership in de handen van de betreffende 
armen, niet in de handen van (de overheden van) de betreffende 
landen! Want zijn het nu niet juist die overheden die veelal min
stens (mede-)verantwoordelijk zijn voor het almaar voortduren, 
zo niet steeds maar verergeren van de massale armoede-ellende 
van hun volkeren? 
In de vigerende Nederlandse beleidsnota's wordt deze ervarings
kennis wel erg gemakkelijk achter de coulissen gemoffeld door 
vertrouwen uit te spreken in zogenaamde Poverty Reduction 
Strategy Papers die de betreffende overheden (zullen gaan) op
stellen en waarbij zij toezeggen "consultaties met organisaties uit 
het maatschappelijk middenveld" te zullen plegen. Ieder die bin
nen ontwikkelingssamenwerking heeft geopereerd wéét toch dat 
nu juist één van de grootste zwakheden in ontwikkelingslanden 
gelegen is in het feit, dat er geen georganiseerd en redelijk ont
wikkeld of krachtig maatschappelijk middenveld bestaat. En dat 
derhalve dergelijke consultaties op initiatief van overheden 
slechts gebakken lucht opleveren zolang die maatschappelijke 
middenvelden niet uit zichzelf, op basis van hun eigen kracht, 
gegroeid en gesterkt zijn en hun mondigheid hebben bevochten? 
Onafhankelijk van overheden kunnen opereren, op basis van 
ownership van hun eigen ontwikkeling? 

Somber 

Wat ik alleen maar wil zeggen is dat het, omwille van de kwali
teit van met name de armoedebestrijdingselementen in het Ne
derlandse OS-beleid, van groot belang is dat nog eens goed over 
een aantal essentiële zaken wordt nagedacht; dat de nieuwe 
staatssecretaris dit denkproces in gang zal moeten zetten; en dat 
zij in plaats van méér nu juist minder politieke macht krijgt toe
bedeeld om deze uitdaging met enige kans op succes aan te kun
nen gaan! De toekomst ziet er op dit punt dus somber uit. Zijn er 
nog andere middelen tegen deze somberheid te mobiliseren dan 
een uiterst alerte en vakbekwame oppositie in de beide Kamers 
van de Staten-Generaal? + 
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Meer van hetzelfde? 
Solidariteit met arme mensen is een zaak van elementair fatsoen. De Nederlanders 
die in hun jeugd nog hongersnood hebben meegemaakt, leven nog. Miljoenen men
sen maken jaarlijks honger mee, juist wanneer de oogst moet worden binnengehaald. 
En miljoenen kinderen sterven jaarlijks nodeloos aan ziektes als mazelen en malaria. 
Een simpele prik of klamboe zou hun het leven redden. Waarom niet? Ze kunnen het 
niet betalen. Kan dit niet veranderen? 

V 
ele lezers zullen zich uit hun 
jeugd het boek Levende Be
zems van Lisa Tetzner herin

door Huigh van der Mandele 
zover ontwikkelingssamenwerking 
verloopt via lokale autoriteiten (gro
tendeels), heeft zij geen zin of is zelfs 

neren. Waarheidsgetrouwe achtergrond van deze roman is de 
door honger gedwongen verkoop naar rijkere landen van jonge
tjes uit het arme Zwitserland van anderhalve eeuw terug als 
schoorsteenvegers/slaafjes. Bittere armoede in wat nu een van de 
welvarendste landen ter wereld is. Het kan veranderen. 

Mondiaal automatisme 

Is die situatie het gevolg van de uitbuiting van arme landen door 
rijke; is het een natuurwet dat rijke landen steeds rijker worden, 
ten koste van de armen? Twee voorbeelden van het tegendeel: 
de laatste maanden zien wij geregeld afschuwelijke beelden van 
de armoede en honger in het hedendaagse Argentinië. Weinigen 
realiseren zich dat dit land nog een eeuw geleden tot de aller
rijkste ter wereld behoorde, waar operasterren als Dame Nellie 
Melba vaker optraden dan in het toen provinciaalse, veel minder 
welvarende New York. Veertig jaar geleden was Zuid-Korea het 
prototype van wat nu een ontwikkelingsland heet. Volledig ver
woest door oorlog, zonder materiële infrastructuur. Mijn zoon 
voer de afgelopen maanden op een grote, hypermoderne chemi
caliëntanker, in Zuid-Korea gebouwd. Ook naar andere maatsta
ven is het land hoogontwikkeld, het staat nummer 27 (van de 
173) van de human-development-index van de Verenigde Naties. 
Opvallend is dat de lokale elite ervoor koos zich maximaal te 
richten op de wereldmarkt en zich daarmee bewust kwetsbaar 
opstelde voor de vermeende uitbuiting die daarin toonaangevend 
zou zijn. Nee dus, er is geen mondiaal automatisme waardoor 
armen armer en rijker steeds rijker worden. Op het eerste ge
zicht zou men dan ook denken dat de rijke wereld hieraan iets 
kan doen. 

Verspilde hulp 

Uit solidariteit besteedt Nederland 0,8% van het Bruto Natio
naal Product aan 'ontwikkelingssamenwerking'. Helpen wij 
daarmee daadwerkelijk armen? Economen die vrijuit spreken 
geven vrij eenduidig antwoord, zeker als dat globaal en generali
serend mag blijven. Het antwoord is dat de hulp grotendeels ver
spild wordt en de belangen van armen niet dient. Waarom? Voor 

De altleur behaalde zijn doeloraal ontwikkelingsecanomie in 1972. 
Hij werkte als raadgevend econoom bij de Verenigde Naties en bij het 
adviesbureau JWACO'. 
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schadelijk de overheid corrupt, ineffectief en! of niet-representa
tief is. Onder de Nederlandse 'concentratielanden' zitten Tanza
nia, Oeganda, Vietnam en Indonesië, allemaallanden die volgens 
Transparency International uiterst corrupt zijn waarbij Indone
sië te vergelijken is met Nigeria! Ook in representativiteit scoort 
Indonesië laag; niet ten onrechte wordt het wel beschreven als 
'Java en zijn koloniën'. Tegenargument zou zijn dat een zorgvul
dige hulp hier de negatieve invloed van de lokale overheid kan 
compenseren. Veertig jaar ervaring leert echter dat de lokale 
autoriteiten door henzelf gegenereerde fondsen soepel in omge
keerde richting keren. 

Medicijn voor armoede 

Reeds in mijn studietijd was het voor economen een bekend gege
ven dat het subsidiÎren van de invoer van grondstoffen, reserve
onderdelen en dergelijke een negatieve invloed heeft op welvaart 
en welzijn, hoe populair deze hulp ook vaak is in de ogen van 
lokale politici en het eigen exporterend bedrijfsleven. Nederland 
besteedt hieraan dit jaar 130 miljoen euro. 
Op de universiteit leerde ik al dat ontwikkelingshulp beschouwd 
kan worden als een medicijn tegen armoede. Verkeerd gekozen of 
verkeerd of te ruim toegediend doet het meer kwaad dan goed. 
Toch heerst bij het directoraat-generaal en buitenlandse collegais 
de gedachte dat intelligentie en gezond verstand volstaan om 
deze enorme geldstroom te beheren, dat een adviesje hier en een 
rapportje daar een gebrek aan kennis en ervaring kunnen com
penseren. In de lijn (waar de beslissingen worden genomen) treft 
men nauwelijks of geen ambtenaren met een relevane opleiding 
(zoals economie, sociologie of sociale aardrijkskunde) of ervaring 
met projecten in ontwikkelingslanden: 
Het is als in een ziekenhuis waar juristen en bedrijfskundigen 
bepalen welke remedies patiënten toegediend krijgen en nie
mand zich afvraagt of je dat niet beter aan een dokter kunt over
laten. Niettemin is de stelling weinig overtuigend datje een dok
ter toch niet kunt laten beslissen over de behandeling van een 
patiënt en dat hij zich moet beperken tot advies. 

Bewijs van solidariteit 

Een belangrijk motief om grote geldstromen in de richting van 
arme landen te sturen en internationaal te pleiten voor de ver
dere vergroting daarvan is de theorie van de 'savings-gap'. 

IDEE- SEPTEMBER 2002 



THEMA 

Volgens deze theorie wordt de armoede veroorzaakt door gebrek 
aan investeringen, en wordt het gebrek aan investeringen ver
oorzaakt door het feit dat de landen te arm zijn om die met eigen 
besparingen te financieren. De theorie werd in 1946 geformu
leerd door ene Evsey Domar, een Engelse econoom. Geconfron
teerd met onderzoeksresultaten gaf Dornar in 1957 toe dat zijn 
theorie niet klopte, in de jaren zestig leerden wij op school dat het 
niet klopte en in de zeventiger jaren was het bewijs zo overdon
derend dat het model alleen nog als curiosum voorkwam in de 
economische literatuur. Maar nog steeds vormt deze theorie, ove
rigens tot groot genoegen van de lokale autoriteiten, de basis voor 
de roep om meer geld. 2 En nog steeds zien politici in rijke landen 
het bedrag dat zij aan ontwikkelingshulp besteden als een bewijs 
van solidariteit met 'arme landen'. Nederland bijvoorbeeld is héél 
solidair, want wij besteden op een enkelland na het hoogste per
centage van ons BNP! 

'Feel good movie' 

Misschien ga ik een stap te ver. Tinbergen leerde immers dat je 
eerst de doelstellingen moet weten voordat je een activiteit kunt 
evalueren. Als de doelstelling is om van het kwade geweten afte 
komen, om het mogelijk te maken smakelijk te blijven eten ter
wijl de media ons verhongerende mensen vertonen; als ontwik~ 
kelingssamenwerking bedoeld is als een 'feel good movie', ja dan 
is het beleid zeer succesvol. Nederland in de top-tien van donors! 
Waar een klein land groot in kan zijn! Het huidige kabinet hand
haaft het budget! Zie eens hoe sociaal wij zijn! 
Maar wat als wij ons door werkelijke solidariteit laten leiden? In 
de allereerste plaats zouden wij ons niet moeten laten voortjagen 
door hoge bedragen. Veel geld kan wel eens betekenen dat wij 
weinig helpen. Het hulpvolume zou aangepast moeten worden 
aan de kwalitatieve en kwantitatieve mogelijkheden van het ap
paraat en aan de mogelijkheden het effectief te besteden. Ander-
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zijds zouden wij moe
ten eisen dat het mi
nisterie professionali
seert, en dat goedwil
lende amateurs als 
Melkert uit het appa
raat worden geweerd 
(overigens heeft Mel
kert nog in een ont
wikkelingsproject ge
werkt, wat meer is 
dan de meeste ambte
naren kunnen zeg
gen). 

Amateuristisch 
gebrabbel 

Ten tweede zouden wij 
onze hulp niet moeten 
laten sturen door 
lokale autoriteiten. 
Het naïef amateuris
tisch gebrabbel van 
het ministerie over 
'ownership' kan niet 

verhullen dat wij de hulp daarmee uit handen geven aan een 
lokale elite die niet in de geringste mate omstandigheden en 
belangen deelt met de mensen om wie het gaat. Ten derde zou
den andere ministeries meer aandacht moeten geven aan de 
belangen van arme mensen. Zo lukt het nog steeds niet om het 
ministerie van Verkeer en Waterstaat ervan te weerhouden op 
grote schaal tropisch hardhout van uiterst dubieuze herkomst te 
gebruiken. En op de laatste, maar zeker niet in de laatste plaats 
door ons veel feller in te zetten voor de vrije handel. Dat is voor 
onze rijke wereld een goedkope (we worden er zelfnamelijk beter 
van) en tegelijkertijd een zeer effectieve wijze om de armen van 
deze wereld te helpen om zelf een beter bestaan op te bouwen. En 
daar gaat het natuurlijk om. Het wordt tijd dat wij 'ontwikke
lingssamenwerking' serieus nemen. + 

Noten 

1. In 1990 werd Van der Mandele door het overlijden van zijn 
vrouw gedwongen een werkkring in Nederland te zoeken. Bij het 
schrijven van dit artikel heeft hij zelfs niet de geringste poging 
gedaan een volledig en evenwichtig beeld te geven. Daarvoor zijn 
andere media beter geschikt. Als hij erin is geslaagd de lezer tot 
een meer sceptische, meer nuchtere maar tegelijkertijd meer 
idealistische houding jegens ontwikkelingssamenwerking te 
inspireren zou hij meer dan tevreden zijn. Voor een iets diep
gaander behandeling van dit onderwerp verwijst hij naar bij
voorbeeld de eerste helft van Wilham Easterly, The Elusive Quest 
for Growth, ISBN 0-262-05065-X. 
2. Twee uitzonderingen op de regel 'geld speelt geen rol'. Fi
nanciële hulp in zeer arme, maar goed bestuurde landen. Ghana 
is daarvan mogelijk een voorbeeld, al heeft goedbedoelde, te 
ruime financiÎle steun een verloederend effect op een lokale over
heid. En uiteraard is ook royale noodhulp soms nodig, al is vak
manschap ook daarvan een onmisbaar ingre~ënt! 
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De noden van voll~en zonder stein 
Het probleem van hulp aan ontwikkelende natiestaten, binnen het grotere perspectief 
van de economische en politieke noord-zuid relaties, hangt samen met zaken als ont
wikkeling van lonen en sancties, de effecten daarvan op good governance, 'ontwik
keling' en de verbeteringvan het 'welzijn van de populatie', meent Eduardo Welsh van 
de Unrepresented Nations and Peoples Organisation UNPO. 

UNPO vertegenwoordigt primair een be
scheiden forum om voor hun rechten te lob-
byen. Deze fora kunnen een manier zijn om 

simpele zaken als discriminatie in werkgelegenheid aan de orde 
te stellen. Een inheemse bevolking kan bijvoorbeeld pleiten voor 
de toewijzing van een percentage van de werkgelegenheid (waar
van ze meestal wordt uitgesloten) bij de uitvoering van een pro
ject in haar gebied. Donorfora kunnen effectief zijn om dergelijke 
zaken weer aan de orde te stellen omdat van buiten betrokken-

V erschiliende soorten hulp hebben d 0 0 r E d u a r d 0 W e 1 s h 
verschillende politieke implicaties. 
De hulp bij natuurgeweld is één van 

de meest belangrijke vormen van hulp, bovendien niet contro
versieel en bijzonder effectief. Hulp bij humanitaire interventie 
in door de mens veroorzaakte rampen is echter al sneller een con
troversieel onderwerp. Door de inadequate manier waarop men 
kijkt naar structureel geweld en de politieke oorzaken tegengaat, 
bereikt men vaak niet de gewenste resultaten. Deze ontwikke
lingshulp brengt vragen aan het licht over de economische en po
litieke relatie tussen de ontwikkelde en ontwikkelende wereld; 
tussen regeringen en organisaties die de programma's implemen
teren; de mensen en volkeren die er profijt van moeten hebben. 
Militaire hulp is zonder twijfel de meest controversiële vorm, 
vooral wanneer die zich richt tot zogenaamde zwakke staten, die 
de hulp vooral inzetten om hun eigen bevolking in bedwang te 
houden. Daartegenover staan economische sancties, waarbij een 
regering (maar ook het volk) gestraft wordt voor zijn internatio
nale of nationale handelen. 

Morele druk 

Bijeenkomsten van hulpdonoren vormen voor de volkeren die 

Edua.rdo Welsh is Programs Officer bij UNPO. 
Vertaling: Emily val! de Vijver 

heid bestaat bij de opzet en implementatie van programma's en 
controlemechanismen voor de verantwoordelijkheden. Effectie-
ver dan prominentere fora zoals de VN-Mensenrechtencommissie 
of de VN-Commissie ter Eliminatie van Racisme en Discrimina
tie, die alleen een morele druk op regeringen kunnen leggen. Het 
blijft echter de vraag of enig mechanisme in staat is om de echt 
fundamentele vragen over structureel geweld aan de orde te stel
len, waarmee de noodzaak van humanitaire en ontwikkelings
hulp immers wereldwijd af zou nemen. 

Good governance 

De staten van de Europese Unie hebben maar één voorwaarde 
voor hulp aan derdewereldsta ten: good governance. In de afgelo
pen zes maanden heeft UNPO in naam van haar leden brieven 
geschreven aan twee bijeenkomsten van donororganisaties en 

ontving daarop gun
stige reacties van 
zulke instituties als 
Wereldbank, de VN
ontwikkelingsorgani
satie UNDP en een 
aantal donorstaten. 
Maar het blijft inte
ressant enige proble
men in dit verband 
nader te bekijken. 
Moet de interpretatie 
van good gavernanee 
bijvoorbeeld absoluut 
of lokaal zijn? Als de 
regering van een 
staat een minderheid 
of inheemse bevol
king in een gebied 
discrimineert, wordt 
de gehele staat dan 
hulp onthouden of al
leen projecten in dat 
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gebied? In de Chittagong Hili Tracts van Bangladesj bijvoorbeeld 
konden ontwikkelingsprojecten niet plaatsvinden omdat de rege

rende instituties nog altijd niet voldeden aan het vredesakkoord 
van 1997. Sterker nog, de regering van Bangladesj zou hulp heb
ben geweigerd voor bepaalde doelen zoals de uitvoering van 
delen van het vredesakkoord aangaande het verplaatsen van 
Bengaalse kolonisten. Hoe selectiefkunnen regeringen zijn in de 
hulpprojecten die ze honoreren en hoe flexibel zouden donoren 
moeten zijn bij de beoordeling van de gehele situatie? 

Wondenniddel 

Vergelijkbaar lijken veel donorlanden 'democratie' te beschouwen 
als het wondermiddel terwijl het een bron van conflict kan zijn 
voor bepaalde volkeren, die altijd een minderheid zullen zijn zon
der een adequate vertegenwoordiging om hun rechten te waar
borgen. In dergelijke gevallen kunnen hulpprogramma's de situ
atie voor sommige minderheden alleen maar verslechteren, ter
wijl de structurele oorzaken niet aangepakt worden. Het Khmer 
Krom-verzoek om baanquotas kan in een bepaald project werken 
maar hun discriminatie en vervolging in Vietnam als geheel wor
den niet aan de kaak gesteld of veranderd. 
Dit idee van hulp is vergelijkbaar met de hoop op een versterking 
van de civil society om de groei van democratie veilig te stellen 
tegenover corrupte regeringen van zogenaamd zwakke staten. 
Het idee is op zichzelf prima, maar werkt contraproductief als 
diezelfde regeringen partners zijn in zakelijke transacties die de 
gegeven hulp buitenproportioneel afremmen. UNPO was vorig 
jaar aanwezig op een bijeenkomst over civil society-vredesinitia
tieven in Angola. Het initiatief was prijzenswaardig, maar het 
voornaamste doel van het evenement leek de werving te zijn van 
fondsen voor die civil society-projecten. Onder normale omstan
digheden zou dat geweldig zijn, maar Angola heeft nu juist een 
enorme overdaad aan natuurlijke rijkdommen en de regering kan 
dergelijke initiatieven makkelijk zelf betalen. De regering is ech
ter bijzonder corrupt waardoor westerse multinationals kunnen 
profiteren van een gemakkelijke toegang tot die natuurlijke rijk
dommen. Welke prijs heeft partnership? Zelfs als een donorland 
niet direct betrokken is bij zaken kun je je afvragen of hulp wel 
zin heeft. Is het misschien zinvoller om de diepere economische en 
politieke oorzaken aan de kaak te stellen, inclusief de betrokken
heid van multinationals en diens Eerste Wereld-partners? 

Werkelijke behoefte 

Ontwikkeling heeft verschillende betekenissen voor verschillende 
volkeren. Ontwikkelingshulp is ook deel van het grotere geheel 
van internationale economische relaties, inclusief de financiering 
van salarissen van regeringen. Ook is er een verschil hoe staten 
en hoe volken ontwikkeling ervaren. Voor staten zijn economische 
statistieken het belangrijkst, voor volkeren is de kwaliteit van het 
leven van belang. Deze twee elementen gaan niet noodzakelijk 
samen. Dit wordt nog veel belangrijker in de omgang met inheem
se volkeren die de waarde van de natuur boven welvaart plaatsen 
en tevreden zijn met de bestaande economie. Inheemse volkeren 
kunnen rijk zijn maar hun welvaart hoeft niet per definitie be
noembaar te zijn in een economische statistiek. Recentelijk is 
UNDP verschillende benaderingen gaan gebruiken om ontwikke
ling te evalueren in niet puur economische termen, onder meer 
door daarin 'menselijke ontwikkeling' mee te nemen. In het alge-
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meen zien mensen de retoriek van 'ontwikkeling' als een truc om 
hun land, natuurlijke bronnen en arbeid te bemachtigen. Justice 
Guisse merkte tijdens de laatste VN-Werkgroep inzake Inheemse 
Volkeren (WGIP) op dat als inheemse volkeren eenmaal van hun 
land verjaagd zijn "we niet meer over een ontwikkeling maar 
alleen over hun armoede kunnen spreken". 
Degenen die 'ontwikkeling' bepleiten twisten al langer met vol
keren die geraakt worden door deze initiatieven en daar eerder 
armer dan rijker van zeggen te worden. Bij de laatste WGIP stel
de professor Yokota maatregelen voor om inheemse volkeren bin
nen een staat te ontwikkelen, analoog aan de maatregelen van 
UNDP voor de ontwikkeling van gehele staten. Op deze manier 
kan men verifiëren of inheemse volkeren profiteren van ontwik
keling of dat anderen profiteren ten koste van inheemse volke
ren. Bij mijn weten is zijn suggestie niet opgepakt. Het is niet 
zozeer de ontwikkeling zelf waar mensen bang voor zijn, of zich 
tegen verzetten. Het is veeleer wat ánderen bedoelen met 'ont
wikkeling'. En hetzelfde geldt voor ontwikkelingshulp. Hoewel 
ontwikkelingshulp in veel gevallen onmisbaar is voor een bevol
king die snakt naar eten, veiligheid, medicijnen en dergelijke, 
moet altijd de werkelijke behoefte in de gaten gehouden worden. 
Als regeringen werkelijk inheemse volkeren willen helpen, kun
nen zij het beste de VN-Verklaring van Inheemse Volkeren onder
tekenen en hun recht op zelfbeschikking erkennen. 

Adequaat respect 

Natuurlijk is hulp van vitaal belang en zij wordt bijna zonder uit
zondering van harte ontvangen. Maar tegelijkertijd moet hulp 
ook functioneren in de bredere relaties tussen staten en volke
ren. Wil hulp betekenis hebben, dan moet het netto-resultaat van 
deze dialoog het welzijn van de bevolking zijn. Waar dit niet zo 
is, is ontwikkelingshulp een farce. 
Veel behoefte aan ontwikkelingshulp kan bovendien voorkomen 
worden als de rechten van mensen adequaat gerespecteerd en 
beschermd zouden worden; als de soevereiniteit van het land en 
de natuurlijke levensbronnen veilig zouden zijn gesteld. Er zou 
absoluut minder werk voor de VN-Mensenrechtencommissie zijn 
als alle volkeren eerlijk zouden worden vertegenwoordigd in de 
Verenigde Naties en als alle volkeren zelfbeschikkingsrecht had
den. Helaas is het zelfbeschikkingsrecht academisch en bestaat 
het slechts in het VN-Handvest en plechtige verklaringen. Het 
alleen al noemen van dit woord stuurt rillingen door de interna
tionale gemeenschap alsof onmiddellijk chaos zou uitbreken. 
Waarom denkt niemand eens na over de mogelijkheden die het 
zelfbeschikkingsrecht kan hebben voor een brede vrede, stabili
teit en welvaart? Want zo liggen de kaarten. Laten we ontwikke
lingshulp dan maar in hemelsnaam accepteren, al was het maar 
om de stem hoorbaar te houden van volkeren die niet vertegen
woordigd zijn in de internationale gemeenschap. + 

Donaties kunnen gestuurd worden naar: 
Stichting UNPO 
Eisenhowerlaan 136 
DenHaag 
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"Een beleid dat niet klopte 
met ·de realiteit'' 

Dick Tommel is voor D66 twaalf jaar woordvoerder ontwikkelingssamenwerking ge
weest in de Tweede Kamer. Op basis van zijn ervaringen vroeg de redactie van Idee 
hem een artikel te schrijven over de politicologie van de ontwikkelingssamenwerking. 
Wegens tijdgebrek was hij niet in staat een volledige bijdrage te verzorgen maar hij 
gaf wel een korte, maar veelzeggende impressie van zijn ervaringen. 

D 
ank voor de uitnodiging iets te schrij
ven over de binnenlandse politicologie d o o r D i c k T o m m e I 

was voor ontwikkelingssamenwerking. Ik kreeg 
in die tijd verontrustend veel informatie over 
zaken die niet goed gingen én over een beleid dat van ontwikkelingssamenwerking. Of

tewel: wie bepaalt hoe en wat Nederland in ontwikkelingslanden 
doet en wie controleert dat? Ik zou vanuit mijn eigen ervaring een 
antwoord op deze vragen willen geven. Het lukt echter niet meer 
vanwege een gebrek aan tijd. 

Waarom vind ik dat zo jammer? Omdat ik graag deze gelegen
heid benut had verder na te denken over één van de meer inte
ressante hoofdstukken uit mijn politieke verleden, de periode 
tussen 1982 en 1994, toen ik in de Tweede Kamer woordvoerder 

Dick Tommei 
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niet klopte met de realiteit. Een nuttig stuk werk voor een con
trolerend Kamerlid, dacht ik. 

Toen ik het vraagstuk in het kader van de begrotingsbehandeling 
op een rij wilde zetten, bleek slechts een uiterst klein deel van 
mijn bronnen bereid in de openbaarheid te treden. De ambtena
ren niet, maar dat spreekt een beetje vanzelf. Klokkenluiden is 
niet populair. Universitaire mensen en medewerkers van insti
tuten niet. Zij zijn voor hun dure veldwerk afhankelijk van sub
sidies van het ministerie. Journalisten: "Concrete informatie die 
ik je geef, is te gemakkelijk te traceren tot veldmedewerkers, of 
nog erger lokale mensen. Die moet ik beschermen." Ingenieurs
bureaus: "Ik zie mijn baas al aankomen!". Die houding is meer 
dan begrijpelijk. 

Gevolg was wel dat terechte kritiek slechts sterk afgezwakt kon 
worden weergegeven, omdat een sterke versie niet voldoende kon 
worden onderbouwd. De kritische vragen en opmerkingen die ik 
nog wel maakte, konden weggewerkt worden met "we hebben 
ervan geleerd" of bijvoorbeeld "het beleid is inmiddels veranderd". 

De implicaties voor het vermogen van de Tweede Kamer om het 
ontwikkelingsbeleid en de uitvoering daarvan voldoende te con
troleren, liggen voor de hand. Temeer daar het de Algemene Re
kenkamer aan middelen en deskundigheid ontbrak de doelma
tigheid van de door Nederland gefinancierde activiteiten te toet
sen. + 

Er bestaan vele (negatieve) verklaringen over het Nederlandse 
en westerse optreden in de Derde Wereld. Economische belan
gen, mensenrechten en democratie zijn hierin de terugkerende 
motivaties voor beleid. Lees een artikel over dit onderwerp en 
discussieer mee over de vraag welke criteria de Nederlandse 
regering en mulitnationals in werkelijkheid hanteren of zou
den moeten hanteren bij hun optreden in de Derde Wereld op 
www.d66.nl. 
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''De hoogste tijd voor veranderingen'' 

Boris Dittrich is de nieuwe woordvoerder voor ontwikkelingssamenwerking in de 
Tweede-Kameifractie van D66. In reactie op de ervaringen van Dick Tommel zet hij 
zijn voornemens op dit beleidsterrein voor de komende periode uiteen. 

D e redactie van Idee vroeg mij om na- . 
mens de Tweede Kamerfractie op de d 0 0 r B 0 r I S 

brief van Dick Tommei te reageren. 
Hoewel de brief (wegens tijdgebrek begrijp ik) niet specifiek is, 
rijst er wel een beeld uit naar voren dat zorgwekkend is. Na
melijk het beeld van een gesloten cultuur waarin geen ruimte is 
voor kritiek. Zozeer zelfs dat mensen niet publiekelijk hun zorgen 
durven te uiten uit angst voor hun baan of uit angst hun bron te 
beschadigen. Misschien dat naast bezorgdheid om de eigen car
rière ook bezorgdheid om het imago van ontwikkelingssamen
werking een rol speelt. 

Hoewel beide motivaties te begrijpen zijn, is het resultaat on
acceptabel, juist voor mensen die het goed voor hebben met in
ternationale samenwerking. Ik ben zelf sinds kort woordvoerder 
Ontwikkelingssamenwerking en kan nog niet uit eigen ervaring 
zeggen of ik de ervaringen van Dick Tommei deel. Maar als hij 
gelijk heeft en die cultuur tot op de dag van vandaag nog bestaat, 
wordt het de hoogste tijd daar verandering in te brengen. 
De Kamer kan haar controlerende taak niet goed vervullen als 
geconstateerde problemen uit het veld niet gemeld worden. Je 
kan de regering niet aanspreken op een probleem als niemand 
publiekelijk durft te zeggen dat er een probleem is. Hierdoor boet 
de democratische controle aan kwaliteit in. 
Onlangs werd door de \IN-ontwikkelingsorganisatie UNDP in 
haar jaarlijkse rapport al geconstateerd, dat er hard gewerkt 
moet worden aan het verdiepen van democratie. De UNDP sig
naleert dat er zich een gedeeltelijke machtsverschuiving voltrok
ken heeft van volksvertegenwoordigingen naar internationale 
instellingen, multinationals en non-gouvernementele organisa
ties (ngo's). Als de taak die het Nederlandse parlement heeft dan 
nog ondermijnd wordt, omdat ze haar controlerende werk niet 
goed kan verrichten, blijft er maar weinig zeggenschap over. 
Op 1 augustus schreef ik samen met mijn OS-medewerkster Ja
nine Odink op de opiniepagina van de Volkskrant dat het van 
groot belang is dat machtige internationale instituties, zoals de 
Wereldbank, maar ook ngo's zoals Greenpeace, zich democratise
ren. Mensen moeten meer directe zeggenschap krijgen over wat 
er door gesloten groepen in hun naam beslist wordt. 

Daarnaast baart het me zorgen dat de gesloten cultuur koren op 
de molen is van mensen die vanuit hele andere motieven kritiek 
hebben op ontwikkelingshulp, namelijk omdat ze sowieso dat 
geld liever in Nederland willen besteden. Juist om niet kwets
baar te zijn voor kritiek vanuit die hoek is het nodig dat er in de 
ontwikkelingswereld open gesproken kan worden over eventuele 
problemen. Er moet op een transparante manier verantwoording 
worden afgelegd over de manier waarop Nederland en Neder
landse organisaties aan ontwikkelingssamenwerking doen. Hier-

. . bij moet het effectief kunnen besteden van het 
D 1 t t r I C h geld vooropstaan. Als die effectiviteit of wijze 

van werken ter discussie gesteld wordt, moet dit 
niet als een aanval op het beleid, maar juist als ondersteuning 
worden gezien om tot betere prestaties te komen. 

De komende tijd zal ik als nieuwe woordvoerder voor ontwikke
lingssamenwerking vele kennismakingsgesprekken gaan voeren 
en daarbij bijzondere aandacht geven aan transparantie, effecti
viteit en controleerbaarheid. Dit najaar zal ik in het kader van de 
begrotingsbesprekingen voor ontwikkelingssamenwerking in de 
Tweede Kamer speciale aandacht aan dit onderwerp geven. De 
suggestie van Dick Tommei om de Algemene Rekenkamer een 
grotere rol te geven dan tot nu toe het geval is, zal ik daarbij ver
der onderzoeken. + 

Boris Dittrich 
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Rust op het dorpsplein 
Laurens-Jan Brinkhorst pleitte in NRC Handelsblad van 19 juni jl. voor afschaffing 
van de minister voor Ontwikkelingssamenwerking. Een idee dat de directeur van de 
Novib, Sylvia Borren, direct afdeed als irrelevant. Brinkhorst zou niet begrijpen dat 
het werkelijke debat niet gaat over de vraag of er een minister of een staatssecretaris 
moet komen. Het draait om coherentie en daarom moet de minister juist een super
minister worden, met vergaande zeggenschap over het Nederlandse beleid voor land
bouw, handel, gezondheidszorg, onderwijs, energie, water en milieu. Met dit laatste 
voorstellaat Borren zien, dat zij de 'minister of staatssecretaris'-discussie toch wel erg 
relevant vindt. David Kuijper is van mening dat het de hoogste tijd wordt ontwikke
lingssamenwerking een hoofdrol in de buitenlandse politiek te geven. 

vat het nieuwe kabinet-Balkenende een 
door David Kuijper I nmiddels is Brinkhorst minister-af en be

heuse staatssecretaris voor Ontwikke
lingssamenwerking. Deze statuswijziging wordt door Nederland
se ontwikkelingsorganisaties en -deskundigen herhaaldelijk als 
bewijs aangevoerd voor het gebrek aan aandacht dat ontwikke
lingssamenwerking bij de huidige machthebbers zou hebben. Het 
nieuwe kabinet wordt provincialistisch genoemd en zou geen 
boodschap hebben aan wat deze maand precies vijftig jaar de 
'Derde Wereld' heet1. Het kabinet van de kerk, de koopman en de 
kroeg staat daadwerkelijk op het dorpsplein. 

daarmee was het ook meteen de meest actieve 
partij op dit terrein. Slechts af en toe stak de 
zendingsdrang van de CDA-achterban de PvdA 

Technocratisch terrein 

Maar speelde ontwikkelingssamen
werking, of ontwikkelingshulp wel 
een belangrijke rol in de verkie
zingscampagnes van de laatste de
cennia? Eigenlijk is het een wonder 
dat er nog zo lang een minister is ge
weest voor een onderwerp dat zozeer 
schitterde door afwezigheid op het 
'echte' binnenlands-politieke toneel. 
De meeste verkiezingsprogramma's 
en regeerakkoorden besteedden er 
enkele zinnen aan. Handhaving van 
de koppeling aan het BNP-percenta
ge kwam in bijna ieder verkie
zingsprogramma van de afgelopen 
jaren voor. Slechts de percentages 
verschilden. De PvdA wilde nog wel 
eens verlanglijstjes van haar OS
achterban integraal in haar verkie
zingsprogramma opnemen, maar 

David Kuijper woont en werkt in Ghana. 
Hij schreef di.t artikel op persoonlijke t.itel. 

naar de kroon. 
Misschien is met het artikel van Brinkhorst en de uitkomst van 
de kabinetsformatie een belangrijke stap gezet naar het terug
brengen van ontwikkelingssamenwerking in het hart van de 
Nederlandse politiek. De laatste 30 jaar is de Nederlandse ont
wikkelingssamenwerking verzeild geraakt in een technocratisch 
terrein waar analisten en ideologen een gevecht om het gelijk 
voerden. Soms kregen de ideologen gelijk: in de jaren zeventig 
was internationale nivellering zo'n ideologische leidraad voor de 
begrotingen van Ontwikkelingssamenwerking. In de jaren tach
tig kregen de analisten weer wat meer aandacht en werd gecon-

"DE DEUR DICHT?" 

De zin en onzin van het Nederlandse vreemdelingenbeleid 
D66-debat over het Nederlandse immigratiebeleid in Europees perspectief 

Maandag 7 oktober 2002, 19.30 uur 
Nieuwspoort, Den Haag 

Sprekers: 
Han Entzinger, hoogleraar Migratie- en Integratiestudies, Erasmus Universiteit 
Rotterdam 
Boris Dittrich, D66-woordvoerder Justitie in de Tweede Kamer 
Mr. H.P.A. Nawijn, minister voor Vreemdelingenzaken en Integratie 

Bij deze bijeenkomst wordt het nieuwste deel Sociaal-Liberale Perspectieven over 
migratie en integratie van Han Entzinger gepresenteerd. Er is ruimschoots gele
genheid voor actieve deelname door het publiek. 

U kunt zich voor deze bijeenkomst aanmelden via: landelijk.secretariaat@d66.nl of 070 
3566066 
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stateerd dat de 'pro
cesbenadering' het 
nieuwe recept moest 
zijn. Ook de laatste 
jaren onder Herfkens 
werd het ontwikke
lingsvraagstuk zorg
vuldig ontleed door 
kundige macro-econo
men en bestuurskun
digen binnen het Di
rectoraat-Generaal 
Internationale Sa
menwerking (DGIS). 
Vervolgens bedachten 
diezelfde mensen be
leid dat de minister in 
staat stelde om de 
groeiende hoeveelheid 
geld uit te geven. De 
sectorale benadering 
deed zijn intrede en 
werd vermengd met 
extra sausjes als het 
mainstreamen van ar
moedebeleid, het be
palen van de gender
focus en de uitvoering van Structural Enuironmental Assessment 
op de Pouerty Reduction Strategy Papers. 

Duivels dilemma 

De moeite om opeenvolgende Wereldbankbeleidsideeën naar het 
Nederlands te vertalen werd al nauwelijks meer genomen. In 
plaats van de superminister van Borren, die zich met vele ter
reinen tegelijk zou bezighouden, kent DGIS al geruime tijd 
superambtenaren die alles weten van landbouw, handel, gezond
heidszorg, onderwijs, energie, water en milieu. In de 'Derde 
Wereld' gebruiken zij hun kennis, niet in Nederland. Deze amb
tenaren hebben vaak zelf goede banden met de ontwikkelings
lobby. Dat heeft hun deskundigheid vergroot, maar dat maakt 
het voor opeenvolgende ministers wel steeds moeilijker om poli
tieke keuzes te maken. Zo is Ontwikkelingssamenwerking in een 
'niche' van ieder kabinet sinds 1977 geraakt. Door eigen toedoen 
is er steeds minder kracht om de vele andere voor ontwikke
lingssamenwerking relevante binnenlands-politieke belangen te 
beïnvloeden. 
Helaas is dit geen typisch Nederlands verschijnsel. Misschien 
hebben wij zelfs nog wel de meest transparante 'niche' als je het 
vergelijkt met landen als Duitsland of de VS. De ontwikkelings
industrie is een wereldwijd netwerk, dat nog steeds met goede 
bedoelingen -hoewel intern organisatiebelang ook een rol speelt
toch iedere keer weer in staat is om de regeringen van onderont
wikkelde landen met uiteenlopende en soms tegenstrijdige 
ideeën sterk te beïnvloeden. En zo zijn volwassen, soevereine 
regeringen in Azië, Afrika en Latijns Amerika in hun bilaterale 
relaties met vele westerse landen sterk gericht op representan
ten van het ontwikkelings'blok' binnen die landen. Voor deze re
geringen is dat zelfbehoud. Ministers voor Ontwikkelingssamen
werking zitten immers bovenop het directe geld, dat de gaten op 
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hun begrotingen kan dichten. En terugdringing van het finan
cieringstekort doet geld vrijvallen voor kortetermijninfrastructu
rele investeringen, hetgeen voor de prille democratische regerin
gen, als bijvoorbeeld Ghana, een voorwaarde voor herverkiezing 
is. Het duivelse dilemma is dat deze regeringen ook weten dat op 
lange termijn beïnvloeding van de binnenlandspolitieke elite van 
westerse landen oneindig veel meer geld kan opleveren. Geld dat 
na slechting van subsidies en tariefmuren verdiend kan worden 
met productie en handel en de overheid de kans geeft om een 
eigen sociale, politieke en institutionele infrastructuur op te rich
ten. Maar voor die langetermijnbeïnvloeding is binnen de vielja
rige regeerperiode geen tijd. 

Hoofdrol 

Het zou voor de coherentie van hun eigen beleid veel beter zijn 
als zij echte, invloedrijke gesprekspartners binnen de westerse 
landen zouden krijgen. Een volwassen bilaterale relatie met de 
ontwikkelingslanden vereist dat de Nederlandse minister van 
Buitenlandse Zaken grote verantwoordelijkheid draagt voor de 
ontwikkelingssamenwerking. Zijn rol zal cruciaal zijn voor het 
bereiken van het coherente Nederlands beleid waar de Novib en 
vele andere organisaties zo hard om roepen. Het wordt tijd dat 
de armoede van de 'Derde Wereld' de bijrol die zij op het Neder
landse politieke toneel speelt, verandert in de hoofdrol die zij al 
meer dan vijftig jaar op het wereldwijde toneel speelt. Voor de 
rust op het dorpsplein van de familie-Balkenende is dat van het 
grootste belang. + 

Noot 

1. Alfred Sauvy, 'Trois Mondes. Une Planète', L'Obseruateur, 14 
augustus 1952 
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Het sDialle pad van 
verantwoord zakendoen 

Financiële dienstverleners worden vaak voor dilemma's geplaatst. Dilemma's waar 
niet eenvoudig een oplossing voor te vinden is: een kredietaanvraag van een fabriek 
in India waar kinderarbeid zou kunnen plaatsvinden, een verzoek om financiering 
van de aanleg van een mijn met mogelijke risico's voor het milieu, het aanbod van 
een adviseur contact op te nemen met een hoge functionaris, het zijn slechts enkele 
voorbeelden. Hoe te handelen? 

. oor exan er M aatschappelijk verant- d A I d 
woord, eth1sch, duurzaam 
en transparant: steeds va- ---

ker worden deze termen gebruikt als het om ondernemen gaat en 
om de rol die bedrijven spelen in het veiligstellen van welzijn en 
welvaart, nu en in de toekomst. Steeds meer bedrijven onder
kennen dat zij een brede rol spelen in de samenleving en daar
mee corresponderende maatschappelijke verantwoordelijkheden 
hebben. Zo ondertekenden in februari 2002 op de jaarlijkse bijeen
komst van het World Economie Forum 36 CEO's, onder wie Ewald 
Kist van ING, de verklaring voor 'Global Corporate Citizenship'. 
Ook in Nederland staat maatschappelijk verantwoord onderne
men (MVO) op de agenda, getuige het enkele jaren geleden uitge
brachte SER-advies 'De winst van waarden'. 

Alexander Rllmooy Kan 

Window dressing 

Maatschappelijk verant
woord ondernemen is niet 
alleen maar window dres
sing; het blijft niet bij 
mooie woorden en goede 
voornemens. Volgens het 
Global Reporting Initiati
ve geven wereldwijd zo'n 
tweeduizend bedrijven 
vrijwillig informatie over 
hun beleid en prestaties 

op sociaal, economisch en milieugebied. En recent internationaal 
onderzoek van KPMG naar verslaggeving over duurzaam beleid 
van bedrijven laat zien dat 45% van de Fortune top-250-bedrijven 
niet alleen verslag uitbrengt over hun financiële positie, maar 
ook over hun milieubevorderende en sociale prestaties. MVO lijkt 
de hype redelijk voorbij , het maakt steeds meer deel uit van de 
core activity van bedrijven. De grote krachtproef is ofMVO ook in 
economisch minder voorspoedige tijden overeind blijft. 

Principes en prioriteiten 

Natuurlijk is welbegrepen eigenbelang in het spel, maar veel 
bedrijven voelen een authentieke verantwoordelijkheidjegens de 
samenleving. Hoe ze die verantwoordelijkheid nemen en waar-

De auteur is lid van de Raad van Bestuur van ING Groep 

2 0 

R . K maken is een interessantere, want 
1 n n ° 0 Y a n meer complexe kwestie. You cannot 

have your cake and eat it; echte dilem
ma's noden soms tot pijnlijke afwegingen. 
Bedrijven en hun medewerkers gaan soms willens en wetens de 
fout in; dat blijkt uit de recente boekhoudschandalen rond Enron 
en Worldcom. Terecht deed president Bush onlangs in zijn toe
spraak tot Wall Street een oproep "for a new ethic of personal 
responsibility in the business community''. En het is een illusie 
om te denken dat dit soort zaken niet in Nederland zou kunnen 
voorkomen, hoezeer ook de variabele en vaste beloningen hier 
anders zijn ingericht. EU-commissaris Bolkestein kaartte 
onlangs het thema van de financiële integriteit op Europees 
niveau aan. Boekhoudkundige malversaties, exorbitante zelfver
rijking, benadeling van aandeelhouders, investeerders, crediteu
ren en medewerkers: het deugt natuurlijk niet en nooit, en het 
moet worden voorkomen en bestreden. 
Bedrijven komen ook in opspraak of worden publiekelijk bekriti
seerd vanwege activiteiten die weliswaar niet rechtstreeks in 
strijd zijn met de wettelijke regels, maar die niet met maat
schappelijk verantwoord ondernemen te rijmen vallen. Het is 
niet altijd eenvoudig een evenwichtig oordeel te geven, juist om
dat de onderliggende dilemma's wezenlijk ingewikkeld en vaak in 
hoge mate cultureel bepaald zijn. Het pad van fatsoenlijk zaken
doen is soms smal en de grenzen zijn niet scherp te trekken. 
Gedragscodes die bedrijven en organisaties voor hun medewer
kers formuleren, fungeren als een ethisch kompas maar dat 
neemt niet weg dat er toch keuzes gemaakt moeten worden waar
bij principes en prioriteiten met elkaar kunnen conflicteren. 
Prioriteiten dwingen tot het maken van een afweging waarvan de 
uitkomst bijna wel discutabel moet zijn en waar de zo comforta
bel ogende theorie van het maatschappelijk verantwoord on
dernemen op ruwe wijze raakt aan de praktijk. 

'Good corporale citizen' 

Het is voor een multinational met een grote diversiteit aan acti
viteiten, vestigingsplaatsen en culturen niet altijd eenvoudig het 
juiste antwoord te vinden op gevoelige vraagstukken. In het be
leid van ING staat een evenwichtige afweging van de belangen 
van alle stakeholders voorop. Die stakeholders zijn klanten, aan
deelhouders, medewerkers en de samenleving waarin zij leven en 
werken. De klanten verwachten waar voor hun geld, de aandeel
houders verwachten een goed rendement op het door hen geïn-
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vesteerde vermogen, 
de medewerkers wil
len een moderne en 
stabiele werkgever 
met aantrekkelijke 
arbeidsvoorwaarden 
en ten slotte ver
wacht de samenle
ving als geheel dat 
een onderneming 
ook nog eens een 
'good corporate citi
zen' is. Welk belang 
ING ook laat preva
leren, de belangen 
van de andere stake
holders kunnen ver
volgens gemakkelijk 
in het gedrang ko
men. 
ING wil aan de ene 
kant een laagdrem
pelige dienstverle
ner zijn waar parti
culieren zonder on
derscheid of uitslui-
ting terecht kunnen. Aan de andere kant kunnen juist ethische, 
milieugebonden of juridische redenen ertoe leiden dat klanten op 
basis van onaanvaardbare risico's op sociaal, financieel of milieu
gebied worden geweerd. 
Zo werd ING door De Rode Draad, een belangengroepering van 
prostituees, voor de Commissie Gelijke Behandeling gedaagd 
vanwege haar weigering financiering te verschaffen aan perso
nen en bedrijven die in de seksindustrie werkzaam zijn. Door een 
nieuwe wet die met ingang van 2000 prostitutie legaliseerde, ont
stond een nieuwe situatie. Prostituees worden nu als legale, zelf
standige werknemers gezien; werknemers in de seksindustrie 
hebben dus recht op financiële diensten. ING heeft daarom het 
beleid inzake financiering van in Nederland gevestigde seksbe
drijven herzien. Er was door de !egalisering immers geen reden 
meer om deze sector categorisch uit te sluiten van fmanciële 
diensten. ING heeft besloten dat prostituees op dezelfde rnanier 
moeten worden behandeld als ondernemers uit andere sectoren. 

'Moral high road' 

Niet altijd echter zijn de regels even eenvoudig te formuleren. 
Moeilijker ligt het bijvoorbeeld bij ethisch gevoelige zaken zoals 
kinderarbeid. ING verschaft kredieten aan bedrijven die in India 
en Pakistan zakendoen en die mogelijk mede succesvol zijn door
dat zij direct of indirect een beroep doen op goedkope kinderar
beid. De vraag is nu: moet ING deze kredietverlening stopzetten? 
Moet ING alle zakelijke relaties met deze bedrijven verbreken? 
Of moet ING datjuist niet doen, omdat het beter is voor de kin
deren enigszins redelijk werk te hebben in combinatie met enig 
onderwijs en zo wat geld te verdienen, in plaats van op straat te 
zwerven of in de kinderprostitutie te belanden? Het zijn vraag
stukken waarvoor geen simpele oplossingen zijn en waar de 'rno
ral high road' niet altijd de beste route is. 
Een ander voorbeeld. ING houdt zich bezig met handels- en goe-
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derenfinanciering, dat wil zeggen de financiering van grondstof
fen na productie, zoals kolen, gas of olie. Moet ING zich ook bezig
houden met de manier waarop die goederen zijn geproduceerd? 
Moet ING nagaan of de arbeidsomstandigheden wel goed zijn en 
of het bedrijf in kwestie de licentie wel op een oorbare manier 
heeft verkregen? Is het de morele of maatschappelijke plicht van 
een fmancier hier eisen te stellen of controle uit te oefenen? 

Verschillende petten 

Door de overnameperikelen rond het noodlijdende softwarehuis 
Baan is ING, dat een belang van 5% in dit bedrijf had, op een las
tige wijze in de publiciteit gekomen. Het Britse Invensys wilde 
Baan overnemen en deed daarvoor een bod van 2,85 euro per 
aandeel Baan. Invensys zou het bod alleen gestand doen als 95% 
van de aandelen was aangemeld. Dat percentage was nodig om 
Baan van de beurs te halen. Het niet slagen van het bod zou het 
faillissement van Baan betekenen en alle medewerkers zouden 
als gevolg daarvan op straat komen te staan. 
ING heeft bij het bepalen van haar standpunt diverse belangen 
moeten afwegen. Moest ING het bod accepteren dat lager was 
dan de koers waarvoorING het aandeel Baan had gekocht? Of 
moest ING het bod niet accepteren, hetgeen waarschijnlijk liqui
datie van Baan zou betekenen? Met het aannemen van het bod 
en dus het aanmelden van de aandelen zou ING kiezen voor het 
belang van de werknemers van Baan. Het was duidelijk dat niet 
accepteren van het bod daarom een reputatierisico inhield. Ech
ter, met het accepteren van het 'exit'-bod van Invensys, zou het 
verlies op de belegging in Baan fiscaal niet aftrekbaar zijn, ter
wijl dat bij liquidatie wel het geval kan zijn. Vanuit beleggers
oogpunt is het wenselijk om voor de maximale opbrengst te kie
zen. Zo ook voor ING-aandeelhouders, die van een goed beleg
gingsbeleid profiteren. Uiteindelijk heeft ING haar belang in 
Baan aangeboden. Nadien bleek overigens dat ING haar aande-
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!en toch kon vasthouden, want Invensys veranderde de voor
waarden van het bod ingrijpend. Hierdoor werd een faillissement 
vermeden en wordt in plaats daarvan het bedrijf geliquideerd. 
Zodoende kreeg ING alsnog de mogelijkheid om een beleggings
verlies in Baan fiscaal te compenseren. 

Booreiland 

Kredietverlening, zeker aan gevoelige sectoren zoals mijnbouw, 
is een andere tak van activiteiten waar zich vele dilemma's kun
nen voordoen. Stel dat een grote klant waarmee ING internatio
naal zaken doet, financiering vraagt voor een booreiland voor de 
kust van Nigeria. Het gaat om een plan met winstgevende voor
uitzichten dat voldoet aan de lokale wetgeving, maar waarbij het 
risico van milieuvervuiling niet is uitgesloten. Hoe daarmee om 
te springen? 
ING stelt bij het verlenen van kredieten en het doen van inves
teringen naast fmanciële ook sociale en milieutechnische criteria. 
Dat houdt in dat onderzocht moet worden of het plan bijvoorbeeld 
voldoet aan de eisen van Wereldbank. Wat zijn de gevolgen voor 
de lokale bevolking en het milieu? Wordt er werkgelegenheid 
gecreëerd? Wordt het milieu ernstige, misschien zelfs onherstel
bare schade toegebracht? Met de klant wordt gesproken over die 
voorwaarden en, waar mogelijk, wordt geprobeerd de klant ertoe 
te bewegen aanpassingen aan te brengen die een positief effect 
hebben op de lokale omgeving. 

Illegale houtkap 

In het recente verleden zijn verschillende Nederlandse banken, 
waaronder ING Bank, door Greenpeace en Milieudefensie aan
gesproken op betrokkenheid bij de financiering van illegale hout
kap van tropische regenwouden voor de aanleg van oliepalm
plantages. ING heeft naar aanleiding van die kritiek haar beleid 
heroverwogen en de voorwaarden aangescherpt voor het verle
nen van kredieten aan projecten die betrokken zijn bij de ver
nietiging van regenwouden. Zo moet voldaan zijn aan de sociale 
en arbeidsrechtelijke vereisten en andere relevante wet- en 
regelgeving van de lokale overheid omtrent ontbossing en milieu. 
Bovendien moet het project voldoen aan de richtlijnen van de 
Forest Policy van de Wereldbank. ING zal (veelal via suprana
tionale organisaties zoals de Wereldbank) de gevolgen voor het 
milieu onderzoeken en de antecedenten nagaan van het krediet
vragende bedrijf inzake het respect voor de rechten van de loka
le bevolking. Met deze aangescherpte voorwaarden kunnen zin
loze vernietiging van het regenwoud en schending van de rechten 
van de lokale bevolking voorkomen worden. 
Maar opnieuw: er bestaan geen heldere, eenvoudige vuistregels. 
Wie alleen zaken wil doen in landen met een onberispelijk regi
me heeft het rustig. Ondernemingen dienen zich in alle omge
vingen te houden aan plaatselijke wetten èn eigen gedragscodes, 
maar zullen er niet gauw toe willen overgaan landen absoluut te 
mijden zonder een expliciete politieke instructie. En daar zijn 
goede redenen voor: economische liberalisatie is vaak de voorbo
de van politieke liberalisatie, en economisch isolement komt de 
kwaliteit van de plaatselijke democratie zelden ten goede. 
Het hanteren van zorgvuldigheidscriteria naast financiële maat
staven kan er desalniettemin toe leiden dat ING afziet van een 
transactie of investering, of een klant of sector uit de portefeuille 
weert. Dat zijn ondernemingsbeslissingen met soms pijnlijke fi-
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nanciële gevolgen, maar zij zijn ethisch en maatschappelijk ge
wenst. Daarmee wordt willens en wetens een commercieel belang 
op het spel gezet, want het is zeker niet uitgesloten dat een ande
re Nederlandse of buitenlandse bank minder scrupuleus te werk 
gaat. 
ING is tot nu toe redelijk in staat gebleken om met dit beleid voor 
kredietverschaffing tevens te blijven voldoen aan haar rende
mentseisen. Maar wat gebeurt er als de zaken minder florissant 
gaan en de financiële doelstellingen niet gehaald worden? Zal er 
dan druk vanuit stakeholders ontstaan om de eisen minder 
streng te handhaven? 

Arbeidsproductiviteit 

Ook in de omgang met medewerkers kunnen zich dilemma's 
voordoen, bijvoorbeeld bij reorganisaties. Hoe moet een moderne 
onderneming omgaan met de aandeelhouderswens tot het verho
gen van de arbeidsproductiviteit, de druk om meer te doen met 
minder mensen? Hoe om te gaan met de uitruil van arbeid tegen 
kapitaal? Een geleidelijk, goed begeleid veranderingsproces is 
mogelijk, maar kostbaar. Tot dusver heeft ING die kosten nooit 
geschuwd. 
Ook in hun corporate governance-structuur staan ondernemin
gen voor dilemma's. Zo ligt certificering van aandelen onder vuur 
en is er druk van buiten om haar op te heffen. Moet ING certifi
cering handhaven of juist niet? Opheffen leidt tot meer onzeker
heid over de uitslagen van aandeelhoudersvergaderingen en 
biedt partijen (mogelijk concurrenten van ING) met een groot 
maar geen meerderheidspakket de mogelijkheid de besluitvor
ming te domineren. ING is zelf ook belegger: vinden we het corpo
rate governance-systeem dat we zelfhandhaven ook in de rol van 
belegger wenselijk? 
En dan nog de actuele voorvallen rond misleidende cijfers zoals 
gepubliceerd door Enron en Worldcom. ING is van oudsher con
servatief en consistent in het weergeven van de cijfers. Er is ech
ter vanuit de International Accounting Standards (lAS) en ook 
vanuit beleggershoek druk op ING om minder conservatief te 
boekhouden, om minder reserves te creëren en om meer winst of 
verlies direct te laten zien. Op dit snijvlak botsen volatiliteit en 
langetermijnvoorspelbaarheid met elkaar. 

Jongleur 

Verantwoord ondernemen is steeds vaker het zoeken naar een 
evenwicht tussen conflicterende belangen. Als een jongleur, als een 
evenwichtskunstenaar moet de onderneming die belangen tegen 
elkaar afwegen en daarbij ook over ijsschotsen springen zoals 
winstgevendheid, regels, convenanten, gedragscodes en cao's, met 
als publiek werknemers, aandeelhouders, klanten en de samen
leving: burgers, overheden en non-gouvernementele organisaties. 
Maatschappelijk verantwoord ondernemen brengt echte dilem
ma's met zich mee en lastige discussies: het laat zich niet samen
vatten in een gelikte brochure of een geoliede toespraak. Aan de 
ingewikkeldheid van de dilemma's is juist de authenticiteit van 
het beleid te herkennen. Wie verantwoordelijk is zal en moet uit
eindelijk een oplossing vinden. Maar juist de scherpe dilemma's 
zetten maatschappelijk verantwoord ondernemen in het passen
de perspectief. Dilemma's dwingen tot het maken van een keus, 
en de wijze van omgang met die keus - om het in D66-termen te 
zeggen - maakt uiteindelijk het verschil. + 
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Beschertn de berbers 
Als opkomend politicus in verkiezingstijd werd Hans Crebas geconfronteerd met de 
wortels van maatschappelijke problemen waarvan hij het bestaan absoluut niet ver
moedde. Verreweg de meeste Marokkanen in Nederland zijn berbers afkomstig uit het 
Rifgebied. Wat de betekenis en politieke relevantie van die berberse achtergrond is, 
was voor hem en voor verreweg de meeste Nederlanders een groot vraagteken. De 
stelling van Hans Crebas is dat juist dit gebrek aan kennis en inlevingsvermogen in de 
ware achtergrond en cultuur van de berbers ongewild heeft bijgedragen tot de mar
ginalisering van de Marokkanen in Nederland. Met alle overbekende gevolgen va~ 
dien in de sfeer van segregatie, criminaliteit en opkomend islamitisch fundamentalis
me. 

E en treffend voorbeeld van de gevolgen 
van het gebrek aan kennis kan gevon
den worden in het onderwijs in eigen 

d 0 0 r H a n s C r e b a s voor de berberse identiteit is volslagen contrapro
ductief. Dit kan wel eens één van de verborgen 

taal en cultuur (OETC) en het daarop gevolgde onderwijs in al
lochtone levende talen (OALT) aan Marokkanen. Talloze Marok
kaanse kinderen kwamen de afgelopen jaren na de les in eigen 
taal thuis met de verwarrende mededeling: "ik versta geen woord 
van wat de meester zegt". Geen wonder: het overgrote merendeel 
van de leraren OETC en OALT spreekt Arabisch en geen berbers. 
Het is alleen bij uitzondering dat berbers gebruikt wordt. Ouders 
weten dat niet, zij denken dat OALT een aanvulling is op islami
tisch onderwijs: kinderen krijgen er Arabisch om de Koran beter 
te leren begrijpen! Ouders zijn niet, of zijn juist verkeerd voor
gelicht. 

Ware geschiedenis 

Begin jaren negentig gaf een onderwijzer in het zuiden van Ne
derland berberse taalles aan een aantal berberse kinderen, buiten 
OALT om. Lang heeft het niet mogen duren. Een aantal Arabische 
Marokkanen zijn bij die les langsgegaan om te voorkomen dat ber
bers onderwezen zou worden. Ze hebben de kinderen en de leraar 
bedreigd en de politie moest eraan te pas komen om ze te bescher
men. De ouders vonden het vanaf dat moment te gevaarlijk en de 
lessen werden gestaakt. Deze ouders waren opgegroeid in een 
periode in Marokko waarin alleen al praten over de berberse iden
titeit grote consequenties voor je kon hebben. Uit veiligheidsover
wegingen werd het een taboe. 
In het kritische rapport over OALT van de Algemene Rekenkamer 
(april 2001) wordt over deze essentiële problematiek met geen 
woord gerept. In feite heeft de Nederlandse overheid jarenlang 
miljoenen guldens geïnvesteerd in Arabisch-islamitische indoc
trinatie. De vraag of dit gebeurd is uit onwetendheid, of onder 
druk van door Arabieren gedomineerde Marokkaanse organisaties 
is naar mijn mening belangwekkend genoeg om onderwerp te zijn 
van een onafhankelijk parlementair onderzoek. EenArabisch min
derheden- en integratiebeleid voor Marokkanen zonder aandacht 

De au.teur was kandidaat-kamerlid voor D66 en is werkzaam bij 
Vlucltt elingenwerk. 
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oorzaken zijn van het nihilisme en islamitisch fun
damentalisme van sommige Marokkaanse jongeren. 
Illustratief was de demonstratie in april in Amsterdam. Dit ging 
veel verder dan een terecht politiek protest tegen het overmatig 
geweld van de staat Israël in de Palestijnse gebieden. We zagen 
hier de opkomst van een rabiaat anti-westers islamitisch fascisme. 
Naar onze opvatting kan een culturele renaissance van de ber
bers in Nederland hier enig tegenwicht tegen bieden. Goedopge
leide, creatieve berberse jongeren maken dankbaar gebruik van 
hun vrijheid en nieuwe mondigheid in de Nederlandse samenle
ving, om in het openbaar hun frustraties en wensen te formule
ren. Zij beschouwen zich als Marokkaans-Nederlandse berbers, 
die hun ware geschiedenis en cultuur beginnen te herontdekken, 
voorbij Arabisch imperialisme en repressie. 

Moorse islam 

In zijn artikel "Politieke islam is vijand van het westen" in NRC 
Handelsblad van 27 april schreef Mshin Ellian: "Perzen, Egypte
naren en andere volkeren werden vanaf 634, met het aantreden 
van de tweede heilige kalief, Omar, met geweld veroverd en geïs
lamiseerd". 
Wie de geschiedenis bestudeert van de berbers (in hun eigen be
naming: Imazighen), kent de gruwelijkheden die ook hen zijn 
overkomen. Op één van de berberse websites (www.tawiza.com.) 
wordt hierover het volgende verteld: "De Arabische invasie van 
Noord-Afrika begint midden 7de eeuw. De Arabieren ontmoeten 
de Imazighen voor het eerst westelijk van Egypte, in de Cyre
naica (Noordoost-Libië). De Arabieren hadden manschappen no
dig om Noord-Mrika te kunnen veroveren. Dus in plaats van ze 
in de islam te onderwijzen, werden deze Imazighen massaal als 
slaven afgevoerd. De mannelijke Imazighen dienden in het Ara
bische leger, de vrouwelijke werden verkocht op de slavenmark
ten in het Midden-Oosten. De vrouwelijke Imazighen waren zeer 
in trek vanwege hun schoonheid en de vraag naar hen was groot 
in het Midden-Oosten. ( ... ) De Arabieren zagen zich als een uit
verkoren volk, een volk Gods, geboren om over de minderwaardi
ge Imazighen te heersen. En de Imazighen die wel hoge posities 
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innamen, konden dat alleen door hun 
afkomst te verloochenen en net te 
doen alsof ze Arabieren waren. On
danks het feit dat ze nu moslims 
waren, werden ze door de Arabieren 
als kufars (ongelovigen) behandeld." 
De noodzaak om de eigen identiteit 
te loochenen om maatschappelijk 
verder te kunnen komen, deze inte
gratie tegen wil en dank, of het nu in 
de Arabische of in de Nederlandse 
context is, wordt door de nieuwe 
generatie berbers niet meer geaccep
teerd. Zij distantiëren zich van de 
Arabische imams die in Marokkaan
se moskeeën in Nederland het Saoe
di-Arabische wahabitisme prediken, 
zoals dat ook door de Taliban werd 
gepraktiseerd. 
Zij zijn op zoek naar een eigen mos
lim-identiteit, die veel meer aansluit 
bij de Moorse islam van hun voorou
ders, zoals die in Spanje een gouden 
periode beleefde in de elfde en 
twaalfde eeuw. In die periode werd 
door wetenschappelijke uitwisseling 
met Europese en joodse geleerden de 
grondslag gelegd voor de Renaissan
ce en de opkomst van het Westen. De 
universiteit van Cordoba heeft bij dit 
proces een onuitwisbare rol gespeeld. 

Democratische beschenning 

In maart werd door de Frysk Acade
mie een Congres georganiseerd voor 
met name Oost-Europese minder
heidsgroepen. Ook een berberse af
vaardiging was hier aanwezig, om 
haar positie in het Europa van de toe
komst te verkennen. De Nederlandse 
politiek moet op alle niveaus deze sig
nalen oppakken en een dialoog aan
gaan met de berbers. Een concrete 
stap in de goede richting zou kunnen 
zijn om de berberse taal onder het 
Europese Handvest voor regionale talen te brengen. Dit Handvest 
werd op 1 maart 1998 van kracht, met als doel het cultureel erf
goed van autochtone minderheidstalen in Europa te beschermen 
en de instandhouding en het gebruik van deze talen te bevorde
ren. Een belangrijk principe, dat aan het Europese handvest ten 
grondslag ligt, is de waardering voor de eigen identiteit van de 
sprekers van een minderheidstaal. Naast de Friese taal heeft 
Nederland ook een aantal andere talen onder de werking van het 
Handvest gebracht. Dat zijn de Nedersaksische talen, het Lim
burgs, het Jiddisch en de talen van de Roma en de Sinti. Op 15 
januari 1998 heeft toenmalig staatssecretaris Kohnstamm het 
Consultatief Orgaan ten behoeve van de Friese taal ingesteld. 
Waarom niet ook een consultatief orgaan ten behoeve van de ber
berse taal ingesteld? De huidige generatie berbers is immers 
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autochtoon en vormt zo langzamerhand een zeer substantiële 
minderheid in Nederland. 
Mensenrechten zijn een belangrijke hoeksteen voor ons buiten
landse beleid. Het is de hoogste tijd dat dit ook gaat gelden voor 
ons binnenlands beleid. Berbers die op geweldloze wijze hun 
maatschappelijke emancipatie nastreven, verdienen ons respect 
en onze democratische bescherming: tegen door oliedollars gevoed 
Arabisch imperialisme onder het mom van islam, en tegen Ne
derlandse onwetendheid. 
De cruciale vraag voor de komende kabinetsperiode zal zijn, hoe 
de problemen van immigratie en integratie op te lossen. Alleen 
een positieve benadering zal ons kunnen helpen. We hebben el
kaar veel te hard nodig in neo-Nederland, dat steeds meer een mi
crokosmos van de wereld wordt. • 
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De Bentley en de fiets 
Waarom vinden mensen het zo mooi of leuk of fascinerend, dat Herman 
Heinsbroek in een Bentley rijdt? Zelfbetaald natuurlijk, niet over de rug 
van de belastingbetaler. Dit vergaapmobiel met een prijs waarvoor de 
gewone man een knappe woning kan scoren, staat regelmatig bij te dragen 
aan de toeristische aantrekkelijkheid van het Binnenhof 
De donderse klap waarmee de LPF zich heeft genesteld in het panorama 
van de Nederlandse politiek trilt nog lang na. Het electorale succes van 
deze partij heeft geleid tot een stroom van beschouwingen over het waarom 
van de drastische ommezwaai in de voorkeur van de kiezers. De meest 
gekoesterde uitleg is, dat de 'gevestigde politieke partijen' (scheldwoord) de 
aansluiting bij de gewone burger hebben gemist en daarmee de boot van het 
politieke succes. Zij hebben geen oog gehad voor de werkelijke noden in de 
samenleving. Arme Roger van Boxtel. 
Het volk heeft dus gekozen voor de club die zegt wat de gewone man denkt. 
Daarmee wordt die gewone man een intrigerend persoon. Kennelijk geen 
D66'er en dat is heel verklaarbaar. D66 heeft nog nooit gehoord van 
gewoon. Ieder individu is immers uniek en moet in de gelegenheid worden 
gesteld zijn of haar (die toevoeging nooit vergeten!) hoogst persoonlijke 
opvatting over de eigen situatie op een zelf gekozen manier te uiten tegen
over het immer luisterend oor van de ideale volksvertegenwoordiger. Voor 
de oprechte D66'er is 'normaal' geen begrip van betekenis. 
En nu zwaait op Economische Zaken een minister de scepter die, met een 
vertoon van rijkdom dat hem in sommige kringen het predikaat 'patjepeeër' 
oplevert, de modale werknemer verbiedt een broodje te eten op de stoep van 
het ministerie. Die een pleidooi houdt voor herstel van gezag van artsen, 
leraren en ouderen. De oorvijg terug in de klas. Als leraren mogen slaan, 
wat mogen artsen dan wel niet? Deze boodschap houdt hij voor aan de zak
kenvullers en baantjesjagers die het parlement en de regering bevolken 
zolang er nog andere politieke partijen bestaan. 
Een vriendin die het weten kan vertelde me, dat zij zich ooit als actieve 
CPN'er had gemengd onder om hoger loon stakende arbeiders. Diezelfde 
mensen lieten een foto zien van de riante villa waar hun baas in woonde. 
In tegenstelling tot wat mijn vriendin veronderstelde, waren zij vervuld 
van bewondering voor dat huis. Kon je zien voor wat een prima, succesrijk 
bedrijf zij werkten. Zo is het ook een beetje met de LPF. De "man-in-de
straat", de niet-stemmer, de on.begrepen kankeraar op de politiek wordt 
bediend door een partij die is opgericht door een bekakte valse nicht met een 
nogal gortige levenswandel en een levenseinde op zijn Italiaans. In het 
zadel gezet door onroerendgoedbaronnen, die zich overmatig hebben ver
rijkt aan de woningnood. Dit alles in een land waar roddelbladen floreren 
bij berichtgeving over het burgerlijke liefdeleven van BN'ers en Peter R. de 
Vries als summum van huiskamervermaak een heuse onderwereldfiguur 
interviewt. Waar 'doe maar gewoon, dan doe je gek genoeg' het nationale 
motto is. 
De gevestigde politiek, met haar krampachtig vertoon van eenvoud, vader
tje Drees indachtig, is omvergelopen door een ander slag mensen. 
Schaamteloos en zuur, trots op eigen onbenul en vooral gekenmerkt door 
een niet te relativeren dédain voor de Haagse werkwijze. Op punten verto
nen die mensen overeenkomsten met de provo's van indertijd, ware het niet 
dat hun vrome dodelijke ernst de vergelijking met dat speelse clubje onder
uithaalt. Het CDA is wat dat betreft een betere partner. 
Laat D66 bij elkaar blijven. Laat dat clubje intelligente, fatsoenlijke fiet
sers met bourgondische inslag zich niet, zoals zo veel andere partijen, con
formeren aan de nieuwe bestuursstijL Laten we als kleine minderheid niet 
integreren, maar de links-liberale cultuur koesteren en oppoetsen. Wij vin
den dat gek, Thom in een Ferrari. + 

25 
IDEE- SEPTEMBER 2002 



PERSPECTIEF 

·Uiteenlopende meningen binnen dezelfde partij: 

D66 en levenbeschouwing 
Dat Nederland een seculariserende samenleving heeft, betekent geenszins dat levens
beschouwing volledig tot de marges van de samenleving is teruggedrongen. Levensbe
schouwing speelt zowel een grote rol in de samenleving, als in de politiek. Niet alleen 
als onderwerp of aanleiding tot discussie, maar ook als achtergrond die de mensen van 
huis uit met zich meedragen. Vele onderwerpen die raakvlakken vertonen met levens
beschouwelijke thema's zijn de laatste tijd actueel in het nieuws geweest; denk aan de 
schandalen met pedofiele priesters, de discussie over het bijzonder onderwijs en de 
angst voor het oprukkende fundamentalisme. Annelien Bredenoord onderzocht de ver
houding tus.sen D66'ers en levensbeschouwing. 

D 66 droeg als partij bij aan de d o o r A n n e I i e n 
secularisering en individualise-
ring van de Nederlandse samenleving door het be

staande verzuilde politieke en maatschappelijke bestel te willen 
opblazen. Het is, net als een aantal andere partijen, een op levens
beschouwelijk gebied neutrale partij die de godsdienstvrijheid en 
de scheiding van kerk en staat als belangrijke uitgangspunten 
beschouwt. 
Er is weinig bekend over de levensbeschouwelijke achtergrond 
van D66, zowel voor wat betreft haar leden in het algemeen als 
voor haar politieke vertegenwoordigers in het bijzonder. Om hier 
een beter beeld van te krijgen is met een aselecte steekproef onder 
vijfhonderd leden van D66 een enquête gehouden.1 Om aan extra 
informatie te komen zijn elf D66-politici geïnterviewd.2 Het onder
zoeksdoel was het in kaart brengen van de volgende hoofdvragen: 
wat is de levensbeschouwelijke achtergrond van D66'ers? En hoe 
kijken D66'ers aan tegen levensbeschouwelijke vraagstukken?3 

Levensbeschouwelijke oriëntatie 

Uit de enquête bleek dat de respondenten wat levensbeschouwing 
betreft in drie, ongeveer even grote groepen te verdelen zijn: een 
groep die niks heeft met levensbeschouwing, een groep die in min
dere of meerdere mate wel sympathie heeft voor een levensbe
schouwelijke instantie of stroming en een groep die daadwerkelijk 
lid is van een levensbeschouwelijke instantie. De respondenten die 
geen lid zijn van een levensbeschouwelijke instantie zijn voor het 
merendeel hoogopgeleide mannen van 25 tot 65 jaar. De groep 
sympathisanten kent evenveel mannen als vrouwen. Ze bestaat 
voor 35% uit humanisten. Daarnaast zijn er hoofdzakelijk nog 
katholieken (15%), hervormden (11 %) en remonstranten (8%). De 
groep respondenten die lid is van een levensbeschouwelijke 
instantie wordt gevormd door wat oudere, wederom overwegend 
mannelijke leden. Het merendeel is katholiek (44%). Verder is 

De auteur studeert. Theologie aart de Universiteit van Leideu. Zij deed dit 
onderzoek ·voor het Wetenschappelijk B~trea.lt ·van D66 i.n het kader van haar 
afswderen. 
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B r e d e n o o r d 30% hervormd, 7% gereformeerd, 5% 
remontstrants en 6% humanistisch. Alles 

bij elkaar is 32% van de respondenten lid van één van de christe
lijke kerkgenootschappen en 48% van de respondenten is christe
lijk georiënteerd. D66 kent dus kennelijk een groot aantal leden 
die zich op de een of andere manier betrokken voelen bij levens
beschouwelijke stromingen in de samenleving. Deze drie groepen 
blijken op sommige terreinen zeer uiteenlopende opvattingen te 
hebben. 

Antigodsdienstig 

Het progressieve ethische beleid van D66 wordt door religieuze 
groeperingen in politiek en samenleving wel eens bekritiseerd. 
D66 wordt soms anti-godsdienstigheid verweten als zou ze gods
dienst het liefst naar de marges van de samenleving verbannen. 
Leden die niks met levensbeschouwing hebben, zijn het hier abso
luut niet mee eens. Ze leverden fel commentaar op de stelling "D66 
snijdt issues aan die gelovigen niet willen bespreken, maar dat 
maakt D66 nog niet anti-godsdienstig". De mensen die lid zijn van 
een levensbeschouwelijke instantie vulden minder uitgesproken 
in dat ze het niet met de vraag eens waren. Sommigen menen dat 
D66 soms hautain over gelovigen spreekt en religieuze standpun
ten negeert. 

Bindend of uitsluitend 

De scheiding van kerk en staat, zoals wij die nu kennen, is het 
resultaat van een ontwikkeling van ruim twee eeuwen. Sinds de 
scheiding mocht de staat zich officieel niet meer bemoeien met 
religieuze (dus kerkelijke) aangelegenheden en de onderdanen 
dus geen geloof meer opdringen. In de praktijk duurde het nog 
vele decennia voordat er met recht van een scheiding van kerk en 
staat gesproken kon worden. Vooral de respondenten die niks heb
ben met levensbeschouwing zijn voor het merendeel niet (hele
maal) tevreden over de manier waarop momenteel kerk en staat 
(dus godsdienst en politiek) tot elkaar in verhouding staan. Vooral 
met betrekking tot het bijzonder onderwijs wensen zij een her-
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overweging van de huidige situatie. Godsdienst is in hun ogen echt 
een privé-zaak en zou daarom niet meer in de identiteit van de 
scholen naar voren moeten komen. 
De respondenten die lid zijn van een levensbeschouwelijke orga
nisatie denken hier overwegend anders over: de meerderheid van 
hen wil de huidige situatie handhaven. Zij meent dat 'het geloof' 
en haar instanties een zeer nuttige rol in de maatschappij spelen 
en dat de rol van dergelijke instanties zeker niet verminderd moet 
worden. 
Van de respondenten die lid zijn van een levensbeschouwelijke 
instantie, beschouwt 56% godsdienst als een bindende factor. 26% 
ziet beide kanten van de religieuze medaille en benadrukt zowel 
het bindende aspect (binnen de homogene groep) als het uitslui
tende en polariserende aspect (naar buiten toe). Slechts een klei
ne 3% noemt godsdienst echt gevaarlijk. De respondenten die niks 
hebben met godsdienst, laten hele andere cijfers zien. Van hen 
vindt slechts 14% godsdienst een bindende factor en 33% noemt 
godsdienst ronduit gevaarlijk. Daarnaast ziet 24% zowel bindende 
als uitsluitende aspecten. De groep sympathisanten zit tussen de 
andere groepen in. 

Politici 

De leden huldigen veelal radicalere en meer uitgesproken opvat
tingen dan de geïnterviewde politici. Ook wat de levensbeschou
welijke achtergrond betreft zijn de politici niet representatief voor 
de leden. Geen van de politici is een geregelde kerkganger en al
hoewel de meesten wel interesse hebben in religie, is meer dan de 
helft humanistisch. Alle politici zeggen geïnteresseerd te zijn in 
levensbeschouwing vanwege haar maatschappelijke belang en 
betekenis. Wel staat het merendeel er daarnaast ook argwanend 
tegenover, omdat ze zich bewust zijn van de uitsluitende elemen
ten van religie. In hun optie speelt religie slechts binnen een ho
mogene groep een verbindende rol. Daarbuiten geldt -helaas
meestal het tegendeel. 
Er wordt wisselend gedacht over de functie en de rol van levens
beschouwing: enerzijds zijn de kerken en andere levensbeschou
welijke instanties 'bondgenoten' van de overheid (in het sociale 
werk dat zij verrichten, vooral met betrekking tot de zwakkeren in 
de maatschappij), anderzijds hekelt men het paternalisme, de 
betutteling en de morele superioriteit die van dergelijke instanties 
uitgaat. Opvallend hierbij is de gemeenschappelijke weerzin tegen 
de institutie kerk. Met 'geloven', levensbeschouwing en zingeving 
in algemene zin hebben de meesten wel veel op. Alle politici zien 
in dat het tegenwoordig noodzakelijk is om vanuit politiek en over
heid goede contacten te onderhouden met levensbeschouwelijke 
instanties. Sommige zaken zijn immers moeilijk buiten de kerk of 
moskee om te regelen. Naast dat er een 'behoorlijk stevige' schei
ding van kerk en staat dient te zijn, die ook telkens bewaakt moet 
worden, kunnen er lijntjes en open kanalen tussen verschillende 
instellingen bestaan. De absoluutheid van de scheiding van kerk 
en staat wordt weliswaar door veel politici gerelativeerd (want er 
zijn immers kleine vermengingen en een radicale scheiding is 
gewoon niet altijd wenselijk), maar niet doorbroken. 

Privé-zaak 

Het merendeel van de geïnterviewde politici meent, dat de gods
dienstvrijheid te ver is opgerekt. Zij zouden belediging en ruscri
minatie met een beroep op het geloof strafbaar willen zien. De 
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anderen vinden dergelijke beledigende en discriminerende uit
spraken (en soms handelingen) weliswaar jammerlijk, maar zij ac
cepteren de consequenties die de godsdienstvrijheid soms (helaas) 
met zich meedraagt. Bovendien weet men op deze manier tenmin
ste hoe bepaalde groeperingen in de samenleving staan. De me
ningen waren over dit lastige onderwerp sterk verdeeld. Veel poli
tici waren er omtrent dit dilemma ook voor zichzelf nog niet over 
uit. Een deel van het politieke en maatschappelijke debat hierom
trent zal dan ook nog gevoerd moeten worden. 
Alle politici maken een onderscheid tussen politieke overtuiging 
en levensbeschouwing of religie. Op politiek vlak beschouwen zij 
de democratie, de grond- en mensenrechten, de gelijkwaardigheid 
van de mens en de menselijke zelfbeschikking als de hoogste 
waarden. Daarnaast kunnen ze nog een godsdienstige overtuiging 
aanhangen, maar dat staat los van hun politieke idealen. De gods
dienstige politici zien de godsdienst als een privé-zaak die niet met 
hun politieke overtuiging samenvalt. Zij willen geen vermenging 
van godsdienst en politiek. 

Discussie 

Op sommige terreinen lopen de meningen van de leden van D66 
die wellid zijn van een levensbeschouwelijke instantie en de leden 
die niks hebben met levensbeschouwing wijd uiteen. Voorbeelden 
hiervan gaan over de s"cheiding van kerk en staat, de vraag of 
godsdienst nu juist bindend of uitsluitend is en of D66 genoeg 
aandacht besteedt aan levensbeschouwing en godsdienst. Sommi
ge leden vonden het absoluut niet nodig om een discussie te voe
ren over levensbeschouwing en dat is juist wat de meer levensbe
schouwelijk ingestelde leden missen. De overwegend humanis
tisch ingestelde politici staan zeer genuanceerd en geïnteresseerd 
tegenover de problematiek. Gedurende het onderzoek merkte ik, 
zowel in gesprekken met verschillende D66'ers als ook aan reac
ties van buiten (veel mensen waren verbaasd dat D66 aandacht 
besteedde aan levensbeschouwing!), dat er belangstelling is voor 
het onderwerp. Hopelijk duurt het gesprek voort. + 

Het volledige onderzoek en de noten zijn te lezen op 
www.D66.nl. 
Wilt u meediscussiëren over dit onderwerp? Reageer dan op 
de stelling "Geloofsovertuiging mag niet van invloed zijn op 
je politieke voorkeur" op www.D66.nl. 
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door Jan Vis 

Mr. J.J. Vis is lid van de 
Raad van State 
en oud-hoogleraar staatsrecht. 

COLUMN 

De vertreld(.ers 
Er was eens een minister van Financiën die door zijn partij kandidaat werd gesteld voor de Tiveede 
Kamer. Hij werd gekozen maar - anders dan hij vermoedelijk had gehoopt - keerde hij niet meer 
terug als minister. Na eenjaartje hield hij het Kamerlidmaatschap voor gezien. Hij werd directeur 
van de Rabobank, daarna directeur en president van De Nederlandsche Bank en tenslotte president 
van de Europese Centrale Bank in Frankfurt. 
Zijn snelle vertrek uit de Tiveede Kamer werd allerwegen veroordeeld als kiezersbedrog. Eerst op de 
lijst staan, het vertrouwen van de kiezers vragen en vervolgens de benen nemen - dat was geen 
manier. 

De kritiek heeft niet veel indruk gemaakt. 
Wat Duisenberg in 1978 uithaalde, was toen nog een uitzondering. Maar wat Hermans, Van Boxtel, 
Vermeend, Herfkens, Pronk, Vliegenthart, Melkerten Dijkstal na de verkiezingen van 15 mei deden, 
wordt intussen als betrekkelijk normaal beschouwd. Annemarie Jorritsma die na 15 mei aanvan
kelijk opteerde voor het voorzitterschap van de Tiveede Kamer- maar het moest afleggen tegen haar 
fractiegenoot Weisglas -liet weten dat zij zou vertrekken zodra er "iets leuks" langskwam. En dat is 
eigenlijk nog gekker- maar veel protest heb ik niet gehoord. 

Het gaat mij er niet om al die voortijdige vertrekkers de maat te nemen - al zou ik het natuurlijk 
beter vinden als ze bleven. Het Kamerlidmaatschap is geen sinecure. Je moet hard werken zonder 
veel waardering te oogsten en na vier jaar zwoegen moet je nog maar afwachten of je mag blijven. 
En vooral dat laatste weegt zwaar, want je hebt er als individueel Kamerlid geen invloed op. Alles 
hangt af van het succes van de lijsttrekker. 

Het gaat mij er wel om een bepaalde conclusie te trekken. Het vertrek van zo veel Kamerleden maakt 
duidelijk dat ons vertegenwoordigend stelsel in een diepe malaise verkeert. De gekozenen hebben 
stellig niet het gevoel dat zij het vertrouwen van medeburgers hebben gevraagd en gekregen waar
mee zij de plicht op zich hebben genomen om die medeburgers vier jaar lang te vertegenwoordigen. 
De gekozenen zien het Kamerlidmaatschap als iets dat veel weg heeft van een gewone baan die je 
zonder veel problemen kunt verlaten. Opmerkelijk is dat het aantal verkregen stemmen er in die 
visie eigenlijk helemaal niet toe doet. De acht genoemde persoen zijn met zijn allen goed voor 1,6 mil
joen stemmen. Dat is ruwweg 17 procent van het totale aantal stemmen (Als Jorritsma "iets leuks" 
accepteert wordt het percentage zelfs 19 procent). Het gaat dus om een substantieel deel van het elec
toraat. 

De vertrekkers hebben natuurlijk niet helemaal ongelijk met het feitelijk negeren van de kiezers. 
Thssen Kamerleden en kiezers bestaan geen echte relaties. 1ben de politieke partijen nog hechte poli
tieke families vertegenwoordigden, was er nog wel zoiets als een band. Maar sinds de politieke par
tijen maatschappelijk hun dominante betekenis hebben verloren, vertegenwoordigt iedere partij niet 
meer dan zichzelf Kamerleden als kleine ondernemers op de politieke markt. 
In de campagne en bij de verkiezingen gaat het om de kwaliteit en het succes van de lijsttrekker. Dat 
is onvermijdelijk in ons stelsel van evenredige vertegenwoordiging gecombineerd met overmatige 
media-aandacht voor alleen maar de lijsttrekkers. Willen we werkelijk nog iets beleven datje verte
genwoordigende democratie kunt noemen, dan moeten we het kiesstelsel anders inrichten. Doen we 
dat niet, dan zal de Tiveede Kamer het doorgangshuis blijven dat het nu blijkbaar is geworden. 

Is dat erg? 
Bewoners van een doorgangshuis hebben doorgaans weinig ervaring; hun collectieve geheugen is 
niet groot en misschien zijn ze makkelijk te manipuleren. Als countervailing power tegenover rege
ring en bureaucratie zal een parlement met veel doorstromers niet veel betekenis hebben. Dat levert 
niet meteen grote risico's op, want ons bestuur wordt ook nog door andere 'powers' dan het parlement 
in toom gehouden: lagere overheden, rechterlijke macht en tal van maatschappelijke organisaties. 
De zwakte van deze tegenmachten is echter, dat ze vooral verbonden zijn met deelbelangen en inci
dentele gebeurtenissen. De vertegenwoordigende democratie is bij uitstek in staat de deelbelangen 
tegen elkaar af te wegen en een meer algemene visie te ontwikkelen. Serieuze representatie van de 
burger is principieel onmisbaar. 
We doen er daarom verstandig aan te blijven streven naar een sterke band tussen kiezer en afgevaar
digde, en het grote aantal vertrekkers na deze verkiezing niet als een onschuldig incident te zien.+ 
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POSTBUS 660 

VS notoir onbetrouwbaar 

H et is keer op keer verbazend hoezeer weldenkende mensen 
bereid zijn hun gezond verstand opzij te zetten wanneer 

het gaat om 'terrorisme' en 'militaire operaties'. Ik doel hiermee op 
het artikel van de heer Hoekerna in Idee 3 Guni 2002), toch niet de 
eerste de beste 'defensiespecialist'. Wij dienen volgens hem begrip 
op te brengen voor de oorlogszuchtige bewegingen van de Verenig
de Staten inzake Irak, aangezien dit laatstgenoemde land zich 
niet houdt aan bepaalde VN-resoluties. Nu zijn er meer landen die 
zich niets aantrekken van bepaalde VN-resoluties en die worden 
door de VS niet militair of anderszins (bv. middels een economi
sche boycot) onder druk gezet. Ook bij een intellectuele partij als 
D66 moet het nu toch eens doordringen, dat de gemiddelde Euro
pese burger heel goed beseft dat het westen met twee maten meet. 
Zolang zijn eigen hachje niet bedreigd wordt, laat hij het er maar 
bij zitten, maar hij is allang vertrouwd met het twee-maten-stel
sel. 

Juist van een partij als D66 zou ik verwachten dat zij verder kijkt 
dan het nablaten van algemeen politiek 'correcte' meningen. De 
Verenigde Staten handelen niet uit zelfbescherming wat betreft 
Irak. Dan zouden zij het land een faire kans hebben gegund kan
didaat te worden, of de mogelijkheden te krijgen op eerlijke wijze 
toe te treden tot de landen die zichzelf beperking van chemische 
wapens opleggen. Toen Irak hiervoor in aanmerking wilde komen, 
hebben de VS dit initiatief onmogelijk gemaakt en de desbetref
fende directeur van het International Agency on the Control of 
Chemica! Weapons te Den Haag ontslagen. Het zou hun immers 
een argument minder geven om het land in de toekomst 'aan te 
pakken'. 
Nee, meneer Hoekema, u weet net zoals ik dat er andere redenen 
dan nationale veiligheid in het spel zijn. Zoals rancune, maar voor
al het instandhouden van de defensie-industrie. De heer Bush laat 
zich vooral wijsheden influisteren door zijn vader en door de on
waarschijnlijk machtige defensielobby. 

Het wordt de allerhoogste tijd dat Europa een onafhankelijke, eer
lijke koers gaat varen, ingegeven door afspraken van de Verenigde 
Naties. De VS zijn zeker in deze tijd NOTOIR ONBETROUW
BAAR. Zij zullen elk verdrag schenden als dat in hun eigen kraam 
te pas komt en de Europeanen zijn in de positie om GENUAN
CEERD en ONBEVOOROORDEELD standpunten in te nemen. 
Laten de regeringen niet bang zijn hun jongste (en grootste) broer 
bij de les te krijgen. Hier ligt de werkelijke uitdaging voor vrede. 
Laten zij het meten met twee maten verwerpen en niet klakkeloos 
allerlei terminologieën over terrorisme overnemen. 
Want men mag dan spreken over 'the free world', de vrijheid van 
meningsuiting is aan de andere kant van de oceaan inmiddels 
danig aan het afnemen. Waar blijven de echte helden in de poli
tiek? + 

Mary Buckley-Muller 
Hilversum 
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Naschrift Jan Hoekerna 

In haar ingezonden brief naar aanleiding van mijn artikel over 
terrorisme verwijt mevrouw Buckley-Muller mij in feite begrip c.q. 
te veel begrip te hebben voor de "oorlogszuchtige bewegingen van 
de Verenigde Staten inzake Irak". Nu heb ik in het artikel alleen 
gezegd te kunnen begrijpen dat de VS "niet tot achter de komma 
overleggen over een plan van aanpak voor Irak" vanwege de mili
taire complicaties. Ik heb dus niet beweerd hoe dan ook begrip te 
hebben voor een militaire actie waarop deze zomer wordt gezin
speeld. Maar ik heb ook beweerd dat Nederland en andere bond
genoten als het zover is er niet aan zullen ontkomen enige politie
ke steun aan een Irak-operatie van de VS te geven. 
Mevrouw Buckley-Muller vertrouwt de VS en zeker de huidige 
regering niet en dat is haar goed recht. Ik heb zelf ook ernstige 
twijfels over de wijsheid van het Amerikaanse beleid en serieuze 
kritiek op een aantal beleidsdaden van deze regering, vooral waar 
het gaat om haar keuze voor een unilaterale koers boven multila
terale samenwerking. Tegelijk lossen deze constateringen het pro
bleern-Irak niet op. Dat probleem, dat zich laat samenvatten in 
een dictator die zijn eigen bevolking in gijzeling houdt en een 
bedreiging is voor de vrede en veiligheid in de regio en mogelijk 
ook daarbuiten, is nu meer dan tienjaar bij ons, eigenlijk sinds de 
Golfoorlog en de daaropvolgende VN-resoluties. Die resoluties 
heeft Saddam Hoessein niet uitgevoerd en ik heb mijn twijfels 
over de plotselinge compromissen waartoe hij zegt bereid te zijn. 
Dat zagen we eerder en het kwam altijd weer op iets anders neer. 
Daarmee heb ik geen patente, werkende strategie om van Saddam 
afte komen. De oppositie is verdeeld en zwak, mogelijk bieden kri
tische officieren een sprankje hoop. Maar militair is verwijdering 
van Saddam een heksentoer en we kunnen niet zomaar de prijs 
aanvaarden van duizenden onschuldige burgerslachtoffers. In 
Mghanistan viel dat relatief mee -elke dode is er een te veel trou
wens- maar in Irak zal dat lastiger zijn, zoals ik in het artikel al 
betoogde. Ik hoop en vertrouw, dat mevrouw Buckley het met mij 
eens zal zijn dat het regime-Saddam bestrijding en verwijdering 
verdient. Ik steun ook haar oproep voor een gezamenlijke Europe
se positie. Haar verwijt aan de VS met twee maten te meten be
grijp ik ook nog wel, er speelt hier altijd een zekere mate van selec
tiviteit mee. China en Rusland zullen nooit zo worden aangepakt 
vanwege Tibet en Tsjetjenië. 
Tenslotte: ik geloof in samenzweringen, maar voorzover ik weet is 
de uitvoerend directeur van de OPCW (het Chemische Wapens 
Bureau) in Den Haag niet verwijderd vanwege Irak, maar vanwe
ge mismanagement. Bovendien heb ik mijn hoop op free speech en 
oppositie in de VS nog niet opgegeven, er zijn bij die tweehonderd 
miljoen mensen vast ook veel critici van Bush! + 
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Hoezo vol? 

I n Idee 3 Uuni 2002) beweert Thijs van Steveninck "Soms 
wordt gesteld dat Nederland vol zou zijn. Elders heb ik laten 

zien dat dit onzin is en dat Nederland ook bij 30 miljoen mensen 
nog niet vol is". Uiteraard moet in dit citaat het woord "is" gelezen 
worden als "Thijs vindt". Thijs heeft voor zichzelf een redenatie be
dacht waarmee hij zijn leven lang aan de politiek correcte kant 
hoopt te zitten. Mocht hij het nog meemaken dat ons land door 
miljoenen heilzoekenden wordt overstroomd, dan kan hij zijn 
standpunt zonder bezwaar naar boven bijstellen, aangezien hij die 
30 miljoen een conservatieve ondergrens noemt. Anderen hebben 
redeneringen opgezet waarmee ze de lat voor al-dan-niet-vol op 
25, 20, 15, 10, 5 of nog minder leggen. Zoveel burgers, zoveel me
ningen. Discussies over dit onderwerp lijken voorbestemd om te 
verzanden in welles-nietes-ping-pong. 
Toch is er één manier om aan een bevredigend antwoord op de 
vraag "Is Nederland vol?" te komen. Een democratische en ook nog 
een typische D66-manier: via een volksraadpleging. Als de helft 
plus 1 van de stemgerechtigden vindt dat Nederland vol is, is dat 
een gegeven waarmee de regering rekening kan houden. Slaat de 
stemming om, dan is dat ook weer een indicatie. Omdat standpun
ten niet uit graniet worden gehouwen, maar opborrelen uit de 
amorfe pap van onze hersenroerselen, zijn ze aan verandering 
onderhevig. Sta ik in de file, dan ben ik al snel geneigd het land 
vol te vinden. In het moeras, niet ver van mijn huis, vind ik het 
echter wel weer meevallen. 
Mijns inziens zou D66 zich sterk moeten maken voor een type 
volksraadpleging waarin dit kan. Iedere Nederlander krijgt een 
toegangscode met een password en kan net zo vaak zijn mening 
wijzigen als hernihaar goeddunkt. Op de Dom van Utrecht kunnen 
dan twee lichten worden aangebracht die aangeven hoe de stand 
van zaken is: groen=niet vol, rood=vol. Een dergelijke continue 
meningsmonitor acht ik de enige respectvolle manier om tot een 
voor iedereen (want democratisch) acceptabel antwoord te komen 
op de vraag: is de tent vol? + 

Naschrift Thijs van Steveninck 

Max Schulte 
Enschede 

Volgens Max Schulte is mijn bewering dat "Nederland niet vol is" 
subjectief. Hierin heeft hij gelijk, net zoals beweringen dat het "in 
Nederland altijd slecht weer is" of dat "de Nederlandse voetballers 
de beste ter wereld zijn (als ze maar niet altijd zo'n domme pech 
hadden!)" subjectief zijn. 
Ik zal mijn redenering uiteenzetten, ook al omdat in het verleden 
prominente D66'ers zich in deze wel eens vergaloppeerd hebben. 
Als Nederland 'vol' in de zin van overbevolkt wordt genoemd, 
wordt het vergeleken met andere landen die minder inwoners per 
km2 hebben. Deze vergelijking gaat echter om twee redenen 
mank. Ten eerste hangt het feit of een land overbevolkt is af van 
het bewoonbare en niet van het totale oppervlakte. Nederland 
heeft geen koude, onbewoonbare delen zoals Scandinavië en 
Canada, of uitgestrekte bergachtige gebieden zoals Zwitserland, 
Frankrijk of Spanje. Er zijn hier geen woestijnen (zoals in 
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Australië of China), regenwouden (Brazilië), toendra's (Rusland) 
of door akelige tropische ziektes getroffen gebieden (Mrika). 
Ten tweede speelt rijkdom een rol (d.w.z. hoe goed georganiseerd 
een land is). En Nederland is, alle kritiek op de overheid ten spijt, 
nog steeds een goed bestuurd land. Nederlandse huizen zijn stevig 
en storten niet snel in. Nederland heeft een goede fysieke infrast
ructuur waardoor mensen niet direct naast voedselproducerende 
gebieden hoeven te wonen. Het heeft hoge hygiënische standaar
den, waardoor mensen dicht bij elkaar kunnen wonen zonder dat 
er besmettelijke ziektes uitbreken. Afrikaanse landen als Zaire 
(16 inwoners per km2) ofMauretanië (2) zijn daarom eerder over
bevolkt dan Nederland (406). 
Van het Nederlandse oppervlakte wordt slechts ca. 15% voor 
wonen en werken gebruikt, tegen 70% voor de agrarische sector en 
15% voor bos en natuur. Er zal veel ruimte vrijkomen als de 
Nederlandse landbouw ooit nog eens gesaneerd wordt, wat vroeg of 
laat onvermijdelijk is. Als het agrarisch grondbeslag met de helft 
wordt verminderd, dan kan het gebied voor zowel wonen en wer
ken als voor natuur en recreatie ruimschoots worden verdubbeld. 
Een laatste probleem dat ik heb met de stelling dat Nederland vol 
is, ligt in het feit dat we immigranten nodig hebben. Aan de alter
natieven op immigranten kleven grote nadelen. Natuurlijk kun
nen we de gevolgen van de vergrijzing opvangen door mensen te 
verplichten tot hun zeventigste of vijfenzeventigste door te laten 
werken. Ik zou daar geen voorstander van zijn, maar Max Schul te 
misschien wel. Als blijkt datNederlandersbepaald werk niet meer 
willen doen (zoals schoonmaken, kranten bezorgen of verpleging) 
kunnen we de lonen hiervoor fors laten stijgen. Of we verlagen de 
uitkeringen zo sterk, dat de WAO'erswel gedwongen worden weer 
te gaan werken, ook als dat hun gezondheid grote schade toe
brengt. Het behoeft geen betoog dat hier evenmeens grote nadelen 
aan kleven. 
Ten slotte is Schuite's suggestie om aan een bevredigend antwoord 
te komen op de vraag of Nederland vol is interessant, maar brengt 
hij bepaalde nadelen met zich mee. Met volksraadplegingen moet 
je erg voorzichtig zijn, omdat ze snel onderbuikgevoelens losma
ken. Moet de doodstraf worden ingevoerd voor drugshandelaren? 
Moeten verkrachters met een bot mesje worden gecastreerd? En 
moeten beide processen zich al dan niet in het openbaar afspelen? 
Ik ben bang dat ik het antwoord al weet. Het is niet voor niets dat 
D66 zich alleen voor een correctief referendum sterk heeft 
gemaakt. + 
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D e grens van toelaatbaarheid schuift op 
Ay:r_nan mistte zijn tweede verjaardag, was slechts achttien maanden. Mohammad kwam niet verder dan 
vier jaar, Diana was slechts vijf en Mona werd gedood met haar kinderen. Wat deden zij verkeerd? Ze 
waren veroordeeld. Ze mochten niet in vrijheid leven, laat staan onder bezetting leven. Ariël Sharon 
noemde dit "een groot succes". Hij zei ook: "Natuurlijk hebben wij geen belang bij het doden van burgers 
en wij betreuren het als burgers worden geraakt." De statistieken tonen echter aan dat hij liegt. Wie kan 
hem nog geloven met 1.669 Palestijnse doden en 19.792 gewonden, waarvan de overgrote meerderheid 
burgers? 

Alle landen die Israël nog steeds voorzien van wapens zijn medeplichtig aan deze oorlogsmisdaad. De 
Verenigde Staten, Groot-Brittannië, Nederland en andere landen voorzien Israël nog steeds van de mid
delen, steun en de wapens om het bestaan van een volk op zijn eigen land ongedaan te maken. Zullen 
de daders worden berecht? Zullen we getuige zijn van 'universele rechtvaardigheid'? Of is het principe 
van universele jurisdictie slechts inkt op papier? 

Ik lees de hypocrisie van de Europese Unie. Hoe vaak heeft de Unie buitenrechtelijke executies al ver
oordeeld? Wat was het resultaat van al die kritiek? De Europese Unie is wel in staat om Zimbabwe's 
Robert Mugabe de duimschroeven aan te draaien en sancties op te leggen. Maar waar Israël mensen
rechten schendt, zwijgt Europa. Ik lees dat de woordvoerder van de Verenigde Naties, Fred Eckhard, 
heeft gezegd dat "Israël een wettelijke en morele verantwoordelijkheid heeft om alle maatregelen te tref
fen om het verlies van onschuldige levens te voorkomen". Dezelfde wereldorganisatie wilde geen onder
zoek doen naar de waarheid van J enin en N abloes. De Verenigde Na ties zijn machteloos en kunnen daar 
waar het Israël betreft in honderden resoluties en zelfs het eigen handvest niets doen. 

'Zelfverdediging', schreeuwt een woordvoerder van de Israëlische regering, waarmee hij staatsterreur 
rechtvaardigt. Als je een land wilt verdedigen, zul je toch eerst de grenzen moeten vastleggen. Het uit
breiden van territoriaal gebied is geen 'zelfverdediging', het onderdrukken van een volk kan niet wor
den aangeduid als 'zelfverdediging'. 
De kern van terrorisme is dat het politiek gemotiveerd is. Dat is het onderscheid tussen terrorisme en, 
bijvoorbeeld, moord of voetbalvandalisme. Terrorisme wordt gebruikt om het publiek te terroriseren of 
een specifiek onderdeel daarvan. In de Amerikaanse definitie komt terrorisme uitgevoerd door een staat 
niet voor. Betekent 'zelfverdediging' dan staatsterreur? 

De Amerikaanse definitie van 'terrorisme' is het omgekeerde van de originele betekenis in het Oxford
woordenboek, 'regeren door intimidatie'. Vandaag refereert het aan 'intimidatie van regeringen'. Het 
lijkt erop dat Europa en de Verenigde Staten terreur vereenzelvigen met verzet, nooit met staten. 
Volgens Israël is elke vorm van verzet door Palestijnen een vorm van terrorisme, zelfs verzet tegen een 
bezettingsleger. De verkrachting van het woord terrorisme maakt het betekenisloos. 

De grens van de toelaatbaarheid is opnieuw een trede opgeschoven. Elke minuut dat de wereld zwijgt 
en geen actie onderneemt die het juridisch en moreel moet ondernemen, schuift de grens op. Meer wordt 
toegestaan. Iemand moet dit stoppen. Iemand moet actie ondernemen. Voordat het te laat is. 

Arjan El Fassed is woonachtig in Ram op de door Israël bezette Westelijke Jordaanoever 
en is werkzaam voor de mensenrechtenorganisatie LAW. 
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PERSPECTIEF 

Voll{_ert: de tussenstand 
"De gewelddadige dood van de heer Fortuyn heeft de rechtsorde in zeer ernstige mate 
geschokt" zo opende de officier van justitie op 9 augustus jongstleden de eerste pro 
forma zitting in de zaak Volkert van der G. Inmiddels heeft op 4 november een twee-
de pro forma zitting plaatsgevonden en ziet het ernaar uit dat het 'echte' proces in 
maart volgend jaar zal beginnen. Van der G. zwijgt nog altijd, hoewel een verklaring 
inmiddels is aangekondigd. De processtrategie van de advocaten van Van derG., Fran
ken en Böhler, zal onder meer bepaald worden door de verklaring van Van der G. Zel
den is een strafzaak echter in een dergelijk vroeg stadium al zo boeiend geweest. 

S inds Van derG. in hechtenis is, staat 
door Martine Sonneveld hij onder permanent cameratoezicht. 

Mens is vastgelegd delft het onderspit.2 De 
Raad voor de Strafrechtstoepassing oordeel
de uiteindelijk ook in de lijn dat de behanWat als Van der G. voor zijn straf-

proces zelfmoord zou plegen? Tot de noodwet van Donner van 5 
juli 2002 was permanent toezicht alleen bij uitzondering moge
lijk.1 Indien bij ontvluchting of schade aan de gezondheid van de 
gedetineerde grote maatschappelijke onrust ontstaat, is dit een 
nieuwe grond voor permanent toezicht in de noodwet. Het recht 
tot eerbiediging van de persoonlijke levenssfeer dat zowel in de 
Grondwet als in het Europees Verdrag voor de Rechten van de 

De auteur is advocaat en redactielid van Idee. 
Zie voor de noten: www.d66.nl/docwnenten/ls/idee. 
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deling van Van der G. niet in strijd was met de menselijkheid 
danwel de waardigheid. a 

Dwangvoeding 

Van der G. ging op 12 juli 2002 in hongerstaking. Deze hongersta
king gecombineerd met het ijzig stilzwijgen van Van der G. lever
de een bron van onrust op in Nederland. Wat als Van derG. op de
ze wijze uit het leven stapt zónder een strafproces en zelfs zonder 
een verklaring af te leggen? De discussie laaide op of de huidige 
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Grondwet en met name het zelfbeschikkingsrecht ruimte biedt 
voor dwangvoeding.4 Eenieder mag in beginsel op basis van arti

kel 10 van de Grondwet dwangvoeding weigeren. De wet biedt 
voorts geen direct aanknopingspunt voor het toedienen van 
dwangvoeding aan Van derG. Een uitzondering zou nu gemaakt 
moeten worden voor Van der G. Donner leek op een bepaald mo
ment vastberaden dwangvoeding ook daadwerkelijk toe te pas
sen.5 Gelukkig heeft Donner dit dilemma niet op de spits hoeven 
drijven aangezien Volkert in september 2002 weer begon te eten. 

Zwijgrecht 

Van der G. heeft zich tot op heden niet uitgelaten over de moord 
op Fortuyn en zich beroepen op zijn zwijgrecht.6 Ook nu laait de 
discussie weer op, want wat is onbe-
vredigender voor het Nederlandse 

laatstgenoemde zitting heeft de rechtbank besloten Van der G. op 
te nemen in het Pieter Baan Centrum (PBC) voor psychiatrisch 

onderzoek. Bovendien is op deze zitting aangekondigd, dat Van 
der G. met een verklaring zal komen. Het échte proces zal ver
moedelijk pas in maart volgend jaar van start gaan. 
Het OM lijkt niets aan het toeval te willen overlaten. Het College 
van procureurs-generaal heeft de begeleidingscommissie in de 
zaak-Fortuyn ingesteld, 'Belcom Fortuyn', om het strafrechtelijk 
onderzoek in deze zaak te begeleiden. Een team van rechercheurs 
heeft uitgebreid onderzoek gedaan. Nu alle ogen op het OM zijn 
gericht, zal de druk groot zijn om het proces vrij van vormfouten 
tot een goed einde te brengen. Tot nu toe lijkt het OM de regie 
strak in handen te hebben, alhoewel de verklaring van Van der G. 
een ánder licht op de zaak kan doen schijnen en de procestactiek 

van de raadslieden daarom voor het 
OM nog niet bekend is. 

volk dan dat Van der G. wordt ver
oordeeld zonder ooit zelf te hebben 
gesproken? In beginsel hoeft nie
mand mee te werken aan zijn eigen 
veroordeling. De meeste advocaten 
adviseren hun cliënten dan ook te 
zwijgen zolang het gerechtelijke 
vooronderzoek loopt. Op het mo
ment dat het onderzoek ter terecht-

~trafvernrründerûng of 
niet-ontvankelijkheid 

lijken hoofddoel te zijn 

De raadslieden staan voor de zware 
taak een processtrategie te ontwik
kelen in een zaak waarin een over
daad van bewijs aanwezig is . 
Strafvermindering of niet-ontvan
kelijkheid van het OM lijken daar
bij vooralsnog hoofddoel te zijn. 

zitting start, komen de verdachten 
vervolgens met verklaringen, Van der G. vermoedelijk ook. Vanuit 
de LPF ontstonden echter geluiden om het zwijgrecht voor dit 
soort gevallen afte schaffen.7 Het moet wat betreft de LPF niet zo 
zijn, dat verdachten zich achter hun zwijgrecht verschuilen en 
onverkort weigeren mee te werken aan een ongestoorde proces
gang. Deze discussie is als een kaars gedoofd. 

Eerlijk proces 

Over de schijn van partijdigheid van rechter Vermolen -die door 
LPF'er F. Hoogendijk een radicale beroepsactivist werd genoemd
ontstond eveneens discussie. Komt Van derG. wel een eerlijk pro
ces toe gezien het verleden van rechter Vermalen? Het gaat dan 
met name om artikel 6 EVRM (recht op een eerlijk proces) alsme
de artikel17 Grondwet (niemand kan tegen zijn wil worden afge
houden van de rechter die de wet hem toekent). Zowel de officier 
van justitie als Van der G. zelf kan een beroep doen op het wra
kingsrecht als er feiten en omstandigheden bekend zijn, die hen 
doen twijfelen aan de onpartijdigheid van de rechter. Verder staat 
het (uitsluitend) Van der G. vrij een beroep te doen op artikel 17 
van de Grondwet indien hij meent dat hij van de rechten wordt 
afgehouden die de wet hem toekent. Beide rechtsmiddelen zijn tot 
op heden ongebruikt. Wél blijft uiteraard de rechterlijke macht in 
de schijnwerpers staan nu het op zijn minst opmerkelijk is, dat in 
een dergelijke publieke strafzaak juist een rechter op de zaak is 
gezet over wie men kon verwachten dat een publieke discussie zou 
ontstaan. 

'Incriminatie' 

Op 9 augustus 2002 introduceerde de officier van justitie op een 
pro forma zitting in het kort de zaak. Het blijkt dat justitie op dat 
moment al een overdaad aan bewijzen heeft tegen Van derG. De 
tweede pro forma zitting vond plaats op 4 november 2002. Op 
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Hierbij zal met name een beroep 
gedaan worden op artikel 6 EVRM: 

een verdachte is pas schuldig als dat door de rechtbank wettig en 
overtuigend bewezen wordt geacht. In dit proces is dat niet het 
geval. Getuigen zijn inmiddels opgeroepen -M. Herben, J. Janssen 
van Raay en F. Teeven- wegens hun opruiende stellingnames, 
waardoor er gevaar bestaat dat de beslissing van de rechtbank 
wordt beïnvloed. Daarnaast heeft de Van der Haak voorzitter van 
de commissie die de beveiliging rondom Fortuyn onderzoekt, de 
rechtbank ingelicht over de beveiliging van Fortuyn. Maar ook 
maatregelen als cameratoezicht en het strenge gevangenisregime 
van Van der G. zijn volgens de raadsman debet aan de 'incrimina
tie' van Van derG. , omdat deze een strafkarakter dragen. De poli
tieke situatie rond 6 mei wordt hier eveneens bij betrokken, de 
raadslieden hebben een verzoek gedaan om alle rapporten en 
documenten over '6 mei' te ontvangen. 

Processtrategie 

Duidelijk is dat de raadslieden van Van der G. voor een hoop 
ankers zullen gaan liggen: de (politieke) situatie in Nederland, 
alsmede rond de persoon Fortuyn rond 6 mei 2002; de publieke be
schuldigingen aan het adres van Van derG.; het strafkarakter van 
de omgang van het OM met Van der G.; de mogelijke omissies of 
fouten van het OM; eventuele aanwezige strafuitsluitingsgron
den; de verzachtende omstandigheden rondom de persoon Van der 
G. welke omstandigheden eerst na de bekendmaking van de ver
klaring van Van der G. een rol zullen spelen; de psychische en 
lichamelijke gesteldheid van Van der G. 
Uiteraard kan de verklaring van Van der G. tot gevolg hebben dat 
de processtrategie van de raadslieden verandert. Daarmee hebben 
de raadslieden nu een belangrijk wapenfeit in handen ten opzich
te van het OM Het wachten is dan ook op de verklaring van Van 
derG. + 
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PERSPECTIEF 

Amhush for democracy 
George W. Bush, man van 'law and order' en president van een van 's werelds groot
ste democratieën, worstelt sinds 11. 9 met democratie en recht. Hij wil daden stellen. 
En symptoombestrijding is mediamieker dan een duurzame aanpak. Uit het westen 
niets nieuws? Daarover valt te discussiëren. 'Atlantische' volgzaamheid kan intussen 
meer ravage aanrichten dan alle puinhopen na Paars. 

D e problemen van Bush beperken zich 
niet tot de 'schurkenstaten' van 'de as 
van het kwaad'. Hij kon vrij gemakke-

door Arthur Olof 
velt, een van die geestelijke ouders van de Vere
nigde Naties.3 Een vergelijkbare vrijbrief wil 

lijk een brede coalitie vormen tegen Talibaan en el-Qaeda in M
ghanistan. Zorgwekkende berichten over de behandeling van 
krijgsgevangenen in Mazar-i-Sharif en Guantánamo Bay waren 
weer snel vergeten. BinLaden is nog altijd vrij , maar dat is 'colla
teral damage'. Internationaal meer verontwaardiging wekte de 
Amerikaanse houding tegenover het Inter
nationaal Strafhof, bekroond met een heu
se invasiewet om Den Haag (!) binnen te 
vallen. Misschien kunnen de Amerikanen 
meteen hun president afleveren, want de 
'preventieve' agressie tegen Irak lijkt nu 
echt een brug te ver. De hele wereld is ver
deeld, inclusief de Amerikaanse bevol
king1, maar dat is een interne kwestie. Of 
niet? 

Nieuwe wereldorde 

"Wij kunnen geen nieuwe wereld leiden in 
het buitenland als het thuis de gebruikelij
ke politiek blijft met defensie en diploma
tie. Het is tijd om ons af te wenden van de 
verleiding om onnodige wapensystemen en 
overbodige bases te blijven verdedigen. 
[ ... ]Tot dusver was de wereld[ ... ] een ver
deelde wereld, een wereld van prikkel
draad en beton, conflicten en koude oorlog. 
Maar nu komt er een nieuwe wereld in beeld[ ... ] waarin een nieu
we wereldorde binnen bereik lijkt. Om met Winston Churchill te 
spreken, een 'wereldorde' waarin 'de principes van recht en fair 
play [ ... ]de zwakkeren beschermen tegen de sterken'. Een wereld 
waarin de Verenigde Naties [ ... ] in staat zullen zijn de historische 
visie van de oprichters te realiseren." Aldus op 3 maart 1991 pre
sident Bush senior, kort na wat inmiddels optimistisch de Eerste 
Golfoorlog heet. 

Hel en verdoemenis 

Want nummer Twee is in de maak. Sterker nog, hij is al begonnen. 
'Omdat we immers al in oorlog zijn', dwong Bushjunior het 'willo
ze Congres'2 onlangs dezelfde bevoegdheden af als in de Tweede 
Wereldoorlog werden verleend aan president Franklin D. Roose-

Zie voor de noten: www.d66.nl/documenten/ls/idee 
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Bush van de Veiligheidsraad (nog altijd perma
nent anachronistisch bevolkt door de bezetters van Berlijn en 
Tibet), hoewel een VN-mandaat eigenlijk niet noodzakelijk is. Die 
aanval komt er, want de wapeninspecties worden niks. 
Welk kabinet we ook krijgen, het is zaak dat ons land zich distan
tieert van een nieuwe aanslag op het Iraakse volk en de interna-

tionale rechtsorde. Niet alleen principieel, maar ook heel prak
tisch omdat we hel en verdoemenis over onszelf afroepen. Richard 
Rorty stelt terecht dat "het verschil tussen een onuitstaanbaar 
arrogant en stuitend rijk heidens land en een aantal kleinere, 
beter-gemanierde, iets minder rijke heidense landen [ ... ] wel eens 
weinig [zou] kunnen tellen voor degenen die het succes van Bin 
Laden willen navolgen". Een WTC hebben we immers allemaal. 

Voedingsbodem 

Kern van het probleem is niet dat de aanslagen doorgaan, maar de 
voedingsbodem waarin 'desperados' gedijen die bereid en gemoti
veerd zijn om ze te plegen. Ook hierin is Israëls president Sharon 
een 'lichtend' voorbeeld. Wat zou er gebeuren als Bush zijn oor

logsmiljarden zou steken in duurzame internationale ontwikke
ling? In een nieuwe wereldorde? Andermaal heeft de mensheid 
een prachtige toekomst achter zich. + 
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door Jan Vis 

Mr. J.J. Vis is lid van de 
Raad van State 
en oud-hoogleraar staatsrecht. 

COLUMN 

Ontbinding op termijn vervuilt 
In een echte democratie is de vertegenwoordiging van het volk onschendbaar. Afgevaardigden 
worden gekozen voor een grondwettelijk bepaalde periode en ze mogen onder geen enkele voor
waarde naar huis worden gestuurd. Afzonderlijke afgevaardigden kunnen hoogstens uit het 
parlement worden gezet als hun eigen kiezers daartoe besluiten (recall). 
In de halfbakken democratieën die in de loop van de negentiende eeuw in de Europese konink
rijken werden ingevoerd, hield de koning na het inleveren van zijn absolute macht nog één 
belangrijk recht over: het recht om de volksvertegenwoordiging naar huis te sturen en nieuwe 
verkiezingen uit te schrijven. In deftige staatsrechtelijke taal heette dat het ontbindingsrecht. 
Dat recht was niet zonder condities: de koning mocht het alleen maar gebruiken als zijn minis
ters het vertrouwen hadden verloren van de volksvertegenwoordiging. Hij ging dan zoals dat 
heette 'in beroep bij de kiezers'. Maar als de kiezers hem geen gelijk gaven, deed hij er verstan
dig aan zijn ministers te ontslaan en nieuwe te benoemen die wel konden rekenen op het ver
trouwen van de volksvertegenwoordiging. 
Het ontbindingsrecht werd gezien als een zwaar wapen waar je voorzichtig mee moest omgaan. 
Het inkorten van de parlementaire termijn werd als een ernstige ingreep gezien die eigenlijk 
alleen maar achteraf viel te rechtvaardigen. Je mag ontbinden als je redelijkerwijs kunt ver
onderstellen dat de volksvertegenwoordiging niet meer representatief is,' dat het volk intussen 
andere opvattingen heeft dan (de meerderheid van) de volksvertegenwoordiging en dat er dus 
een nieuwe vertegenwoordiging moet komen. 
Die veronderstelling had een belangrijk gevolg: een onrepresentatief (of een onrepresentatief 
geacht) parlement dat ontbonden gaat worden, moet zo snel mogelijk vervangen worden door 
een nieuw, wel representatief parlement. Zodra het ontbindingsbesluit is genomen, wordt de 
zitting gesloten en gaan de afgevaardigden op campagne. Sluiting van het parlement en ont
binding vallen samen. En de verkiezingen volgen een paar weken later. Volgens de oude theo
rie zouden we na de crisis van half oktober begin november verkiezingen moeten hebben. 
Met de invoering van de evenredige vertegenwoordiging in 1918 is dat veranderd. We kregen 
de 'ontbinding op termijn'. Dat was vooral om de politieke partijen te gerieven die veel tijd 
nodig hadden voor de interne kandidaatstelling en bovendien vergde de centrale kandidaat
stelling veel meer tijd dan de gedecentraliseerde van het districtenstelsel. Ook nu weer hebben 
we een ontbinding op termijn. Nadat tot ontbinding en nieuwe verkiezingen is besloten (half 
oktober) duurt het nog maanden voordat de verkiezingen worden gehouden (eind januari) en 
intussen werken regering en parlement min of meer gewoon door. In de klassieke staatsrecht
theorie is vooral het doorwerken van het parlement schandalig: het is niet meer representatief 
en moet daarom opnieuw gekozen worden. Dat het demissionaire kabinet gewoon doorgaat is 
in die theorie minder erg, want een kabinet heeft nu eenmaal weinig te maken met het leerstuk 
van de representativiteit. 
Opmerkelijk is dat de hedendaagse opvattingen over wat in de periode tot aan de verkiezingen 
nog wel en niet mag heel anders zijn dan de klassieke: het parlement gedraagt zich alsof er 
niets aan de hand is en debatteert lustig verder maar van het kabinet wordt door velen ver
wacht, dat het zich zeer terughoudend zal gedragen. Kort gezegd: het kabinet is op sterven na 
dood, het parlement is springlevend. Tegen deze achtergrond heeft zich de praktijk van het al 
of niet controversieel verklaren van wetsvoorstellen ontwikkeld. Wat controversieel is moet blij
ven liggen, wat niet controversieel is mag worden behandeld. Maar wat is controversieel en wie 
bepaalt dat? 
Daar valt niet echt uit te komen. Meestal is toch weer de macht van het getal beslissend en niet 
het antwoord op de vraag of er kans bestaat dat de nieuwe Kamer heel andere opvattingen zal 
hebben. Mijn conclusie is een voor de hand liggende woordspeling: ontbinding op termijn ver
vuilt het politieke milieu. 
Discussie over al of niet controversieellevert nooit echte helderheid op, veel Kamerleden gebrui
ken de lange periode tot aan de verkiezingsdatum om zich in de kijker te spelen, als de verkie
zingen (eindelijk!) worden gehouden zijn de kiezers allang vergeten waar het ook weer over 
ging, de politieke actualiteit is intussen flink veranderd. 
Dat we extra verkiezingen houden als het kabinet in elkaar is gezakt, ligt voor hand maar 
zolang er tussen crisismoment en verkiezingen zoveel tijd zit als nu het geval is geef ik de kie
zers die thuis blijven groot gelijk. Partijen en kieswet moeten in geval van extra verkiezingen 
met veel kortere termijnen werken, misschien niet zo leuk voor de partijen maar heel goed voor 
de democratie. + 
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QUO Vadis? 
uo vadis? Onder deze noemer nodigde Idee D66 uit om suggesties te doen voor 
de koers van onze partij van morgen. Daarbij wisten we natuurlijk nog niet, 
dat door de val van het kabinet de vraag waarheen we gaan acuut aan actu

aliteit zou winnen. Nogal wat van de ruim 20 inzendingen geven echter wel degelijk een 
duidelijk signaal af richting de verkiezingscampagne. Dat signaal betreft de identiteit 
van de partij èn de noodzaak om die ook uit te dragen. 
Verschillende bijdragen gaan in op het liberale karakter van D66. Het geheel overziend, 
maakt het niet zoveel uit of je dat karakter als 'groen' of als 'duurzaam' liberalisme 
omschrijft, terwijl ook de sociale invalshoek niet ter discussie staat. Men is het eens, dat 
onze beginselen ertoe doen, dat spreekt uit alle artikelen! Maar wat ze ook gemeen
schappelijk hebben, is de gedachte dat de D66-identiteit in continu gesprek met leden 
en samenleving verder vorm en inhoud moet krijgen, en vooral ook moet worden gecom
municeerd. We moeten laten zien en horen wie we zijn en waar we voor staan. Eén van 
de schrijvers drukt die boodschap kernachtig uit, door een oude campagneleus in een 
opdracht te vertalen: 'Maak het verschil? Dat is nodig om die naar schatting 10 procent 
van het electoraat die inhoudelijk bij D66 past, ertoe te brengen om ook voor D66 te kie
zen! 
Naast de inzendingen die gaan over de identiteit van D66 en de wijze waarop we die 
voor het voetlicht brengen, zijn er ook bijdragen die concrete thema's aandragen als ant
woord op de vraag waar D66 naartoe zou moeten gaan. Onderzoek suggereert dat er 
onder de Nederlandse bevolking weinig belangstelling bestaat voor staatkundige ver
nieuwing. Dan is het toch opvallend, dat veel van de suggesties die verderop in dit num
mer gedaan worden direct betrekking hebben op het functioneren van onze democratie. 
Bovendien, en dat is extra prikkelend, stellen mensen staatkundige vernieuwingen voor 
die niets te maken hebben met onze wat dof geworden kroonjuwelen als het ·referendum 
of de gekozen minister-president. De 'D' in onze naam wordt niet verloochend- demo
cratie doet ertoe! Vanuit Berkeley, Verenigde Staten, formuleerde Mark Giebels zijn 
pleidooi voor meer mogelijkheden voor directe democratie onder de kop 'stuur het kabi
net definitief naar huis!' Het valt in Balkenende en de zijnen te prijzen dat ze zonder 
slag of stoot op deze oproep zijn ingegaan, al vrezen wij dat hun daarbij niet een stre
ven naar meer directe democratie voor ogen stond .... 

Quo vadis? is ook de titel van een type film, waar sommigen op donkere winteravonden 
met enige heimwee aan terugdenken. Kenmerkend aan dat type films was het grote 
aantal figuranten. Wat veel van de reacties. op onze oproep gemeen hebben, is dat ze 
voorstellen doen die wat verder van de dagelijkse politieke werkelijkheid en agenda af 
staan. De meeste schrijvers horen duidelijk niet tot het 'Haagse circuit'. Zijn ze daar
mee ook niet meer dan figuranten? Ons antwoord op die vraag is driewerf 'neen'. 
Allereerst 'neen' omdat het afgelopen jaar geleerd heeft, dat 'Den Haag' zich veel beter 
moet verstaan met de burgers om te weten wat er onder hen leeft. Dat betekent natuur
lijk niet dat het 'gesundenes Volksempfinden' klakkeloos overgenomen moet worden. 
Maar wel, dat de standpuntbepaling over wat burgers te berde brengen moet worden 
verwoord in een taal die de mensen verstaan. Anders is het Den Haag dat de figuran
tenrol mag spelen! Ten tweede 'neen', omdat D66 een partij is waarin alle leden een 
stem hebben. Een stem die we willen horen, een stem die meetelt! Wat alleen al blijkt 
uit het feit dat D66 nog steeds de enige partij is waar de leden de lijsttrekker en de kan
didaten kiezen- daar kunnen anderen nog wat van leren. 
En ten derde 'neen', omdat D66 een partij is die principieel een samenleving voorstaat 
zonder figuranten. Een maatschappij met ruimte voor ieder individu, met respect en 
zorg voor elkaar, en voor de lokale, nationale en internationale omgeving, met inbegrip 
van het milieu. De wens naar een wereld te gaan, waar die samenleving democratisch 
gestalte krijgt is ons antwoord op de vraag Quo vadis? + 
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De toekomst van de vrijzinnige democratie 

I n reactie op de spectaculaire verkiezingsuitslag in 2002 is 
van diverse kanten de vraag opgeworpen of er voor PvdA en 

D66 als zelfstandige partijen nog wel een toekomst bestaat. Een 
dag na de meest recente verkiezingen liet Boris van der Ham in 
een televisie-interview weten dat hij zich wil inzetten voor het 
bundelen van progressieve krachten binnen zowel D66 als PvdA, 
VVD en GroenLinks, om gezamenlijk een beweging te vormen, 
die tegenwicht kan bieden tegen de conservatieve krachten die 
worden vertegenwoordigd door CDA, LPF en (deels) de VVD. 

Zal de geschiedenis zich herhalen en opnieuw een progressieve 
samenwerking ontstaan? En zal dit de aanzet zijn voor de vor
ming van een tweepartijenstelsel, waarin een progressiefblok en 
een conservatief blok de dienst uitmaken? Eén ding is zeker: in 
een dergelijk progressief samenwerkingsverband zal voor D66 
geen zelfstandige rol meer zijn weggelegd. In dit scenario zal 
D66, evenals GroenLinks, opgaan in een grote Progressieve 
Volkspartij-nieuwe stijl, een veredelde PvdA. 
Het is echter zeer de vraag of het zo ver zal komen. Ten onrechte 
wordt ervan uitgegaan dat sociaal-liberalen en vrijzinnig-demo
craten uit D66 zonder meer op één hoop gegooid kunnen worden 
met de sociaal-democraten van de PvdA, de links-progressieve 
fusiepartij GroenLinks en links-georiënteerde liberalen uit de 
VVD. Juist hierom wilde D66 in het verleden niet kiezen voor eti
ketten, omdat die slechts verwarrend zouden zijn. 

De urge lo vole moet te•·ttg 

De opkomst van de LPF heeft de VVD tot een 'ruk naar rechts' 
gedwongen. Een conservatief-liberale VVD biedt zonder meer 
kansen voor het links-liberale D66. D66 heeft zich onder leiding 
van De Graaf in toenemende mate geprofileerd als progressief
denkende liberale partij. Individuele vrijheid, de mogelijkheid 
van burgers om zelf hun keuzen te maken, wordt door De Graaf 
nadrukkelijk op de voorgrond geplaatst. Daarmee wordt een 
lange D66-traditie voortgezet. 
Individuele keuzevrijheid is leidend geweest in vele standpunt
bepalingen van de partij, of het nu ging om abortus, euthanasie, 
homohuwelijk of staatsrechtelijke hervorming. D66 is altijd van 
mening geweest dat niet staat, kerk of partij de keuzen voor de 
burgers moest bepalen, maar de burger zèlf. De overheid dient 
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hiervoor de kaders te creëren. D66 is daarmee een echte liberale 
partij. Een positie die de partij echter nauwelijks durft te claimen 
en misschien is dat ook maar beter. D66 zou zich beter kunnen 
beroepen op haar wortels in het vrijzinnig-democratische gedach
tegoed. 

Mijns inziens vervult D66 sinds 1966 de rol die de Vrijzinnig De
mocratische Bond tussen 1901 en 1946 vervulde, namelijk een 
van de politieke partijen die de hoofdstromingen in de Neder
landse politiek (socialisme, liberalisme en confessionalisme) ver
tegenwoordigen en afkerig van dogmatische ideologische politiek. 
Met uitzondering van de periode 1946-1966 is er gedurende de 
hele twintigste eeuw een partij geweest die het vrijzinnig-demo
cratisch gedachtegoed in Nederland heeft vertegenwoordigd. In 
deze traditie hoort D66 geplaatst te worden. 
Wil D66 ook in de toekomst een alternatie( blijven vormen voor 
de grote politieke stromingen dan, is een expliciet beroep op haar 
liberale, of beter vrijzinnig-democratische wortels noodzakelijk. 
Het gedachtegoed van D66 kan de basis vormen voor een bunde
ling van vrijzinnig-democraten, waarbij linkse VVD' ers en recht
se PvdA'ers zich aansluiten. Een dergelijke bundeling van krach
ten dient echter niet onder het mom van progressief versus con
servatief te worden gevormd, maar als vrijzinnig-democratisch 
alternatiefvoor het conservatisme. Tussen conservatiefrechts en 
progressieflinks ontstaat dan een groepering die vergelijkbaar is 
met de Britse Liberal Dernocrats en de Duitse FDP. 
Op basis van ervaringen in het verleden kan de vraag worden 
opgeworpen of D66 wel in staat is om als basis van een dergelij
ke concentratie te fungeren. De kans dat D66 ooit groot genoeg 
zal zijn om eigenstandig een doorbraak te bewerkstelligen (denk 
aan 1994) lijkt nu verder weg dan ooit. Opnieuw lijkt een bewe
ging die dwars door de bestaande partijen loopt de oplossing. Een 
vrijzinnig-democratische variant op de conservatieve Edmond 
Burkestichting zou een begin kunnen zijn. 

D66 staat voor de moeilijke opdracht om op een nieuwe en ver
nieuwende manier vorm te geven aan de toekomst van het vrij
zinnig-democratische gedachtegoed. Mensen moeten zich weer 
tot D66 aangetrokken voelen. Een aantal van de voorstellen died
oor het Landelijk Bestuur in het pamflet Het hoofd koel, maar de 
vuist op tafel zijn gedaan, zal hier naar mijn verwachting aan bij
dragen. Maar het zal niet genoeg zijn. D66 zal zich nadrukkelijk 
moeten profileren. Ze zal moeten laten zien dat ze nog wel dege
lijk een vooruitstrevende partij is en geen voorbijgestreefde par
tij . Een kritische partij met een eigen mening, in plaats van een 
partij die zich als niet-relevant laat wegzetten. Een assertieve 
partij, proactief in plaats van reactief. De partijleiding dient zich 
die binnen de partij breed gevoelde behoefte aan te trekken. De 
komende maanden zal moeten blijken of de huidige partijleiding 
in staat is die vuist te tonen. De urge to vote moet bij de voorma
lig D66-kiezers terug. Anders komt er een moment dat D66 niet 
meer zelf hoeft na te denken over de vraag of de partij nog wel 
bestaansrecht heeft; dat bepalen de kiezers dan wel. + 

Menno van der Land, Leiden 
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Conservatisme staat haal~s op liberalisme 

B estaan er nog ideologische meningsverschillen? Sinds de 
val van de Berlijnse Muur lijken het liberalisme en de vrije 

markt definitief het pleit gewonnen te hebben. Intellectuelen zo
als Francis Fukuyama spraken al onmiddellijk over het Einde 
van de geschiedenis en meteen het einde van de grote ideeën
strijd. Dat is niet gebeurd. Sinds de opkomst van de antiglobalis
ten en de aanslagen op de Verenigde Staten van 11 september 
2001 staan de principes van de vrije markt en de democratie 
opnieuw onder druk. 

De antiglobalisten bieden alsnog geen eenduidig antwoord. Dat 
mag de voorstanders van de vrije markt er niet van weerhouden 
om zelf de wereldsituatie te onderzoeken. Het verplicht liberalen 
juist om schijnbare evidenties opnieuw onder de loep te nemen, 
vooroordelen weg te nemen en de ongerijmdheden van hun tegen
standers bloot te leggen. De kernwaarden van het liberalisme, de 
individuele vrijheid en verantwoordelijkheid, worden door bijna 
iedereen erkend. De grote meerderheid van de mensen en hun 
politieke vertegenwoordigers willen daar niet aan raken. Ze 
beseffen wel dat inperking van dit vrijheidsprincipe in bepaalde 
gevallen noodzakelijk is voor een meer rechtvaardige wereld. 
Maar ook dat een teveel aan ingeperkte vrijheid vreselijke gevol
gen kan hebben, zowel voor het individu als voor de samenleving 
zelf. 

Tegenstanders noemen het liberalisme rechts. Dat is verkeerd. 
De breuklijn loopt vandaag niet langer tussen links en rechts. Is 
pleiten voor meer veiligheid, het verlagen van de fiscale druk, het 
afbouwen van kernenergie of de afschaffing van importbeperkin
gen voor producten uit de Derde Wereld nu links of rechts? Het 
zijn voorbijgestreefde begrippen die de ware schakeringen in het 
politieke landschap maskeren en simplificeren. De echte ideolo
gische breuklijn van vandaag is die tussen vernieuwing en 
behoudsgezindheid. 'lUssen mensen en partijen die kiezen voor 
verandering en modernisering en zij die conservatief denken en 
handelen. Op deze breuklijn is het liberalisme een uitgesproken 
progressieve beweging die zich afzet tegen alle vormen van be
krompen conservatisme die in andere partijen en ideologieën zo 
sterk aanwezig zijn. In de eerste plaats bij extreme nationalisten 
die hun etnische denkbeelden van een zuiver en eendrachtig volk 
willen opleggen aan de ganse bevolking. Waarbij elke inwoner ge
acht wordt zich in te zetten voor de eigen volksgemeenschap en 
weerstand te bieden tegen 'vreemde' invloeden. Behoudsgezind
heidook bij christen-democraten die hun morele denkbeelden su
perieur achten aan andere levensvisies. Zij springen nu op de po
pulistische kar voor een terugkeer naar traditionele waarden en 
normen en verketteren het individualisme. Behoudsgezindheid 
komt ook voor bij traditionele socialistische politici met hun ver
starde houding tegenover noodzakelijke maatschappelijke her
vormingen en moderniseringen. Verworven rechten en groeps
belangen zijn voor hen belangrijker dan het algemeen belang. 

Liberalen verzetten zich tegen onwetendheid, verstarring, be
voogding, paternalisme en verzuiling. Zij komen op voor vrijheid, 
openheid en creativiteit. Liberalen hebben vertrouwen in de 
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kracht van de mens om zaken ten goede te veranderen. Tradities 
kunnen belangrijk zijn, maar mogen geen rem betekenen op 
vooruitgang. In die zin zullen liberalen er alles aan doen om be
lemmeringen voor een spontane en vrije groei uit de weg te rui
men. Daarmee wordt ook duidelijk dat het liberalisme, net zoals 
de democratie, nooit definitief verworven zal zijn. Steeds 
opnieuw ontstaan er situaties die de vrijheid beperken en zullen 
mensen opstaan die ons denken en doen aan banden willen leg
gen. Een grote, open en vernieuwende liberale beweging is der
halve noodzakelijk. Een beweging die een positief antwoord biedt 
op de verzuiling en verstarring die symptomatisch zijn voor 
zoveel andere groepen en partijen. Behoudsgezinde partijen 
trachten de burgers angst in te boezemen en teren op gevoelens 
van onzekerheid die elke vooruitgang veroorzaakt. Het is aan de 
liberale beweging om uit te leggen dat de hervormingen en ver
nieuwingen die ze wil doorvoeren juist meer zekerheid, welvaart 
en sociale bescherming zullen bieden voor de toekomst. 
Ook op mondiaal vlak moet het liberalisme de noodzakelijke ver
anderingsprocessen ondersteunen. Daarbij keert het zich zowel 
tegen het defaitisme van de antiglobalisten als tegen het egoïsme 
van de marktfundamentalisten. Veel van de antiglobalistische 
vragen en marktfundamentalistische ontsporingen kunnen bin
nen het democratisch en economisch liberalisme opgelost worden 
door onder andere de afschaffing van alle importbeperkingen 
voor producten uit de Derde Wereld, de afschaffing van concur
rentievervalsende landbouwsubsidies, de kwijtschelding van de 
schulden aan de armste landen, de democratisering van de inter
nationale instellingen. 

Het menselijk liberalisme staat voor een vrije markt die werkt 
binnen een ethisch kader. Ook hier moet worden ingegaan tegen 
allerlei conservatieve krachten die groepsbelangen en extreem 
eigenbelang plaatsen boven het algemeen belang en de rechten 

van de mens. • 

Dirk Verhofstadt, Begië 

De echte breuklijn ligt tu.ssen vernieuwing en 
bchoudsgezindheid 
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De liberale partij 
D 66 is indertijd opgericht als een democratische partij, als 

een liberale partij en met een serieuze belangstelling voor 
het milieu. Dat was in een tijd dat andere politieke partijen geen 
of nauwelijks belangstelling hadden voor het milieu. Mogelijk 
hierdoor heeft D66 naast mensen die zich aangetrokken voelden 
door de democratische en liberale uitgangspunten en idealen van 
D66, ook leden en aanhangers gekregen uit milieugroeperingen. 
Daarnaast meenden ook autohaters en fietsfanaten zich onder de 
vlag van D66 te moeten scharen, zonder de democratische en 
liberale uitgangspunten van D66 te onderschrijven. Hierdoor is 
er een groep leden, aanhangers en kiezers ontstaan die sterk van 
elkaar verschillende idealen hebben, met alle problemen van
dien. 
Er zijn (potentiële) kiezers die schrikken van anti-liberale uit
spraken die soms namens D66 naar buiten komen, en daarom 
niet of niet meer op D66 stemmen. Anderzijds zijn er mensen die 
op dat soort uitspraken afkomen en teleurgesteld worden omdat 
ze geen resultaten zien, en daarom ook niet meer op D66 stem
men. Er worden in beide richtingen verwachtingen gewekt, die 
niet gerealiseerd worden. Het gevolg is dat de kiezer zich 
afvraagt: waar staat D66 voor? Dit is een probleem dat al vele 
jaren bestaat. 

Ik ben van mening dat er een keuze gemaakt moet worden, dat 
het niet mogelijk is een partij te zijn die zulke tegenstrijdige 
idealen nastreeft. Naar mijn mening moet teruggekeerd worden 
naar de oorspronkelijke uitgangspunten en idealen: democra
tisch, liberaal en met een serieuze belangstelling voor het milieu. 
Anderzijds behoort D66 afstand te nemen van anti-liberale doel
stellingen. 
Richting milieugroeperingen moet naar mijn mening D66 
belangstelling tonen. Indien daarvoor aanleiding is, kan D66 
blijk geven van sympathie, maar moet daarbij wel duidelijk 
maken geen verlengstuk te zijn van die groeperingen. 

Door een dergelijke keuze zou D66 veel aan duidelijkheid win
nen. Juist nu de VVD zich in conservatieve richting profileert, 
zou D66 zich kunnen presenteren als de liberale partij van 
Nederland. 
Als D66 dan ook nog de democratische idealen met meer 
inspraak voor de leden en kiezers, een directere vorm van demo
cratie, naar voren brengt, denk ik dat D66 een nieuwe periode 
van groei tegemoet kan zien. + 

Robert Boekman, Apeldoorn. 

Van aanbod naar vraag .... 

H et is een understatement dat het politieke klimaat dit jaar 
drastisch is gewijzigd en daardoor D66 opnieuw haar koers 

moet bepalen. Voorwaar, een lastige opgave die een omslag in den
ken verlangt. Het landelijk bestuur heeft met koele hoofden en de 
vuist0es) op tafel daartoe een aanzet proberen te geven. Maar 
helaas, de omslag in denken heeft nog niet plaatsgevonden, het 
lijkt dus meer op oude wijn in nieuwe zakken. 

Wij vragen nog te veel met ons mee te denken, terwijl eigenlijk door 

We moeten de boer op 

ons met de burger meegedacht moet worden. Ook geloof ik niet dat 
een wetenschappelijk bureau de politiek-maatschappelijke agenda 
moet gaan bepalen; de maatschappij bepaalt de agenda en het 
wetenschappelijk bureau mag daaraan vorm geven. Aanpassingen 
in de interne (partij)structuren hebben slechts een cosmetisch 
effect en leiden tot schijnverbeteringen. Gewoon de taak uitvoeren 
waarvoor de medewerking is toegezegd en daarbij minder gericht
heid op het al dan niet maken van een politieke carrière. 

Maar waar het om gaat is dat wij een product hebben, 
waarvoor slechts een bescheiden markt is. We kunnen 
dan tot in den treure doorgaan met blijven zeggen dat 
het een kwalitatiefhoogstaand product is en dat de ver
pakking zo nu en dan eens aangepast moet worden, 
maar dan zullen we toch eens moeten gaan nadenken of 
gelijk krijgen toch iets prettiger aanvoelt dan gelijkheb
ben. We zullen dus zogezegd de boer op moeten en 
nagaan wat de markt c.q. de maatschappij verlangt. We 
moeten van de vraagzijde uitgaan en daar ons program
ma op schrijven. 

Ik zou aan onze volksvertegenwoordigers willen meege
ven: laat de prioriteiten niet langer bepalen door de 
media en kies een eigen weg en probeer alles in het werk 
te stellen om de onzichtbare macht van de ambtenaren 
drastisch in te perken. + 

Ben Jager, Sint Michielsgestel 
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ID 2002: natuurlij I{. liberaal 

D 66 bevindt zich op een electoraal dieptepunt: in acht jaar 
terug van 24 naar 7 zetels. In het verleden is D66 er vaak 

in geslaagd om vanuit de oppositie weer groot te worden, maar 
ervaringen uit het verleden bieden helaas geen garantie voor de 
toekomst ... De peilingen geven op dit moment in ieder geval nog 
geen aanleiding tot optimisme, maar voorzien zelfs een verdere 
daling! 

Als de politieke omwentelingen van het afgelopen jaar iets heb
ben aangetoond dan is het wel het failliet van de directe demo
cratie, zeker als speerpunt van D66. Tijdens de kabinetsformatie 
heeft de LPF het referendum laten vallen, maar ik heb vrijwel 
niemand gehoord die daar rouwig om was. De kiezer wil blijk
baar niet voor elk wissewasje naar de stembus, maar volksverte
genwoordigers die hun vak verstaan! Bovendien wordt D66 
gezien als een gevestigde partij en daarmee ongeloofwaardig als 
het gaat om politieke vernieuwing. Van de ondergang van de LPF 
en Leefbaar Nederland profiteert D66 volgens de peilingen dan 
ook niet. Als D66 echt een democratische revolutie had willen 
bewerkstelligen, had het dat kunnen doen door met CDA en LPF 
in een kabinet te gaan zitten, maar 
ook dat durfde D66 niet aan. Na 36 
jaar is het dus de hoogste tijd om de 
democratische idealen uit de jaren 
zestig op te blazen en een doorstart 
te maken als 'Idee 2002', kortweg ID 
2002. 

Heeft de partij dan nog wel reden 
van bestaan? Ja, juist nu het er in de 
politiek vooral om lijkt te gaan wie 
het hardste schreeuwt en de snelste 
schijnoplossing weet te bedenken, is 
er behoefte aan een partij die geen 
loze beloften doet, maar nuchtere af
wegingen maakt. Een recent voor
beeld is de klopjacht op bolletjesslik
kers. Die levert geen effectieve bij
drage aan de bestrijding van drugs
transporten, maar gaat wel ten 
koste van de bestrijding van andere 
criminaliteit. 
Inhoudelijk biedt het laatste verkie
zingsprogramma van D66 (Toekomst 
in eigen hand) overigens voldoende 
aanknopingspunten, maar de stand
punten komen vaak niet goed uit de 
verf. Het probleem met genuanceer
de standpunten is, dat ze niet altijd 
makkelijk zijn uit te leggen, terwijl 
de media juist vragen om korte 
soundbites. De presentatie zal dus 
veel aandacht vereisen. Met excuses 
aan Heinsbroek, maar misschien 
kan een oneliner van Einstein daar-
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bij als richtsnoer dienen: zaken moeten zo simpel mogelijk wor
den gemaakt, maar niet simpeler! 
Daarbij moet gekozen worden voor een koers die zich duidelijk 
onderscheidt van de andere partijen: groen liberalisme in plaats 
van het asfaltliberalisme van de VVD. Geen taboe op impopulai
re ingrepen in bijvoorbeeld de WAO en de hypotheekrente-aftrek, 
maar wel getuigen van economisch realisme. In het integratiebe
leid moet sterker worden gehamerd op de acceptatie van vrou
wen en homoseksuelen door allochtonen én autochtonen. 
Ook het debat over veiligheid moet niet langer worden geschuwd 
(onder het motto "laat de publieke ruimte weer publiek bezit wor
den"), maar tegelijkertijd moet worden geïnvesteerd in het fun
derend onderwijs van nieuwe generaties omdat dat de beste cri
minaliteitspreventie is. 
Tot slot zou toetreding tot een groen rechts kabinet niet uitgeslo
ten moeten worden. Een suggestie voor de campagneleus: 
"natuurlijk liberaal". De kernpunten: investeren in het onderwijs 
en het milieu, maar met behoud van gezonde overheids
financiën. + 

Ib Waterreus, redacteur Idee 
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Partij of club? 
E en club is er voor de leden. Met de opkomst van Opschud

ding en democraten. nu is D66 definitief een club geworden, 
zoals is vastgesteld op de impulsconferentie in Arnhem (work
shop 5). Een publieke organisatie (b.v. bedrijf of politieke partij) 
is er voor het publiek en bestaat uit leden. Een politieke partij is 
er voor het bestuur van het land, legt uiteindelijk verantwoor
ding af aan de kiezer en wordt door hem afgerekend in stemmen. 
Ook onze huidige werkwijze ligt op het niveau van een club, met 
een galopperend amateurisme dat niet echt democratisch en 
zeker niet effectief is. 

Gezond verstand en vakkennis zeggen dat een partij moet vast
stellen wat ze de kiezer wil bieden, bijvoorbeeld een maatschap
pijvisie en het verbeteren van de werking van de democratie. 
Aangezien alle andere partijen zich ook democratisch noemen, 
moeten wij duidelijk maken waarin wij anders zijn. 
Op basis van een helder begrip van democratie moet D66 bepa
len waarin onze visie verschilt van de andere partijen en tot 
welke opstelling dat leidt in de politiek. Een uitgangspunt kan 
bijvoorbeeld zijn wat wij weten van de mens: een sociaal wezen 
begiftigd met het bewustzijn van zijn eigen ik. Democratie is het 
zoeken naar een evenwicht tussen beide tendenties, en sociaal
liberaal is een juiste titel voor dit streven. Wij kunnen dan 

bepaalde PvdA-standpunten afwijzen als miskenning van het 
individu en VVD-standpunten als geen recht doend aan zijn soci
aal aspect. 

Zonder een dergelijke visie betekent 'pragmatisme' en 'vooruit
strevend' voornamelijk het volgen van de laatste mode. In het 
begin van D66 was dat Pvd.A's spreiding van inkomen, kennis en 
macht. En nu ademen de 'uitgangspunten' een puur liberaal, 
individualistisch mensbeeld uit met hier en daar een tot niets 
verplichtende lippendienst aan het sociale aspect. 
D66 moet aan het werk. Er moeten werkgroepen komen die met 
de noodzakelijke discipline systematisch werken aan bovenge
noemde vragen, met medewerking van terzake kundigen (theorie 
en praktijk), ook van buiten de partij. Allereerst moet D66 het 
eens worden over een aantal basisbeginselen. Daarna moet D66 
op deze basis meer concrete zaken uitwerken. D66 zou er aparte 
websites voor kunnen openen. D66 moet eveneens nu al begin
nen met het einde van de keten: een pijplijn leggen en onderhou
den tussen partij en de kiezer, allereerst om te luisteren. Over 
vier jaar zijn wij dan een echte en nieuwe partij. • 

Peter Pappenheim, Maasdam. 

Wat Inaali.t nu het verschil? 
0 nze huidige ondertitel 'sociaal-liberaal' getuigt van een ont

hutsende geestelijke armoede die doet vermoeden dat de 
partij vandaag meer naar de negentiende eeuw terugkijkt dan wij 
bij onze start deden. Wij waren immers een beweging, een partij die 
in de jaren '60 zo vol vuur en elan begon ... Een partij vol beweging 
op jacht naar de nieuwe tijd. Wij waren tegenover het Nederland 
uit die dagen van meet af aan het redelijk alternatief, lang voordat 
deze woorden werden verheven tot verkiezingsleus. 
Lang heb ik gedacht dat een partij geen grondslag hoeft te hebben. 
Niet noodzakelijkerwijs. Tegenwoordig neig ik daar toch voorzich
tig toe, zij het dan dat wij er iets totaal anders mee bedoelen dan de 
oude grondslagpartij en. Want flexibiliteit die in het politieke bedrijf 
steeds vaker hard nodig is, mag niet worden gefrustreerd door een 
uitgepakte koffer vol eisen die steunen op een grondslag. Het richt
snoer van vandaag, sociaal-liberaal, kan echt niet, al begrijp ik heel 
goed wat ermee wordt bedoeld. Want het blijft een soort dogma, van 
welke kantje het ook bekijkt. Dat houdt in dat vraagstukken die op 
ons afkomen, steeds door de bril van het dogma gezien moeten wor
den. 

Wij maken ons breed voor "respect voor ieders persoonlijke eigen
heid", maar dan zonder het primaat van de portemonnee. Want dat 
primaat leidt vroeg of laat tot bevoordeling van de rijken en dat 
roept dan weer het ethisch gelijk van de achtergestelden op. Zo ko
men wij geen stap verder, wat het failliet van het dogma aantoont. 
Maak het verschil! Eén lettertje eraf1 Precies dat ene lettertje 
maakt het verschil tussen paternalistisch beter weten dan wie ook 
wat goed is voor het land, en de kiezers van Nederland uitdagen om 

zélf het verschil te maken door ons hun electoraal vertrouwen te 
schenken. Door dat ene lettertje 't' eraf te halen, laten wij weten dat 
de kiezer het voor het zeggen heeft en niet wij. De gebiedende wijs 
nodigt uit, daagt uit, roept op. Daarom lijkt het mij een goede leuze. 

De politieke zaak is het eigendom van de kiezer en niet van de geko
zene! Waar het ons om moet gaan, is de opening van geest die ons 
deze, onze, tijd doet verstaan en die publiekelijk bekend maakt dat 
wij worstelen met deze tijd en met de vragen die deze tijd oproept, 
net zo hard als de laatste kiesgerechtigde daarmee worstelt. Waar 
het ons om moet gaan, is dat alleen via de weg van de communicatie 
een levensvatbare toekomst kan worden opgebouwd. 
Wij zullen daarbij wel nauwkeurig trouw moeten zijn aan onze eigen 
grondslag. Want die is er wel degelijk, al noemen wij die niet zo. Ik 
denk dat wij kunnen volhouden dat ook wij, net als socialisten en 
liberalen, kinderen van de Verlichting en de Franse Revolutie zijn. 
Onze grondslag is de autonomie van de mens, zijn verregaande zelf
beschikking. Een verregaande zelfbeschikking, want een totale 
zelfbeschikking kunnen wij niet ten einde toe volhouden. Mogen 
wij misschien ook niet, vanuit morele opvattingen die wij ontlenen 
aan religie en humanisme. Wij vinden het immers belangrijk dat de 
mensen niet voor zichzelf alleen leven, maar dat zij bewuste deel
nemers in een samenleving zijn. Daarin zit niet voor niets de 
woordcombinatie van 'samen leven'. Vroeg of laat zou een totale 
zelfbeschikking de sociale cohesie in ons land ontmantelen en zou 
de verzwakte mens onder het geweld van de sterkere mens verplet
terd worden. • 

G. H. Baudet 
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Waarheen met het progressief liberalisme? 

H et vooruitstrevend liberalisme lijkt tot op heden voorbe
houden aan een "verlichte" heffe des volks. Het zijn voor

al de consultants, advocaten, artsen, hogere ambtenaren en lera
ren (plus aanverwante beroepsgroepen) die er warm van worden. 
Het zijn, grosso modo, met name de hoger opgeleiden, vooral 
vindbaar in de zelfstandige beroepen, die het progressieve libe
ralisme fervent aanhangen. Ze hebben er ook belang bij: ze wil
len hun verlangen naar vrijheid van handelen, van denken en 
van uiten graag koppelen aan een vooruitstrevende, liefst socia
le politieke stellingname. 

Het nadeel van deze ietwat gelimiteerde groep van aanhangers 
is het onvermijdelijke electorale deficit. Zolang deze begrenzing 
in de aanhang blijft bestaan, zal de partij die het voertuig is van 
de progressief liberale richting -namelijk D66- weinig tot geen 
blijvende electorale macht kunnen opbouwen. Anders gezegd: zal 
D66 een marginaal verschijnsel blijven. Dat is jammer. Er is 
maar één remedie: we moeten kij
ken hoe we 'onze' stroming, zon
der haar in de fundamenten aan 
te tasten, bereikbaar kunnen ma
ken voor een breder publiek. Een 
andere weg zie ik niet. 

Electorale achterland 

Het lijkt me op zichzelf niet zo 
moeilijk om onze politieke over
tuiging electoraal te verbreden. 
Er zijn immers veel meer groepen 
in de samenleving die vrijheid 
van handelen, vrijmoedigheid en 
zelfstandigheid als uitgesproken 
begeerlijk ervaren. De markt
koopman of de kleine zelfstandige 
is in wezen net zo gebaat bij maxi
male zelfsturing als de beoefenaar 
van het vrije beroep. Velen die 
actief zijn in het midden- en 
kleinbedrijf hebben net zo'n hekel 
aan een centralistische, betutte-
lende en bureaucratische overheid als het thans gemiddelde D66-
lid. En dan heb ik het nog niet eens over de duizenden ouders die 
zèlf willen beslissen over de kinderopvang, het schooltype en de 
ambiance waarin ze hun kroost willen zien opgroeien. En ook 
niet over de gelovigen van alle pluimage die de vrijheid willen 
hebben de eigen levensbeschouwing te beleven en uit te dragen 
in een zo groot mogelijke ongedwongenheid. Op de keper be
schouwd is het natuurlijke electorale achterland van een partij 
als D66 veel breder dan de verkiezingsuitslagen te zien geven. 

Kl.etsende intellectuelen 

Wat te doen? Op een gemiddelde partijbijeenkomst van D66 zie 
je voor je ogen waar de kracht én de zwakte van de partij ligt. 
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Kletsende intellectuelen, genuanceerd pratende bestuurders, 
vriendelijk van mening verschillende beroepspolitici. Plezierig 
voor de mensen die 'erbij' horen, schrijnend voor mensen die zich 
buitengesloten weten. Willen we een omvangrijkere achterban 
activeren, dan zullen we eerst tot haar door moeten dringen. En 
dus minder mensen moeten buitensluiten. Dat betekent concreet 
een omwenteling van aanpak en gedrag. Dat betekent aanpas
sing aan een nieuwe kiezersmarkt. 
Taalgebruik is een eerste stap. We zullen publiekelijk afstand 
moeten doen van een teveel aan jargon. Aan een onnodige 
bureaucratische, juridische en bestuurlijke woordkeuze. Wat 
betekent 'versterking van de rechtsketen' of de 'focussering op de 
beheersaspecten van ons onderwijs' om maar wat citaten te pluk
ken uit recente openbare D66-uitingen? 
We zullen ook moeten gaan luisteren. Intensief gaan aanhoren 
wat ons achterland wil zeggen. Daarvoor zullen we moeten 
afstappen van het idee dat wij 'een boodschap te verkopen heb-

Welke wensen en zorgen leven bij het electoraat? 

ben'. Weg met de kansel, en weg met het vernauwen van ons 
gedachtegoed tot een aan marktsegmenten te verkopen 'product'. 

Wat dan wel? We zullen eerst eens goed moeten onderzoeken wie 
belang heeft bij het D66-gedachtegoed. Welke wensen, behoeften 
en zorgen leven bij dit mogelijke electoraat? De uitkomst zullen 
we moeten houden in het licht van onze overtuiging. Dan verta
len naar een politiek programma. Zo bouwen we een cirkel: we 
luisteren, verwerken, vertalen en voeren het in een herkenbare 
politieke agenda terug naar ons eigen achterland. • 

Hein van Meeteren, Amsterdam 
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Ken uw lriezer 

N a het afgelopen halfjaar kun je je afvragen of D66 in een 
existentiële crisis verkeert. We zijn weer terug bij af (pré

Paars) maar boeken de hoogste ledenaanwas van alle traditione
le partijen. 

Paul Dekker van het Sociaal Cultureel Planbureau analyseerde1 

de mensen die van 1997 tot 1999 niet stemden. Ook D66 dacht 
dat deze mensen zo tevreden waren dat zij de moeite niet namen. 
Het tegendeel blijkt waar. Ze zijn zeer ontevreden en beschouwen 
de politiek, ook Paars, als een instituut dat zich niets van hen 
aantrekt. Het gaat onder meer om traditionele PvdA-stemmers 
in grootstedelijke volkswijken (achterstandswijken!) die hun enig 
houvast, de sociale wijkstructuur, zagen teloorgegaan en zich ver
weesd en in de steek gelaten voelen. Daarbij ondervinden ze zo
wel op de arbeidsmarkt als in hun leefomgeving concurrentie van 
(grotendeels niet-geïntegreerde) migranten. Dat legt een enorme 
druk op de samenleving. Arie van der Zwan concludeert in een 
diepgravende sociaal-economische studie2 dat "geen enkele sa
menleving gehouden kan worden om meer problemen te accepte
ren dan zij met de uiterste inspanning aankan". Het niet onder
kennen van dit Fortuyniaanse 'vol= vol', eleganter geformuleerd 
en beter onderbouwd, heeft alle Paarse partijen opgebroken! 

Kiezer aan onze kant 

D66 baseert zich zonder dogmatische oriëntatie op beginselen 
van Verlichting ("Ideologie hoort niet thuis in het publieke do
mein") en liberalisme ("Vrijheid, Verantwoordelijkheid, Ver
draagzaamheid en Sociale Rechtvaardigheid"), in een sterk par
ticiperende democratie. D66 is daarmee een zuiver liberale, vrij
zinnig-democratische partij. 
Thom de Graaf noemt ons 'progressief', met toevoeging 'liberaal' 
als context. Dat vraagt om verduidelijking van het (container-) 
begrip 'progressief'. 
De beste definitie stamt van politicus-filosoof Alexis de 
Tocqueville (1805 -1859), die het de taak noemt van wie conser
vatief leiding geeft aan de samenleving om "régler ses mou
vements et adapter son gouvernement aux temps et aux lieux". 
Reguleren van de (inherente, onvermijdelijke) dynamiek, 'pro
gressief' als het stimuleren van die dynamiek, uitgaande van 
(enige) maakbaarheid. 
Inhoudelijk was de naoorlogse politiek hiervan altijd een menge
ling. De opbouw van de welvaartsstaat (inherente dynamiek) 
werd progressief doorgevoerd (maakbaarheid), inbedding van die 
welvaartsstaat in bestaande maatschappelijke instituties (zui
len) was typisch conservatief. PvdA stimuleerde de in de hele 
westerse wereld manifeste dynamiek, KVP wilde de bestaande 
instituties op corporatieve wijze behouden. Totdat bleek dat te 
veel gerekend werd op de maakbaarheid. De solidariteit kwam 
onder druk, de socialistische mens werd calculerend burger en 
het hele zorgvuldig opgebouwde stelsel dreigde onder het eigen 
gewicht te imploderen tijdens de kabinetten-Den Uyl en -Van 
Agt/Wiegel, 1973-1983. Daarna voerden drie kabinetten-Lub
bers no-nonsense politiek: behoud van de welvaartsstaat als 
groot goed en stimuleren van de inherente dynamiek: de opmars 
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van de mondige, zelfstandige burger die minder staat wil en 
meer individueel beslisrecht. Is dat ook voor ons de inherente 
dynamiek, en hoe kan D66 die vanuit benaderen? Stimulerend 
(progressieO of regulerend (conservatieO? Wat vinden we de 
moeite om te veranderen en hoe schatten wij de maakbaarheid 
in? En welke zaken vinden we de moeite om te behouden, in hoe
verre komt maakbaarheid in conflict met ons vrijheidsideaal? 

Meritocratie 

Gesterkt door enkele recente sociologische studies3 zie ik als hui
dige dynamiek de versnelde opmars naar een meritocratie, be
volkt door calculerende burgers. Een ieders status en plaats wor
den bepaald door talenten en vaardigheden waaraan maatschap
pelijke ontwikkelingen steeds hogere eisen · stellen. Er onstaat 
een "onderklasse" van mensen die deze talenten en vaardigheden 
missen en derhalve niet meekomen. Gelijke kansen voor ieder
een binnen uitsluitend cognitief gerichte opleidingen (gelijk
heidsadagiumjaren zeventig) helpt niet, mensen zijn niet gelijk. 
Bovendien wordt het type werk dat geschikt voor hen is ook nog 
rap weggeautomatiseerd en ondervindt de autochtone onderklas
se hevige concurrentie van de allochtone onderklasse, waarvan 
velen helaas al bij binnenkomst rechtstreeks aanschuiven. Niet 
door discriminatie maar gebrek aan talenten en vaardigheden, 
de taal voorop. Want wie zich de taal snel eigen maakt, kan eigen 
talenten ontplooien en komt daardoor wel degelijk in de hogere 
lagen van de meritocratie. Hamvraag is of we hier regulerend of 
stimulerend willen optreden. Volgens mij regulerend. De ontwik
kelingen zijn niet te stuiten, maar mogen geen bedreiging wor
den in de vorm van rancuneuze onderklasse of groot gebrek aan 
solidariteit. Vereist daarvoor is een versnelde reorganisatie van 
het publieke domein met duidelijke bepaling van verantwoorde
lijkheden waarop we consequent afgerekenen. Progressief of con
servatief? Een mix, dus laten we geen labels gebruiken. We zijn 
liberaal maar willen de sociale cohesie beschermen en stimule
ren. Ons fundamentele streven naar een zo groot mogelijke par
ticipatiedemocratie kan instrumenteel zijn. Maar dan moet wel 
het bestaande kiesstelsel ter discussie komen, de rol en functie 
van politieke partijen en openbaar bestuur. 

Hoe maak je dit duidelijk aan het electoraat, en vooral de socia
le onderklasse? Een complicatie is dat D66 voor velen (onbewust) 
synoniem is met meritocratie. Maakbaarheid kan op gespannen 
voet komen met vrijheid en verdraagzaamheid. D66 moet dit al
les met kracht van argumenten in publiek debat brengen, waar
bij ongetwijfeld al het aanwezige intellect nodig is. Want als dat 
niet lukt zal zelfs onze "natuurlijke" aanhang wegsmelten en kan 
de zaak beter opgeheven worden. + 

Sirnon Kalf, Maastricht 

Noten 

1. In: NRC Handelsblad, 19-08-2002. 
2. In: Socialisme en Democratie, april 2002. 
3. In: NRC Handelsblad, 18.07.2002. 
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T H E M A 

Huinan-centered politiek 

W ie kent de emoties van het electoraat? Ze zijn verborgen, 
maar tegelijkertijd een enorm sterke drive achter acties, 

hetzij qua stemgedrag, hetzij extra-parlementair. Maar juist die 
verborgen emoties kunnen leiden tot apathie, achterdocht tegen 
'de politiek' en wegblijven bij verkiezingen. 

De kleine groep actieve politici kan onmogelijk alle sentimenten 
onder 'het volk' peilen. Ze is door tijdgebrek aangewezen op kran
ten en TV en een enkele keer plegen politici een werkbezoek. In 
Rotterdam worden daarentegen telefonische enquêtes gehouden, 
onder andere over de wijk Hoogvliet, waarbij gevraagd wordt 
naar opinies over maatschappelijke thema's. Dit soort enquêtes 
op locaal niveau kan nuttige informatie geven. 
Wij gebruiken in de huisartsgeneeskunde bijvoorbeeld een net
werk van 'peilstations' die wekelijks data doorgeven. Verspreid 
in de regio, gesampled naar sociale laag, stad-platteland en der
gelijke, komen zo gegevens boven die anders verborgen blijven. 

Is iets dergelijks ook voor D66 mogelijk? De vraagstelling moet 
dan wel zo open mogelijk zijn: "Wat leeft er onder de mensen in 
uw buurt?" Daarbij kunnen sentimenten blijken die nog nergens 
in de kranten of TV-programma's naar voren komen. Met de uit
komsten van deze peilstations kan het partijbestuur informatie 
in het belang van de politieke lijn selecteren. Dat betekent dat 
men regelmatig van focus moet wisselen, als gevolg van het tas
tenderwijs contact houden met de publieke opinie. Maar men kan 
dan tenminste keuzes maken. 
Ik vrees dat D66 anders toch blijft zitten in de hoek van de 'brave 
intellectuelenclub, die wel durft te zeggen wat ze vindt'. Dat is 
niet erg, je kunt niet iedereen tevreden stellen. Maar we kunnen 
wel opvallen doordat we eerder in de gaten hebben wat er in de 
samenleving speelt en dat knap onder woorden brengen. In de 
'post-Fortuyntijd' moet men mijns inziens kiezen voor een hu
man-centered en rechtvaardigheid-georiënteerde politiek. + 

Govert Dorrenboom, Rotterdam. 

Duurzaalll 66 
D 66, de partij van de bestuurlijke vernieuwing, is nu zelf aan 

vernieuwing toe. Ze was een partij met een frisse wind in 
een periode van een vastgeroeste politieke samenleving. Ze is nu 
verworden tot een club van aardige mensen met hier en daar ach
terhaalde trekken. D66 is nu een programmapartij zonder een tijd
loze basisideologie en dat breekt ons op. 

Veel van de programmapunten van vroeger zijn inmiddels verwe
zenlijkt, door anderen overgenomen of worden ook elders breed ter 
discussie gesteld. Het is verstandig om te stoppen met het bena
drukken van de zogenaamde kroonjuwelen. Het thema bestuurlijk 
vernieuwing is deels uitgewerkt en te smal als bindmiddel voor een 
partij. Iedereen weet wel dat het er uiteindelijk om gaat dat er inte
gere, bekwame bestuurders moeten worden benoemd en dat de 
manier van benoemen of kiezen er minder toe doet. Het benadruk
ken van een regeling om falende bestuurders snel te laten afvloei
en zonder een gouden handdruk, kan een optie zijn waardoor de po
litiek weer het vertrouwen krijgt van de burger. De burger wil poli
tieke rust in dit land en kunnen rekenen op het verwezenlijken van 
de beloften die zijn gedaan. Geen drang naar pluche of macht, geen 
gekonkel en achterkamerpolitiek maar vertrouwen. 

D66 heeft altijd het verwijt gekregen geen duidelijk politieke rich
ting te hebben. De begrippen sociaal en liberaal versterken die 
vaagheid, dat zijn tenslotte in principe strijdige begrippen. Het is 

nodig deze zogenaamde richtingloosheid een positieve waarde te 
geven. Maak duidelijk dat het noodzakelijk is om soms naar links 
uit te wijken en dan naar rechts, stil te staan, eventueel naar voren 
of zelfs naar achteren. 
D66 kan alzijdig zijn als dat maar duidelijk gemotiveerd wordt. 
Breng dit als een bijzondere kwaliteit naar buiten. De diversiteit 
van een politieke stellingname moet herkenbaar zijn. De burger 
moet het kunnen begrijpen. Het moet een herkenbare samenhang 
vertonen, consistent zijn en duurzame waarde in zich vertegen
woordigen. Het gaat erom de duurzaamheid van ons bestaan voor 
nu en voor onze komende generatie uit te dragen. Het programma 
van D66 zal inhoudelijk (D)uurzaamheid (66) moeten uitstralen. 
D66 zal nog sterker de jonge (heeft de toekomst) en oudere burger 
(heeft de ervaring) op diens verantwoordelijkheid moeten aanspre
ken. D66 moet zonder doemdenken aangeven dat vernieuwing van 
onze samenleving noodzakelijk is en dat D66 staat voor een duur
zame politiek die te vertrouwen is en zich inzet voor deze doelstel
ling. Duurzaam 66 voor een gezond milieu, goede gezondheid en 
zorg, tegen overbevolking, zonder grenzen, verantwoorde landbouw 
en veeteelt, tegen vervuiling, een veilige omgeving, een sociaal en 
maatschappelijk verantwoorde samenleving en dit alles door het 
uitdragen van een Duurzame 66 politiek. + 

D66-afdeling Schoonhoven 
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Waaront D66 

V erstamlig beleid is minder dan ooit een garantie voor elec
toraal succes. De stembusstrijd wordt steeds meer beslist 

door weinig politici die veel op televisie verschijnen. Door de slij
tage van ideologieën is het percentage zwevende kiezers sterk 
toegenomen. De strijd om hun gunst komt vooral neer op het 
mobiliseren van ontevredenen, omdat die immers het meest ge
neigd zijn van partij te verwisselen. Niet alleen in Nederland, 
maar in heel Europa zorgen mediagenieke populisten voor poli
tieke omwentelingen. 

Wie regeringsverantwoordelijkheid heeft gedragen ':l'ordt al snel 
in de verdediging gedrongen. De moeilijkst oplosbare problemen 
zijn de makkelijkste schietschijven voor de oppositie. Opmerke
lijk genoeg gaat het in veel Europese landen om dezelfde onder
werpen: groeiende criminaliteit, verloedering van de steden, mis
lukte integratie, vastlopend verkeer en wachtlijsten in de gezond
heidszorg. Bij ons kwamen de kiezers er pas na het veelvuldig 
TV-optreden van Fortuyn achter dat zij zeer ontevreden waren 
over Paars, waarvoor tot dan toe brede steun bestond. 
Maar niet voor D66, nota bene de grondlegger van Paars. Het 
risico van verlies aan kiezersgunst zat er vanaf het begin in.1 

Kregen PvdA en VVD het met elkaar aan de stok, dan was voor 
D66 de ondankbare, want onzichtbare brugfunctie weggelegd. En 
bij succesvolle samenwerking tussen liberalen en socialisten zou 
D66 het stempel 'overbodig' krijgen. De praktijk was een menge
ling, met alle gevolgen vandien. D66 bracht Paars tot stand om 
het CDA zijn vanzelfsprekende machtspositie te ontnemen, maar 
vooral ook vanwege de diep-Democratische overtuiging dat soci
aal-democratie en liberalisme elkaar niet uitsluiten. Dit raakt 
aan onze bestaansreden en is basis voor onze toekomstvisies. 
De discussie hierover is weer opgelaaid toen de beschadiging van 
Paars vooral D66 trof. Hoewel de partij al36 jaar oud is, ziet men 
haar blijkbaar nog steeds als een ongrijpbare indringer in de 
gevestigde orde. Haar wordt beginselloosheid en onduidelijk 
pragmatisme verweten, en een stijl die tegenwoordig bovendien 
ver af lijkt te staan van de tijdgeest. In een politiek klimaat van 
verruwing en versimpeling valt voor een genuanceerd geluid wei
nig electorale eer te behalen. Maar dit versimpelde beeld van D66 
behoeft zelf hoognodig nuancering. Elke herstelstrategie moet 
immers uitgaan van de fundamentele vraag waar het D66 om te 
doen is en waarom zij dat beter kan dan andere partijen. 

Grondwaarden 

D66 is allesbehalve beginselloos. Anders dan andere partijen ziet 
zij de grondwaarden vrijheid, gelijkheid en broederschap als een 
onverbrekelijk geheel: het ABC van D66. Weegt voor de VVD de 
individuele vrijheid het zwaarst, in de PvdA-traditie is dat de ge
lijkheid en voor het CDA de Christelijke broederschap. Democra
ten vinden deze waarden ten principale allemaal even belangrijk. 
Conservatief-liberalen willen minimale sturing door de staat en 
maximale ruimte voor de markt. Socialisten hechten van oudsher 
juist aan staatsingrijpen ter voorkoming van de onrechtvaardig
heden van de markt. D66 vindt dat de overheid het individu in 
staat moet stellen zich naar eigen inzichten te ontplooien. Dit 
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betekent een strenge scheiding tussen staat en persoonlijke 
levenssfeer en aanpakken van bureaucratisering en gebrekkige 
dienstverlening. Even belangrijk is actief overheidsoptreden voor 
sociaal kwetsbaren, slachtoffers van misdaden of discriminatie 
en voor wat waardevol is maar weerloos, zoals cultuur, milieu en 
dieren. Meer dan de socialisten hechten Democraten aan eigen 
initiatief en ondernemerschap. Meer dan de VVD komen zij op 
voor niet te kapitaliseren waarden. Anders dan bij het CDA is 
niet de bijbel richtsnoer voor politiek handelen maar gebleken 
maatschappelijke noodzaak. 
Onevenwichtigheden ontstaan als bepaalde belangen onevenre
dig aan bod komen in de politieke besluitvorming. Klassiek voor
beeld is de landbouw, waar subsidiebelangen van boeren mogen 
prevaleren boven belastingbetaler, consument, milieu, dierenwel
zijn en Derde Wereld. D66 dringt al heellang aan op drastische 
landbouwhervormingen maar stuit steeds op weerstand van 
CDA en VVD, die zich door de boerenlobby hebben laten inpak
ken. Evenzeer blijven hervormingen van WAO en ziektekosten
stelsel uit doordat de traditionele partijen in de klem zitten van 
belangenorganisaties. Ander voorbeeld zijn de files, een gevolg 
van doorgeschoten individuele vrijheid. De Democraten hebben 
impopulaire maatregelen niet geschuwd om de wildgroei van het 
autoverkeer tegen te gaan. 

Pragmatisme versus opportunisme 

D66's pragmatisme, doen wat nodig blijkt, gaat gepaard met een 
bijna dogmatische afkeer van opportunisme. Zo is de partij onver
anderd overtuigd van het grote belang van verdieping en verbre
ding van de EU en weigert mee te gaan met de populistische 
Euroscepsis waarmee de VVD kiezers wil winnen. Zalm kiest 
voor onbehoorlijk pragmatisme, getuige ook het wegkapen van 
een werkneemster (Hirsi Ali) bij de politieke concurrentie. 
Natuurlijk hebben ook de Democraten steken laten vallen. Uit 
innerlijke weerzin tegen repressie was eenzijdig de aandacht ge
richt op preventie en rechtsbescherming, waardoor tot voor enke
le jaren de aard van de groeiende criminaliteit werd onderschat. 
Maar anders dan andere partijen is D66 nooit tekortgeschoten 
uit ideologische blindheid of verstrengeling met gevestigde belan
gengroepen als werkgevers, vakbonden, kerken of omroepen. 
Dankzij deze onafhankelijkheid kan zij gemakkelijker maat
schappelijke wanverhoudingen onbevooroordeeld bestrijden. 
De kans op scheefgroei is kleiner naarmate het democratisch 
stelsel beter functioneert en de afstand tussen burger en bestuur 
kleiner is. Daarom zoekt D66 vanaf haar oprichting onophoude
lijk de democratische verdieping, wat veel meer omvat dan be
stuurlijke verkokering, referendum of gekozen burgemeester. De 
maatschappij verandert sneller dan ooit, dus ook het democra
tisch proces moet zich voortdurend aanpassen. Concreet betekent 
dit dat mensen in hun hoedanigheden van patiënt, consument, 
aandeelhouder of buurtbewoner in de relevante besluitvorming 
moeten meedoen. Ook directe raadpleging van burgers via elek
tronische media verdient ruime toepassing. 
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THEMA 

Broederschap 

Stonden de jaren zestig en zeventig in het naïeve teken van de 
maakbaarheid van de samenleving, de laatste twee decennia 
overheerst van de weeromstuit het ultra-liberale marktdenken. 
De staat moet terugtreden, liberalisering is het nieuwe dogma. In 
de trits vrijheid, gelijkheid en broederschap leggen de laatste 
twee het steeds meer af tegen de eerste. Ministers voor ontwik
kelingssamenwerking en milieu zijn afgeschaft. Wederom is de 
maatschappij uit balans. Individualisering en commercialisering 
zijn ver doorgeslagen. Sociale rechtvaardigheid is uit, brutale 
omgangsvormen zijn in. Lange verwaarlozing van 'broederschap' 
leidt nu tot een debat over normen en waarden, dat het CDA met 
een christelijke invulling naar zich toe probeert te trekken. D66 
moet hierover haar eigen vrijzinnige opvattingen uitdragen en 
kan daarmee electoraal terrein terugwinnen. 
Na de politieke inbraak van Fortuyn verzekeren gevestigde par
tijen zich tegen electorale schade met een drastische premiever
hoging op veiligheid. Het 'broederschap' of samenleven-element 
krijgt daarmee een eenzijdige invulling. Het pionierswerk van 
Integratieminister Van Boxtel wordt genegeerd. De jacht op LPF
zetels is geopend en van links tot rechts klinkt hetzelfde hoorn
geschal: meer naar burgers luisteren, strenger optreden, hogere 
straffen, meer toezicht, weg met de verloedering en onbeschoft
heid, betere opvoeding buitenshuis, ongewenste vreemdelingen 
snel opkrassen, anderen onmiddellijk Nederlands leren. Ook hier 
is de balans weer zoek, maar uit angst voor de kiezer durft nie
mand te wijzen op de complexiteit van de situatie. D66 moet dat 
wel doen en daarbij duidelijke principes formuleren. Laat 
Nederland tolerant blijven binnen de grenzen van onze bescha
ving. Aan de gelijkwaardigheid van seksen en het recht op keu
zes in de persoonlijke levenssfeer mag niet getornd worden. 
Integratie van minderheden kan niet samengaan met nieuwe 
verzuiling. De doorgeslagen individualisering en commercialise
ring bemoeilijken de aanpassing van nieuwkomers. Inburgering 
moet breed en intensief worden aangepakt. Veiligheid vergt een 
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alomvattende benadering waarin de bij
dragen van onderwijs, media, sociale in

stanties en justitie onmisbaar zijn. 

Achterhaalde ideologieën 

Door het nieuwe karakter van de proble
men bieden achterhaalde ideologieën geen 
oplossingen. De traditionele partijen glij
den af naar populisme en simplisme 
(VVD) of identiteitscrisis (PvdA).Dit ver
schijnsel doet zich in heel Europa voor. De 
sociaal-democratie verkeert in verwarring 
omdat haar traditionele achterban geen 
eenheid meer vormt maar onderling te
gengestelde belangen heeft: werkenden en 
werkzoekenden, oorspronkelijke bewo
ners van oude wijken en allochtonen, so
cialisten van de oude stempel en als mo
derne sociaal-democraten vermomde 
D66'ers. Het speelveld is vrij voor rechts 
en vooral mediagenieke simplisten maken 
daar dankbaar gebruik van. Deze nieuwe 
situatie vergt een duidelijk tegenwicht 

van partijen die geen eenzijdig ideologische ballast hebben maar 
wel duidelijke beginselen.Ook de Europa overstijgende proble
men van mondialisering kunnen niet opgelost worden met tradi
tionele ideologieën. Vrijmaking van de wereldhandel is noodza
kelijk, protectionisme moet verdwijnen. Europa beschermt de 
eigen boeren ten koste van hun straatarme collega's in de Derde 
Wereld. Tegelijkertijd dreigt het gevaar van een snelle overlibe
ralisering. Het fuserende en corrumperende (Enron) internatio
nale bedrijfsleven belemmert de vrije en eerlijke concurrentie in 
het Westen, maar zeker ook in kwetsbare ontwikkelingslanden. 
Ook hier is het evenwicht zoek en is het hoog tijd voor een D66-
formule. 

Daarom D66 

Maatschappelijke scheefgroei ontstaat door behoudend beleid: de 
onwil om tijdig veranderingen door te voeren. Het oude conser
vatisme van links en het nieuwe van rechts werken uiteindelijk 
radicalisme in de hand. Slechts de bereidheid tot voortdurende 
aanpassingen kan de noodzaak tot drastisch ingrijpen voorko
men. Daarom is D66 ten principale een gematigde, verande
ringsgezinde partij. Het Paarse avontuur ging ten koste van haar 
eigen profilering. Die kan zij nu herstellen door omzetting van de 
oprechte verontwaardiging over nieuwe maatschappelijke 
scheefgroei in duidelijke oplossingen. Verstandig beleid hoeft ver
kiezingssucces natuurlijk niet uit te sluiten. Het wordt hoog tijd 
voor een redelijk alternatief. • 

Bob van den Bos, Najaarscongres Zwolle 

Noten 

1. Achteraf is het makkelijk praten, maar de schrijver van dit 

artikel heeft de partij al in de jaren tachtig op dit risico gewezen 
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Geloofwaardig en begrijpelijk 
B ij de komende verkiezingen spelen twee zaken een hoof

drol: de geloofwaardigheid van D66 en de begrijpelijkheid 
van standpunten en opvattingen. Politieke partijen zijn in het 
leven geroepen om binnen de democratische structuur ideeën van 
groepen mensen te realiseren. Op dit moment gaat het in de 
praktijk alleen nog maar over hoeveel zetels een partij haalt in 
de verkiezingen. Veel partijen hebben het eigen voortbestaan en 
de eigen grootte tot doel gemaakt en niet langer het realiseren 
van de oorspronkelijke ideeën. 
Veel partijen zijn bereid om eigen standpunten op te geven of 
naar de achtergrond te schuiven als dat in de strijd om de gunst 
van de kiezer beter uitkomt. Vaak laten partijen zich daarbij lei
den door de gedachte dat de grootste groep homogene kiezers 
moet worden bediend, omdat dan de meeste zetels kunnen wor
den gewonnen. Partijen gaan dan bijvoorbeeld draaien met 
standpunten en wollig praten uit vrees om kiezers tegen het 
hoofd te stoten. 
Binnen D66 horen we daar ver van te blijven. We staan voor onze 
democratische uitgangspunten en individuele vrijheid. We willen 
dat graag realiseren. Dat doen we in de politiek met bevlogenheid 
op basis van de overtuiging dat we willen leven in een samenle
ving gebouwd op deze uitgangspunten. Als aanpassingen of ver
nieuwing van de uitgangspunten nodig is, dan moet dit uit de 
achterban naar voren komen. Maar inhoudelijke vernieuwing 
van een partij, dus ook D66 kan alleen een succes worden als het 
gepaard gaat met een grootscheepse wisseling van gezichtsbepa
lende figuren. Als politici jarenlang een standpunt hebben uitge
dragen, plotseling een grote draai maken in opvattingen leidt dit 
tot problemen met de eigen geloofwaardigheid. 
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In de afgelopen raadsperiode heb ik als fractie-assistent mogen 
meelezen in alle stukken voor de gemeenteraad en bijbehorende 
commissies. Op dat moment werd mij pas duidelijk hoeveel ken
nis voor een normale burger nodig is om ook maar iets te begrij
pen hoe vele regelingen en oplossingen in elkaar zitten. Vaak 
blijkt dat wetten en regelingen moeilijk worden doordat vele uit
zonderingen apart genoemd worden, met eigen voorschriften en 
bepalingen of door een onuitputtelijke hoeveelheid jargon. Het 
totaal is onbegrijpelijk voor mensen, kiezers, die niet zelf actief 
zijn in het betreffende vakgebied. En dat kun je ze niet eens kwa
lijk nemen. Niets werkt zo vervreemdend als moeten leven in een 
maatschappij waarvan je het merendeel van de wetten en voor
schriften niet begrijpt. Waarom zou je je houden aan wetten en 
voorschriften die je niet begrijpt? 

Mijn conclusie is dan ook dat het niet alleen gaat over de kwali
teit van het uitleggen van ingevoerde wetten, regelingen of ge
voerd beleid. Er moet ook gezorgd worden dat deze zaken van 
zichzelf eenvoudiger zijn, waardoor de begrijpelijkheid en uitleg
baarheid vanzelf omhoog gaan. Zelfs voor complexe problemen is 
het vaak mogelijk om eenvoudige oplossingen te vinden. Daar
voor moeten dan keuzes worden gemaakt die politieke moed vra
gen, omdat eenvoudigere oplossingen kunnen leiden tot het niet 
iedereen naar de zin maken of financiële consequenties voor 
bepaalde groepen in de samenleving met zich mee kan brengen. 

Wat betekent dit voor de koers van D66 in de komende jaren? In 
de eerste plaats zorgen dat D66 een partij wordt waar leden kun

nen begrijpen waar het over 
gaat. Dus zorgen dat intern 
het goede voorbeeld wordt ge-
geven. In de tweede plaats 
zullen D66-volksvertegen
woordigers in de oppositie al
le voorstellen voor wetten, 
voorschriften en beleid beoor
delen op begrijpelijkheid en 
uitlegbaarheid en zonodig 
amenderen om verbeteringen 
daarin doorgevoerd te krij
gen. Als D66-volksvertegen
woordigers voorstellen doen, 
zullen deze voorstellen door 
hun eenvoud de toets van be
grijpelijkheid en uitlegbaar-
heid makkelijk kunnen door
staan. Tenslotte zal D66 in al 
haar geledingen de hierboven 
beschreven opvatting uitdra
gen. + 

Pieter Holhamp, 
Capelle aan den IJssel 
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T H E M A 

Quo vadis? 
W aarheen gaat gij? De vraag die iedere burger bezig houdt 

als hij over zijn eigen toekomst nadenkt. Wat wil ik? Is 
het haalbaar? Durf ik het? Laat ik alles bij het oude? Vragen die 
er automatisch op volgen. Ook de redactie van Idee zit (net als u?) 
met deze vragen. Zij nodigde de leden van D66 uit om hun "nieu
we idealen en ideeën die kenmerkend zouden moeten zijn voor 
D66" op schrift te stellen. "Draag die onderwerpen aan, waarvan 
jij vindt dat ze de identiteit van D66 van morgen moeten bepa
len!", luidde de laatste regel van hun literaire uitnodiging. Hoe 
herkenbaar is de vraag die hier achterschuilt. 

Menig student die gezakt is voor zijn eindexamen denkt ook na 
over zijn 'weg'. Ook dan komen de vragen op "wil ik iets anders?", 
"heb ik de verkeerde richting gekozen?". Enkelen kiezen daarop 
dan ook voor een andere richting, voor een andere opleiding. 
Sommigen gaan voor een hernieuwde poging. Welnu, dat laatste 
zou D66 naar mijn mening moeten doen. Nieuwe idealen en 
ideeën, een andere identiteit zijn geen tastbare begrippen. Als je 
daarnaar zoekt, moet je jezelf veel eerder de vraag stellen of je 
wel bij de juiste politieke groep bent aangesloten. Nee, het ant
woord op de vraag "Waarheen gaat gij?" is niet zo moeilijk voor 
D66. De richting en identiteit van deze partij is op mijn (en uw?) 
lijf geschreven. Wat er wel dient te veranderen is de wijze waar
op D66 haar idealen, ideeën en identiteit uitdraagt. 

Uit de verkiezingsuitslag van 15 mei valt te concluderen dat de 
'vernieuwing' die de Nederlandse burger zocht, niet uit de D66-
koker is gekomen doch gevonden werd bij de LPF. Het vernieu
wende karakter van D66 is dus niet goed voor de dag gekomen. 

Deze redenatie wordt versterkt door de uitslag van de stemad
viessites op het internet. D66 zou volgens het percentage aan gege
ven stemadviezen goed zijn voor ongeveer 20 Kamerzetels. Dat 
houdt in dat een enorme veel kiezers wel de ideeën en idealen van 
D66 ondersteunen, doch zich niet in de partij herkennen. Juist 
daar dient D66 zich naar mijn mening te hervormen. 
Al jaren pleit ik binnen de partij voor een duidelijk andere uit
straling. D66 heeft de kracht van uitermate veel kennis in haar 
ledenbestand. Deze kracht is echter ook haar grootste zwakte. De 
academische benaderingswijze van politieke thema's is slechts 
voor een kleine groep burgers te begrijpen. En daar wringt vol
gens mij de schoen. Het zou voor D66 een uitdaging moeten zijn 
om die groep kiezers die D66 wel steunen maar niet 'verstaan' te 
bereiken. 
In de jaren dat ik me inspan binnen onze partij ben ik geregeld 
leden tegengekomen die niet academisch geschoold zijn en des
ondanks lid zijn geworden van onze partij. Gewoon omdat ze hun 
gezonde verstand gebruiken. Ik gebruik bewust het woord 'des
ondanks', omdat het voor mij zo ook aanvoelde. Juist deze leden 
zijn van onschatbare waarde vanwege hun 'kunde' om in ver
staanbaar, begrijpelijk Nederlands te zeggen waar D66 voor 
staat. Deze leden kunnen D66 helpen om van haar 'bolleboos'
imago af te komen. Een imago dat deze partij belemmert in haar 
mogelijkheden. En dat laatste is zo te betreuren, omdat de 
idealen, ideeën en identiteit van D66 domweg goed zijn voor 
Nederland en haar inwoners. Willen we 7 of20 Kamerzetels, dat 
is de eigenlijke vraag. + 

André van Wanrooij, Roosendaal 

Beste denlocraten 
W aarheen gaat gij? Gij?! Zo hoogdravend? Jazeker, wie voor 

een duurzame toekomst kiest, kiest een nodig en nobel stre
ven. Want wat anders nog dan een duurzame toekomst had je die 
arme Dresdenaren moeten voorhouden, toen hun cultuurschatten 
onder metersdiep rivierwater verdwenen. Welke ideeën houd je dan 
nog hoog, zonder in bekeringsdrift te vallen? 
Mijn idee is eenvoudig. Mensen moeten zelfkunnen kiezen voor een 
duurzame toekomst. Het gaat me daarbij om bewustwording en 
vooral om transparantie, om de juiste productinformatie. Je moet 
kunnen zien in hoeverre een product uit je eigen regio komt. Het 
scheelt files en het verzekert de regionale economie van behoud van 
werk. Het sluit ook aan bij de Duitse roep om een regionale land
bouwontwikkeling -die Agrarwende. Maar waarom zou ik mijn 
goudrenet niet op een fiets van IJmuidens Corusstaal consumeren, 
samen met een dame die in dezelfde fabriek werkt. Sterker nog, 
met die fiets steun ik onze duurzame liefde, zij een inkomen, dus zij 
betaalt het Haarlemse gerstenat die avond. 
Nogmaals, een regionale economische ontwikkeling is een bekend 
helder idee, maar het gaat mij hier dus vooral om heldere produc
tinformatie. Ik wil als consument kunnen helpen bij de regionale 
ontwikkeling. En in de WTO-wereld van vandaag kom je er niet 
met zoiets als een regio-economie progressief afbekken. Informatie 
echter is vrij. De mensen zouden vrijelijk als consument voor hun 

regio moeten kunnen kiezen. Niet de hand van god, maar de hand
jes van god kunnen zorgen voor een duurzame allocatie der aardse 
goederen. 
Ik stel een regionale standaard voor. Een geografisch adres met 
daaraan gekoppeld een maat die aangeeft in hoeverre de producent 
zijn product in de regio en door de regio laat fabriceren. Een atlas 
erbij en dan is het een kwestie van samen met de kleintjes een 
keuze maken. Tegen die tijd weten ze wel hoe wolkbreuken verme
nigvuldigen. 
Natuurlijk moet ik die Dresdenaren er mijn Ivanhoe peddelpower 
bij aanbieden, want die regionale standaard van mij gaat vooral 
over de lange termijn. Het gaat me niet om katalysators en warm
tekrachtinstallaties, omdat ik ervan uit ga dat de wereld voor die 
middelen toch wel zal kiezen. Ik geefhet echter een kans dat men 
tegen die tijd -in een 'ideale' Kyoto-wereld- zich zal realiseren dat 
lapmiddelen niet genoeg zijn en een duurzaam gealloceerde econo
mie ter dienste van de gemeenschap allang nodig was. 
Transparantie, bewustwording en kiezen. Dat is toch democratie? 
Alleen een doelbewust doorgevoerde democratie kan waken over de 
economie. Doelbewust moet bijvoorbeeld een Regionale Standaard 
als een door een ieder te kiezen voorzorgsprincipe. + 

Hans Kruisselbrink, IJmuiden. 
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De Pauzeknop 
Z it er een pauzeknop op het Haagse overheidsapparaat? Het is 

hoog tijd dat de overheid eens ophoudt met beslissen en er 
even rust komt in de regeltjesfabriek. In reactie op iedere actuele 
gebeurtenis lijkt die fabriek een nieuwe overheidsregel uit te spu
gen om een en ander op positieve of negatieve wijze te beïnvloeden. 
En dan wil ik nog niet eens beginnen over de subsidies, tussenor
ganen en vergunningenstelsels die voor het bereiken van een 
bepaald beleidsetreet in het leven worden geroepen. Zien we door de 
bomen het bos nog wel? 
Hoog tijd voor een heroverweging van onze besluitvormingstrajec
ten en het bijbehorend beleidsinstrumentarium. Laten we leren 
van het LPF-effect in de laatste verkiezingen en er ons voordeel 

mee doen. We worden afgerekend op het resultaat, waarom werken 
we dan niet met dit resultaat -het beleidseffect- expliciet en goed 
omschreven in onze etalage? De Oerhollandse overlegcultuur maakt 
de weg naar een besluit lang en ondoorzichtig en evaluaties van 
besluiten zien we al helemaal nooit. Is er dan eindelijk een mooi 
compromis bereikt en wordt het beleid uitgevoerd dan kan het tot 
in de oneindigheid doorlopen. We nemen zoveel prachtige besluiten 
en hebben fantastische ambities, laten we nu eens goed kijken naar 
de uitvoering. Dus: De Pauzeknop! Dan kunnen we ook met recht 
zeggen dat we staan voor kwaliteit en helderheid. + 

Gea Wijers, Amsterdam 

Nieuwe theina.,s 
0 m na de verkiezingen weer een politieke rol van belang te 

spelen, moet D66 zich de komende periode richten op een 
aantal nieuwe thema's zoals scheiding van kerk en staat en de 
individualisering. 

Na het temmen van de erfelijke monarchie wordt het tijd om ein
delijk eens serieus werk te maken van de scheiding van kerk en 
staat. De dominantie van eeuwenlange bijbelgerichtheid moet 
maar eens afgelopen zijn. Het is te gek voor woorden, dat leefre
gels van oude culturen nog steeds richtsnoer vormen voor de 
hedendaagse burger. Die heeft geen behoefte aan tien geboden en 
weet zelf wel dat je niemand mag doodslaan en niet mag stelen: 
iedereen wordt geacht de wet te kennen (onze wet, niet de bijbel
se) en wordt daarop afgerekend. Wat in een eventueel hierna
maals gebeurt, heeft geen relevantie voor tijdelijk functioneren 
op aarde. 

Dus geen officiële christelijke, joodse of islamitische feestdagen 
meer waardoor het hele openbare leven wordt lamgelegd. Wie 
vrij wil, neemt maar een vrije dag. Openbare diensten horen op 

VACATURES 

Niemand is alleen lweevercliene•· 

20 

deze dagen normaal te functioneren. Typisch Nederlandse folklo
re als Sinterklaas mag daar best een (bescheiden) uitzondering 
op vormen, hoewel alleen in de avonduren. Nadeel: dit is natuur
lijk niet alleen op Nederlands niveau in te voeren, dat besef ik 
ook wel. Maar het lijkt me des D66 om die discussie aan te zwen
gelen. In elk geval kennen al genoeg landen geen 'l\veede 
Paasdag of Pinksterdag, en vinden verkiezingen op zondag 
plaats. Daarmee zouden we moeten beginnen. 

Zeker nu het CDA triomfantelijk het gezin weer opvoert, zou D66 
zich hard moeten maken voor individualisering van alle stelsels 
(verwijder restanten kostwinnersstelsel) en behartiging van de 
belangen van alleenstaanden. Immers, éénderde van de volwas
sen bevolking woont (tijdelijk) alleen. 
Individualisering geldt voor iedere burger, ongeacht zijnihaar 
leefvorm. Te gek voor woorden dat ook alleenstaanden via pre
mies meebetalen voor de huisvrouw van de kostwinner. Eigenlijk 
zou de kostwinner belast moeten worden voor inkomen in natu
ra; de huisvrouw zorgt immers dat de kostwinner onbelemmerd 
door zorgtaken beschikbaar is voor de arbeidsmarkt, waar hij dus 

een geduchte concurrent is voor de alleenstaande, 
die alles zelf moet doen. 
Het SWB-stuk van Goudzwaard c.s. hinkt te veel op 
twee gedachten. Elk volwassen individu moet zelf 
een inkomen verwerven via betaalde arbeid, met 
eigen premies, eigen pensioen en eigen sociale zeker
heid. Het woord 'tweeverdiener' is een monstrum: 
niemand is alleen tweeverdiener. Bedoeld wordt dat 
een leefeenheid twee inkomens heeft, wat sugge
reert dat het niet gewoon is dat elke volwassene zelf 
inkomen verdient. De norm is de alleenverdiener, 
voor wie dus allerlei voorzieningen gecreëerd moeten 
worden. Een leefeenheid met drie of meer inkomens 
heeft ook geen aparte naam, we hebben het duidelijk 
alleen over de man-vrouwrelatie. D66 zou dus moe
ten uitgaan van het gegeven dat iedereen verdiener 
is en niemand alleen-, twee- of drieverdiener. + 

Mirjam Hommes, Amsterdam 
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Dentocratie~ goed idee 

U w stem heeft ook 15 mei geen invloed gehad. Dat zal trou
wens ook gelden voor toekomstige referenda en burge

meesterverkiezingen. Waarom? De kans dat uw stem D66 aan 
een extra Kamerzetel helpt, is één op 63.000 (aantal kiezers 
gedeeld door aantal zetels). Alleen als uw stem zorgt dat de kies
deler wordt bereikt, krijgt D66 een extra zetel. We hadden onge
veer 40.000 stemmen te veel voor zeven en 20.000 stemmen te 
weinig voor acht zetels. U zult ongeveer 80.000 jaar oud moeten 
worden voor 50% kans dat uw stem voor dat verschil zorgt. 

Toegegeven, letterlijk betekent democratie is dat het volk het 
voor het zeggen heeft en niet dat iedere burger invloed heeft. Wie 
echter ernst wil maken met de suggestie dat een burger in onze 
democratie zeggenschap heeft, zal moeten komen met een ande
re oplossing dan de bestaande keuzemogelijkheden. Want de 
behoefte om gehoord te worden is groot. 
Wie kennis van meer mensen wil benutten, heeft als groot pro
bleem hoe je kunt luisteren naar miljoenen mensen. Een minister 
kan niet met de hele bevolking chatten. Bovendien is het niet 
goed mogelijk om in een chatsessie of vergadering met tien men
sen ieder zijn zegje te laten doen, laat staan met nog meer men
sen. 

Er is een oplossing. Enkele maanden voordat de Tweede Kamer 
een besluit neemt, kan een daarvoor ingestelde overheidsorgani
satie een webpagina openen waar iedere burger argumenten 
voor of tegen kan aanvoeren en problemen kan signaleren. 
Anderen kunnen de argumenten aanvullen of weerleggen. Het 
gaat uitdrukkelijk niet om meningen, maar om argumenten 
waarop meningen stoelen. Alle bijdragen worden één keer opge
nomen ter voorkoming van herhalingen en eindeloze discussie. 
Hierdoor voorkom je ook dat een bepaalde grote groep de discus
sie overstemt. De bijdragen 
hebben een overzichtelijke 
ordening, wat heel belangrijk 
is voor besluitvorming, en dat 
kun je nog verbeteren met een 
techniek van verbergen/zicht
baar maken (zie demo op 
www.democratie-nu.org). 
Aan het einde van de discussie 
hebben politici de beschikking 
over een overzicht van argu
menten en oplossingen en kan 
elke partij vanuit de eigen nor
men en waarden debatteren 
over haar besluit. Maar let op: 
dit nieuwe internetgebruik is 
meer dan een communicatieka
naal waarmee burgers politici 
van informatie voorzien. Bij 
besluiten worden namelijk 
vaak elementaire fouten ge
maakt, en de kans op een aan
tal verkleint hier aanzienlijk. 
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Eén van de fouten is dat er onvoldoende informatie wordt inge
wonnen. In dit voorstel kan elke burger 24 uur per dag, 365 
dagen per jaar argumenten onder de aandacht van poltici bren
gen. Een tweede fout is dat argumenten en oplossingen niet 
openbaar zijn. Een burger heeft momenteel geen mogelijkheid te 
checken wat lobby-clubs politici wijsmaken, daarop te reageren 
of alternatieven aan te dragen. In de nieuw gecreëerde open
baarheid kunnen burgers en media uitspraken van politici tegen 
het licht houden en hun daarop aanspreken. 
Ook bij besluitvorming worden elementaire fouten gemaakt. 
Allereerst doordat er geen overzicht is van alle feiten, argumen
ten en oplossingen. De overheidsorganisatie verzamelt en ordent 
de bijdragen. Ten tweede door afwijzing van een voorstel vanwe
ge één nadeel, wat waarschijnlijk een van de meest gemaakte 
fouten is. Het gaat erom of de som van voor- en nadelen beter uit
pakt dan de bestaande situatie. Ten derde doordat men niet 
nadenkt over oplossingen voor de nadelen van een voorstel. Elke 
burger kan hiervoor een bijdrage leveren. Ten vierde door de aan
dacht te verleggen naar degene die het argument naar voren 
brengt. Hier gaat het er niet om wie het zegt, maar of het argu
ment klopt. Bijdragen van burgers worden daarom anoniem 
opgenomen. Ten vijfde tegelijk aanklager en rechter spelen, wat 
in de rechtsspraak niet kan, maar in de politiek maar al te vaak 
gebeurt. In het voorstel zijn de burgers aanklager of advocaat, en 
politici de rechter. Tenslotte onvermogen of onwil om van een 
ingenomen standpunt af te stappen vanwege vermeende zwak
heid, draaikonterij, in plaats van kracht. Maar daar zijn geen 
argumenten meer voor. Via internet kunnen burgers dus inhou
delijk invloed gaan uitoefenen op de besluitvorming, zonder dat 
er grondwetswijzigingen voor nodig zijn. Democratie, dat is een 
goed idee!+ 

Bert Altenburg, Culemborg 
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Nieuwe lutelpunten 
0 ns politieke tafelzilver van verdergaande democratisering 

is electoraal uitgewerkt. We moeten ons aanpassen aan 

wat breed ervaren wordt als de nieuwe problemen. Hier een 
zevental. 

Economie 

De economie zit in het keurslijf van groei. Ondanks ongekende 
welvaart ontstaat paniek als de groei onder 2% zakt! Vooral de 
beurs veroorzaakt deze paniek. Beleggerskapitaal zou onderwor
pen moeten zijn aan de 'tucht van de markt'. Dat lijktjuist en be
vordert beleggen in gezonde ondernemingen. Als psychologie ech
ter de overhand krijgt, gaan investeringen naar verkeerde sec
toren met het risico van chaotische toestanden met krach-dimen

sies. Hoe dring je speculatie terug? Aandelen slechts eens per 
maand mogen verhandelen? 
In onze vrijemarktordening onttrekt topmanagement zich aan 
marktwerking voor inkomens en is een kaste op zich. Kapitalis
me schoffeert hier de vrije markt. In het kielzog is het verschijn
sel doorgedrongen tot semi-publieke organisaties en gewenning 
heeft de graaicultuur onomkeerbaar gemaakt. Sterk progressie
ve belastingen lijken de enige remedie. 

Minima 

In het tweeverdienerstijdperk zijn minimumloon en koppeling 
contraproductief geworden. Met een marktconforme beloning 
van Meiketiers via loononderhandelingen kunnen werkgevers 
laagbetaalde maar reguliere banen scheppen. Een aanvulling 
vanuit de uitkering met vrijlatingspercentage zorgt ervoor dat 
Meiketiers financieel erop vooruitgaan. 

Globalisering 

Vrij verkeer van kapitaal en economische vaardigheden leidt al
leen tot maximale spreiding van welvaart in regio's die weerbaar 
zijn in de concurrentiestrijd. Ontwikkelingslanden kunnen niet 
meekomen. Bij ongebreidelde globalisering gaan veellanden en 

economieën ten onder aan het mondiale geweld. Hoe vinden we 
de juiste grenzen? Meer oog voor de uitwerking in concrete geval
len, geen blind vertrouwen dat liberalisering en globalisering 
altijd welvaart brengen. Ontwikkelingslanden moeten een inte

grale economische politiek voeren, gericht op het welzijn van de 
bevolking en niet gefrustreerd door activiteiten van multinatio
nals. Volledige liberalisatie van handel in landbouwproducten 
kan makkelijk tot ontwrichting leiden. Het opengooien van de 
grenzen kan landbouw in landen als Nederland en Frankrijk 
wegdrukken, met rampzalige gevolgen voor de leefbaarheid in 
bepaalde regio's. 

Ontwikkeli,.gshulp 

Decennia van ontwikkelingshulp hebben weinig effect gehad, of 

zelfs negatief. Voor de ontwikkeling van een land is primair goed 
bestuur nodig, en pluriforme informatievoorziening. Bij gebrek 
daaraan is ontwikkelingshulp dweilen met de kraan open. We 
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moeten ons niet blindstaren op een BNP-percentage, maar pri
mair via de VN goed bestuur bevorderen. 

Ruimtelijke ordening 

In de Randstad wonen evenveel mensen als in Londen of Parijs, 
maar het oppervlakte is vijf maal zo groot. Een efficiënt metro
systeem om de agglomeraties leefbaaT te houden is niet mogelijk. 
Twee opties: het Groene Hart volbouwen om ook daar onder

gronds te kunnen, of de instroom in de Randstad omkeren. Emi
gratie in plaats van immigratie is geboden; de kwaliteit van het 
bestaan vergt een andere aanpak. Om de leefbaarheid te bevor
deren, zouden we nu emigratie naar dunbevolkte, 'immigratie

willige' landen als Duitsland en Frankrijk kunnen stimuleren. 
Goede, betaalbare ruimtelijke ordening wordt vaak gefrustreerd 
door de macht van grondbezitters. Wellicht Wijzen de herontdek
te normen en waarden het CDA de weg naar een adequate grond
politiek, temeer omdat veel overtollige landbouwgrond via de 
overheid andere bestemmingen heeft gevonden. Om speculatie in 
bouwgrond te voorkomen, moet de waarde gerelateerd worden 
aan het rendement over de laatste jaren. 

Justitie 

Afgezien van het justitiële circuit begrijpt bijna niemand nog het 
'zwijgrecht' van verdachten, die immers niet hoeven 'mee te wer
ken aan een eigen veroordeling'. Justitiële acts hebben hierdoor 
het karakter van een negentiende-eeuws duel of middeleeuws 
steekspel met arbitraire spekegels. Iedere burger, ook een ver
dachte, heeft de plicht mee te werken aan waarheidsvinding. 
De claimcultuur uit de VS moeten we hier niet hebben. Veel Ame
rikaanse artsen hebben het operatiebijltje erbij neergelegd vanwe
ge onbetaalbare verzekeringspremies. De politiek moet duidelijker 
stelling nemen, de minister van Justitie moet een dam opwerpen. 
De politiek is te weinig doordrongen dat criminaliteit onze priva
cy meer bedreigt dan maatregelen ertegen. Een algemene legiti
matieplicht bevordert 'all-in privacy'. Absolute privacy is een tot 
heilige koe geworden illusie. Politie en justitie kunnen de veilig
heid op straat onvoldoende waarborgen; inzet van burgers is 
nodig. De overheid moet voorlichten en stimuleren. Recidivisten 
moeten zwaarder gestraft worden. Een lange(re) detentie van 
zware criminelen bevordert de resocialisatie niet, maar is moge

lijk toch geboden ter bescherming van de samenleving. 

Multicultureel 

In eetgewoonten, kleding en muziek is sprake van multiculture
le verrijking. Maar in intermenselijke relaties ligt het anders. 
Hoewel multicultureel kunnen Friezen en Limburgers uitste
kend onder hetzelfde staatsbestel en dezelfde wetten leven. Voor
waarde is acceptatie van bepaalde normen en uitgangspunten. 
Als we die expliciet benoemen, kunnen ook Antillianen en mos
lims inburgeren. Explicieter uitdragen (niet scheppen) door de 

overheid is geboden; repressie werkt onvoldoende. • 

Gerrit Bosch, Waalre . 
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Stuur het l~abinet defmitief naar huis! 
H et openbreken van de Nederlandse regentencultuur is een 

belangrijke doelstelling die D66 zich als politieke partij 
heeft gesteld. Zo hebben niet-gekozen bestuurders in Nederland 
een veel te grote invloed op de politieke besluitvorming. Dit werd 
in Paars II nog goed geïllustreerd door de benoemde ex-minister 
Zalm die schaterlachend tegen de volksvertegenwoordiging riep 
'die motie voeren wij NIET uit'. Als je die gebeurtenis tegen het 
democratische licht houdt, wordt je direct duidelijk dat er heel 
wat schort aan de Nederlandse democratie. 

Niet meer benoemen dus dat kabi-
net, maar rechtstreeks kiezen, is de 
traditionele reactie van de meeste 
D66'ers. Maar dat betekent ook dat 
er veel macht komt te liggen in de 
handen van één persoon, de gekozen 
minister-president. Hierdoor wordt 
het nog moeilijker voor de burger 
om de politieke besluitvorming te 
volgen en in te grijpen als dat nodig 
is. Er is echter ook een andere optie 
mogelijk: het verzwakken of zelfs 
afschaffen van de macht van het 
kabinet. En vooral die laatste optie 
biedt interessante mogelijkheden 
om de politiek daadwerkelijk dich
ter bij de burger te krijgen. 

Verantwoordingsstntctu.u.r 

Momenteel wordt de wetgevende 
macht verdeeld over het kabinet en 
het parlement. Helderder voor 
iedereen is als de scheiding der machten volgens Montesquieu 
(de wetgevende, uitvoerende en rechtsprekende machten) duide
lijker wordt vormgegeven door de gehele wetgevende macht te 
leggen bij het parlement. Dan weten we als kiezers precies wie er 
voor aangenomen wetgeving verantwoordelijk zijn. Het politieke 
debat vindt dan immers plaats in de openbaarheid van de Kamer 
en niet in het geheimzinnige torentje. 
Als we vervolgens de ambtenaren als constitutionele macht ver
antwoordelijk voor de uitvoering van de wetgeving erkennen -
zoals de programmacommissie in 1999 al voorstelde- wordt ook 
deze verantwoordingsstructuur helderder. De huidige secretaris
generaals sturen de departementen aan en de volksvertegen
woording functioneert als het controlerend orgaan. Om de macht 
van de ambtenarij enigszins te beperken worden de secretaris
generaals voor een beperkte periode, zeg 5 jaar, benoemd door de 
volksvertegenwoordiging en indien gewenst voortijdig vervangen. 

Directe democratie 

Naast het negeren van moties en de aansturing van de departe
menten is een andere belangrijke functie van het huidige kabi
net: de voorbereiding en uitwerking van wetgeving. Bij het weg
vallen van het kabinet kunnen deze taken eenvoudig worden 
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overgeheveld naar projectcommissies bestaande uit parlementa
riërs, ambtenaren en andere deskundigen die door het parlement 
worden benoemd. De voorzitters van die commissies kunnen 
Nederland internationaal vertegenwoordigen, zoals staatssectre
tarissen en ministers dat thans doen. Dit heeft als bijkomend 
voordeel dat de internationale politiek veel directer door de 
volksvertegenwoordiging wordt aangestuurd, waar vandaag de 
dag het kabinet te vaak solitair en op ondoorzichtige wijze 
optreedt. Met het optreden in de gesloten Raad van Ministers in 
de EU als democratisch dieptepunt. 

Aangezien de wetgevende en con
trolerende macht na afschaffing 
van het kabinet gebundeld zijn in 
de volksvertegenwoordiging, is het 
des te meer gewenst de mogelijkhe
den van directe democratie dras
tisch uit te breiden. Dit om een 
ongebreidelde macht van de volks
vertegenwoordiging te voorkomen. 
Naast het correctief referendum 
moet D66 zich dan ook actief gaan 
inzetten om het volksinitiatief -
waarbij wetgevingsvoorstellen door 
burgers worden ingediend en ver
volgens via een referendum in 
stemming woren gebracht- te ver
wezelijken. Ook moet de volksver
tegenwoordiging vroegtijdig via 
een referendum door de burgers 
naar huis kunnen worden ge
stuurd, een macht die nu vreemd
genoeg bij een benoemd orgaan, 
namelijk het kabinet, ligt. 

De combinatie van meer macht voor het parlement (door afschaf
fing van het kabinet) en meer macht voor de burgers (door het 
verbeteren van de directe democratie), biedt nog een ander be
langrijk voordeel. Het sluiten van een regeerakkoord dat de poli
tieke besluitvorming voor vier jaar kan verlammen is niet meer 
nodig. In plaats daarvan zullen per onderwerp deelakkoorden 
worden gesloten tussen wisselende meerderheden van politieke 
partijen in het parlement. Waar de coalitiepartijen zich thans 
regelmatig achter het kabinet verschuilen en oppositiepartijen 
vaak slechts uit zijn op de val van het kabinet, zullen alle partij
en dan met realistische en aansprekende voorstellen moeten ko
men. Geen simpele excuses meer als men de afgelopen vier jaar 
weinig tot niks voor elkaar heeft gekregen. 

D66 streeft al jaren zeer terecht naar een hervorming van de 
Nederlandse democratie in de richting van meer openbare en 
heldere besluitvorming, waarbij de invloed van de burger op het 
besluitvormingsproces maximaal is. Meer mogelijkheden van di
recte democratie en een opgewaardeerde rol van het parlement 
zijn hiervoor noodzakelijk. Om dit te bereiken kan D66 het kabi
net het beste definitief naar huis sturen! + 

Mark Giebels, Berkeley, Verenigde Staten. 
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Personenstelsel bij de kamerverkiezingen 

D it voorstel tot modernisering van het kiesstelsel beoogt bij te 
dragen tot herstel van vertrouwen van burgers in onze ver

tegenwoordigende democratie. De herziening moet de kiezer meer 
invloed geven en de band tussen kiezer en gekozene versterken. 

Het voorgestelde stelsel gaat ervan uit dat de kiezer met zijn stem 
direct bijdraagt tot de invloed die de gekozen kandidaat zal ver
werven. De lijstvolgorde moet worden bepaald door de kiezers. De 
kiezer moet toegang krijgen tot een via het internet georganiseer
de achterban van de kandidaat van zijn keuze - dus geen lokale 
geografische districten, maar per kamerlid een landelijk www-dis
trict. Van het huidige systeem blijven ook kenmerken behouden. 
Zo vindt de zetelverdeling volgens een landelijk systeem van even
redige vertegenwoordiging plaats. De kiezer die niet op een per
soon wil stemmen kan desgewenst zijn stem aan een lijst geven. 

De eerste stap in het voorgestelde systeem gaat over de keus voor 
personen. De door de politieke partij samengestelde lijst geldt 
voor het hele land en wordt in alfabetische volgorde aan de kie
zer voorgelegd. Na afloop van de stemming worden de kandida
ten per lijst gerangschikt in de volgorde van hun stemmenaantal. 
Die volgorde is beslissend voor toelating tot het parlement. Zo 
verkrijgt elke gekozene een invloedsfactor gelijk aan zijn per
soonlijk stemmenaantal (gemiddeld ongeveer gelijk aan de kies
deler). Dat resultaat wordt gepubliceerd en heeft consequenties 
voor de politieke status van het kamerlid. Zo wordt de stem van 
de kiezer een rechtstreekse toekenning van invloed aan de geko
zen kandidaat. 

Als alternatief voor de kiesmogelijkheid per kandidaat is er een 
kiesmogelijkheid voor de lijst als geheel, doch niet gekoppeld aan 
een lijsttrekker zoals nu. De kiezer die niet voor een persoon wil 
kiezen kan dus een niet-persoonsgebonden stem geven aan de 
partij. Deze 'lijst-stemmen' worden voor bepaling van de 
invloedsfactor in dezelfde verhouding over de kandidaten ver
deeld als waarin zij persoonlijke aanhang hebben verworven. 

De tweede stap in het systeem betreft het formeren van een ach
terban. Gekoppeld aan het uitbrengen van een stem op politicus 
P kan de kiezer zich opgeven als lid van de achterban van P. Het 
contact tussen P en diens achterban verloopt via de website van 
P. We hebben nu dus een modern soort 'district' gevormd, niet op 
de landkaart maar op het internet, en niet voorafgaand aan, 
maar als resultaat van de verkiezing. 
Het is P niet toegestaan de Achterban af te wijzen of te ontbin
den. De achterban kan door P worden benut voor opiniepeiling, 
brainstorming, propaganda of het vragen van advies bij bepaalde 
politieke handelingen of persoonlijke beslissingen, o.a. wanneer 
P de fractie of de kamer wil verlaten. 

Onderzocht moet worden in hoeverre D66 bij de volgende verkie
zingen de stappen van dit voorstel binnen de mogelijkheden van 
de huidige kieswet op de D66 lijst kan toepassen. Bij succes geeft 
dat aan D66 een competitievoordeel, waardoor wijziging van het 
kiesstelsel vanzelf aanhang krijgt. + 

S.M. Argelo, Eindhoven. 

Transparant en praktisch 

K enmerkend voor D66 is de D van democratie. Vanuit dit de
mocratische uitgangspunt moeten staatkundige en politieke 

issues worden benaderd. Kenmerk voor een democratie is het alou
de one men, one uote. Niet alleen formeel bij het stemmen, maar ook 
daarna. Geen woorden, maar daden. Er moet met die stemmen en 
signalen ook daadwerkelijk iets gebeuren, anders functioneert de 
democratie niet en is zij voor vele stemmers een wassen neus. 

Wat Nederlanders willen, is enkele maanden geleden bij de verkie
zingen op democratische wijze duidelijk geworden. Of wij nu blij 
zijn met de uitkomst of niet. Het is niet nodig dat D66 nu -naast 
haar klassieke thema meer democratie- zelf nieuwe idealen en 
ideeën gaat verzinnen. Dan doe je niets met de miljoenen stemmen 
die (op andere partijen) zijn uitgebracht. 
Het probleem van D66ligt in de vorm (communicatie) en veel min
der in de inhoud! Of zoals Lousewies van der Laan min of meer zei: 
het product is goed, het probleem is de verpakking. 

Als D66 een geloofwaardige partij is, doet zij op genuanceerde maar 
praktische wijze iets met de thema's en idealen die Nederlanders 
bezighouden. Het ideaal van D66 is, van oudsher en moet nog altijd 
zijn, dat er een transparante en begrijpelijke democratie komt, waar
in iets wordt gedaan met de wensen van grote groepen Nederlanders. 

De thema's die de laatste jaren spelen zijn bekend, zoals criminali
teit en veiligheid op straat (en in het voetbalstadion, onderschat de 
enorme symbolische waarde hiervan niet.); allochtonen- en inte
gratiebeleid; onvoldoende functioneren van de zorg; kwaliteit van 
het onderwijs. Kortom: het is nu zaak het klassieke D66 thema, 
meer democratische en transparante besturing, niet te verwaarlo
zen maar juist nieuw leven in te blazen (al is ons thema 'gekidnapt' 
door Fortuyn). Pak de concrete problemen rond de bovenstaande 
thema's zodanig op, dat ook gewone mensen er wat van merken: er 
moet aantoonbaar wat gerealiseerd worden. Geen woorden maar 
daden; daar word je bij verkiezingen op afgerekend. 

Streef naar meer transparante bestuursprocessen: geen achterka
mertjes politiek, minder bureaucratie, concrete problemen prak
tisch en resultaatgericht aanpakken, een goed contact houden met 
de samenleving door goed te luisteren en in eenvoudige taal de aan
pak van complexe problemen uit te leggen. Noem de dingen bij 
naam, zoals je ze aan je ouders of je opgroeiende kinderen zou uit
leggen. Die taal en praktische insteek snappen grote groepen men
sen. Dat was de kracht van Fortuyn. + 

Ron Kok, Schiedam. 
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''Waarheen leidt de weg?'' 

D e vraag "waarheen leidt de weg" stellen de meeste mensen 
zich alleen wanneer ze daartoe worden opgeroepen door 

Mieke Telkamp en zij eigenlijk terug moeten kijken op het leven 
van de onlangs overledene. Maar D66'ers kunnen er maar geen 
genoeg van krijgen. De redactie van Idee riep er onlangs zelfs iets 
chiquer toe op door het thema 'Quo vadis' te kiezen, typisch D66 
naar mijn mening. De reacties van veelleden zijn overweldigend 
en voor mij als net gekozen voorzitter van de partij is dat een 
enorme stimulans. Ieder pakt het probleem op zijn eigen manier 
aan, maar als rode draad door alle bijdragen lees ik: toekomstge
richtheid, vernieuwing, maar vooral de oproep onszelf te blijven. 

Met scherpslijperij of wij nou liberaal, sociaal of 
progressief liberaal zijn kan ik niet veel. Gelukkig is 
D66 geen partij, die naar de boekenkast grijpt als 
een probleem zich voordoet om hapklare oplossingen 
te vinden vanuit een ideologie. D66-ers zijn vooral 
pragmatisch. G.H. Baudet stelt in zijn bijdrage dat 
D66 vooral staat voor "respect voor ieders persoonlij
ke eigenheid", met andere woorden 'Quo vadis' dat 
beslis je zelf. 
Veel schrijvers hebben de gelegenheid aangegrepen 
om een uitgebreide beschouwing te geven over het 
bestaansrecht van de partij. Hoewel ik beschouwin
gen "hoe het zo gekomen is" interessant vind, ben ik 
toch vooral op zoek naar nieuwe politieke thema's en 
een bij deze tijd passende manier om ze vervolgens 
voor het voetlicht te brengen. Ben Jager laat het 
marktdenken prevaleren en ziet de boodschap als 
product, terwijl Bert Altenburg de wijze van commu
nicatie centraal en daarbij terecht het internet beter 
wil benutten. Het meest concreet rond de thema's 
zijn Frans Pagen (Onderwijs) en Gerrit Bosch, die 
zelfs antwoorden op vele onderwerpen (van Minima 
to Globalisering) neerzet. 

De komende verkiezingsweken, maar vooral daarna 
zal D66 weer veel discussies gaan voeren. Wat mij be
treft wat minder naar binnen-, maar vooral naar bui
tengericht D66 heeft standpunten, maar vooral ook 
stijl. De nuance zal vanzeifin de politiek terugkeren 

Effectief Communiceren 

en daarmee ook onze toekomst. Het artikel van Menno van der 
Land geeft al een mooi voorproefje op zijn binnenkort te verschij
nen boek over dé partij. vooruitkijken is belangrijk maar genie
ten van dat wat achter ons licht veel leuker. 
Tot slot raad ik vooral het stukje van Gea Wijers aan "De Pauze
knop". Even stilstaan en nadenken is iets wat vooral in de decem
berweken niet vergeten mag worden. + 

Alexander Pechtold 
Voorzitter D66 

De training 'effectief communiceren' behandelt de 5 belangrijkste communicatieve processen. Deze processen gelden in alle situaties 
waar mensen met elkaar in gesprek zijn: het debat, de vergadering, het tweegesprek, de onderhandeling etc. De mate waarin je vaar
dig bent in deze processen te herkennen en te hanteren bepaalt vaker je succes dan je zou vermoeden. Op alleen je inhoudelijke kennis 
kom je er niet! 

Tijdens de training maken de deelnemers kennis met deze processen én oefenen zij vaardigheden in het hanteren er van. Onder bege
leiding van de ervaren trainer (zes jaar trainer/adviseur voor management endrectie in de non-profit sector) wordt de 'lastige situatie' 
van iedere deelnemer besproken, geoefend en geevalueerd. De praktijk staat dus voorop! 

Voor meer informatie: d.lous@d66.nl 

L__ ________ -----
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SIGNALEMENTEN 

Democratie als opgave 

J os van Kemenade is een hartstochte
lijk democraat. De gebundelde teksten 

van de Commissaris der Koningin in 
Noord-Holland (1992-2002) gaan over 
functioneren en behoud van een vitale de
mocratie. Rode draad is het democratisch 
karakter van het bestuurlijk bestel, met de 
jongste ontwikkelingen actueler dan ooit. 
Jammer dat de bestuurder-politicus net 
deze meest turbulente periode in decennia 
'mist'. Van Kemenade's laatste uitlatingen 
als Commissaris der Koningin zouden er 
anders hebben uitgezien dan waar hij in 
zijn Nieuwjaarstoespraak van januari 2002 
spreekt over de "leefbaarheids-hype die 
rondwaart en die de politiek dichter bij de 
burgers wil brengen, het sprookje van de 
kleren van de keizer, zonder er iets nieuws 
voor in de plaats te stellen". 
Natuurlijk is het makkelijk om een politicus 
met hedendaagse kennis af te rekenen op 
uitlatingen van vroeger. Van Kemenade is 
realistisch genoeg om te beseffen dat demo
cratie geen onveranderbare vanzelfspre
kendheid is, maar een onophoudelijke opga
ve om in wisselende maatschappelijke en 
culturele omstandigheden de betrokken
heid van burgers steeds opnieuw adequaat 
vorm te geven. 

Degelijke analyse 

Kern van zijn gedachtegoed is de vraag hoe 
ieder naar vermogen volwaardig aan die 
samenleving kan deelnemen. De vitaliteit 
van de democratie hangt sterk samen met 
het functioneren van de democratische 
overheid en niet alleen als aanbieder van 
publieke diensten en collectieve voorzie
ningen. Want juist de democratische over
heid is een sociaal systeem van waarden, 
normen en afspraken. 
De verhouding tussen overheid en burger is 
ingrijpend veranderd. De burger blijkt nog 
steeds zeer geïnteresseerd in incidentele 
politieke issues, maar acceptatie van de de
mocratische overheid als orgaan bij uitstek 
ter behartiging van de publieke zaak is 
sterk afgenomen. Toenemende individuali
sering, ontzuiling, vervagende ideologieën 
en afnemende identiteit vergruisden de 
traditionele sociale verbanden en samen
hangende waarden en normen als groeps
gebonden richtsnoer voor het handelen. In 
de nieuwe samenleving voert het 'ieder 
voor zich' de boventoon en is de positie van 

de overheid als onbetwiste behartiger van 
het publiek belang aangetast. 
Van Kemenade geeft drie oplossingsrich
tingen waarmee de overheid op de veran
derende omstandigheden kan inspelen. De 
belangrijkste is vergroting van betrokken
heid bij en herkenbaarheid van de over
heid. Daarnaast heeft hij het over velerlei 
wijzigingen in het kiesstelsel en de inrich
ting van het openbaar bestuur. Van Kerne
rrade is voorstander van een interactief 
openbaar bestuur ('re-inventing gover
nment') en interactieve politieke partijen 
('re-inventing democracy'). De kloof met de 
burger kan verkleinen met meer openheid 
en transparantie in de discussie en overleg 
met betrokkenen in de beleidsvoorberei
ding. Structurele bestuurlijke en staatkun
dige hervormingen kunnen een middel 
zijn, maar nooit een doel op zich. Want zon
der een versterking van legitimiteit van 
openbaar bestuur en politiek is institutio
nele vernieuwing hooguit symptoombe
strijding. Politieke profilering is essentieel 
voor herkenbaarheid en vertrouwen. De
mocratie leeft immers bij de gratie van ver
schillen in opvatting, maar die maken poli
tieke partijen niet meer (voldoende) expli
ciet waardoor velen niet meer zien wat er 
te kiezen valt, dus ook niet meer kiezen. 

Blinde vlekken 

Niemand kan bezwaar maken tegen Van 
Kemenade's pleidooi voor een meer naar 
buiten gekeerd openbaar bestuur en poli
tiek debat die de keuzemogelijkheden voor 
burgers beter over het voetlicht brengen. 
Het is echter de vraag of dat voldoende is 
om de huidige onvrede bij grote groepen 
kiezers weg te nemen. Dé les van het afge
lopen jaar is dat een betere uitleg van de 
politieke boodschap niet genoeg is. Burgers 
willen dat de politiek hun problemen seri
eus neemt. Juist het onbespreekbaar wil
len maken of arrogant wegredeneren van 
problemen vanwege taboes was een be
langrijke reden voor de 'verweesde' kiezer 
om zich steeds meer van traditionele poli
tieke partijen af te keren. Luisteren zonder 
vooringenomenheid is essentieel. Juist dat 
leken veel politieke partijen vóór 15 mei 
verleerd, en nog steeds vertrouwen veel po
litici erop dat zij het vertrouwen in de over
heid kunnen herstellen door hun politieke 
visies meer, duidelijker en nadrukkelijker 
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over te brengen. 
Het gebrekkige inzicht van beroepsbe
stuurders en -politici in de problemen die 
in brede lagen leven, komt pregnant in en
kele teksten naar voren. De multiculturele 
samenleving is daar een voorbeeld van. Als 
echte sociaal-democraat gelovend in maak
baarheid bepleit Van Kemenade achter
standsbestrijding met aandacht voor scho
ling, werkgelegenheid, stadsvernieuwing 
en vergroting van participatie en emanci
patie. De overheid, inclusief Van Kemena
de, onderkende de groeiende kritiek van 
veel autochtone burgers over gebrekkige 
integratie van minderheden niet of onvol
doende, zodat die als eèn veenbrand voort
woekerde. Pas in 1998 formuleerde D66-
minister Van Boxtel voor het eerst een in
tegratiebeleid. Schokkend hoe snel daarna, 
en zeker na '11 september' het integratie
debat in een stroomversnelling kwam, met 
een grote rol voor bijvoorbeeld de islam. 
Had de overheid dit niet eerder kunnen 
zien aankomen? Daadwerkelijk luisteren 
zou de 'tunnel visie' van bestuurders en po
litici misschien eerder hebben doorbroken. 

Conclusie 

Van Kemenade's bundel geeft een mooi 
tijdsbeeld hoe in bepaalde perioden tegen 
politieke problemen werd aangekeken. 
Veel concrete ideeën zijn nog steeds bruik
baar, zoals invoering van volksinitiatieven 
en referenda met meerdere alternatieven, 
afstappen van een uniforme nationale ver
kiezingsdatum voor Provinciale Staten en 
invoering van elementen van het distric
tenkiesstelseL De meerwaarde van de bun
del zit echter vooral in de lessen ter ver
groting van de betrokkenheid van de bur
ger en de herkenbaarheid van de overheid. 
Niet zozeer omdat deze lessen aan bod ko
men maar juist omdat ze er niet in staan. 
Want de democratie kan interactiever en 
vitaler worden als bestuur en politiek meer 
proactief zouden besluiten en daadwerke
lijk luisteren naar de burger. Dit proces zal 
de komende jaren nog een hele opgave 
zijn. + 

J.A. Van Kemenade, Democratie als opgave, 
een selectie van artikelen en toespraken 
van J.A. van Kemenade, ISBN 9057499150, 
Elsevier, € 42. M 

bE 



Marijke Mous is adviseur 
bestuurscommunicatie 

ITINERARIA 

Thom en de anderen 
Er zijn meer mensen bang voor spinnen dan voor leeuwen. Meer voor slan· 
gen dan voor beren. Wespen zijn enger dan olifanten. Over dit fenomeen 
hebben wetenschappers zich gebogen en zij kwamen met de conclusie dat 
dit onpraktische gevoel gevoed werd door twee factoren: de mate waarin 
een mens zich kan identificeren met het dier en het ooit door Rudy 
Kousbroek zo briljant geïntroduceerde begrip 'aaibaarheidsfactor'. 
In Nederland zijn meer mensen bang voor moslims dan voor christenen. 
Terwijl christenen zich toch nooit speciaal gepresenteerd hebben als aai
baar. De aaibaarheid van buitenlanders is mij vroeger ooit bijgebracht in 
meesterwerken als 'Sjors en Sjimmie' en 'Samba het kleine negertje'. Ook 
Hiawatha met zijn vriendinnetje Zilverster en Kleine Sjang masseerden 
mijn meisjeshart tot warme emotie voor negers, indianen en chinezen. 
Maar in die verhalen werd niet gerept over geloof Christelijke leraren ver
telden dat niet-christelijke kinderen die (per definitie ongedoopt) doodgin
gen hun verblijf in het hiernamaals in het voorgeborchte zouden doorbren
gen en nooit in de hemel konden komen. Daarmee werd iedere poging tot 
identificatie de kop ingedrukt. Mijn conclusie moet zijn dat waar het om 
mensen gaat, aaibaarheid minder belangrijk is dan cultuur en de ver
wantschap die je daar mee kunt voelen. 
In Nederland leven mensen van meer dan honderd nationaliteiten en min
stens even zoveel culturen. Wie maakt zich in dat kader nog druk over het 
verschil tussen de Brabander en de Fries? Nee, we zijn druk bezig in kaart 
te brengen voor welke van die culturen we bang mogen of moeten zijn. En 
hoezeer we moeten of kunnen eisen dat de manier van denken en leven van 
'nieuwkomers' dan wel 'medelanders' zich aanpast aan de onze. Mag inte
gratie gelijk gesteld worden met assimilatie? Zo ja, assimilatie waarin? 
Dus moet er discussie komen over waarden en normen (in deze volgorde 
s.v.p). Kortom, Nederland is op zoek naar zijn culturele identiteit, al was 
het alleen maar om de verschillen zichtbaar te maken. Te discrimineren. 
In de politiek manifesteert zich overduidelijk de identiteitscrisis van de 
Nederlandse samenleving. Vroeger moesten Pipa de Clown en Mammaloe 
een grappige versie van herkenbare Nederlanders markeren tegenover 
Klukkuk, de Indiaan en Liang Wang Tsang Tseng, de poepchinees (mij is 
ontschoten hoe ook weer die grote domme lieve zigeuner heette). Nu maken 
Peter Jan B. en Maria Thrhoeven zich sterk om de christelijke traditie te 
verheffen tot de norm die waarde moet geven aan het huidige Hollandse 
levensgevoel. In kongsie met het morrend volk dat xenofobie 'eindelijk 
bespreekbaar' gemaakt zag door de vileine PF, verslaan zij moeiteloos in de 
polls de liberalen en de sociaal-democraten. Die hebben van schrik hun lei
ders ten val gebracht. De VVD heeft een aardige erudiete levensgenieter ver
vangen door een deskundige leperd, de PvdA deed haar deskundige leperd 
aan de kant voor een hoogbegaafd gummihoofd. En nu maar hopen dat die 
twee nog iets klaarmaken tegenover de rechtschapen, godvrezende hoekste
nen van een maatschappij die zij zelf tot onleefbaar hebben bestempeld. 
Niemand is bang voor D66. De partij voor homo's, vrouwen en sociaal 
bewogen mannen, met respect voor iedereen. Nederland van dertig jaar 
geleden. Redelijk, fatsoenlijk, tolerant en rationeel. D66'ers hebben nauwe
lijks behoefte aan identiteit tegenover het islamitisch machismo. In de tijd 
van de spinnen, de slangen en de wespen maken de leeuwen, de beren en 
de olifanten pas op de plaats. Thom, de aaibare, kust Roger op beide wan
gen en vertelt het congres dat hij 'van binnen' best boos is over van alles. 
Van Thom mag je ook anders denken dan hij. En daarin heeft hij geen 
gelijk. De bescherming van de Hollandse smeltkroes vraagt venijnige ver
dediging. Misschien waren de scherpe tandjes van Lousewies effectiever ge
weest. Ik maak mij zorgen over het gedachtegoed van Hans. • 
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PERSPECTIEF 

Strategisch hulpnriddel 
van de gen1eenteraad 

Sinds de gemeenteraadsverkiezingen komt de lokale dualisering op gang. De ontwik
kelde wetgeving moet de lokale politiek aantrekkelijker en inzichtelijker maken voor de 
burgers, vooral door een machtenscheiding tussen gemeenteraad en college. Het thema 
dualisme leeft en de meeste gemeenten zijn er actief mee bezig. Het is echter ook duï.
delijk dat vormgeven van het duale bestel niet meevalt. 

meenteraad nog op zoek is naar d o o r G e r a r d M . V a n U it onderzoek blijkt dat de ge- lege tot een effectievere en efficiëntere 
D i e r e n beleidsuitvoering leiden. Op die manier 

de nieuwe rol van richtingaan-
wijzer en controleur. Ook hebben de meeste raden nog geen kader
stellend programma als richtingaanwijzer voor het collegebeleid. 
Het blijkt lastig te zijn om 'kaderstellen' en 'controleren' te verta-
len naar de inzet van de beschikbare instrumenten zoals enquête 
en rekenkamer. Overigens, veel van die instrumenten had de raad 
in het verleden ook al. 
Het veranderen van de regeltjes is op zichzelf onvoldoende om tot 
meer dualisme te komen. Zoals iemand recent verwoordde: gaan 
we van een monistisch systeem dat min of meer dualistisch is 
ingevuld, naar een dualistisch systeem dat min of meer monis
tisch is ingevuld? 
Een minimale voorwaarde is dat de raad collectiefbereid is om een 
hernieuwde visie te ontwikkelen op zijn rol en positie in het duale 
bestel en die visie concreet wil maken. Dat betekent dat de raad 
bereid moet zijn tijd en geld te besteden aan de ontwikkeling van 
het eigen functioneren. 

Wat is een gemeentelijke rekenkamer? 

Daar waar accountantsonderzoek primair inzet op rechtmatig
heidsonderzoek, is het doel van de gemeentelijke rekenkamer veel 
meer doelmatigheid (efficiënt) en doeltreffendheid (effectief). 
Een populair onderzoeksonderwerp is bijvoorbeeld de inzet en de 
effectiviteit van externe adviseurs door de gemeente. Andere 
beleidsterreinen zijn het gemeentelijke aanbestedingsbeleid, het 
sociaal beleid en het grondexploitatie beleid. Hiermee kan ook aan 
burgers inzichtelijk worden gemaakt welke effecten het gemeen
telijk beleid heeft. 
De kracht van dit instrument ligt enerzijds in het (doen) uitvoeren 
van onderzoeken, waardoor de raad over onafhankelijke beleids
evaluaties kan beschikken. Anderzijds ligt de kracht in het lange
termijn effect: langer bestaande rekenkamers voeren vervolgon
derzoeken uit (Ede, Rotterdam). 
Zo kan inzichtelijk gemaakt worden hoe toezeggingen van het col-

Drs. Gerard M. van Dieren is bes lllurslid van Sti.chting De Lokale 
Rekenkamer, een organisatie die gemeenteraden ondersteunt bij het opzell.en 
en/ of ontwikkelen van een gemeentelijke rekenkamer. 
Zie www.delokalerekenkamer.nl of bel 030 6701236 voor een afspraak of bro
cllllre. 
1. In di.t artikel wordt gemakshalve ·voor zowel rekenka.rner als rekenkamer
fimctie de term gemeenslelijke rekenkamer gehant.eerd. 
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kan de gemeentelijke rekenkamer een 
strategische functie vervullen in de kaderstellende en controle-
rende rol van de raad. 

Gemeentelijke rekenkamers: vele verschijningsvormen 

Op 1 januari 2006 moet elke gemeente een rekenkamer hebben 
geïnstalleerd en die datum lijkt nog ver weg. Uit onderzoek van 
BZK blijkt dat 80% van de gemeenteraden nog geen concreet voor
nemen heeft om een rekenkamer in te stellen. Wellicht zijn er nog 
veel onduidelijkheden over de mogelijke vormen van een rekenka
mer. Wat betreft de bezetting zijn er in feite drie basisvormen: 
Een commissie bestaande uit raadsleden. Dit heet officieel een 
rekenkamerfunctiel. 
Een commissie bestaande uit raadsleden en externe leden. Deze 
externe leden kunnen deskundigen zijn terreinen, maar ook bur
gers of vertegenwoordigers van belangengroepen. 
Een rekenkamer bestaande uit één of meer externe leden. Dit is een 
zuivere rekenkamer, omdat de onafhankelijkheid van de raad 
gewaarborgd is. Hiervan bestaan er volgens het onderzoek van 
BZK slechts zeven. 
Het is ook mogelijk om een rekenkamer samen met andere 
gemeenten in te vullen. Dit kan een regionale rekenkamer zijn, 
maar evengoed kan dit met gemeenten die vergelijkbaar zijn in 
grootte, sociaal-economisch karakter etc. 
De ongeveer 50 bestaande rekenkamers zijn vaak de commissie 
voor de rekeningen die de rekenkamerfunctie krijgt toebedeeld. 
Daarmee is het risico groot dat deze commissie de nadruk blijft 
leggen op rechtmatigheidsonderzoek en onvoldoende toekomt aan 
onderzoek naar de doelmatigheid en doeltreffendheid van het 
beleid. 

Welk model is he t beste? 

Het risico van de 'veredelde raadscommissie' is dat de politieke 
krachtmetingen zich binnenskamers voortzetten. Dat kan ten 
koste gaan van de onafhankelijke positie, de taakuitvoering en de 
ontwikkeling tot gezaghebbend instituut dat met één mond 
spreekt. 
Bij een commissie van externen is er vaak de angst dat er onvol
doende greep is op de rekenkamer en onvoldoende aansluiting tus
sen rekenkamer en raad. 
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VAN LIEROP 

/ 

De raad moet zich daarom niet laten verleiden om te beginnen bij 
de vraag welke organisatievorm de gemeentelijke rekenkamer 
moet hebben. 
Begin met het beantwoorden van een aantal voorvragen over de 
rol van de gemeentelijke rekenkamer. Denk daarbij aan de mate 
van onafhankelijkheid die wordt nagestreefd. Hoeveel greep wil 
de raad hebben op de onderzoeksactiviteiten van de rekenkamer? 
Wie bepaalt (mede) de onderzoeksagenda? Mag de rekenkamer 
het functioneren van de raad in diens onderzoeken betrekken? Er 
zijn ook andere keuzes, zoals de mate waarin onderzoeken de 
schuldvraag moeten beantwoorden, veelal op basis van inciden
ten, of dat men moet streven naar een leereffect. 

\ 
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Het ambitieniveau van de raad dient zich daarbij te vertalen in 
het budget voor de rekenkamer. 

In het door de Stichting De Lokale Rekenkamer ontwikkelde keu
zemodel worden dit soort keuzes met de raad doorgenomen, zodat 
op basis daarvan een rekenkamer kan worden geïnstalleerd die 
past bij de ambities en de visie van de raad. Wellicht zullen reken
kamers steeds meer vorm worden gegeven langs één specifiek 
model, gestuurd door aanvullende wetgeving. Het is daarom raad
zaam dat gemeenteraden volop gebruik maken van de speelruim
te die er is. + 
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De Vertrelikers 
I

n het septembernummer van Idee gaat Jan Vis in op het ver
trek van kamerleden (als na de verkiezing blijkt dat het wat 

anders uitgepakt heeft dan werd verwacht/gehoopt!) Hij keurt dit 
af, maar is dat wel zo verwerpelijk? 
Dat Melkert en Dijkstal het veld ruimden vond toch niemand erg, 
integendeel, het zoujuist ongepast zijn als zij bleven. En dat geldt 
dan toch eigenlijk eveneens voor andere toppolitici als Pronk, 
Herfkens, Hermans, Van Boxtel. .. Zij waren immers ook gezichts
bepalend voor het gevoerde beleid. Zoals zo vaak deed Annemarie 
Jorritsma er nog een schepje bovenop door pas te zullen gaan als 
er iets leuk(er)s voorbij komt! 
De PvdA en de VVD maken zich nu op voor een ander beleid waar 
ze zich bij volgende verkiezingen voor zullen inzetten. En D66 
dan? Zolang daar alles bij het oude blijft, kan Thom de Graaf 
natuurlijk gewoon blijven. Maar als we als sociaal-liberalen ons 
concreter willen uitlaten over de problemen die de kiezers erva
ren, komt het anders te liggen. (Tenzij Thom daar juist het initia
tiefvoor neemt.) Het gaat dan niet alleen maar om duidelijker for
muleren en al helemaal niet om een andere partijorganisatie maar 
gewoon om sociaal-liberale antwoorden op de samenleving van 
vandaag. Met de laatste verkiezingsprogramma's in de hand kon
den we de kiezers blijkbaar niet overtuigen. + 

Gerrit Bosch, Waalre 

Naschrift Jan Vis 
Het vertrek uit de kamer van toppolitici vind ik eerder betreu
renswaardig dan verwerpelijk. Het is een symptoom van de malai
se die het vertegenwoordigende stelsel teistert. Kamerkandidaten 
hebben dus niet het besef dat ze mensen vertegenwoordigen. Ik 
kan ze dat besef niet aanpraten, maar alleen het gebrek daaraan 
constateren. Dat mensen die als minister gezichtsbepalend waren 
voor een bepaald beleid behoren te vertrekken als kamerlid en dat 
het juist ongepast zou zijn als ze bleven, is een redenering die ik 
niet goed begrijp. Dat veel kiezers het beleid afkeurden hebben ze 
door hun stemgedrag laten merken. 
Dat is helemaal volgens de principes van de democratie. Maar dat 
is ook precies voldoende; als je meer verlangt wordt het een soort 
volksgericht. 
Dat een lijsttrekker die de verkiezingen verliest daarna het lei
derschap neerlegt is vaak voorgekomen. Ma~r bijna altijd bleef zo 
iemand (gelukkig) wel gewoon kamerlid -hij was immers gekozen. 

Het tweede deel van de reactie gaat over de kandidaatstelling 
voor de volgende verkiezingen. Partijen zijn vrij om de accenten te 
verleggen en bij een ander accent ook een andere lijsttrekker aan 
te wijzen. Daarover verschillen we niet van mening. Of dat ook bij 
onze partij gaat gebeuren, is allang bekend voordat dit stukje in 
druk verschijnt. + 

Walging 
I n Idee 3/2002 publiceerde u het artikel 'Oorlog voor vrede in 

Mghanistan'. Duidelijk bij het artikel horend zijn twee foto's 
afgedrukt. De tweede op bladzijde 9 toont een vliegtuig van Ameri
can Airlines dat door een mensenhoofd boort zoals op 9/11 de ge
kaapte vliegtuigen in de torens van het WTC. Rechts daarvan wordt 
een vlag getoond waarop de afbeelding van Uncle Sam. 
De relevantie van de foto als ondersteuning bij het artikel en wat 
daarmee bedoeld wordt, is mij volstrekt onduidelijk. Ik kan specule
ren over de boodschap die beoogd wordt, maar vind het risico te groot 
dat ik daarbij de plank te ver missla. Wat ik wel wil melden is dat 
een sterk gevoel van walging in mij opkwam toen ik de foto nauw
keuriger bekeek en me realiseerde dat de foto verbeeldde dat de her
sens letterlijk door het inkomende vliegtuig uit het hoofd geblazen 
werden. Brains blown out of his head. 
Zoals gezegd heb ik geen idee wat de boodschap is. Persoonlijk vind 
ik slechts dat het artikel op deze wijze gebracht meer vragen oproept 
dan een constructieve bijdrage levert aan de discussie over het 
onderwerp. Tenslotte vind ik de stijl voor een serieuze partij wat we 
toch beogen te zijn volstrekt onacceptabel. + 

Hans Smits, Voorschoten 
Naschrift Herman Woulet·s 
De door de heer Smits gewraakte foto is op 30 september 2001 ge
maakt, tijdens een demonstratie tegen militaire vergelding van de 
WTC aanslagen op de Dam in Amsterdam. De demonstratie was ge
richt tegen mogelijke Amerikaanse wraakacties tegen onder meer M
ghanistan. 
De heer Smits interpreteert het beeld op eigen wijze en waarschijn-

lijk heeft de demonstrant ook iets dergelijks bedoeld: of men met de 
aanvallen op het WTC het verstand verloren heeft. 
Overigens verbeeldde de 'wolk' geen uit het hoofd geblazen hersens, 
maar de inmiddels iconische brand/rookwolk die de inslag veroor
zaakte en is het personage op het spandoek niet Uncle Sam maar 
president Bush. Of een dergelijke plastische verbeelding van goede 
smaak of 'stijl' getuigt doet hierbij niet terzake: de (foto-)journalis
tiek registreert feiten en uitingen die nieuwswaarde of maatschap
pelijke ontwikkelingen tonen. Dat de stijl van de demonstrant niet 
die van de lezer is (of zelfs van de fotograaf of redactie) laat onverlet 
dat het een directe verbeelding is van hoe een aantal mensen tegen 
deze problematiek aankijkt /-keek. In die zin kan het dus wel dege
lijk worden gezien als een relevante stellingname in de discussie. 
Als 'goede smaak' of 'stijl' louter en alleen als leidraad zouden gelden 
voor het maken en/of plaatsen van journalistieke foto's, zou men 
zichzelf op morele dan wel esthetische gronden belemmerende oog
kleppen aanmeten. De informatievoorziening zou ernstige haperin
gen vertonen en men zou van veel nieuws en nuances verstoken blij
ven. De werkelijkheid is nu eenmaal lang niet altijd stijlvol, al zou 
men dat nog zo graag willen. 
De heer Smits laat bovendien onvermeld dat de andere bij het arti
kel geplaatste foto juist van een heel andere orde was, namelijk van 
publiek dat enige minuten stilte in acht houdt voor de Amerikaanse 
ambassade in Den Haag, een paar dagen na 11 september. 
Juist met het plaatsen van deze twee foto's wordt de directe reactie 
in Nederland op de aanslagen in breder perspectief getoond: respect
vol ingetogen en uitzinnig expliciet, doch in beide gevallen betrok
ken. + 
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Publicaties Stichting 
Wetenschappelijk Bureau D66 

Publicatiereeks Sociaal-Liberale Perspectieven 
Toegang in drievoud - een pleidooi voor actualisering van de democrati
sche rechtsstaat, Arthur Doeters van Leeuwen, Theo Hooghiemstra, Erwin 
Muller, Carel Tielenburg en Christiaan de Vries, voorjaar 2002, € 7,
Tussen internationale rechtsorde en nationaal belang - het Nederlandse 
buitenlands en veiligheidsbeleid herzien, Jan Hoekema, Rienk Terpstra 
en Rob de Wijk, voorjaar 2002, € 7,-
Risico's delen en riciso's nemen - trends en uitdagingen in de sociale \ 

J zekerheid, Kees Goudswaard en U do Koek, najaar 2001, € 7,-
Betrokken Ondernemerschap- over de betekenis van verantwoord maat
schappelijk ondernemen, Alexander Rinnooy Kan, Gerard Schouw, 
Christiaan de Vries, najaar 2000, € 7,-
Volksgezondheid in het perspectief van de burger, Henk Leenen, voorjaar 
2000, €7,-

Conferentieverslagen 
'Het Amerikaans buitenlands beleid', werkgroep Internationale 
Veiligheid en Defensie 2002 (kopieer- en verzendkosten) 
'Making a difference - on corporate social responsibility', werkgroep 
Mensenrechten I Buitenland 2002 (kopieer- en verzendkosten) 
'De effectiviteit van Vredesmissies', werkgroep Mensenrechten I Buiten
land 2001 (kopieer- en verzendkosten) 
'Het internationale terrorisme', werkgroep Mensenrechten / Buitenland 
2001 (kopieer- en verzendkosten) 

, 'Humanitaire Interventie', werkgroep Mensenrechten / Buitenland 2000 
(kopieer- en verzendkosten) 
'Mensenrechten us Handel met China', werkgroep Mensenrechten I 
Buitenland 2000 (kopieer- en verzendkosten) 
'Meer creativiteit noodzakelijk in contacten met China', Peter Ras, mei 
2000. 
Verslag van de Conferentie: Mensenrechten versus de handelsbetrekkin

.; gen met China, Utrecht 8 april2000. Het verslag kan worden gedownlo
ad. 

Onderzoeksrapporten 
D66 en levensbeschouwing. Een onderzoek onder leden en politici van 
D66, Annelien Bredenoord. (kopieer- en verzendkosten) 

Nota's 
Markt en Overheid; naar een open, vrije en stimulerende samenleving, 
discussienotitie van de werkgroep Algemene Economie, mei 2000, € 4,-
0rdenen van ruimte; Naar een nieuwe wet op de Ruimtelijke Ordening, 
discussiestuk van de werkgroep Ruimtelijke Ordening I Volkshuis
vesting, december 1999, € 5, -
Een andere Krijgsmacht, Modellen en consequenties, Notitie van de 
werkgroep Internationale Veiligheid en Defensie, december 1999, € 5,
De gekozen burgemeester in een dualistisch bestel, Lex Michiels e.a., 
1999, € 7,-
0rdeningsprocessen in de economie, historisch beschouwd, Udo Pesch, 

J 1998, € 4,-
\ Naar een uitale economie, Jan Lambooy, Frits Prakke e.a., 1997, € 7,

Van ideologie tot politieke verantwoordelijkheid, Jan Glastra van Loon 
e.a., 1997, € 7,-
De stad als culturele werkplaats, Cor Wijn, André van der Bruggen e.a., 
1996 € 7,-
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Twijfel, verl_egenheid en schrik typeren mijn gemoedstoestand. In mijn eigen peiling onder familie, vrien

den en kennissen zakt D66 steeds verder weg. De ergste reactie is wel dat "de partij er gewoon niet meer 

toe doet" en behoort tot de oude partijen die het contact met de burger verloren hebben. Waar dat aan 

ligt? Iemand verwoordde het aldus: ''Van D66 weet ik alleen nog maar waar ze tegen zijn en niet wat ze 

zelf willen." Dat is schrikken geblazen en bracht me in verlegenheid: weet ik zelfnog wel wat D66 wezen

lijk met onze samenleving wil? 

Je bent een gewoon lid, al jaren, niet bijster actiefmaar wel meelevend. Afkomstig uit de AR-hoek, maar 

na de vorming van het CDA, via de PPR, overgestapt naar D66. Aangetrokken door de inhoudsvolle slo

gan, dat je na zo'n overstap betrokken bent geraakt bij een groep die het 'redelijk alternatief' voorstaat. 

Dus niet uitgesproken links en niet uitgesproken rechts. Wat niet betekende dat er geen duidelijke keu

zes werden gemaakt. Integendeel. Op sommige gebieden, zoals milieu en bestuurlijke vernieuwing wer

den frisse ideeën gelanceerd en getracht die in de praktijk gerealiseerd te krijgen. En die werden door 

een bezielende leiding zodanig naar voren gebracht dat de groep een vaste aanhang verwierf. Een echte 

middenpartij, die meestal een beetje links van het midden opereerde. Bij verkiezingen voegde zich een 

wisselende hoeveelheid zwevende kiezers bij die vaste aanhang, afhankelijk van wat D66 in de periode 

voorafgaand aan die verkiezingen zichtbaar had gepresteerd. 

Nu lijkt die vaste aanhang ook nog af te brokkelen, is inspirerend leiderschap niet direct manifest en 

wreekt zich het gebrek aan ideologisch gedachtegoed. Te somber? Wellicht, maar op verjaardagspartij

tjes kun je toch niet meer aankomen met het gros van de ideeën waarmee D66 toen 'groot' is geworden? 

Maar als je toch lid wilt blijven en -nog belangrijker- anderen wilt overtuigen om D66 te steunen, dan 

zal er toch ingrijpend wat moeten veranderen. 

Nu we 'plotseling' opnieuw naar de stembus moeten, heeft het kwakkelend D66 een unieke (laatste?) 

kans zich, weliswaar in heel korte tijd, nog een keer te herpakken. Uit de turbulente periode die achter 

ons ligt, is overduidelijk geworden wat het Nederlandse volk echt belangrijk vindt. Interpretatie daar

van in een kort, pregnant, in begrijpelijke taal geschreven, dus inspirerend verkiezingsmanifest moet 

daarop het antwoord zijn. Daarin moet bovendien aangegeven staan met wat voor type partijen D66 dat 

eigen programma zou willen verwezenlijken. Om duidelijke uitspraken in het waarden- en normen

-debat kan D66 in dit kader beslist niet heen. Hooghartigheid op dit punt zal zich in de verkiezingsuit

slag wreken, daar ben ik van overtuigd. 

Mijn calvinistische achtergrond maakt dat ik trouw aan de partij ben, in goede en slechte tijden. Maar 

als de kamerfractie bij de volgende verkiezingen opnieuw gehalveerd wordt...? Laat dat horrorscenario 

de inspiratiebron zijn voor alle verantwoordelijken in de partij om de noodzakelijke inhaalslag met 

goede, maar niet overtrokken moed, bekwaam en respectvol naar de kiezer aan te gaan. 

Frits Prilleuitz, Den Haag 
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